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La bonne humeur devrait être au rendez-vous lors 
de la Cavalcade du dimanche, 11 mars 2012
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Ordre du jour

 Page
Réunion publique

1. Correspondance 4
2. Budget rectifié 2011 et budget de l’exercice 2012; présentation 4
3. Devis pour l’exercice 2012; présentation 4
4. Règlements de la circulation routière; confirmation et décision 12



1. Correspondance

Ënnert dësem Punkt loung näischt vir.

2. Budget rectifié 2011 et 
budget de l’exercice 2012; 
présentation

3. Devis pour l’exercice 2012; 
présentation

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Moie léif Kolleginnen a Kollegen. Esou 
wéi et Traditioun ass, gëtt no bei Niklos-
dag de Budget presentéiert an esou wéi 
et och Traditioun ass, gëtt zu deem Ulass 
och all Kéiers e Boxemännchen op d‘Pult 
geluecht a pénktlech fir Niklosdag selwer 
ass dee Boxemännchen och un eist Per-
sonal verdeelt ginn. Mengt elo net Dir 
hätt deen hei eleng kritt.“

Annette Hildgen (CSV): „Mir soen 
dem Kleesche villmools Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Et ass gär geschitt. 
Mir kéimen dann zur Presentatioun vum 
Budget 2012. Och hei ass et Traditioun, 
dass nieft dem eigentleche Budgetsdoku-
ment, wat ech Iech recommandéieren ze 
consultéieren am Detail, eng Presenta-
tioun vum Schäfferot gemaach gëtt. Dës 
Kéier dréit déi Presentatioun den Numm 
„Eis Stad, eis Plaz, eis Chance“. Et ass, wéi 
Dir Iech et kënnt virstellen, eng grouss 
Symbolik an deem Titel, esou wéi dat  
all Joer de Fall ass. An Dir gesitt och op 
der Titelsäit en Deel vun där Symbolik. 
Mir hate scho Geleeënheet dat hei ze soe  
bei der Schäfferotserklärung, an deenen 
nächste Joere wäerte mer d‘Friichte 
kënnen droe vun deenen Investitiounen 
déi mer an de vergaangene Mandats-
periode gemaach hunn. Dat waren eng 
ganz Rëtsch vun Investitiounen. Dir 
wësst, dass mir an deene leschten Joeren 
en héijen Investitiounsprogramm haten, 
wat trotz schwiereger Wirtschaftslag ganz 
wichteg ass. Mir wëssen, mir hu weider-
hin eng ugespaante Situatioun, virun 
allem um Aarbechtsmaart an awer hu 
mer et fäerdeg bruecht fir d‘Zukunfts-
perspektive fir eis Stad ze schafen, déi 
mer elo kënne gewënnbréngend fir eis 
Stad a fir hir Awunnerschaft ëmsetzen. Et 
kann een et och net oft genuch soen an 
do brauche och net eng falsch Beschei-
denheet un den Dag ze leeën, d‘Escher si 
stolz op hir Stad a si sinn och stolz op dat 
wat mer scho konnten erreeche fir eis 
Stad. Et sinn nei Wunnquartieren entsta-
nen. Ech wëll als Beispill hei just d‘Nonne-

wisen nennen oder och Belval. Ëmmer 
méi Leit fannen an eiser Stad en neit 
Doheem. Ëmmer méi Kanner vun Escher 
Familljen zéien erëm op Esch, nodeem se 
joerelaang keng Geleeënheet hate fir 
gëeegente Wunnengsraum bei eis ze fan-
nen. An dat ass net méi elo de Fall. 
Ëffentlech Infrastrukture si moderniséiert 
ginn an erneiert ginn. Oft ënnert dem 
Buedem, woufir ee meeschtens net vill 
politesch Zoustëmmung kritt oder net vill 
politesche Luef kritt, well et oft net gesi 
gëtt. Awer dat si ganz wichteg Saachen 
an dofir notzen och ëmmer méi Betriber 
d‘Standuertvirdeeler an Esch an an der 
gesamter Südregioun. Mir hunn attraktiv 
Stadplazen, ëmmer méi. Eng ass elo an 
der Maach, Park- a Grénganlagen, an och 
ganz vill Kultur-, Sport-, Fräizäit- an Er -
hue lungsarealen, déi entweder scho ge -
schafe goufen oder nach weider geschafe 
ginn. Och dat sinn Argumenter déi fir eis 
Stad schwätzen. 
Am Summer, am Fréisummer 2013, mir 
schätzen, dass dat am Mee wäert de Fall 
sinn, wäert eis Brill-Plaz als zweet Haapt-
plaz am Zentrum vun eiser Stad an neiem 
Glanz erstrahlen. Eigentlech ass dat 
Wuert Glanz elo net dat richtegt, well et 
ass wéineg Blingbling ronderëm déi Plaz, 
mä et ass virun allem eng Plaz fir ze 
liewen. Et ass eng gréng Oas, eng Plaz 
wou ee sech begéine kann, e richtege 
Lieu de rencontre, e Symbol an eng 
Chance fir d‘Gesamtopwäertung vum 
Brillquartier, deen ee vun eisen eelste 
Quartiere vun Esch ass a wou Escher Ge -
schicht geschriwwe ginn ass. An et ass 
virun allem eng sécher Investitioun an 
d‘Liewensqualitéit vun de Leit déi hei 
wunnen. Och an der Mandatsperiod déi 
elo virun eis steet, an déi 6 Joer dauert, 
wäerte mer ganz selbstbewosst an zil-
strie weg investéieren, generatiounsiwwer-
gräifend aktiv sinn an och nohalteg 
Zukunft vun eiser Stad gestalten. An och 
dëse Budget dréit d‘Handschrëft vun där 
doter Zilsetzung. 
Esou wéi et hei scho bal Traditioun ass, 
an et ass eng Traditioun déi mer nach 
laang wäerten oprecht erhalen, steet 
d‘Schoul bei eis un éischter Plaz. Net 
nëmme bei der Presentatioun vun eisem 
Budget, mä och bei eisen Investitiounen. 
D‘Investitiounen an d‘Betreiung, an d‘Aus-
 bildung, an d‘Zukunft vun eise Kanner 
sinn nämlech e wesentleche Bäitrag fir eis 
fir méi Chancëgerechtegkeet ze kréien an 
domat si se en Haaptbestanddeel vum 
gesellschaftlechen Zesummenhalt vun 
der Cohésion sociale. An de Joeren 2008 
an 2009 goufen, wéi och aus de Konten 
ervirgeet – a wéi ech ëmmer soen, an de 
Konten ass d‘Wouerecht – am Duerch-
schnëtt 25%, also e Véierel vun eise Ge -

samt investitiounsdépensë fir Schoulen a 
schoulesch Begleitinfrastrukturen inves-
téiert. Ech denken do virun allem un nei 
Schoulen, awer och un d‘Renovatiouns-
aarbechte vun de bestoende Schoulen, 
wou mer, ënner Klamere gesot, 0 bäige-
luecht kréie vu Säite vum Stat, well dat 
nëmme gëllt fir déi nei Schoulen. Ech 
denken u Maisons Relais, Schoulkantinne 
mat eegener Kichen. Mir leeë jo och ganz 
grousse Wäert op Ernährungsbewosstsinn 
an eise Schoulen, well et ass am klengen 
Alter wou dat Bewosstsinn geschafe gëtt 
an do wëlle mir als Gemeng eis Kontribu-
tioun maachen. Ech denken u pädago-
gesch Material, u baulech Sécherheets-
mesurë wou Dir an dësem Projet de bud-
get vill... „Pisten“ dierf ech net méi soe 
well ech hunn héiere „Pisten“ wier an der 
Kompetitioun fir dat meescht abuséiert 
Wuert vum Joer 2011 ze ginn, esou dass 
ech dat dann net méi gebrauchen.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Just Vëlospisten.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
“Vëlospisten dierfe mer nach, awer op 
alle Fall fannt Dir an dësem Budget ganz 
vill Artikelen déi ronderëm d‘Sécherheet 
dréien an och d‘Sécherheet an eise 
Schoulen. Awer och Hausaufgabenhëllef 
an aner Investitiounen déi an deene Joere 
wéi gesot, sech bei 25% bedroen hunn. 
Fir trotzdem deem weiderbestoenden 
Nohuelbedarf verstäerkt gerecht ze ginn, 
well et bestinn nach ëmmer ganz vill 
Besoinen, gouf am viregte Schäfferot  
mat Ärer Zoustëmmung décidéiert fir den 
Investitiounsdeel fir Schoulen a Ganz dags-
 betreiung op en Drëttel vun eisen ausser-
uerdentlechen Dépensen unzehiewen. En 
Drëttel. 
D‘Haushaltskonten, well wéi gesot, mir gi 
gemooss un deem wat mer geschafft 
hunn duerch d‘Konten, ob se dat auswei-
sen. D‘Haushaltskonten, also d‘Budgets-
konte vum Joer 2010 weisen et ganz däit-
lech, 11,6 Mio dat sinn 32%, goufe fir 
d‘Ausbildung vun eise Kanner opbruecht. 
Och am initialen Entworf fir 2011, de 
Budget 2011, waren 33% veruschlagt 
ginn. 18,1 Mio ware fir Schoulen a Mai-
sons Relais virgesinn. Wann een elo d‘Dé-
pensen am rectifizéierte Budget gesäit, 
an Dir wësst jo dass mer am rectifizéierte 
Budget ëmmer probéieren eng realistesch 
Bestandsopnam ze maache vun deem 
wat mer amgaange sinn auszeginn. Oft 
avancéieren d‘Projete jo och, meeschtens 
net duerch eist Eegeverscholden, net 
esou schnell, wann nach eng Rei vun 
Autorisatiounen ausstinn, mä tatsächlech 
stinn och am rectifizéierte Budget iwwer 
18 Mio, nämlech 18,7 Mio fir eis Schou-
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2. Budget rectifié 2011 et budget de l’exercice 2012 / 3. Devis pour l’exercice 2012

len a fir d‘Maisons Relais dran. Dat 
heescht, mir hunn en cours de route 
nach eppes méi drop geluecht. Dat sinn 
43%. 43% stinn also am rectifizéierte 
Budget fir eis Schoulen do. A wann een 
elo gläichzäiteg berécksichtegt d‘Investi-
tiounen am Entworf 2012, dat sinn 
10,9%, dann ergëtt sech e Mëttelwäert 
vun alt erëm engem Drëttel, nämlech 
30,3% fir 2011 an 2012. Dat ass gewal-
teg! Mir hunn also deen Engagement dee 
mer hei geholl hunn, quitte dass et aus 
budgetstechnesche Grënn eng kleng Ver-
schibung ass vum Rectifié op 2012, hu 
mer déi zwee Joeren zesumme gekuckt 
30,3% fir eis Schoule virgesinn, an dat 
ass wéi gesot enorm. 
Am Mëttelpunkt vun de schouleschen an 
och ausserschouleschen Investitioune stinn 
ënner anerem déi zweet Phas vun der 
Komplettsanéierung vun der Escher Brill-
Schoul. Iwwregens ass dat déi Schoul  
déi hiren 100. Gebuertsdag 2012 wäert 
feieren  an do wëlle mer eng Rei vu Saa-
chen zesumme mat dem Comité d‘écoles 
an hei mat eisem Gemengerot plange fir 
dass mer net nëmmen eng flott Mise en 
valeur vun där schéiner Schoul maachen, 
eng vun de gréisste Schoule vum Land, 
mä dass mer virun allem och eise Projet 
global komplett kënnen duerstellen, well 
dat hu mer eigentlech an där Form nach 
net gemaach an dat ass och ganz iwwer-
fälleg. Well wann ech soen déi Escher si 
stolz op hir Stad, da wëlle mer och, dass 
déi déi an eise Schoule schaffen, kënne 
stolz op hir Schoule sinn an dofir wëlle 
mer deen Anniversaire och notze fir déi 
Informatiounen alleguerte weider ze ginn.
D‘Renovéierung vum Albau vun der Lal-
lenger Schoul. Dat ass also dann esou 
zimlech de leschten Deel fir d‘Komplett-
renovatioun vun der Lallenger Schoul. 
Komplett Instandsetzungsaarbechten an 
der Brouch-Schoul ginn entaméiert 2012. 
Déi Schoul huet elo gewaart déi lescht 
Joeren op déi aner. An elo wou d‘Lallen-
ger Schoul lues a lues fäerdeg gëtt, kënnt 
d‘Brouch-Schoul drun. Déi ass och an 
engem Zoustand, dass se muss renovéiert 
ginn. 
Da wäerte mer phaseweis eng douce 
Moderniséierung vun eiser Waldschoul 
maachen. Déi ass schéi wéi se ass, Dir 
braucht net ze fäerten, dass mer do elo 
en Neibau maachen , mä si ass awer och 
an d‘Joere komm. Do musse mer och 
nobesseren. Dës Kéier ass et am Préau 
wou mer wäerten investéieren. Mä do 
stinn an den nächste Joeren och eng Rei 
vun Investitiounen un. A mir wëlle se am 
Fong koppelen, obwuel et awer eng mini 
Distanz ass, mir wëlle se koppelen un 
eisen Déierepark deen och en Anniver-
saire an deenen nächste Joere wäert 

 feieren. Ech mengen, do muss awer elo 
een, mäi fréieren oder méi aktuellen 
Espace vert Schäffe mer hëllefen. Et ass 
net d‘nächst Joer, mä d‘iwwernächst Joer 
mengen ech, an dat ass hire wéivillte 
Gebuertsdag?“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„50. Gebuertsdag.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Hire 50. Gebuertsdag. Bon, dat ass elo 
net de Grond, mä et ass awer e flotten 
Ulass fir scho lues a lues dat ze enta méie-
ren . Eisen Déierepark deen entsprécht  
elo vläicht och net méi deenen allermo-
dernste  Standarden, esou dass mer 
wëllen déi zwee, Waldschoul an eisen 
Déierepark mat engem kombinéierte 
Konzept lues a lues opwäerten.
Zäitgläich setze mer, esou wéi mer dat 
scho gemaach hate viru 6 Joer, setze mer 
erëm e Groupe interne an, esou eng Zort 
Task-Force, quitte dass ech deen Numm 
net dierf gebrauchen, well dee gëtt am 
Fong ëmmer gebraucht fir eis Task-Force 
vun de Finanzen, mä mir wëllen awer e 
Groupe ad hoc asetze fir eng nei Zen-
trumsschoul an och en vue vun eisem 
Pluriannuel vum nächste Joer. Mir hu jo 
op Wonsch vu ville Parteien heibannen, 
de Schoule soll e besonnescht Aamierk 
zoukommen. Dat heescht, an där plurian-
nueller Planung wäerte mer an engem 
méi héijen Detail, grad wéi dat bis elo de 
Fall war, eis op eis Schoule konzentréie-
ren. Esou dass dat am Fong den Echéan-
cier ass fir e präzist Konzept, wat wéi 
gesot hausintern ausgeschafft gëtt, fir 
eng nei Zentrumsschoul ze presentéieren. 
An do wëlle mer den Ale Lycée mat 
abezéien, quitte dass dee Standuert eleng 
net duergeet fir eng nei Zentrumsschoul 
ze plangen. Dat ka sinn, dass do vläicht 
op e puer Sitë Schoulraum wäert gescha-
fe ginn. 
Niewent ganz ville Betreiungs- an Hëllefs-
mesurë ronderëm eis Schoule wäerten 
och eng ganz Rëtsch vu Sport-, Spill- a 
Fräizäitaktivitéiten awer och Kultur- an 
Integratiounsprojeten, zum Beispill am 
Kader vum Gender Budgeting oder och 
mat Hëllef vun eisem Integratiounspakt 
fir Kanner a Jugendlecher zu Esch ëmge-
sat ginn. Duerch déi baulech, personal a 
konzeptuell Opwäertung vun eisem 
Home zu Ënsber, kënne mer souwuel 
d‘Be treiung wéi och d‘Verfleegung an 
och d‘Programmatioun fir eis Kanner 
ganz däitlech verbesseren. An och hei 
sinn eng ganz Rei vu konzeptuelle Mesurë 
virgesi wéi deen Home och vläicht ausser-
halb vun der Notzung vun eise Kanner ka 
genotzt ginn. Zum Beispill vun eise 
Senioren oder vun aneren Associatiounen 

déi fir all Generatioune flott Aktivitéite 
proposéieren. Do kënne mir gären ënner 
bestëmmte Konditiounen déi festzeleeë 
sinn, eisen Home opmaache fir esou Akti-
vitéiten. 
Eise Quartier, Eis Stad. Dat heite war elo 
eng resüméiert Bestandsopnam vun eise 
schouleschen Investitioune mat Ganz-
dags betreiungsinfrastrukturen, mä eng 
ähnlech beandrockend Bestandsopnam 
erlaabt de Volet Wunnraum. D‘Schafung 
vun neiem Wunnraum, virun allem an 
eisem neie Wunnquartier Nonnewisen. 
2012 kënnen 28 geplangten Eefamilljen-
reienhaiser – si si konzipéiert no deem 
Bauhäremodell dee mer och mat ganz 
gudde Resultater scho beispillsweis bei 
Henri Dunant konnt uwenden – a 36 
Ap partementer mat och Surfacë fir 
Ge schäfts raim, ënnert der Zoustänneg-
keet vun der Gemeng an de Verkaf goen. 
Mir hunn 2012 Gesamtrecettë vu 16 Mio 
agesat. Dat ass natierlech ganz gewalteg, 
16 Mio. Mä et muss een awer och dozou 
soen, an dat huet och ze di mat där Aus-
so déi mer maachen, elo kënne mer 
d‘Friichten ernten vun deenen Investi-
tiounen déi mer déi lescht Joere gemaach 
hunn. Mir hunn do e ganz grousse Prefi-
nanzement misste maachen, well d‘Infra-
strukturen op den Nonnewise geluecht gi 
sinn. Ech denken och un d‘Voirie, ech 
denken un d‘Schoul, quitte dass wuelver-
stanen d‘Schoul net afléisst an de Gestal-
tungspräisser, dat ass evident. Mir verre-
chnen net d‘Schoul wa mer ausrechnen 
d‘Recettë fir d‘Nonnewisen. Mir soe just 
all Kéiers, mir sinn eng vun deenen een-
zege Gemengen hei am Land déi et fäer-
deg bréngt en neie Wunnquartier ze 
plangen an ëmzesetze wou d‘Schoul scho 
fäerdeg ass iert de Gros vun de Leit 
dohinner wunne kënnt. Dat ass immens 
flott. Eis Suessemer Kollegen hunn eigent-
lech och datselwecht geplangt fir de 
Quartier Belval, Suessemer Säit, well si 
och fréi ugefaangen hu mat der Planung 
vun enger Primärschoul an deem dote 
Quartier. A mir kënnen hinnen nëmme 
soen, dat doten ass dee richtege Wee, 
dass een eng Primärschoul plangt iert 
een e Gesamtquartier ëmsetzt an dat ass 
déi richteg Saach. Mä op alle Fall hu mer 
elo d‘Recetten déi mer kënnen an deenen 
nächste Joeren asetze fir de Verkaf vun 
deenen dote Wunnengen, sief et Eefa-
milljenhaiser, sief et Appartementer, well 
mir hu jo an den Nonnewisen – mir haten 
eng Sëtzung hei wou mer laang doriwwer 
geschwat hunn – e gesonde Mix vun all 
Zorte Wunnengen an och fir Leit mat all 
Zorten Akommes. Et ass jo esou wéi een 
e modernen an nohaltege Quartier soll 
plangen. Dobäi kommen awer och 29 
Reienhaiser, och Eefamilljenreienhaiser, a 
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36 Studentewunnengen, plus Verkafsflä-
chen. Ech wëll mäi Saz fäerdeg maachen, 
soss kritt eis Equipe vum Analyteschen 
erëm Problemer fir den Text propper ze 
verschaffen. Mä och de Fonds du Lo ge-
ment huet dee Mix bei senger Konzep-
tioun zu sengem eegene gemaach an 
och dat ass ganz wichteg. A wann ee vu 
wei dere Verkafssurfacë schwätzt, da 
brauch ee sech net virzestellen, dass do 
Grande-Surfacen hikommen. Dat ass kon-
zipéiert an der Logik vu Commerces de 
proximité. Dat heescht et soll een net 
musse fir all Croissant a fir all Zeitung den 
Auto huelen, mä et soll een an engem 
flotte Wunnquartier wéi mir et a ganz 
Esch probéieren, no Weeër, och kënnen 
zu Fouss akafe goen, an dat ass d‘Idee déi 
mer och wëlle realiséieren am Quartier 
Nonnewisen. 
Dat Stéchwuert Studentewunnengen ass 
elo scho gefall am Zesummenhang mat 
den Nonnewisen. Insgesamt kënne mer 
soen, dass d‘Erschléissung vu Studen-
tewunnenge ganz gutt viru geet. Schonn 
elo wunne bal 30% vun alle Studente 
vum Land zu Esch. Dat ass scho ganz 
gutt. Hei kënne mer deene Leit an eiser 
Gemeng déi sech dorëms këmmeren, mir 
hu jo och ee Service, oder en zukënftege 
Service dee sech nëmme këmmert ëm 
d‘Universitéit, ëm grenziwwerschreidend 
Zesummenaarbecht an ëm d‘Wirtschafts-
entwécklung. Dat ass zesumme mat 
deenen anere Servicer déi ronderëm 
d‘Studentewunnengen dréien eng gutt 
Aarbecht déi scho geleescht ginn ass. Fir 
déi zukënfteg Entwécklung vun eiser Stad 
ass dat wichteg. Net nëmmen am Hibléck 
op d‘Universitéit, mä och am Hibléck op 
d‘Universitéit déi 2014 hir Diere wäert 
opmaachen. 
Am Budget 2012 sinn, wann ee vun de 
Studentewunnenge schwätzt 2,1 Mio fir 
den Opkaf a fir d‘Ariichtung vu Studen-
tewunnenge virgesinn. Dat si ganz vill 
Suen. Allerdéngs kréie mer do och de 
gréissten Deel dovunner rembourséiert 
vum Stat, well de Stat ënnerstëtzt d‘Ge-
mengen déi Studentewunnenge bauen 
oder opkafen an ariichten. An dat ass och 
gutt esou. Do muss een dem Stat seng 
Unerkennung dofir ausschwätzen. Et geet 
net fir de Stat ëmmer ze kritiséieren, mä 
do wou hie gutt schafft an do wou hien 
de Gemengen entgéint kënnt, muss een 
och kënne Merci soen. An dat maache 
mir domatter a mir sinn och frou, dass 
virun allem ganz vill Südgemengen do -
vunner profitéieren. Ech denke virun 
allem un d‘Nopeschgemenge Monnerech 
a Suessem, déi och ganz aktiv si fir Stu-
dentewunnengen, awer och aner Gemen-
ge wéi Diddeleng oder Péiteng si ganz 
aktiv. An dat ass och gutt esou, well de 

ganz groussen Deel vun de Studente soll 
an de Süde wunne kommen, vu dass et 
jo och am Süden ass wou d‘Uni kënnt. 
An dat ass eng ganz gutt Saach. 
Bis 2015 si vun eiser Säit aus 450 Studen-
tewunnenge virgesinn. Mir haten Iech 
dës Informatioune scho matbruecht. Mir 
haten do e bësse méi laang Zäit ge -
braucht fir déi Planung opzebauen, well 
mir maache se net lass geléist vun der 
Uni, mir maache se mat der Uni. D‘Ex-
ploitatioun vun deene Studentewunnen-
ge gëtt net vun der Stad Esch gemaach, 
mir mengen och, dass dat net eise Métier 
ass fir d‘Exploitatioun vu Studentewun-
nengen ze maachen. Mir mussen dat 
Ganzt entaméieren an un d‘Rulle brén-
gen, awer déi gesamt Exploitatioun an 
och d‘Verdeelen an d‘Ofwéckelen an 
d‘Notzung vun deene Studentewunnen-
ge gëtt integral vun der Universitéit ge -
maach a mir hunn eng exzellent Zesum-
menaarbecht mat der Universitéit. An déi 
450 Studentewunnengen déi bis 2015 
virgesi sinn, déi si validéiert gi vun der 
Universitéit. Dat heescht, si hunn déi och 
schonn an hirem zukënftege Patrimoine 
agebaut. A wann ee weess, dass am 
Moment 470 Wunnengen am ganze 
Land nëmmen do sinn, da weess dass an 
der Zukunft d‘Stad Esch hei hir Verant-
wortung méi wéi iwwerholl huet. An dat 
ass jo och esou vun eis gewënscht.
Bei der Erschléissung vum erschwéngle-
chem Wunnraum, loung bei eis an deene 
vergaangene Joeren, an dat wäert och an 
Zukunft de Fall sinn, ausdrécklech den 
Akzent op déi kontinuéierlech Renova-
tioun an Instandsetzung vun eise gemen-
geneegene Sozialwunnengen. Ech wëll 
hei nach eng Kéier betounen, an de 
Schäfferot huet et schonn oft gesot, dass 
mir eng vun deenen eenzege Gemengen 
am Land sinn déi iwwerhaapt eege So zial-
wunnengen hunn. Et ass traureg dass dat 
esou ass. Et ass awer leider wouer a mir 
sinn der Meenung, dass hei e gudde 
Moment verpasst ginn ass fir d‘Instru-
ment vum Pacte Logement esou ze not-
zen, dass et obligatoresch gëtt fir bei 
deene Wunnprojeten déi een entaméiert 
och gemengeneege Sozialwunnenge mat 
ze plangen an dorunner de Subvention-
nement ze koppelen. Dat wier ganz util 
gewiescht. Ëmsou méi d‘Gemenge 75% 
vum Stat erëmkréie wa se Sozialwunnen-
ge renovéieren, wann een der huet, oder 
nei Sozialwunnenge schafen, wann een 
dat da mécht. Mä souguer déi 75% 
Recettë vum Stat ginn offensichtlech 
deenen anere Gemengen net duer fir op 
de Wee vu Sozialwunnenge vun hire 
Gemengen ze goen. Dat ass ganz 
bedauerlech. An ech wëll hei och däitlech 
soen, dass d‘Gemeng Esch sech net scheit 

fir hir Gemengewunnengen, hir Sozial-
wunnenge a Stand ze setzen an och 
opzestocken. Iwwer 3,2 Mio sinn am 
nächste Budgetsjoer fir den Opkaf a fir 
d‘Ariichtung vun neie Sozialwunnenge 
virgesinn. Eleng fir den Opkaf sinn 1,1 
Mio am Budget virgesinn. Dat heescht 
eise Bestand gëtt och ausgedehnt. Mir 
sinn awer trotzdem der Meenung, dass 
net d‘Stad Esch an d‘Stad Lëtzebuerg 
eleng am Land sollen dofir zoustänneg 
sinn, fir deen enorme Besoin u sozialem a 
subventionéierte Wunnengsbau opzefän-
ken. Do sollen déi aner Gemengen och 
hir Verantwortung iwwerhuelen an dat 
gëllt iwwregens och fir aner Dossieren.  
Et kënnen net ëmmer déiselwecht 
Gemengen, och wann et grouss Gemen-
ge sinn déi dofir zoustänneg si fir Dieren 
opzemaache fir déi Leit deenen et net 
esou gutt geet. Mä mir maachen et op 
alle Fall mat ganz vill Engagement an och 
weider an der Zukunft. 
An enger Gesamtbetruechtung konnten 
am Budgetsjoer 2010, mer schwätze 
wuelverstane vun de Konten, noweislech 
22% iwwer 8 Mio, also bal e Véierel vun 
eise gesamten Dépensë fir d‘Schafung 
vun neiem Wunnraum zu Esch investéiert 
ginn. 2011 waren et scho 15,6 Mio, also 
28%, respektiv 8,9 Mio am Budget recti-
fié, also 21%. Am Entworf fir 2012  
klëmmt dësen Undeel op 17,6 Mio. Also 
d‘Investitiounen am Budget 2012 fir 
d‘Schafung vun neiem Wunnraum, awer 
do ass Nonnewise wuelverstanen dobäi, 
stelle mat iwwer 33% tatsächlech en 
Drëttel vun eisen ausseruerdentleche 
Gesamtdépensë fir 2012 duer. An do hu 
mer dann deen zweete ganz grousse 
Schwéierpunkt, niewent de Schoulen, dat 
sinn eis Wunnengen.
Eis Plaz, Eis Stad. E ganz beachtlechen 
Investitiounsschub ass an deenen nächste 
kommende Joere virgesi fir eis Stroossen, 
eis ëffentlech Plazen a fir eist Netz a Kom-
munikatiounsinfrastrukturen. Während an 
de Kontejoeren 2009 an 2010 all Joer 
ëmmerhi 4,4, respektiv 6,4 Mio virgesi 
waren an och investéiert gi si fir Stroosse-
bau, ëffentlech Plazen, d‘Mobilitéits- an 
d‘Versuergungsinfrastrukturen, esou wäert 
deen Undeel am rectifizéierte Budget 
2011 op 8,4 Mio ugehuewe ginn an 
2012 mat 16,3 Mio praktesch verduebelt 
ginn. 
4 Joer no der Fäerdegstellung vun eiser 
Stadshausplaz mat Parking souterrain, 
wat eis Haaptvisitekaart vun Esch duer-
stellt, an no der Mise en occupation vun 
dem neie Parking souterrain ënnert der 
Place de la Résistance, oder Brill-Plaz wéi 
mir soen, sinn elo d‘Aarbechte vun der 
Brill-Plaz esou wéi versprach ugefaange 
ginn. Dir kënnt Iech erënneren, mir haten 
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am Kader vun engem internationale 
Concours de Projet vum algeresch-däit-
schen Architekt Kamel Louafi zréck-
behalen, deen, dat hu mer gemierkt 
duerch d‘Reaktiounen, duerch déi vill Leit 
déi eis dat gesot hunn, an insgesamt 
duerch de Feedback dee mer kritt hunn, 
dat ass e Projet dee scho viru senger Fäer-
degstellung virum Summer 2013, eng 
ganz breet Zoustëmmung vu Säite vun 
der Escher Populatioun fonnt huet. Kee 
Wonner. Et ass e ganz harmonesche Pro-
jet dee sech virun allem ganz komplett a 
ganz sensibel afügt an de gewuessene 
Quartier an och ee Mangel ophieft dee 
mer an deem Quartier hunn, nämlech de 
Mangel u Gréngflächen. Et ass e Quartier 
deen net genuch Gréngflächen huet an 
d‘Brill-Plaz kann een eigentlech bezeech-
nen als e Park an der Stad. Et gëtt eng 
Zort Park an et ass och dat wat mir do 
brauchen. Eng Plaz wou ee sech begéint, 
eng Plaz wou ee sech erhuele kann. Eng 
Gréngplaz déi schéin ass an déi eng Valo-
riséierung vum gesamte Stadkär wäert 
duerstellen. 
2012 gëtt och endlech eist neit Friddens-
geriicht fäerdeg. Et gesäit scho fäerdeg 
aus, mä et war awer nach net komplett 
fäerdeg. Et ware bannendran nach Aar-
bechten ze maachen an och un den Alen-
toure waren nach Aarbechten ze maa-
chen an déi hu mir missten ofwaarden, 
iert mer konnten elo d‘Neigestaltung vun 
der virgelagerter Norbert Metz Plaz enta-
méieren. Elo ass dat de Fall, da maache 
mer dat och. An dorunner hänkt natier-
lech och d‘Extensioun vun eiser Fouss-
gängerzone. Alt erëm eng flott nei kleng 
Plaz am direktem Zentrumsberäich. Alt 
erëm eng Méiglechkeet fir eis Foussgän-
gerzone déi elo schonn déi längst Fouss-
gängerzone am Land ass, fir déi nach 
weider ze valoriséieren an och e wesent-
leche Bäitrag vun der Stad Esch – an déi 
déi dee Projet konzipéiert hunn an 
duerchgezunn hunn, waarde sehnsüch-
teg dodrop – dat ass eise Bäitrag zur bau-
lecher an optescher Opwäertung vum 
neie Marco Polo Wunn- a Shoppingkom-
plex. Do si Leit, ech weess net ob Dir dat 
gemierkt hutt, déi genee wéi am Quartier 
Belval, d‘Plaza, sech enorm Méi gi fir eng 
Valoriséierung vun hire Geschäfter ze 
maachen a mir si frou, dass ëmmer méi 
Escher déi zwou Plazen, déi jo och en 
Deel vun eiser grousser Commerce-Offer 
vun Esch sinn, déi déi ëmmer méi notzen. 
Also Chapeau fir déi Leit déi an Esch 
investéieren. Chapeau och fir eise Ge -
schäfts verband dee si dobäi begleet a 
Chapeau, dass se domatter eng Valori-
séierung vun eisem Tissu urbain an Tissu 
commercial virhuelen. Mir kënnen also 
elo eis Kontributioun maachen, dass deen 

Areal hei an direkter Noperschaft zu eiser 
Gemeng baulech an optesch opgewäert 
gëtt a gläichzäiteg besser erreechbar 
gëtt. An direkter Noperschaft entsteet  
do dann eng Plaz fir ze liewen, wou ee 
sech begéine kann, akafe kann. Wou een 
déi elementar Versuergungsinfrastruk-
turen huet a wou virun allem an direkter 
Noperschaft zu eisem Haaptéchangeur 
de mobilité, nämlech eiser Gare mat der 
neier Bus-Gare, wou och all Infrastruktu-
ren do si fir eng douce Mobilitéit, fir de 
Vëlo ze huelen, fir de Bus ze huelen an 
direkter Noperschaft zu eisem Gemen-
genhaus. 
Insgesamt läit eis déi gutt Erreechbarkeet 
vun allen Escher Quartieren a vun allen 
Escher Geschäftspole ganz besonnesch 
um Häerz an dat war och oft eng Diskus-
sioun hei am Gemengerot, dass et wich-
teg ass déi Quartieren déi vläicht e bësse 
méi wäit ewech leie vum Centre Ville, 
dass een déi ubënnt un de Centre Ville  
an dass ee se gutt erreechbar mécht.  
Dat gëllt iwwregens och fir eis Cité des 
sciences mat der Uni a mat de Centres de 
recherches um Site Belval op Escher Säit. 
Do brauche mer eng konsequent Uban-
nung a Verknäppung vun allen eise kultu-
rellen, sportlechen an touristesche Points 
d‘attraits. An dat wäert dann entschee-
dend gi fir d‘Entwécklung vun eiser Stad 
an och fir d‘Stäerkung vun engem “Mir”-
Gefill. Well all Quartiere vun Esch, sief et 
d‘Nonnewisen oder de Quartier Raeme-
rech oder de Quartier Belval Homecht 
oder de Quartier Belval Universitéit, alle-
guerte si se en Deel vun Esch a mussen 
ënnerenee verknäppt ginn. An dofir wëlle 
mer 2012 am Kader vun engem Projet 
vun der Economie solidaire eng Circle-
Line a Betrib huele mat där hirer Planung 
mer schonn amgaange si fir eng ganz 
schnell a flexibel Connectioun tëschent 
deenen dräi Haaptgeschäftspolen Centre 
Ville – Belval – Lalleng ze maachen. Mer 
hoffen, dass den traditionellen Akafspol 
Lalleng geschwënn, wéi soll ech soen, 
dass den Haaptprojet vum traditionellen 
Akafsareal Lalleng geschwënn debloc-
kéiert wäert sinn duerch déi Autorisation 
d‘ester en justice déi mer d‘leschte Kéier 
hei unanime am Gemengerot gestëmmt 
hunn, fir dass mer och do matten an 
engem Wunnquartier flott Geschäftsin-
frastrukture wäerte kréien. 
Eigentlech erënnert esou eng City Line, 
eng Zort Shopping-Bus, erënnert un dee 
Flexibus dee mir hu fir d‘Quartieren Nei-
dierfchen a Park. Dee kennt en enorme 
Succès. Deen huet eis Erwaardunge méi 
wéi iwwertraff. Iwwer 2.000 Leit notzen 
all Mount de Flexi-Bus. Bei enger Awun-
nerschaft vu wuel verstanen nëmme 
1.500 Mënschen an deenen zwee Quar-

tieren. Dat ass also wierklech enorm. A 
wa mer esou eng Notzung kréien och 
vun engem Bus deen déi dräi Haaptge-
schäftssitë connectéiert, also dann hu 
mer gutt geschafft. Dat gëtt ganz wich-
teg. 
Mir wëllen awer och ervirhiewen, d‘Ex-
tensioun vum Parking Résidentiel, esou 
wéi mer se hei och schonn ugekënnegt 
hunn an och de gläichberechtegten a 
mobilitéitsgerechten Accès zu allen ëffent-
 lechen Ariichtungen. A mir wëlle virun 
allem och fir Mënschen déi net esou gutt 
gesinn, déi eng Séihbehënnerung hunn, 
eis Weeër an eis Verkéiersluuchten oder 
eis Verkéierszentre konzeptuell adaptéie-
ren, fir dass och déi Leit fir déi net oft 
eppes gemaach gëtt an eise Stied, fir dass 
och déi kënne sécher iwwerall hikom-
men. 
Wichteg gëtt am Zesummenhang mat 
eiser Stadentwécklung am Zäithorizont 
10-15 Joer – ech wëll dat hei betounen, 
well do Leit gemengt hate se kéinten an 
deenen nächsten 2 Joer schonn net méi 
vun deene wierklech wonnerbaren Infra-
strukture vum CHEM, Sites Esch, Didde-
leng, Nidderkuer profitéieren – mä mir 
schwätze wuelverstanen vun engem Zäit-
horizont fir 10-15 Joer. An hei stoungen 
eis och wierklech d‘Medië vill zur Säit fir 
dat erëm richteg ze stellen, dass mer hei 
vun engem Zäithorizont vun 10-15 Joer. 
Do wäert och d‘Préiwung vu méigleche 
Standuerter fir déi zukënfteg Implanta-
tioun vun engem neie Südspidol ganz 
wichteg fir eis hei zu Esch ginn. Mir hate 
jo schonn an engem virege Gemengerot 
d‘Geleeënheet fir kuerz doriwwer ze 
schwätzen a mir hunn och elo als Ge -
meng d‘Invitatioun vum CHEM kritt fir 
den 19. Dezember informéiert ze ginn 
iwwert dat wat geschafft ginn ass am 
CHEM an deene leschte Joeren. Bon, fir-
wat matten an der Vakanz? Ma ganz ein-
fach well de Projet de 16. oder den 19. 
Dezember wäert am Regierungsrot sinn a 
well mir eigentlech net wollten, dass eis 
Conseilleren iwwert d‘Detailer vun där 
Planung am CHEM sollten iwwert d‘Me-
dien informéiert ginn. Mir wollten, dass 
dat soll an enger Sëtzung geschéien, 
esou wéi dat virgesinn ass. Mä fir eis gëtt 
et ganz wichteg fir ze préiwe wou esou e 
méigleche Standuert ka sinn, quitte dass 
d‘Standuertfro à ce stade net Prioritéit ass 
vun der Planung am CHEM. Mä et kann 
awer eis Prioritéit sinn als Gemeng Esch, 
well mir sinn den historesche Matbe-
grënner  vum CHEM, zesumme mat der 
Arcelor soll een och hei soen. Dofir huet 
och d‘Arcelor eng Responsabilitéit an 
deem doten Dossier an ech sinn och frou, 
dass déi Pourparleren déi mer mat der 
Arcelor haten – mer si jo virun allem wat 
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d‘Wierker Schëffleng a Rodange ube-
laangt, net ëmmer op enger Ligne mat 
der Arcelor – mä mir hunn awer eng gutt 
Viraarbecht geleescht mat der Arcelor 
wat d‘Zukunft vum CHEM ubelaangt an 
dofir wëlle mer hinnen och Merci soen, 
well mir hunn hei eng Schicksalsgemein-
schaft mat der Arcelor, dat kënne mer 
ëmmer nëmmen ënnersträichen an déi 
hoffe mer, wäert och beim CHEM zum 
Droe kommen. Dat gëtt natierlech wich-
teg fir Esch, et gëtt wichteg fir d‘ganz 
Regioun, mä et gëtt och wichteg fir 
d‘Groussregioun, well hei ass tatsächlech 
de grenziwwerschreidenden Aspekt en 
zentraalt Element bei der zukënfteger 
Entscheedung iwwert dat neit Südspidol. 
Ausserdeem schéngt et eis ganz wichteg 
ze sinn, d‘Fro vun der Zentralitéit ze kläre 
bei deem zukënftege Spidol an och déi 
essentiell Ubannung un den ëffentlechen 
Transport. Wann een nohalteg wëll plan-
gen, dann dierfen déi zentral Elementer 
vu grenziwwerschreidender Ubannung – 
mir kënnen net vu grenziwwerschreiden-
der Zesummenaarbecht schwätzen a bei 
esou enger wichteger Infrastruktur se net 
zum Droe komme loossen – d‘Zentrali-
téit, ganz wichteg, an d‘Ubannung un 
den ëffentlechen Transport wäerten zen-
tral Elementer gi bei der zukënfteger Ent-
scheedung iwwert dat neit Südspidol. 
Déi strategesch Bedeitung vum Gesamt-
areal Terres Rouges fir déi zukënfteg Ent-
wécklung vun eiser Stad brauche mer 
Iech jo net hei ze nennen. Méi wéi eng 
Kéier si vun alle Bänken, oder vun allen 
Deeler vun enger grousser Bänk Remar-
quë komm, vergiesst net eise Site Terres 
Rouges. Mir hunn en ni vergiess. Aller-
déngs si mer och hei net Proprietaire, dat 
muss een och soen, an hei kënnt eben 
erëm déi berühmte Schicksalsgemein-
schaft mat der Arcelor zum Droen. Mä 
och hei hu mer gemeinsam Interêten. Fir 
d‘Arcelor kann et – an ech mengen dat 
ass keng Schan dat ze soen – kann et 
d‘Valoriséierung vu Bauland sinn dat 
südlech vun Terres Rouges läit. A fir eis 
ass et natierlech wuel och d‘Valoriséie-
rung vu Bauland wat südlech vun Terres 
Rouges läit, well da kënnt nämlech ee 
Projet erëm wou mer all Kéiers mengen, 
et wier nëmmen e Kleeserchersprojet, mä 
et ass awer eigentlech e Projet deen 
ëmmer méi reell, ëmmer méi realistesch 
gëtt an dat ass d‘Opwäertung vun eisem 
fréieren ERA-Areal. Well wann et eis näm-
lech geléngt fir d‘Terres Rouges ze valori-
séieren, a wann et eis geléngt dat Bau-
land südlech vun Terres Rouges ze valori-
séieren, da kënnt nämlech dee Plang, dee 
mer och mat der Uni Nanzeg zesummen 
amgaange si konzeptuell virzebereeden, 
da kann nämlech dee ganzen Era-Areal 

als zukënftegen Natur- a Fräizäitpark eng 
serieux Perspektiv ginn an da kënnen déi 
vill Viraarbechten, déi vill Suggestiounen 
déi ënner anerem och vun engem City-
Tourist-Office mat erabruecht gi sinn, da 
kënnen déi endlech Wierklechkeet ginn 
an da kann och erëm eng gréisser Waas-
serfläch do entstoe wou Familljen aus der 
ganzer Regioun, aus der ganzer Süd-
regioun kënnen hikommen. An am Aus-
land ginn et vill Beispiller, an ech weess 
notam ment vun engem Member vum 
Schäfferot, nämlech eisem Schäffen 
Hinter scheid, dass bei der rezenter Visite 
„Lebendige Stadt“, wou mer all Joer Deel 
huelen, zënter 10 Joer. Dat ass eng 
immens interessant Fondatioun wou mir 
Member sinn a wou et drëm geet, dass 
d‘Gemenge selwer aktiv sinn, och wann 
hir Moyenen oft net duer gi fir dat eleng 
ze plangen an ëmzesetzen, an dass d‘Ge-
menge selwer aktiv ginn. An do konnt 
um Beispill vum Phoenix-See an direkter 
Noperschaft vun Dortmund, konnt gesi 
gi wéi esou e Fräizäitareal mat Waasser, 
mat engem Séi, mat enger kënschtlecher 
Gestaltung vun engem Séi, wéi dat kann 
eng ganz Regioun immens opwäerten an 
Dausende vu Leit dohinner zéien déi vun 
deene Fräizäitinfrastrukture profitéieren. 
Dat fanne mir enorm wichteg als Pers-
pektiv a mir wëlle wierklech ganz serieux 
dru bleiwen un där doter Saach. 
Dat spillt natierlech och eng grouss Roll 
an dat wäert och do ageschriwwe ginn 
an eisen zukënftege PAG. E PAG ass jo 
näischt aneschters wéi e Flächennot-
zungskonzept. Wéi wëlle mir eis Surfacen 
an der Zukunft notzen? Hei hu mer e Ver-
sprieche gemaach bei der Schäfferotser-
klärung, an zwar e Versprieche gemaach, 
dass mer e Biergerforum wëlle crééieren, 
dass mer wëllen eng breet ausgeluegte 
Biergerconsultatioun maachen a gemein-
sam Quartiersentwécklungspläng aus-
schaffen. Dat heescht, erausgeholl aus 
engem Plan directeur, engem Program-
me directeur ginn eenzel Quartiersent-
wécklungspläng déi mat der Populatioun 
gestallt ginn. Et ass un de Leit, well déi 
wëssen et am allerbeschten, fir eis ze 
soen, hei passt op, mir hu wierklech en 
akute Mangel u Gréngflächen, u Spill-
plaze  fir jonk Kanner. Mir hu vläicht 
genuch Spillplaze fir déi ganz kleng, mä 
et feelt eis vläicht awer eng aner. Mir fan-
nen, dass nach Plaz ass bei eis fir Wunn-
raum. Mir fannen, dass bei eis de Buttek 
zou ass. Mir kënnen net méi Leit nach  
bei eis ophuelen. Do ass natierlech 
d‘Schmäerz grenz oft eng aner, jee no -
deem a wéi engem Quartier een ass. Do 
ass et och heiansdo un eis fir ze soen, ma 
mir mengen awer schonn, dass do nach 
Spillraum ass. Da muss ee mat de Leit 

diskutéieren. Dat gëtt iwwert déi nächst 
2 Joer eng grouss Prioritéit. Kontakt mat 
de Bierger am Kader vun eisem PAG an 
d‘Opstelle vu Quartiersentwécklungs-
pläng. Mir haten nach net all d‘Instru-
menter an der Vergaangenheet. Do sinn 
der nach eng Rei déi mussen dobäi kom-
me fir dass mer dat komplett kënne maa-
chen. Zum Beispill gehéiert do och 
d‘Aféierung vun enger strategescher 
Ëmweltpréiwung. Dat war bis elo nach 
net Partie intégrante vun esou enger Pla-
nung. Awer och Zousazaarbechte bei der 
Biotopcartéierung am Kader vun der 
neier Gesetzesvirlag, Berécksichtigung vu 
grenziwwerschreidende Planungsabsiich-
ten, d‘Ënnerstëtzung vu städtebauleche 
Konzepter. Dat ass eben dee Projet ERA 
mam Institut national de l‘architecture 
vun Nanzeg oder och d‘Aktualiséierung 
vu relevante Strukturdonnéeën. Dee ge -
samten Opstellungsprozess vum PAG ass 
eis ëmmerhin 320.000 Euro wäert. 
Eis Kultur, eis Chance. Kultur ganz breet 
gesinn. Eis Kultur, eis Chance. Eis kulturell 
Vielfalt, eis Chance. Eis Escher Bevëlke-
rungsstruktur, eis Chance. 2012 geet et 
lass mat eiser Jugendherberg déi an direk-
ter Noperschaft vun der Gare, eisem 
Haapt échangeur de mobilité, eisem 
Escher Geschäftszentrum an eiser immens 
vill genotztener Passerelle entsteet. Dat 
gëtt dann en Zil vu jonke Mënsche vun 
ënnerschiddlechster Hierkonft aus der 
ganzer Welt. Datselwecht gëllt eigentlech 
fir d‘Uni. Och do wäerte jonk Leit aus der 
ganzer Welt op Esch kommen. Déi 
Jugend herberg wäert automatesch och 
vun der Uni kënne mat genotzt ginn. Se 
gëtt genotzt vu jonke Leit déi eben op 
Esch kommen an eng Jugendherberg, an 
eis Regioun, eist Land entdecken. Den 
ëffentlechen Transport kënne benotzen. 
Si wäert och genotzt gi vun eis als 
Gemeng. Wann e Mini-Europe ass, wann 
e Festival Terres Rouges ass oder aner 
Evenementer. Ënner anerem och vun 
eisem City-Tourist-Office. Si wäert kënne 
genotzt gi vun der Uni, vläicht an deene 
Méint wou d‘Wieder net esou vill jonk 
Leit unzitt oder wou net esou vill lass ass 
vun der Gemeng. Do kënnen och jonk 
Fuerscher a jonk Studente während enger 
kuerzer Zäit wunnen an net vill Sue 
mussen dofir ausginn. Och d‘Uni huet vill 
ze dinn a schwëmmt net an de Suen. 
Dofir ass dat och eppes Flottes fir d‘Uni-
versitéit. Dat gëtt ganz wichteg fir eis. A 
vu dass et och eng regional Jugendher-
berg gëtt, ass natierlech och dat eng 
Ulafstell fir d‘Grande-Région. 
Insgesamt si mir e bedeitenden, de regio-
nalen Zentrum fir Bildung, Kultur, Musek 
a Konscht a mir schafen déi bescht méig-
lech Bedingunge fir eise Public local, 
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deen natierlech ëmmer eis éischt Zil-
grupp ass. Awer och fir Visiteuren a fir 
Kulturschafender aus der ganzer Welt. No 
e puer Joeren, dat ware Joeren déi net 
esou batter ware wéi mer geduecht 
haten, well mer eist flott Theaterzelt 
haten, mä no e puer Joere konnten d‘Re-
novéierungsaarbechte vun eisem Theater 
erfollegräich ofgeschloss ginn. Déi lescht 
Tranche steet elo am Budget. Dat sinn 
1,6 Mio. Et war eng grouss an eng wich-
teg Renovatioun. Och d‘Bühnentechnik 
gouf komplett nei gemaach an och vun 
de Sécherheetsariichtunge si mer elo um 
allerleschte Stand. Et gouf vu grondop 
renovéiert. Mir wäerten elo während e 
puer Joer roueg sinn. Eisen Theater zielt 
zu engem vun deene modernsten a 
renomméiersten Haiser a ganz Europa an 
huet sech zënter dass en erëm op ass, zu 
engem richtege Publikumsmagnéit ent-
wéckelt. All eis Erwaardunge sinn ëm e 
Vielfacht iwwerschratt ginn an dat ass 
ganz flott hei ze soen. De 26. Mee 2012, 
dat wäert deen Dag si wou eisen Theater 
viru genee 50 Joer fir d‘éischte Kéier 
opgaangen ass. An hei alt erëm 50 Joer, 
well dat ass alles geplangt ginn deemools 
an eisem Cinquantenaire, genee wéi 
Villes hei zu Esch an d‘Rulle komm ass 
ronderëm eise Centenaire. Ech schwätze 
vun der Uni, awer och vill aner Projete 
wéi eis Nonnewisen oder och ronderëm 
Belval oder an anere Quartiere wou mer 
nei Jalone gesat hunn, ass dat och elo 
eben erëm en Anniversaire dee säin His-
torique an eisem Cinquantenaire fënnt. 
Dee wëlle mir notzen, dat ass eng Idee 
vun eisem Kulturschäffen, fir eis éischt 
Nuit de la culture zu Esch ze maachen. 
An do wäerten dann all eis kulturell Insti-
tutiounen, do wäert och eis Kulturkom-
missioun eng grouss Roll dobäi spillen, et 
ka vläicht och en Thema bei eisen Assises 
culturelles sinn, déi e wichtegt Instru-
ment sinn, wéi och eis Assises sociales 
oder wéi och eis Assises sportives déi 
wäerte kommen. Dat entpuppt sech zu 
engem wichtegen Instrument. Mä do 
wäerten all kulturell Institutioune bis spéit 
an d‘Nuet eran op bleiwen an och sämt-
lech Virstellunge wäerte fir de Public fräi 
accessibel sinn. Dat gëtt eng ganz flott 
Saach an do wäerte mer och vill d‘Hëllef 
vun eise Medie brauche fir dofir vill 
Reklamm ze maachen. 
Partnerschaftlech Kooperatioun iwwert 
eis Landesgrenzen eraus, läit eis um 
Häerz. Dat wësst Dir. Et läit eis natierlech 
och um Häerz fir verstäerkt jonk Leit  
fir Kultur ze begeeschteren. Mir wäerten 
ënner anerem e Student Welcome Package 
kréien. Deen ass an der Maach. Dat ass 
eppes ganz Flottes, wat all Student – an 
ech hoffen, dass mer dat Wuert Student 

kënnen e bësse méi breet maachen, dass 
vill Leit dat kréien – esou e Welcome 
Package maachen. Iwwregens, et steet 
zwar elo hei net dran, mä iwwregens 
plange mer och ab 2012 – dat ass da 
vläicht réischt 2013 fäerdeg – wëlle mer 
och am Kader vun eisem Pacte d‘intégra-
tion e Guide d‘accueil maache fir déi Leit 
déi op Esch plënneren. Mir héiere ganz 
oft, dass d‘Leit awer verluer sinn an trotz 
enger zentraler Ulafstell, méi wéi eng 
Kéier an eist Biergeramt zeréckkommen, 
well vläicht net all Informatioune vun 
Ufank u kloer sinn. Dat sinn esou Saachen 
déi héiere sech just u wéi eppes Klenges 
wat ee mécht, mä dat si Saachen déi 
enorm wichteg sinn. Jonk Studenten déi 
op Esch kommen, jonk Leit, ob jonk oder 
manner jonk, déi op Esch wunne kom-
men, brauchen e Welcome, brauchen 
ëmfaassend Informatiounen iwwer eis, 
wat mir hunn, wat mir maachen, wou et 
ass, wéi d‘Kontakter sinn. Eigentlech 
misst dat scho laang do sinn an dofir 
soen ech zu der Oppositioun, wa se dat 
d‘nächst Woch wëll soen, do huet se 
Recht. Mä et kënnt awer wéinstens elo. 
Well an deene meeschte Gemengen ass 
et net. Weder do, nach geplangt. Also ass 
et eng gutt Saach. Niewent der Regional-
entwécklung, ah ech hat vergiess ze 
soen, dass mer, well mer ebe virun allem 
och grenziwwerschreidend an eis jonk 
Leit wëllen uschwätzen, wäerte mer 2012 
fir d‘alleréischte Kéier e Festival du théa-
tre transfrontalier kréien, dee virun allem 
sech un e jonke Publikum riicht an dat 
ass an enger Zesummenaarbecht tëscht 
Esch an Thionville entstanen, Diddenue-
wen, Esch an Diddenuewen. 
Niewent der Regionalentwécklung, der 
Mobilitéit, der Wirtschafts- a Sozialent-
wécklung wäert mat Sécherheet och den 
Thema Kultur Bestanddeel vun den 
zukënftegen, vum Januar 2012 un akuten 
Aarbechte ronderëm de GECT sinn. Do 
ass elo praktesch alles ënnerzeechend. 
Do schaffe mer vum nächste Joer un an 
dat ass dee berühmte Groupement Euro-
péen de Coopération Territoriale. Do 
wäerte mer méi wéi eng Kéier hei driw-
wer ze schwätze kréien, well do kréie mer 
endlech déi Plattform d‘échange déi mer 
scho laang brauche fir eis och géigesäiteg 
ze informéieren iwwer, net nëmmen 
iwwer Belval, mä och iwwert d‘Eco-Cité. 
A wëssend, dass net nëmmen d‘Stad Esch 
op Lëtzebuerger Säit do dran ass, niewent 
deene 7 Grenzgemengen op franséischer 
Säit, mä och Monnerech, Suessem a 
Schëffleng, musse mer eis awer e puer 
Projete méi ausdenke wéi just Belval. Well 
och wann dat déi Gemengen immens 
interesséiert, ass fir Gemenge wéi Schëff-
leng a fir Monnerech et awer och flott fir 

aner Projeten ze kréien déi eise Partena-
riat zu 4, deen e ganz gudden elo schonn 
ass, deen deen awer nach méi zesumme 
schweesst. Dat gëtt eng ganz flott Expe-
rienz.
D‘Aarbechten un eisem Kulturhaus Casa 
d‘Italia, matten am Brillquartier an an 
direkter Noperschaft zu eisem zukënftege 
Carré culturel wou mer 2012 d‘Konzept 
wäerten hei offiziell virstellen, ginn 2012 
poursuivéiert an den Invest ass 600.000 
€ an een dee sech baulech e bëssen aus-
kennt, dee weess dass ee mat 600.000 € 
vill ka maachen, well wann een dat ëm -
rechent, da sinn dat ëmmerhin 24 där 
aler, ass et esou? Oder 2,4? Ech sinn 
immens gutt am ëmrechnen! 24 där aler 
an dat sinn der vill an da kënne mer eis 
Harmonie municipale en neien Daach 
ginn. Awer och elo aner Lokalveräiner déi 
alleguerten am kënschtleresche Beräich 
aktiv ginn, a Musek, bildende Künste. 
Awer och elo aner Lokalveräiner déi alle-
guerten am kënschtleresche Beräich aktiv 
ginn, a Musek, bildende Künste. Eise Ser-
vice culture huet mer gesot, dass bild-
ende  Künste hei zu Esch e Potential hu fir 
do eranzekommen. An déi kréien dann 
ugemoosse Prouf- a Versammlungsraim 
wou se aner a besser Bedingungen hu 
wéi dat wat se bis elo haten. Vu dass mer 
dat am Detail d‘nächst Joer virstellen, 
wëll ech deem och elo net ze vill antici-
péieren. 
Am Ausseberäich vun der Villa Mousset 
do komme Kulturausstellunge vu Kënscht-
ler aus dem Land an aus dem Ausland an 
da wäerte mer och, vu dass mer elo 
schonn de Service culture doranner 
hunn, wäerte mer och – awer dat ass 
eréischt 2013 de Fall, well d‘nächst Joer 
steet eis d‘Casa d‘Italia um Programm – 
wäerte mer och da Renovatiounsaarbech-
te ronderëm d‘Villa Mousset 2013 weider 
poursuivéieren. Awer wat mer scho 
kréien, dat ass d‘Sammlung vun de Wier-
ker vum Moler Eugène Mousset an déi 
ass ganz bedeitend vun eiser Gemeng, 
déi wäert eng permanent Heemecht 
fannen  an der Villa Mousset, do wou se 
higehéiert an do wou dee Moler och 
täteg war. Ech mengen dat gëtt en 
Highlight wou ganz vill Escher an net 
Escher wäerten higoen.
Ausbildung, Fräizäit, Kultur a Sport si  
fir eis Standuertfacteuren, Standuertfac-
teuren. Net nëmme fir Awunner déi 
kucke wou wëll ech hi wunne goen? Mä 
och fir Betriber déi fir sech an hir Mataar-
bechter eng flott nei Plaz sichen. Aus-
drécklech sinn d‘Ausbildung vun de 
Kanner, d‘Fräizäitinfrastrukturen, Kultur- 
a Sportméiglechkeeten, Standuertfacteu-
ren déi och e wirtschaftleche Charakter 
hunn an deem si mir eis bewosst.
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Iwwert eis Stadgrenzen eraus hu mer, fir 
nëmmen dat als Beispill ze nennen, e 
Luxembourg Beach Open deen all Joer e 
mega Summerevent ass an honnerten, 
ech géing souguer bal soen dausende 
jonk Leit op Esch bréngt. Dat wäerte mer 
ausbreeden, 2012 gëtt et während 
engem ganze Mount Beach Sports zu 
Esch, mat eisem City Tourist Office, dee 
konnte ech schonn oft haut nennen, well 
deen ass wierklech ganz aktiv. An zousätz-
lech zum Beach Volley wäert och Beach 
Handball, Beach Athletics a Beach Soccer 
mat um Programm stoen. Deen, dee 
grad déi Zäit an der Vakanz ass, deen ass 
selwer Schold. Dat wollt ech Iech elo 
scho soen. Genee wéi och deen dee fir 
eise Kulturfestival an der Vakanz ass, 
selwer Schold ass. Voilà. 
Doniewent stinn ënner anerem bedeitend 
Investitiounen am Budget 2012 fir eis 
Zone sportive Lankhelz ze moderniséie-
ren, a Stand ze setzen, 520.000 €. Eis 
Schoulsportinstallatioune kannergerecht 
ausbauen. Do ass enorm geschafft ginn 
an de leschte Joeren. Gitt just mol an 
d‘Nonnewise Schoul kucke wéi dat aus-
gesäit. Dat ass immens. An do si mer och 
frou, dass mer begleet gi vum Sportmi-
nistère bäi där Astandsetzung vun eise 
Sportinstallatiounen. A mir wëllen natier-
lech och eis Stades sportifs kontinuéier-
lech astand setzen an internationale Stan-
darden upassen. Eis Lallenger Sportshal 
wëlle mer och phaseweis moderniséieren, 
inklusiv enger anerer Beliichtung, fir dass 
een, wann ee mol méi romantesch Ge -
buertsdeeg an der Famill feiert oder och 
e flotte Bal Owes wëll maachen, dass een 
och eng Tangobeleuchtung ka maachen. 
Dat gëtt da ganz flott. An eise Ressort-
schäffe wäert sech perséinlech dorëms 
këmmeren. An eise Sportförderprogramm 
fir d‘Ënnerstëtzung vun eise Sportveräiner 
mat verstäerkte Konventioune wäert 
natierlech och 2012 säin Nidderschlag 
am Budget fannen. Genee wéi och eise 
Jugendkommunalplang säin Nidderschlag 
am Budget wäert fanne mat enorm ville 
Jugend- a Fräizäitaktivitéiten.
Wann Dir mer erlaabt, da géing ech Iech 
bieden nach eng Kéier schnell duerch 
d‘Chifferen ze goen, quitte dass ech 
weess, dass dat ëmmer en dréchenen 
Exercice ass, mä ech ginn dovunner aus, 
dass Dir d‘Säiten 10 an 11 wou déi Don-
néeën am Resüme nach eng Kéier all dra 
stinn, wëllt a Rou studéieren, dofir sief 
just esou vill gesot. Éischtens, rectifizéierte  
Budget 2011, dass mer am rectifizéierte 
Budget 2011 e Gesamtiwwerschoss vun 
12,9 Mio ausweisen, an dass, wa mer den 
ausseruerdentleche Mali vum uerdent-
leche Boni ofzéien, e Reschtiwwerschoss 
vu 624.000 € bleiwen. Do kënnt Dir 

soen, dat ass net déck, mä et ass een. Wa 
mer eis dann de Budget 2012 ukucken, 
da gesäit een, dass am Budget ordinaire 
vum Joer 2012 d‘Recetten 135,1 Mio 
bedroen an d‘Dépensen 130,3 Mio. Do -
rausser kréie mer en uerdentleche Boni 
vu 4,8 Mio. Wann een dann deen Iwwer-
schoss, deen ech Iech elo grad genannt 
hu vum Joer dobäi rechent, dann hu mer 
e Gesamtiwwerschoss vu 5,4 Mio. Dat 
ass, mengen ech, eng propper Situa-
tioun, wann et och keng generéis Situa-
tioun ass. Dat ass richteg. Déi geplangte 
Recetten, déi am Extraordinaire stinn, déi 
sinn am Joer 2012 48,8 Mio. Déi si virun 
allem dowéinst esou héich, well mer 
natierlech do déi Recetten hu vun den 
Nonnewisen. Ech hat Iech gesot, dass do 
eleng 16 Mio dra virgesi sinn. Mä mir 
hunn och ganz bedeitend Recetten. 12,4 
Mio fir eis nei Nonnewise Schoul déi mer 
erwaarden. Och hei muss ee Merci soen, 
do wou e Merci ze soen ass. Mir kréie fir 
eis Nonnewise Schoul 50%. Déi 50% 
deele sech op a Suen déi mer vum Minis-
tère de l‘Intérieur kréien, plus deen Deel 
dee net bis 50 geet vum Ministère du 
Logement, well et en neie Wunnquartier 
ass. An hei e grousse Merci un déi 2 Res-
sortministeren, also souwuel den Innemi-
nister wéi och de Logementsminister. Dat 
si Suen déi mer batter brauchen. A wa 
mer an der Zukunft och nach Sue géinge 
bäigeluecht kréie bei eis al Schoulen, déi 
net nei gebaut sinn, mä déi awer be -
stëmmt kee vun hinne wëll ofrappen – 
ech denke virun allem un eis Brill-Schoul, 
fir déi mer 0 € kréien – da wiere mir nach 
méi zefridde mat hinnen. Dat sief dat och 
mol hei gesot. 
Wéi gesot, Recettes extraordinaires 48,8 
Mio. Mir hunn allerdéngs och Dépensen 
an Héicht vun 53,9 Mio. Mir haten et jo 
virun 2 Joer gesot, mir wäerte während 
4-5 Joer héich Dépenses extraordinaires 
hunn, well mer d‘Schoule bauen, well 
mer eisen Nonnewise Projet hu fir neie 
Wunnraum ze erschléissen a well mer net 
kënne manner, mä musse méi an eis 
Stroossen investéieren. Ech mengen et 
ass evident, dass mer dat musse maa-
chen. Dofir hu mer och elo en héijen 
Investitiounsvolumen, wéi déi Joere vir-
drun, 53,9 Mio. Wa mer elo de Malus 
ofzéien, dann ergëtt sech e Gesamtresul-
tat vun 268.657 €. 
2012, déi ausseruerdentlech Recetten, 
dat hutt Dir gesinn, wann Dir elo zwee 
an zwee zesumme gezielt hutt, wat ech 
Iech gesot hu vun den Nonnewisen a vun 
de Recettën, vun eiser Schoul, dat geet 
natierlech nach net op. Do hu mer en 
Emprunt virgesi vu 15 Mio. Ech mengen 
dat ass e proppere Montant vun Emprunt. 
Dat ass kee wou een den Otem unhält. 

Dat ass e proppere Montant. Mir haten 
dëst Joer en Emprunt vu 16 Mio, age-
schriwwe waren et der 20 a mir hu fir 
d‘nächst Joer en Emprunt vu 15 Mio 
ageschriwwen. Wéi vill vun deene 15 Mio 
mer tatsächlech och musse léine goen, 
wësse mer net. Mä e groussen Deel 
sécherlech, dat wësse mer elo schonn. 
Dat wäert sech am Laf vum Joer eraus-
stellen, mä mir komme jo souwisou dann 
an de Gemengerot sporadesch erëm fir 
déi eenzel Tranchen ze zéien.
An deem Zesummenhang sief och bemie-
rkt, dass d‘Dépenses ordinaires vun 2012 
eng hallef Tranche fir deen nei geplang-
tenen Emprunt vu 15 Mio enthält. Dat 
ass och korrekt, well soss géinge mer net 
genuch aschreiwe wa mer se géingen 
ophuelen. A wa mer de Gesamtkredit vu 
15 Mio géingen ophuelen, wouvu mir 
ausgi fir d‘Presentatioun vum Budget, da 
géinge mer am Verglach zu den uerdent-
leche Recettë 6,3 bei enger halwer Annui-
téit a 6,7 bei enger ganzer Annuitéit, da 
géing dat verglach mat den uerdentleche 
Recettë 6,3 bei enger halwer Annuitéit a 
6,7 bei enger ganzer Annuitéit bedroen. 
Déi Zuele beinhalten och déi Garantie déi 
mer mussen ausbezuele fir de Parking. 
Dat kënnt wesentlech manner zum Droe 
beim Parking souterrain ënnert der Stads-
hausplaz, well dee praktesch sech kom-
plett dréit. Do leie mer immens gutt, mä 
se kënnt awer am Moment nach zum 
Droe bei der Brill-Plaz. An dofir musse 
mer och d‘Brill-Plaz amenagéieren, well 
esou laang d‘Brill-Plaz net komplett ame-
nagéiert ass, an e Point d‘attrait besteet 
fir spazéieren ze goen, fir akafen ze goen, 
fir an eis Brill-Strooss iessen ze goen, a 
ronderëm, wäert dee Parking och net 
esou genotzt gi wéi mir et erwaarden. An 
dofir musse mer och, an dat wäert an 
deenen nächste Méint de Fall sinn, eng 
Rei vun Adaptatioune maache wat 
d‘Notzung vum Parkraum ronderëm eis 
Brill-Plaz ugeet. Mä, wa mer Iech vun 
deenen doten Annuitéite schwätzen déi 
ongeféier 1% méi héich leie wéi an deene  
leschte Joere wou mer bei ronn 5% loun-
gen, da wësst Dir dass doranner déi Ga -
rantië beinhalt sinn, déi mer vertraglech 
musse gi fir eis zwee Parkhaiser ënnert 
der Stadshausplaz a virun allem ënnert 
der Brill-Plaz. 
All Kéiers soe mer et, an d‘Zuele weisen 
et aus, virun allem eis Konten, dass mer 
eng stramm an eng gutt geplangten an 
eng wäitsiichteg Budgetsplanung musse 
maachen. Dat ëmsou méi, dass eis aktuell 
Wirtschafts- a Finanzlag am Land, a mir si 
jo och ëmmer ofhängeg vun der wirt-
schaftlecher a vun der finanzieller Ent-
wécklung vum Ausland, dass déi am 
Moment et net ausschléisse léisst, dass an 



Escher Gemengerot vum Freideg 9. Dezember 2011

11

2. Budget rectifié 2011 et budget de l’exercice 2012 / 3. Devis pour l’exercice 2012

deenen nächste Joeren, a mir ginn 
dovunner aus, dass dat an zwee Joer de 
Fall wäert sinn, d‘Gewerbesteier an d‘Do-
tatioun net méi wäerten an d‘Luucht, mä 
éischter wäerten erofgoen. An da wësst 
Dir jo wat dat bedeit. Da musse mer 
natierlech eng finanziell Situatioun hu 
wou mer net hannerzeg falen, mä wou 
mer op eis kleng Reserve kënnen zeréck-
gräifen a wou mer natierlech eis grouss 
Projeten an der Gidd kënnen halen, an 
dat hu mer gemaach. 
De Budget ordinaire ass a bleift iwwert 
d‘Joeren ewech e Suergekand, well wéi 
Dir héieren hutt awer dee Boni dee mer 
all Joer hunn, kleng ass. Dat huet och 
domatter ze dinn, dass mer all Joer Käsch-
ten hu fir Gehälter, fir Gemengesyndi-
kater, fir Sozialleeschtungen, den Office 
social, wou mer, dat huet eis Sozialschäff-
in eis gesot, wou Verhandlungen erginn 
hunn, dass mer awer solle verstäerkt 
ënnert d‘Äerm gehollef kréie vu Säite 
vum Stat fir eis Sozialleeschtungen. Dat 
gëllt och fir d‘Maisons Relais, wou mer 
onheemlech investéiert hunn an deene 
leschte Joeren a virun allem enorm vill 
Personal agestallt hu wou och en Deel zu 
eise Laaschten ass. Et gëllt och fir schou-
lesch Ariichtungen. Et gëllt och fir de 
soziale Wunnengsbau. Dat sinn alles Saa-
che wou mer net kënnen heibanne soen, 
majo da loosse mer mol eng vun deenen 
ewech an der Zukunft. Mir mussen awer 
raisonnabel bleiwen. Dee Monitoring dee 
mer an de Finanzen hu musse mer och 
an anere Plazen an Zukunft verstäerkt 
maachen, well mir musse prett si wann 
eng Degradatioun vun de Recettë vum 
Stat kënnt. An dat si mer och amgaang 
mat där gudder Equipe déi mer hunn a 
mat deem Monitoring dee mer maachen, 
fäerdeg ze bréngen.
Den Aufgabeberäich vun de Gemengen, 
och ouni dass mer dat selwer froen, dee 
geet ëmmer weider an d‘Luucht. Et kom-
men ëmmer méi Aufgaben op eis zou déi 
eis eigentlech vun nationaler Säit diktéiert 
gi sinn. Ech denken zum Beispill un 
d‘Chèques Services déi an deene leschten 
Deeg erëm diskutéiert gi sinn. Ënner ane-
rem an der Chamber déi en enorme 
Verwaltungsopwand fir all eis Gemenge 
sinn. Ech denken och un d‘Education pré-
coce, déi eis eigentlech 3 Joer kascht 
huet, déi mer hätte kënne sënnvoll fir 
d‘Ganzdagsbetreiung notzen. Dat si lau-
ter Oplagen déi eis vu Säite vum Stat 
kommen, ouni dass mer dofir méi Recettë 
kréien. Dofir ass et fir eis äusserst wich-
teg, dass mir eng méiglechst grouss 
Transparenz an eisem Finanzwiesen hunn. 
Mir hunn dat, Dir gesitt dat vläicht wann 
Dir de Budget am Detail kuckt, a wann 
do eng Fro ass wéi gesot, mellt Iech beim 

Schäfferot oder och bei eise Finanzser-
vicer. Eng Rei vun Investitiounen hu mer 
nei opgedeelt an nei als Detail ausge-
wisen, dass mer an deenen nächste Joere 
kënne besser gesi wou eis Fonctionne-
ments käschten amgaange sinn an 
d‘Luucht ze goen a wou mer wat ausginn 
hunn. Dat ass enorm wichteg. Also wann 
Dir mengt, iergendwou wier eppes man-
ner dran, kuckt direkt déi Zeilen drënner, 
well heiansdo sinn d‘Saachen nei opge-
deelt. Dat gëllt zum Beispill fir eisen 
Theater. Et gëllt zum Beispill fir eis Mai-
sons Relais an et gëllt zum Beispill fir eis 
Schoulen. Dat ass fir eis enorm wichteg. 
Net nëmme fir eis selwer, dass mer wësse 
wou mer wat ausginn, mä fir och déi 
Käschte propper opzedeelen, dass mer 
nëmmen net Recetten, déi mer zegutt 
hunn, net korrekt ausweise wa mer se 
ufroe beim Stat. Dat ass och e Grond 
dofir. Et dierf eis kee Sue verluer goe well 
mer se net propper ufroen. Dofir, déi 
Transparenz déi fannt Dir och schonn am 
Budgetsjoer 2012. Dat ass dann eng nei, 
méi detailléiert a méi iwwersiichtlech 
Strukturéierung vun de Recetten a vun 
den Dépensen a virun allem am ordinai-
ren Deel vum Budget, well traditionell 
gëtt hei an der Gemeng bal nëmmen 
iwwert den Extraordinaire geschwat, well 
dat ass natierlech spannend, well do 
weist een aus wat een nei investéiert an 
engem Budgetsjoer. Mä ech géing awer 
soen, dass dës Kéier 2/3 vun eiser Aar-
becht den Ordinaire war, fir dass mer 
deen an der Zukunft besser an der Gidd 
hunn. Dat ass eng ganz wichteg Saach fir 
eis an dofir géing ech och en Appel maa-
chen, beschäftegt Iech och mam Ordi-
naire, do stécht ganz vill dran an do si 
gewalteg Efforte gemaach gi fir Iech dat 
detailléiert ze presentéieren. A vu dass 
mir och eng vun deene Communes pilo-
tes sinn déi an engem nationale Groupe 
de travail si fir a Richtung vun enger ana-
lytescher Comptabilitéit ze goen, konnte 
mer och schonn déi Ideeën déi mer do 
abruecht hunn, hei gewënnbréngend 
asetzen. A wa mer domatter fäerdeg sinn, 
da gi mer dovunner aus, dass de Stat dat 
och iergendwéini ufänkt ze plange fir eng 
transparent Comptabilitéit a Presenta-
tioun vun hirem Budget ze maachen. 
Mir hunn an deem dote Budget, wéi mir 
Iech dat scho gesot hunn, am Extraor-
dinaire en héijen Investitiounsvolumen 
ausgewisen a mir hunn net wéi aner 
Gemengen hei am Land déi eng histo-
resch gewuesse Chance hunn doduercher 
dass se interessant Entreprisen op hirem 
Terrain hunn, fir eng enorm Reservesitua-
tioun ze hunn, déi Chance hu mir net. 
Mir si leider och net an der Situatioun, 
dass mer eng Gemengefinanzreform 

hunn, déi eventuell kéint déi regional 
Aufgaben déi mir als Haaptstad vun 
enger Regioun ze bewerkstellegen hunn, 
kéint verstäerkt ënnerstëtzen. Dofir musse 
mer ebe mat deene Meedercher danzen 
déi do sinn an dat heescht – an deene 
Jongen, virun allem deene Jongen – an 
dat heescht fir eis virsichteg Finanzpolitik, 
wäitsichteg plangen, bei engem konstant 
héijen Investitiounsvolumen un eisem 
ordinaire Budget schaffen, fir dass mer eis 
ordinaire Dépensen am Grëff behalen. An 
et heescht awer och fir eis fir eis finanziell 
Récklagen ze leeën. Kleng? Jo, fir aner 
Gemenge ronderëm den Zentrum vläicht 
kleng, fir eis grouss. Mir wäerten dëst 
Joer eise Fonds de réserve op eng Mil-
lioun opstocken an dee läit da bei 5,1 
Mio an dat kann, wa mer vläicht Minde-
reinnahmen ze erwaarden hunn, eng 
gutt Mouk fir d‘Zukunft sinn.
Mir kéimen dann zum Ofschloss vun der 
Presentatioun vum Budget vum Schäffe-
rot fir 2012. Esch ass fir eis déi Plaz wou 
mir liewe wëllen. Esch ass eis Stad déi mir 
no virbruecht hunn. Esch ass eis Zukunft. 
Mir wëllen, dass all Escher bei där Zu -
kunfts planung an och bei de Friichten déi 
mer kënnen droen, dobäi ka sinn, an dass 
keen op der Streck bleift. Mir sinn der 
Meenung, dass de gesellschaftlechen 
Zesummenhalt net vum selwe kënnt, 
genee wéi vill aner Beräicher sech net 
vum selwe regelen, mä nëmme mat 
enger aktiver Politik. Ech denken un déi 
sozial Situatioun. Ech denken un de Wun-
nengsmaart. Ech denken un den Emploi. 
Ech denken un eis urbanistesch Planung. 
Dat si lauter Domainer wou d‘Politik muss 
aktiv ginn, dee regelt sech net vum 
selwen. An dee regelt sech och net als 
Gemeng eleng. Mir brauchen do de 
Parte nariat mam Stat. Mir brauchen och 
d‘Zesummenaarbecht mat deenen anere 
Gemengen. Virun allem eis Südgemen-
gen, mat deene mer um interkommunale 
Plang ganz aktiv sinn, a ville Syndikater 
aktiv sinn, a gutt a vill Relatiounen hunn. 
Aneschters geet dat doten net.
2014 wäert d‘Cité des sciences mat Uni-
versitéit a Centres de recherches hir Die-
ren opmaache fir Studenten, fir Fuer-
scher, fir Léierpersounen aus der ganzer 
Welt. D‘Entwécklung vun eiser Stad zu 
engem Innovatiouns-, Fuerschungs- a 
Wëssensstanduert wäert e wesentleche 
Wirtschaftsopschwong bréngen. Et ass 
iwerall an der Welt de Fall wou eng Uni-
versitéit hikënnt, dat ass net just hei de 
Fall. An et wäert och déi ganz Südregioun 
opwäerten. Och dat hu mir scho laang 
verdéngt. An do wou d‘Uni ass zitt 
d‘Wirtschaft mat. An do wou d‘Wirtschaft 
mat zitt, entstinn Aarbechtsplazen. An do 
wou Aarbechtsplazen entstinn, kënnt méi 



 3. Devis pour l’exercice 2012 / 4. Règlements de la circulation routière

Conseil communal du vendredi 9 décembre 2011

12

Wuelstand an eng Regioun an dat brau-
che mir. A mir sinn, wéi et och hei scho 
gesot ginn ass vum Schäfferot bei der 
Presentatioun vu sengem Programm, 
dofir sinn déi Méint a Joeren déi elo kom-
men, ganz entscheedend fir déi Virbe-
reedungen déi mer nach ze maachen 
hunn. Mir brauchen dofir och d‘Hëllef 
vun eisem Gemengerot. Mir si frou, dass 
mer an der Vergaangenheet fir vill grouss 
Dossieren zesumme geschafft hunn. 
Aneschters wier et net gaangen. Anesch-
ters stéinge mer net do wou mer sinn. 
Dat nämlecht gëllt fir eis Mataarbechter-
innen a Mataarbechter vun der Gemeng. 
Dee Réalisé dee mer hunn, dat wat mer 
geleescht hunn, dat wourobber mer scho 
kënne stolz sinn, dat ass och de Mérite 
vun eise Gemengeservicer déi enorm 
schaffen. Enorm schaffen! A wa mer an 
deenen zum Deel schwierege Joeren, vir-
un allem déi éischt Joere wou mer per-
manent an iwwerall Chantescher haten a 
wou mer oft nei Weeër hu misste goen 
déi herno vun anere Gemengen oft 
iwwerholl gi sinn, wou mer oft Pilotepro-
jeten hate wéi eis Ganzdagsschoul, wou 
mer oft eis d‘Käpp ageschloen hunn, wéi 
mat eise Vëloe wou d‘ganz Land de Geck 

mat eis gemaach hunn. Oft war et awer 
dee richtege Wee a mir si frou, dass dofir 
och d‘Escher Leit eis hiert Vertraue ge -
schenkt hunn. Dat gëllt och fir d‘Zukunft, 
dat brauche mer, well aneschters geet et 
net.
Fir dës Opstellung natierlech e grousse 
Merci un eisen enorm kompetente 
Finanz team ronderëm d‘Madame Ecker 
an eisen Economist, den Här Fleming. Si 
leeschten eng enorm Aarbecht och bei 
deem wat mer eis verstäerkt virgeholl 
hunn, nämlech fir budgetär Transparenz. 
Mir hunn do scho vill geschafft, Dir kritt 
all 3 Méint en Iwwerbléck, d‘Finanzkom-
missioun ass staark agebonnen, jiddweree 
weess Bescheed. Eis Task-Force schafft 
gutt, dat ass och de Mérite vun eisem 
Team, mat hire Leit well si sinn net eleng. 
Si hu Leit déi mat dorunner schaffen, och 
hinnen e grousse Merci. A wat elo net hei 
steet, wat ech awer onbedéngt hätt miss-
ten hei schreiwen, dat ass, well et all Joer 
ëmmer eng Owessëtzung traditionell 
eiser Repro an eisem Service relations 
publiques déi déi Mise en forme hei, Mise 
en page, Mise en forme maache bis an 
den Owend eran, eise Luc Schloesser an 
d‘Irma déi immens gentil, an immens léif, 

wéi och eisem Team vun de Finanzen eis 
zur Säit stinn, mir virun allem zur Säit 
stinn. Hinnen och e grousse Merci. An 
dann, bei Iech kann ech et nach maa-
chen, awer eiser ganzer Beleegschaft wëll 
ech elo schonn an Ärem Numm alles 
Guddes wënschen, e grousse Merci soen 
an alles Guddes, en erfollegräicht a 
gesond neit Joer. An Iech Merci, dass Dir 
mir wéi all Joer esou gutt nogelauschtert 
hutt an ech wënsche mer ganz flott a 
konstruktiv, gäre kritesch awer konstruk-
tiv Diskussiounen d‘nächst Woch. Mir 
huelen eis e ganzen Dag, wa mer e brau-
chen. Wa mer en net brauche gi mer bei 
d‘Jongenheem, dat mat Hëllef vun RTL 
rafistoléiert gëtt an enger ganz flotter 
Démarche. Da gi mer dohinner, well do 
si mer all invitéiert. Mä mir huelen eis e 
ganzen Dag fir hei ze diskutéiere wa mer 
e brauchen a loosst Iech et bis dohinner 
gutt goen a Merci.

4. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Ënnert dësem Punkt loung näischt vir.

1. Correspondance

Il n’y a rien sous ce point.

2. Budget rectifié 2011 et 
budget de l’exercice 2012; 
présentation

3. Devis pour l’exercice 2012; 
présentation

Lydia Mutsch (LSAP) présente le bud-
get rectifié 2011 et le budget de l’exerci-
ce 2012:
Les investissements réalisés au cours des 
derniers mandats porteront leurs fruits 
dans les quelques années à venir. 
Malgré un contexte économique difficile 
et une situation toujours tendue sur le 
marché du travail, la ville d’Esch a pu 
ouvrir des perspectives d’avenir que nous 
sommes aujourd’hui en mesure d’exploi-
ter avec profit pour notre ville et ses habi-
tants. Les Eschois sont fiers de leur ville et 
de ce que nous avons déjà réalisé. 

De nouveaux quartiers résidentiels ont vu 
le jour et notre ville accueille un nombre 
sans cesse croissant de nouveaux habi-
tants. Les infrastructures publiques ont 
été modernisées et renouvelées. De plus 
en plus d’entreprises tirent parti des 
atouts géographiques d’Esch et de toute 
la région sud. Des places, des parcs et 
des espaces verts attrayants ont été amé-
nagés, de même que de nombreux 
espaces dédiés à la culture, aux sports, 
aux loisirs et à la détente, etc. Ce sont 
d’autres arguments en faveur de notre 
ville! Au début de l’été 2013, notre place 
du Brill, deuxième grande place du cen-
tre-ville, brillera d’un nouvel éclat. Un lieu 
de vie, une oasis de verdure, un lieu de 
rencontre, un symbole et une opportu-
nité pour la revalorisation d’ensemble de 
ce quartier du Brill, si riche sur le plan 
historique. Un investissement sûr, aussi, 
dans la qualité de vie de ses habitants. 
Au cours de ce nouveau mandat, nous 
allons investir avec assurance et détermi-
nation. Nos activités concerneront toutes 
les générations et nous façonnerons dura-
blement l’avenir de notre ville. 

Notre école, notre chance (Eis Schoul, eis 
Chance) 
Les investissements réalisés au profit de 
l’accueil de la petite enfance, de la for-
mation et de l’avenir de nos enfants 
contribuent largement à l’égalité des 
chances et jouent donc un rôle majeur 
pour notre cohésion sociale. 
Nos comptes budgétaires montrent que, 
sur les années 2008 et 2009, 25% - 
autrement dit un quart - de nos dépenses 
d’investissements totales ont été effec-
tuées au profit des écoles et des équi-
pements scolaires (création de nouveaux 
locaux, travaux de rénovation, maisons 
relais, cantines scolaires dotées de leur 
propre cuisine, matériel pédagogique, 
mesures de sécurité sur le plan structurel, 
aide aux devoirs, etc.). 
Afin de rattraper encore plus vite le retard 
que nous accusons actuellement, le pré-
cédent collège échevinal a décidé, avec 
le concours du conseil communal, de 
porter la part des investissements en 
faveur des écoles et des structures d’ac-
cueil à la journée à un tiers de nos 
dépenses extraordinaires. Les comptes 
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budgétaires de l’année 2010 le montrent 
clairement: 11,6 millions d’euros (soit 
32%!) ont été consacrés à la formation 
de nos enfants. Dans les investissements 
initialement prévus pour 2011, on avait 
même estimé leur part à 33%: 18,1 mil-
lions d’euros étaient à la disposition des 
écoles, des maisons relais, etc. Si l’on 
observe de plus près les dépenses effecti-
vement engagées dans le budget rectifié 
(18,7 millions d’euros) et que l’on tient 
compte, dans le même temps, des inves-
tissements prévus pour 2012 (10,9 mil-
lions d’euros), on obtient à nouveau une 
moyenne de 30,3% pour 2011 et 2012. 
C’est considérable! 
Au centre des investissements scolaires et 
extrascolaires, on trouve notamment la 
2e phase de la rénovation complète de 
l’école du Brill à Esch (dont nous célèbre-
rons ensemble le centenaire en 2012), la 
rénovation des anciens bâtiments de 
l’école de Lallange, les vastes travaux de 
remise en état de l’école du Bruch, la 
modernisation progressive et modérée de 
notre école de la forêt, assortie d’une 
revalorisation du parc animalier ainsi que 
de l’avant-projet interne d’une nouvelle 
école dans le centre (intégrant l’école Ale 
Lycée). 
Parallèlement aux différentes mesures 
d’accueil des enfants et autres mesures 
d’aide, Esch met en œuvre de nom-
breuses activités sportives, ludiques et  
de loisirs, de même que des projets cultu-
rels et d’intégration (notamment dans le 
cadre du «Gender Budgeting» et avec le 
concours de notre pacte d’intégration) 
au profit des enfants et des adolescents. 
La revalorisation structurelle, conceptuelle  
et au niveau du personnel de notre centre 
de vacances d’Insenborn nous permettra 
d’améliorer sensiblement la prise en char-
ge et les repas de nos enfants. 
Notre quartier, notre ville (Eise Quartier, 
eis Stad) 
Un inventaire tout aussi impressionnant 
permet la création de nouveaux locaux 
d’habitation, notamment dans le nou-
veau quartier résidentiel de Nonnewisen. 
En 2012, les 28 maisons unifamiliales 
mi toyennes (conçues selon le concept 
éprouvé du «maître d’ouvrage») et les 36 
appartements prévus seront mis en vente 
sous la responsabilité de la commune, 
avec les surfaces commerciales corres-
pondantes (recettes totales 2012: 16 mil-
lions d’euros). S’ajouteront à cela 29 mai-
sons mitoyennes, 36 appartements d’étu-
diants et d’autres surfaces commerciales 
destinées à des commerces de proximité, 
qui devront être achevés et vendus en 
2012 sous la responsabilité du Fonds du 
Logement. 

Le bon développement du logement étu-
diant (27% des étudiants vivent d’ores et 
déjà à Esch) revêt une importance majeu-
re pour l’évolution future de notre ville, 
et ce indépendamment de l’université qui 
doit ouvrir ses portes à Esch/Belval en 
2014. Les 2,1 millions d’euros prévus à 
l’actuel budget pour l’achat et l’aména-
gement d’appartements pour étudiants 
nous permettront d’augmenter notre 
parc de logements de 127 actuellement 
à 228 en 2012. D’ici à 2015, 450 loge-
ments étudiants sont prévus à Esch (il en 
existe actuellement environ 470 dans 
tout le Land), ceci en étroite collabora-
tion avec l’université. 
Dans le cadre du développement de 
logements abordables, on insiste tout 
particulièrement sur la remise en état 
continue, le réaménagement et le déve-
loppement de logements sociaux appar-
tenant à la commune. Plus de 3,2 mil-
lions d’euros sont prévus l’an prochain 
pour le rachat et l’aménagement de nou-
veaux logements à caractère social. 
Globalement, dans le budget 2010, 22% 
de nos dépenses totales (plus de 8 mil-
lions d’euros), soit près d’un quart, ont 
pu être investies dans la création de nou-
veaux logements à Esch. En 2011, ce 
montant s’élevait déjà à 15,6 millions 
d’euros, soit 28% (8,9 millions d’euros / 
21% dans le budget 2011 rectifié). Dans 
le projet de budget 2012, cette propor-
tion augmente et atteint plus de 17,6 
millions d’euros! Les investissements pré-
vus pour la création de nouveaux loge-
ments sur le prochain exercice budgétai-
re, dont la part s’élève à plus de 33%, 
représentent effectivement un tiers du 
total de nos dépenses extraordinaires 
pour 2012! 
Notre cadre de vie, notre ville (Eis Plaz, 
eis Stad) 
Une nouvelle augmentation considérable 
des investissements dans les rues, les 
places publiques ainsi que les infrastruc-
tures de réseau et de communication est 
prévue pour les années à venir. Tandis 
que 4,4 millions d’euros étaient investis 
dans la construction routière, les places 
publiques, les infrastructures de mobilité 
et d’approvisionnement en 2009, et 6,4 
millions en 2010, ce montant passe à 8,4 
millions d’euros dans le budget 2011 rec-
tifié et sera quasiment doublé en 2012, 
atteignant 16,3 millions d’euros. 
Quatre ans après l’achèvement de la 
Place de l’Hôtel de ville (et son parking 
souterrain) et la mise en service du nou-
veau parking souterrain sous la Place de 
la Résistance, les travaux de réaménage-
ment de la Place du Brill ont commencé 
comme prévu. Avant même son achève-
ment fixé pour avant l’été 2013, le projet 

de l’architecte algéro-allemand Kamel 
Louafi, retenu dans le cadre d’un con-
cours international, peut être sûr de rem-
porter largement l’adhésion de la popu-
lation eschoise, notamment en raison de 
la sensibilité de son intégration au quar-
tier du Brill. 
Après l’achèvement, prévu pour 2012, de 
la nouvelle Justice de Paix et de ses amé-
nagements extérieurs, nous pourrons 
entreprendre, au cours du nouvel exerci-
ce budgétaire, le réagencement de la 
place Norbert Metz ainsi que la prolon-
gation de notre zone piétonne qui la 
rejoint. Pour ce faire, nous apporterons 
une contribution majeure à la valorisation 
structurelle et visuelle du nouveau com-
plexe résidentiel et commercial Marco 
Polo et, dans le même temps, nous amé-
liorerons résolument l’accessibilité de 
cette charmante zone piétonne. À proxi-
mité directe de la Place de l’Hôtel de ville, 
dans le centre, on trouve ici une autre 
place animée, un lieu de rencontre où 
loisirs, ravitaillement et mobilité douce 
coexistent harmonieusement. 
La bonne accessibilité de tous les quar-
tiers et pôles d’activités de la ville d’Esch, 
de la future université / Cité des Sciences 
d’Esch/Belval ainsi que la connexion 
systé matique avec nos centres d’attrac-
tion culturels, sportifs et touristiques 
seront déterminantes pour le dévelop-
pement de notre ville ainsi que pour le 
renforcement du sentiment d’apparte-
nance de ses citoyennes et de ses 
citoyens. La mise en service d’une «Cir-
cle-Line» (ligne reliant rapidement et 
avec flexibilité les trois principaux pôles 
d’activités Centre-Ville/Belval/Lallange) 
que nous avons prévue pour 2012 dans 
le cadre d’un projet d’économie solidaire 
constituera un complément très utile au 
«Flexibus» d’Esch, par ailleurs extrême-
ment performant (plus de 2 000 usagers 
par mois pour une population de 1 500 
habitants dans les quartiers Neiduerf et 
Park). Il convient aussi d’attirer l’attention 
sur l’extension, prévue pour 2012, du 
parking résidentiel, sur l’accès pour tous 
et quelle que soit la mobilité de chacun à 
toutes les infrastructures publiques, feux 
de signalisation et voies (y compris pour 
les déficients visuels), de même que sur 
l’introduction progressive de toilettes 
publiques autonettoyantes dans toute la 
ville. 
L’étude des éventuels sites d’implantation 
d’un nouveau «Südspidol» à Esch sera 
également importante dans le cadre du 
développement de notre ville au cours 
des 10 à 15 prochaines années. En tant 
que cofondateur historique et plus grosse 
commune participant au CHEM, nous 
accompagnerons activement, avec les 
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autres partenaires du CHEM, le processus 
décisionnel relatif au projet d’une nou-
velle structure hospitalière dans notre 
région (ainsi que dans la grande région!). 
Dans les faits, l’aspect transfrontalier est 
pour nous un élément central dans le 
cadre des décisions qui devront être 
prises au sujet du nouvel hôpital de la 
région sud. Parallèlement à cela, son 
implantation centrale et sa desserte par 
les transports publics jouent un rôle 
majeur. 
L’importance stratégique de toute la zone 
des Terres rouges pour le développement 
futur de notre ville ainsi que la recon-
version demandée de l’ancien ERA en 
parc naturel et de loisirs seront prises en 
compte dans nos discussions et travaux 
de planification au cours des mois à 
venir. 
Cela vaut également pour notre futur 
plan d’aménagement général (PAG) ainsi 
que pour la consultation citoyenne («Bier-
gerforum») à grande échelle qui lui est 
associée, et qui visent à élaborer en com-
mun un «Quartiers-Entwécklungspläng». 
Cela implique aussi l’introduction d’une 
étude stratégique de l’environnement, 
des travaux complémentaires au niveau 
de la carte biotope dans le cadre du nou-
veau projet de loi, la prise en compte de 
projets de planification transfrontaliers, le 
soutien à des projets urbanistiques (par 
exemple, projet ERA, Institut National de 
l’Architecture Nancy) et l’actualisation 
des données structurelles pertinentes 
(processus d’installation PAG: 320 000 
euros). 
Notre culture, notre chance (Eis Kultur, 
eis Chance) 
Avec la construction, prévue à partir de 
2012, d’une auberge de jeunesse qui ver-
ra le jour à la proximité immédiate de la 
gare centrale, de notre centre commer-
cial ainsi que de notre «passerelle», lieu 
très fréquenté, la future ville universitaire 
d’Esch constituera une destination très 
prisée des jeunes d’origines géogra-
phiques et culturelles les plus variées. 
Centre régional majeur pour la forma-
tion, la culture, la musique et l’art, la ville 
d’Esch offre les meilleures conditions qui 
soient à notre public local, aux visiteurs, 
ainsi qu’aux artistes et intellectuels du 
monde entier. 
Après plusieurs années de travaux, la 
rénovation de notre théâtre municipal 
s’achève (dernière tranche 2012: 1,6 mil-
lion d’euros). Les installations techniques 
et de sécurité sont désormais les plus 
modernes qui soient. Rénové de fond en 
comble, il ne nécessitera plus aucun 
investissement pendant de nombreuses 
années. Notre théâtre compte parmi les 
plus modernes et les plus renommés dans 

toute l’Europe. Depuis sa réouverture, il 
attire, tel un aimant, un vaste public. 
Le 26 mai 2012, cinquante ans, jour pour 
jour, après l’inauguration de notre théâ tre, 
nous organiserons la première Nuit de la 
Culture à Esch, dans le cadre de cet anni-
versaire très particulier. Tous les lieux de 
culture resteront ouverts jusque tard dans 
la nuit et le public pourra accéder gratui-
tement à l’ensemble des installations. 
La coopération dans un esprit de parte-
nariat dépassant le cadre des frontières 
du Land nous tenant particulièrement à 
coeur, et souhaitant attirer de plus en 
plus de jeunes (ainsi que des étudiants, 
voir «Student Welcome Package») vers la 
culture, un festival de théâtre transfronta-
lier sera organisé pour la première fois en 
2012 à l’attention du jeune public d’Esch 
et de Thionville. 
Parallèlement au développement régio-
nal, à la mobilité, au développement éco-
nomique et social, le thème de la culture 
fera sans aucun doute partie intégrante, 
dès janvier 2012, de la collaboration 
future avec le GECT (Groupement euro-
péen de coopération territoriale). 
Les travaux de notre maison des cultures, 
à la Casa d’Italia, dans le quartier du Brill 
(à proximité immédiate du futur «Carré 
culturel») se poursuivront en 2012 (inves-
tissements: 600 000 euros). Notre «Har-
monie Municipale» et des associations 
locales, actives dans les domaines artisti-
ques les plus divers (musique, arts plas-
tiques, littérature, théâtre, etc.) étant réu-
nies sous un même toit, nous mettrons à 
leur disposition des salles de répétition et 
des lieux de rassemblement adaptés à 
leurs besoins. À l’extérieur de la Villa 
Mousset, des expositions temporaires de 
sculptures d’artistes luxembourgeois et 
étrangers attireront le visiteur. Au rez-de-
chaussée, déjà achevé, de cette splendide 
villa, une exposition permanente des 
oeuvres du peintre Eugène Mousset, col-
lection appartenant à la commune, sera 
accessible au public avant que les travaux 
de restauration ne se poursuivent en 
2013. 
La formation, les loisirs, la culture et le 
sport sont des facteurs de localisation 
pouvant participer à la décision de futurs 
habitants, mais aussi d’entreprises, de 
s’installer chez nous. Notre «Luxembourg 
Beach Open», dont la renommée s’étend 
au-delà de notre ville, en est une illustra-
tion! Parallèlement à ce méga-événement 
estival qui, pendant tout un week-end du 
mois d’août, attire des centaines de 
jeunes à Esch, nous proposerons en 2012, 
en collaboration avec notre dynamique 
City Tourist Office, «Beach Sports in 
Esch» pendant un mois complet. En plus 
du beach volley, du handball, de l’athlé-

tisme et du football figureront au pro-
gramme des activités proposées par notre 
«plage». 
Par ailleurs, des investissements impor-
tants sont prévus pour rénover notre 
zone sportive Lankhelz (520 000 euros), 
pour développer nos installations spor-
tives scolaires en tenant compte des 
besoins des enfants (voir école modèle de 
Nonnewisen), pour remettre nos stades 
en état de façon continue et les adapter 
aux normes internationales, pour moder-
niser progressivement la salle de sport de 
Lallange, pour améliorer constamment 
l’offre de loisirs du Escher Schwemm et 
pour soutenir nos associations sportives 
dans le cadre de notre vaste programme 
de promotion des sports et de notre pac-
te d’intégration (avec l’aide de conven-
tions visant à garantir des performances 
exceptionnelles ainsi que des manifesta-
tions sportives régulières). 
Grandes lignes du projet de budget 2012 
Budget rectifié 2011 
Dans le budget ordinaire rectifié 2011, 
les prévisions de recettes sont de 130,8 
millions d’euros et celles des dépenses de 
124,9 millions d’euros, soit un excédent 
probable de 5,9 millions d’euros. Si nous 
ajoutons l’excédent des comptes de l’an-
née 2010, nous obtenons un excédent 
total de 12,9 millions d’euros. 
Pour l’année 2011, le budget extraordi-
naire prévoit des recettes de 31,5 millions 
d’euros et des dépenses de 43,7 millions 
d’euros, soit un malus de 12,2 millions 
d’euros. Si l’on déduit ce malus excep-
tionnel du bonus ordinaire, il reste un 
excédent de 624 654 euros. 
Projet de budget 2012 
Dans la présentation du budget ordinaire 
de l’année 2012, les recettes prévues 
s’élèvent à 135,1 millions d’euros et les 
dépenses à 130,3 millions d’euros, soit 
un bonus ordinaire de 4,8 millions 
d’euros. Si l’on ajoute l’excédent pré-
visible de l’année précédente, on obtient 
un excédent ordinaire total de 5,4 mil-
lions d’euros. 
Les recettes exceptionnelles prévues s’élè-
vent à 48,8 millions d’euros pour le futur 
exercice budgétaire. Parallèlement, les 
dépenses exceptionnelles s’élèvent à 53,9 
millions d’euros en 2012. En déduisant 
du bonus ordinaire le malus extraordinaire  
qui en découle, on obtient fin 2012 un 
résultat total prévisible de 268 657 euros. 
Les recettes exceptionnelles prévues pour 
2012 comprennent un emprunt de 15 
millions d’euros servant à garantir le 
financement des dépenses exceptionnelles  
prévues sur l’exercice 2012. En 2011, on 
a utilisé 16 millions d’euros sur les 20 mil-
lions d’euros souscrits pendant l’exercice. 
Il faut noter que les dépenses ordinaires 
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de 2012 comprennent une demi-annuité 
du nouvel emprunt de 15 millions 
d’euros. En prenant un crédit total de 15 
millions d’euros, le poids de notre dette 
par rapport aux recettes ordinaires s’élè-
verait à 6,3% pour un service de la demi-
annuité et de 6,7% pour un service de 
l’annuité complète. Ces chiffres tiennent 
également compte des éventuels taux de 
garantie pour les deux parkings de la 
Place de l’Hôtel de Ville et de la Place de 
la Résistance (Place du Brill). 
Il convient de préciser que les projets 
souscrits dans le budget exceptionnel 
entraînent un volume d’investissement 
considérable, y compris sur les années à 
venir, ce qui rend une planification rigou-
reuse, stricte et clairvoyante du budget 
ordinaire absolument incontournable. 
D’autant plus que, compte tenu de la 
situation économique et financière 
actuelle, il est impossible d’exclure tota-
lement l’effondrement soudain des 
recettes découlant des fonds affectés et 
de l’impôt commercial. 
C’est la raison pour laquelle le budget 
ordinaire demeurera, sans aucun doute, 
une source de préoccupations pour les 
années à venir, en raison de la hausse 
constante des dépenses pour les salaires, 
les syndicats communaux, les services 
sociaux (Office Social), les maisons relais, 
les équipements scolaires, la construction 
de logements sociaux, la rénovation et 
l’entretien des locaux et installations 
publics existants et neufs, etc. 

Dans la mesure où les attributions des 
communes augmentent sans cesse, et ce 
sans qu’elles y soient pour quelque chose,  
il est extrêmement important que les 
finances fassent l’objet de la plus grande 
transparence. C’est pourquoi nous avons 
déjà entrepris une nouvelle structuration 
détaillée et claire des recettes et des 
dépenses dans différents domaines (tels 
que le théâtre, les maisons relais et les 
écoles), dès l’exercice 2012. Nous conti-
nuerons de développer cette façon de 
faire au cours des années à venir afin de 
jeter les bases d’un contrôle financier 
optimal dans notre commune. 
L’an prochain, une analyse précise de 
toutes les recettes et dépenses ordinaires 
et exceptionnelles entrera aussi dans les 
attributions de nos services communaux, 
dans le but de respecter le plan comp-
table envisagé par le ministère de l’Inté-
rieur qui s’aligne sur le plan comptable 
général existant applicable au secteur 
privé et qui constitue une bonne prépa-
ration au modèle de comptabilité analy-
tique auquel on aspire. L’État, lui-même, 
pourra ensuite s’en inspirer. 
Étant donné que, dans un environnement 
économique difficile et en l’absence de 
réforme financière – devenue urgente –, 
il n’est pas facile d’établir un budget affi-
chant des investissements élevés et, dans 
le même temps, de préserver un équilibre 
financier sain, nous avons envisagé 
d’augmenter nos réserves financières de 
1 million d’euros, les portant ainsi à 5,1 
millions d’euros. 

Notre chance, notre avenir (Eis Chance, 
eis Zukunft) 
Esch est notre ville, notre cadre de vie, 
notre avenir. En tant qu’Eschois, nous 
devons être en mesure d’aller de l’avant. 
Personne ne doit rester sur le carreau. La 
cohésion sociale exige une politique acti-
ve qui, sans l’aide de l’État dans un esprit 
de partenariat, et sans la collaboration de 
tous les intervenants publics et privés, 
n’est pas possible. 
En 2014, la Cité des Sciences, avec l’uni-
versité et les centres de recherche, ouvrira 
ses portes à des étudiants, chercheurs et 
enseignants du monde entier. L’évolution 
de notre ville en tant que site scientifique 
fertile en innovations et actif dans le 
domaine de la recherche apportera une 
contribution majeure au rayonnement 
économique de notre ville ainsi que de 
toute la région sud. Les mois et les 
années à venir seront déterminants pour 
les préparatifs restants.

4. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Il n’y a rien sous ce point.
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ANNEXE I
 

BUDGET RECTIFIÉ 2011

En tenant compte du résultat de l’exercice 2010 (compte administratif 2010),  
la situation présumée fin 2011 (budget rectifié 2011) se présente comme suit:

Budget ordinaire

BUDGET 
ARRÊTÉ 2011

BUDGET 
RECTIFIÉ 2011

Total des recettes ordinaires
Total des dépenses ordinaires

Boni propre à l’exercice 2011
Boni du compte 2010

Boni total
Transfert de l’ordinaire à l’extraordinaire

Boni présumé fin 2011

124 130 790,08
119 217 948,51

4 912 841,57
6 947 670,46

11 860 512,03
-8 902 669,39

2 957 842,64

130 780 884,37
124 895 341,41

5 885 542,96
6 947 670,46

12 833 213,42
-12 208 558,76

624 654,66

Budget extraordinaire

BUDGET 
ARRÊTÉ 2011

BUDGET 
RECTIFIÉ 2011

Total des recettes extraordinaires
Total des dépenses extraordinaires

Mali propre à l’exercice 2011
Boni/Mali du compte 2010

Mali total
Transfert de l’ordinaire à l’extraordinaire

Boni/Mali présumé fin 2011

46 135 787,44
55 038 456,83

-8 902 669,39
 0,00

-8 902 669,39 
8 902 669,39

0,00

31 498 790,35
43 707 349,11

-12 208 558,76 
0,00

-12 208 558,76 
12 208 558,76

0,00
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BUDGET 2012

Le projet de budget pour l’exercice 2012 s’établit comme suit:

Budget ordinaire

BUDGET 2012

Total des recettes ordinaires
Total des dépenses ordinaires

Boni propre à l’exercice 2012
Boni présumé de l’exercice 2011

Boni total
Transfert de l’ordinaire à l’extraordinaire

Boni présumé fin 2012

135 102 282,12
130 298 034,14

4 804 247,98
624 654,66

5 428 902,64
-5 160 245,02 

268 657,62

Budget extraordinaire

BUDGET 2012

Total des recettes extraordinaires
Total des dépenses extraordinaires

Mali propre à l’exercice 2012
Boni/Mali présumé de l’exercice 2011

Mali total
Transfert de l’ordinaire à l’extraordinaire

Boni/Mali présumé fin 2012

48 785 280,66
53 945 525,68

-5 160 245,02 
0,00

-5 160 245,02 
5 160 245,02 

0,00



www.esch.lu

ANNEXE II.2
 

BUDGET 2012

Résultat final

BUDGET 2012

Résultat du service ordinaire
Résultat du service extraordinaire

Résultat

Boni
Boni

Boni

268 657,62
0,00

268 657,62

* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * *

COMPARAISON des recettes et dépenses des exercices 2010 à 2012

Budget ordinaire

COMPTE 2010
BUDGET 

RECTIFIÉ 2011
BUDGET 2012

Total des recettes ordinaires
Variation par rapport à l’ex. précédent

Total des dépenses ordinaires
Variation par rapport à l’ex. précédent

124 556 848,97

109 994 063,37

130 780 884,37
5,00%

124 895 341,41
 13,55%

135 102 282,12
3,30%

130 298 034,14
4,33%

Budget extraordinaire

COMPTE 2010
BUDGET 

RECTIFIÉ 2011
BUDGET 2012

Total des recettes extraordinaires

Total des dépenses extraordinaires

24 461 813,01

37 086 731,31

31 498 790,35

43 707 349,11

48 785 280,66

53 945 525,68



ANNEXE III

1993
1994
1995
1996
1997
1998
1999
2000
2001
2002
2003
2004
2005
2006
2007
2008
2009
2010

(R) 2011
(B) 2012

Esch/Alzette
ICC compte

15 032 317
16 524 388
18 406 617
19 683 625
18 971 076
20 335 807
20 622 584
22 500 554
23 583 016
26 298 625
26 084 148
22 138 102
22 161 660
23 671 830
28 425 107
30 446 419
29 377 704
28 961 515
29 000 000
28 600 000

Total du pays
ICC compte

266 053 793
289 355 183
333 316 112
362 785 762
362 283 522
390 730 245
398 657 575
460 698 342
461 059 753
546 148 405
540 428 882
450 783 713
459 552 726
485 887 900
538 905 344
578 687 719
592 151 204
588 215 495
560 000 000
580 000 000

% du total

5,65%
5,71%
5,52%
5,43%
5,24%
5,20%
5,17%
4,88%
5,11%
4,82%
4,83%
4,91%
4,82%
4,87%
5,27%
5,26%
4,96%
4,92%
5,18%
4,93%

IMPÔT 
CoMMERCIAL

1993
1994
1995
1996
1997
1998
1999
2000
2001
2002
2003
2004
2005
2006
2007
2008
2009
2010

(R) 2011
(B) 2012

Esch/Alzette
FCDF compte

18 378 045
18 867 226
19 458 409
21 684 619
21 324 418
20 698 301
23 327 535
25 817 796
29 385 731
29 273 580
31 662 798
35 521 724
34 838 492
41 374 410
46 083 949
50 818 308
49 264 615
52 687 104
54 500 000
62 600 000

Total du pays
FCDF compte

260 161 664
277 531 887
288 092 613
317 306 908
318 433 394
313 902 275
351 961 334
389 240 503
398 105 376
401 319 900
429 808 134
476 671 606
467 318 382
553 003 581
627 722 678
691 353 092
681 174 987
736 330 098
772 287 800
894 454 147

% du total

7,06%
6,80%
6,75%
6,83%
6,70%
6,59%
6,63%
6,63%
7,38%
7,29%
7,37%
7,45%
7,45%
7,48%
7,34%
7,35%
7,23%
7,16%
7,06%
7,00%

F C D F
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ANNEXE III

1993
1994
1995
1996
1997
1998
1999
2000
2001
2002
2003
2004
2005
2006
2007
2008
2009
2010

(R) 2011
(B) 2012

Esch/Alzette
Total ICC + FCDF

33 410 362
35 391 615
37 865 027
41 368 244
40 295 493
41 034 109
43 950 118
48 318 350
52 968 747
55 572 205
57 746 946
57 659 826
57 000 152
65 046 240
 74 509 056
81 264 728
78 642 318
81 648 619
83 500 000
91 200 000

Total du pays
Total ICC + FCDF

 526 215 457
 566 887 070
 621 408 725
 680 092 670
 680 716 917
 704 632 520
 750 618 909
 849 938 845
 859 165 129
 947 468 305
 970 237 016
 927 455 319
 926 871 108
1 038 891 481
1 166 628 022
1 270 040 811
1 273 326 191
1 324 545 593
1 332 287 800
1 474 454 147

% du total

6,35%
6,24%
6,09%
6,08%
5,92%
5,82%
5,86%
5,68%
6,17%
5,87%
5,95%
6,22%
6,15%
6,26%
6,39%
6,40%
6,18%
6,16%
6,27%
6,19%

I C C +
F C D F
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ANNEXE V

DÉPEnSES PoUR LE PERSonnEL

A) Dépenses brutes par rapport aux dépenses ordinaires

COMPTE 2010
BUDGET

RECTIFIÉ 2011
BUDGET 2012

Dépenses brutes

Par rapport au montant total 
des dépenses ordinaires

représentant un pourcentage de

66 487 850

109 994 063

60,4%

71 720 300

124 895 341

57,4%

75 952 850

130 298 034

58,3%

B) Dépenses nettes par rapport aux recettes ordinaires

COMPTE 2010
BUDGET

RECTIFIÉ 2011
BUDGET 2012

Dépenses nettes*

Par rapport au montant total 
des recettes ordinaires**

représentant un pourcentage de

61 561 153

119 630 152

51,5%

65 663 180

124 723 764

52,6%

70 132 450

129 281 882

54,2%

*  dépenses brutes diminuées de recettes y relatives (remboursements, participations, etc.)
** total des recettes ordinaires diminué des recettes relatives aux frais de personnel
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COMPTE 2009

Administration Générale 1 123 674
Antenne collective 669 938
Canalisation 347 939
Circulation 379 038
Culture 5 961 029
Divers 351 166
Eclairage public 4 453
Enseignement 7 330 330
Espaces verts & urbanisation 4 789 707
Hygiène 342 642
Logement 2 511 766
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 1 880 965
Ordre public et sécurité 52 812
Réseau d’eau 625 952
Réseau électrique 1 262 788
Sports & loisirs 302 241
Syndicats et établissements publics 280 458
Voirie 1 095 982
TOTAL 29 312 879

total hors état des restants



COMPTE 2010

Administration Générale 690 103
Antenne collective 401 073
Canalisation 577 353
Circulation 367 795
Culture 5 222 052
Divers 322 547
Eclairage public 130 437
Enseignement 11 651 251
Espaces verts & urbanisation 2 449 938
Hygiène 330 769
Logement 2 613 092
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 5 410 074
Ordre public et sécurité 90 158
Réseau d’eau 1 188 791
Réseau électrique 1 171 915
Sports & loisirs 443 774
Syndicats et établissements publics 275 107
Voirie 2 635 151
TOTAL 35 971 381

total hors état des restants
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BUDGET INITIAL 2011

Administration Générale 1 021 550
Antenne collective 1 412 009
Canalisation 626 000
Circulation 1 104 454
Culture 3 914 644
Divers 843 610
Eclairage public 188 500
Enseignement 18 083 933
Espaces verts & urbanisation 2 043 151
Hygiène 100 000
Logement 6 280 455
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 9 409 500
Ordre public et sécurité 1 489 000
Réseau d’eau 1 200 500
Réseau électrique 3 285 360
Sports & loisirs 877 100
Syndicats et établissements publics 365 766
Voirie 2 792 925
TOTAL 55 038 457



BUDGET RECTIFIÉ 2011

Administration Générale 825 750
Antenne collective 678 895
Canalisation 565 510
Circulation 1 405 993
Culture 2 685 162
Divers 723 165
Eclairage public 58 799
Enseignement 18 677 065
Espaces verts & urbanisation 1 210 913
Hygiène 80 000
Logement 2 936 231
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 6 026 129
Ordre public et sécurité 679 903
Réseau d’eau 883 352
Réseau électrique 1 827 218
Sports & loisirs 1 200 737
Syndicats et établissements publics 216 501
Voirie 3 026 026
TOTAL 43 707 349
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BUDGET INITIAL 2012

Administration Générale 636 750
Antenne collective 1 886 409
Canalisation  682 634
Circulation 1 435 015
Culture 2 230 000
Divers 691 242
Eclairage public 446 274
Enseignement 10 884 800
Espaces verts & urbanisation 2 213 125
Hygiène 384 000
Logement 6 234 308
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 11 322 516
Ordre public et sécurité 1 011 000
Réseau d’eau 2 226 008
Réseau électrique 4 302 000
Sports & loisirs 1 843 525
Syndicats et établissements publics 178 107
Voirie 5 337 812
TOTAL 53 945 526
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1. Correspondance

Ënnert dësem Punkt loung näischt vir.

2. Budget rectifié 2011 et 
budget de l’exercice 2012 ; 
discussion et décision

3. Devis pour l’exercice 2012 ; 
discussion et décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, Dir Dammen an Dir Hären, ech 
géing Iech da begréissen zu eiser leschter 
Sët zung vun dësem Joer, déi ganz ënnert 
dem Zeeche vun de Budgetsdiskussioune 
steet. Wéi an deene Joere virdru wäerte 
mer alternéieren, plus ou moins, tëscht 
Ma joritéits- an Oppositiounsspriecher, dass 
e bësse Beweegung an d‘Spill kënnt. A 
mir géingen, esou wéi dat Traditioun ass, 
ufänke mam Majoritéitsspriecher vun der 
LSAP, dat ass den Här Codello. An duerno 
kéim direkt de Spriecher vun der gréisster 
Oppositiounspartei, dat ass an dësem Fall 
den Här Zwally. An da stelle mer eng 
Riednerlëscht op fir déi aner Spriecher. 
Bei mir gemellt schonn hu sech den Här 
Bernard an de Pim Knaff, dee méi spéit 
kënnt, no 10 Auer. Ech maachen dann 
eng provisoresch Lëscht a géing elo 
direkt d‘Wuert un den Här Codello ginn.“

Daniel Codello (LSAP): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Et ass haut fir déi 
éischte Kéier, dass eise Gemengerot sech 
mat der Budgetspropositioun fir dës nei 
Mandatsperiod befaasst. En éischte Bud-
get vun enger neier Mandatsperiod huet 
normalerweis zwee Objektiver. Op där 
enger Säit, well d‘Wahlresultat et aus-
gewisen huet, beweist en d‘Kontinuitéit 
vun de wichtegen Investissementer vun 
der Majoritéit. Op där anerer Säit ënner-
sträicht en dann och d‘politesch Richtung 
fir déi nächst Joeren. Dëst beweist virun 
allem den extraordinäre Budget deen déi 
grouss politesch Investissementer bein-
halt.
Loosst mech awer um Ufank vu menger 
Interventioun wann ech gelift, e puer méi 
generell Bemierkunge maachen. Et ass 
haut och déi éischter Kéier, dass ech als 
President vun der Finanzkommissioun zu 
enger Budgetspropositioun ka schwätzen . 
Dir hutt, Madame Buergermeeschter, 
scho bei verschiddene Geleeënheeten op 
d‘Wichtegkeet vun de konsultative Kom-
missiounen higewisen an och, a virun 
allem op d‘Aarbecht vun der Finanzkom-
missioun. Ech hu konnte während de 
Budgetsdebatten am Dezember 2009 am 
Numm vun de Majoritéitsparteien hei 

zwou Motioun iwwert eng Iwwerschaf-
fung vun der Budgetsprozedur an och 
iwwert d‘Schafe vun enger interner Task-
Force presentéieren. Déi zwou Motioune 
goufe vun alle Fraktiounen net nëmme 
begréisst, mä och virun allem unanime 
ugeholl. Ënnert der Leedung vu mengem 
Virgänger, dem Här Snel, a virun allem 
och duerch de Wëlle vu Säite vum Schäf-
ferot gouf ganz schnell a gudder Zesum-
menaarbecht mat eisem Service financier 
ugefaangen eng nei Prozedur anzelee den.  
Dës Prozedur beinhalt, dass de Buerger-
meeschter d‘Eckwäerter vun der Budgets-
propositioun prioritär an d‘Kommissioun 
virstelle kënnt, an dass no der offizieller 
Presentatioun am Gemengerot, d‘Finanz-
kommissioun zesumme kënnt fir iwwert 
de Budget, d‘Devisen an d‘Krediter ze 
diskutéieren. Et ass allgemeng an de Frak-
tiounen unerkannt, dass et eng wichteg 
Aufgab ass fir d‘Finanzkommissioun dem 
Gemengerot en Avis zum Budget virze-
leeën. Well esou en Avis awer konstruktiv 
zu den Diskussioune soll bäidroen, ass 
d‘Finanzkommissioun net op de Wee 
gaangen, einfach d‘simplistesch Fro ze 
stellen „Fir oder géint de Budget“, mä an 
der Diskussioun sech eens ze ginn iwwer 
verschidde wichteg Messagen déi och 
parteiiwwergräifend kënne gedroe ginn. 
Op jidde Fall ass dëst de Wee wéi déi 
grouss Majoritéit vun der Finanzkom-
missioun hir Aufgab och an Zukunft 
ge säit fir esou dem Schäffen- a Gemenge-
rot kënnen zouverlässeg Avisen ofzeginn.
Begréissenswäert duerch dës Reforme ass 
och de Fakt, dass de Gemengerot trimes-
teriell iwwert d‘Finanzsituatioun infor-
méiert gëtt. Esou ass e Maximum un 
Transparenz an Informatioun garantéiert. 
Fir eis als LSAP-Fraktioun ass et ganz 
kloer, dass mer den ageschloene Wee 
weiderhi wëlle bäibehalen an zukënfteg 
op eng gutt a konstruktiv Aart a Weis 
mam Schäfferot a mam Service financier 
zesumme schaffe wëllen. 
Madame Buergermeeschter, e Budget ass 
d‘Zesummestellung vun den Ausgaben a 
Recetten am Joereskader an dëst op ordi-
närem an och extraordinärem Plang. Ech 
wäert méi spéit a menger Ried op ver-
schidde Propositiounen agoen.
 De Budget setzt de Kader an deem sech 
déi politesch Aarbecht beweegt an ass 
dat wichtegst Dokument wat dem 
Gemengerot presentéiert gëtt an dat Ins-
trument wat d‘Aarbecht vum nächste 
Joer definéiert. Dësen Exercice, dee sech 
jo all Joer widderhëlt, muss mat der nout-
wenneger Responsabilitéit a Suergfalt 
duerchgefouert ginn. Dofir wëll ech dann 
och mat engem grousse Merci ufänken 
an dee geet quasi wéi all Joer un eis zou-
stänneg Servicer, mä virun allem de Ser-

vice vun der Comptabilitéit, mat der 
Madame Solange Ecker un der Spëtzt an 
dem Här Fleming, déi och erëm eng 
extraordinär gutt Aarbecht geleescht 
hunn an och dem Thierry Tormena als 
Sekretär vun der Finanzkommissioun. E 
weidere Merci geet un eis Beamten 
Cornelius  a Poos, aus dem Développe-
ment social, respektiv aus dem Service de 
l‘expansion économique, déi mer allen 
zwee ganz wäertvoll Dokumenter zouge-
stallt hu fir d‘Elaboratioun vu menger 
Ried an et muss een heiansdo sech won-
neren, an op d‘Sich goe bei eis Beamten 
an eis Servicer, wat do heiansdo ganz 
wäertvoll Dokumenter erstallt gi wat wirt-
schaftlech Roll vun eiser Stad ugeet, wat 
d‘Chômage-Situatioun hei an Esch ugeet 
an déi och regelméisseg aktualiséiert ginn 
an déi wichteg kënne si fir esou Rieden 
ze preparéieren. 
Nach ni war d‘Opstelle vun engem Bud-
get esou markéiert vum Gefill vun der 
Onsécherheet a vun der Angscht vun der 
schwiereger ekonomescher Situatioun. 
An dëse schwierege wirtschaftlechen 
Zäite  wäerten d‘Gemengen vun deem 
onstable System vun der Hëllef vu Säite 
vum Stat déi ganz Auswierkungen ze 
spiere kréien an dëst ab dem Exercice 
2013, wéi den Inneminister et och a sen-
ger Circulaire schreift. Ech zitéieren hien: 
„Actuellement les communes sont confron-
tées à une situation analogue où le bud-
get 2011 accuse des plus-values proba-
bles et où le projet de budget de l‘État 
2012 ne se présente pas moins bon, alors 
que pour 2013, toutes les prévisions 
restent très réservées et prudentes. Il est 
à redouter que les recettes non affectées 
des communes pour 2013 n‘atteindront 
pas le niveau des années 2012 ou 2011, 
voire même 2010.“
Madame Buergermeeschter, mir mussen 
eis als Gemengeresponsabel also op eng 
Situatioun astellen, déi net méi déi aller-
bescht wäert si wat d’staatlech Participa-
tiounen ugeet.
Loosst mech nach e puer Wuert zu de 
staatleche Participatioune fir 2012 soen. 
Den Impôt commercial communal gesäit 
fir den Exercice 2012 ronn 28,6 Mio € 
am Budget vir. Fir dëst Joer am Rectifié 
waren nach 29 Mio virgesinn. Dat ass e 
klenge Réckgang. Déi kommunal Gewer-
besteier, dat wësse mer jo alleguerten, 
mécht ongeféier 1/3 vun de Recettë vun 
enger Gemeng aus, mä duerch déi eko-
nomesch Situatioun wäert an den nächs-
te Joere mat effektive manner Einnahmen 
ze rechne sinn. Et ass awer dofir wichteg, 
dass ech nach  eng Kéier op eng Déci-
sioun vum Escher Gemengerot hiweisen, 
wéi mer den Hiewesaz vun 300% op 275 
erofgesat hunn – an dat ass virun allem 
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ganz wichteg – am Aklang mat eise Sues-
semer Kollegen. Et war an et bleift dat e 
wichtegt Signal fir d’Wirtschaft ze inci-
téiere fir op deem grousse Site Belval wei-
der ze in vestéieren. Et muss een awer ze 
bedenke ginn, dass dës Mesure wierklech 
grondleeënd analyséiert muss ginn op hir 
Efficacitéit a Wierksamkeet. Leider ass et 
net méiglech duerch de Secret fiscal, dass 
d’Ma dame Buergermeeschter mat Chiffere 
kann an de Gemengerot kommen, mä et 
wier awer wichteg wa mer méi oder 
manner regelméisseg wéinstens e Messa-
ge op déi dote Mesure kéinte kréien. Et 
ass an et bleift awer e positiivt Zeechen 
un d’Investisseure vun deenen zwou 
Gemengen, mä et soll awer och eng vir-
siichteg Approche bleiwen. 
Wat de Fonds communal de dotation 
financière virgesäit, am Budget 2012 sinn 
62,6 Mio ageschriwwen. Dat ass eng 
relativ grouss Steigerung vis-à-vis vun 
dësem Joer, wou 54,5 Mio virgesi sinn. 
De Fonds communal de dotation finan-
cière, deen och dëst Joer erëm an den 
Avisen zum Staatsbudget ganz grouss kri-
tiséiert ginn ass, zemools vun der Cour 
des comptes, ass leider net méi adap-
téiert. D’Recetten déi d’Gemengen do 
vum Stat kréien, bezéie sech aus dräi 
Steierquellen: den Impôt iwwert de Reve-
nu vun de Personnes physiques, d’TVA an 
d’Autossteier. D’Prozentsätz no deems 
d’Gemengen awer en Deel dovunner 
kréien, sinn am Joer 1967 fixéiert ginn a 
sinn duerno ni méi adaptéiert ginn. Kol-
legen déi och an der Formatioun vum 
Syvicol iwwert d’Finances communales 
waren, konnte feststellen, dass d’Vertrie-
der vum Inneministère, wéi se op déi 
dote Problematik ugeschwat gi sinn, 
keng Äntwert parat haten an den Inté-
rieur soll dat awer mol  eng Kéier ënnert 
d’Lupp huelen, well d’Cour des comptes 
nämlech eng aner Siicht huet an den 
FCDF wéilt un d’Evolutioun vum PIB kop-
pelen. Dëst ass eng Diskussioun wäert a 
wäert och onofhängeg vun enger 
Gemengefinanzreform kënnen diskutéiert 
ginn.
Problematesch gëtt an den nächste Joe-
ren also d’Evolutioun vun dëse Recetten, 
vu dass déi och vun de Steieren ofhänken 
déi de Stat erakritt an déi de wirtschaftle-
che Schwankungen ënnerleien. Onstabel 
an onsécher ass dowéinst och d’Opstelle 
vun engem Budget, well jo eis ordinär 
Recettë vum Stat an enger direkter 
Ofhängegkeet vun de Staatsrecettë stinn. 
De Problem dee sech stellt, ass jo dass de 
Steieren extrem ofhängeg vun der Eco-
nomie sinn. Glécklecherweis ass awer fir 
den Exercice 2012 nach net mat negative 
Konsequenzen an deem Beräich ze rech-
nen. Ouni wëllen an den Detail vun där 

Problematik ze goen, well ech dat schonn 
an de viregte Joere gemaach hunn, läit et 
mer awer um Häerz ze soen, dass och 
erëm dëst Joer vu verschiddene Säiten 
am Kader vun de Budgetsdebatten um 
nationale Plang, mä och an de verschid-
dene Gemengeréit op déi dréngend 
noutwenneg Reform vun de Gemenge-
finanzen higewise ginn ass.
Madame Buergermeeschter, verschidden 
Economisten hu schonn am Joer 2009 
vun enger Crise économique geschwat 
déi eng sozial a politesch Kris a verschid-
dene Länner wäert mat sech bréngen. 
Ech hunn an deem Kontext virun zwee 
Joer de Jacques Attali zitéiert, ouni ze 
wëssen, datt hie mat senger Citatioun 
100%teg Recht wäert hunn. D’ekono-
mesch Situatioun kann net lénks leie 
ge looss gi bei der Opstellung vun engem 
Budget. Dat konjunkturellt Ëmfeld 
be stëmmt op eng ganz wichteg Aart a 
Weis d’Elaboratioun vun engem Budget, 
a momentan befanne mer eis nach 
ëm mer an engem ganz onsécheren 
Ëm feld. D’Finanzkris, d’Verscholdungskris 
vu verschiddene Staten, geet ëm an Euro-
pa wéi e Gespenst an hannerléisst leider 
ganz vill negativ Spueren um soziale 
Plang. De Wuesstem fir eist Land gëtt vun 
allen Institutiounen wéi Statec, OECD, 
Zentralbank an och EU-Kommissioun als 
ganz kleng ugesinn. Duerfir ass et ganz 
schwéier an den nächste Joeren eng 
sécher Finanzplanung kënnen ze maa-
chen.
Fir d’Joer 2012 gëtt domatter gerechent, 
dass d’Inflatioun erofgeet, mä d’Situa-
tioun um Aarbechtsmaart wäert leider 
keng Entspanung erliewen. An deem 
Kontext begréisse mer d’Initiative vum 
Schäfferot, zesumme mam Aarbechtsmi-
nister offensiv virzegoen, virun allem 
gemeinsam Mesurë géint de Jugendchô-
mage auszeschaffen. Och wa Lëtzebuerg 
an Europa op der 4. Plaz läit wat de 
Ju gend chômage ugeet, esou musse mer 
dach bekloen, dass hei an Esch all 4. 
Jugendlechen ënner 25 Joer keng Aar-
becht huet. Mer wësse ganz genau, dass 
d’Kompetenze vun enger Gemeng an  
der Beschäftegungspolitik limitéiert sinn, 
duer fir gëllt et ëmsou méi zesumme mat 
den nationalen Autoritéiten déi bestoend 
Mesuren unzewenden.
Madame Buergermeeschter, loosst mech 
elo mol e puer Wuert iwwert d’Finanz-
situatioun vun der Gemeng Esch am 
De tail soen, op Basis vum Budget rectifié 
vun 2011. Deen uerdentleche Budget 
rec tifié vun 2011 wäert en Iwwerschoss 
vu 5,88 Mio opweisen. Zesumme mam 
Iw werschoss vun de Konten 2010 kënnt 
een dann op e Gesamtboni vu ronn 12,83 
Mio €. De Budget extraordinaire vum 

Rec tifié 2011 gesäit Recettë vun 31,5 Mio 
vir an Dépensë vun 43,7 Mio, wat e Mali 
vu ronn 12,2 Mio € ausmécht. Schluss-
endlech wäert de Boni fir d’Joer 2011 
sech op 624.654 € belafen, wat e Boni 
duer stellt deen eis d’Méiglechkeet gëtt 
weiderhi kënnen och an den nächste 
Joeren  duerch en Transfert an d’Investis-
sementer kënnen ze pompelen.
De Budget fir den Exercice 2012, am 
ordinäre Beräich gesäit e Recettë vun 135 
Mio an Dépensë vun 130 Mio vir, mat 
engem Boni propre vun 2012 vu 4,8  
Mio €. Mam Boni présumé vun 2011 
mécht dat en totale Boni vu 5,4 Mio €, 
mussen awer en Transfert maache vu 5,1 
Mio € vum Ordinaire an den Extraordi-
naire, esou dass mer wäerten 2012 pre-
suméiert mat engem Boni vun 268.000 
€ of schléissen.
Am extraordinäre Budget fir 2012 ass vir-
un allem deen héijen Investitiounsbudget 
vun 53,9 Mio ervir ze sträichen. Ech sinn 
an deem Kontext schonn an de Budgets-
debatten op déi uerdentlech Ausgaben 
agaangen. Madame Buergermeeschter, 
Dir hutt leschte Freiden och de Message 
un d’Conseillere ginn, sech méi mam 
or dinäre Budget ze befaassen. Et pour 
cause. Et gëllt nämlech dës Ausgaben 
ëm mer méi streng am Ae ze behalen. Dës 
Dépensë kënnen och reduzéiert ginn op 
eng Aart a Weis ouni mussen ëmmer 
nëmmen eng eesäiteg Diskussioun iwwert 
d’Personalkäschten ze féieren. D’Perso-
nalkäschten, oder d’Verwaltung, ass awer 
nun emol ee vun de gréissten oder dee 
gréisste Posten an den uerdentlechen 
Ausgaben. Wann een awer gären dem 
Bierger en héichwäertege Service public 
garantéiere wëll, mussen déi Personal-
strukturen awer och deementspriechend 
ugepasst sinn a bleiwen. An Upassung  
ass do d’Stéchwuert. D’Personalkäschte 
wäer ten am Joer 2012 mat ronn 75,9 
Mio €, e Prozentsaz vun 58,3% par rap-
port zu den uerdentlechen Ausgaben 
ausmaachen.
Et muss een dann awer eng sachlech Dis-
kussioun am Kontext vun enger serieuxer 
Verwaltungsreform kënne stellen. Et gëllt 
duerfir eng genau Analys ze maache vun 
eiser aktueller Personalstruktur an och 
vun der zukënfteger Demande. Wat déi 
zu kënfteg Demande ugeet, ginn ech 
nëmmen ee Beispill wat net wäert erof-
goen. Dat ass de ganze Personalberäich 
an de Betreiungsstrukturen, d’Maisons 
Relais, d’Crèchen, wou d’Gemengen 
ëmmer méi gefuerdert sinn an och net 
kënnen Nee soe well et eng politesch 
Prioritéit ass. Fir et awer kloer ze soen, 
d’Iwwerleeungen déi och an der Diskus-
sioun an der Finanzkommissioun gefouert 
goufen, hunn net zum Zil de Personal-
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ofbau anzeféieren. Dëst wäert et mat 
dëser Majoritéit net ginn, well d’Qualitéit 
an d’Effizienz vun eisem Service public 
mussen héich gehale ginn. An Zukunft 
muss just eng besser koordinéiert Zesum-
menaarbecht tëschent de Finanzrespon-
sabelen an de Personalresponsabele statt-
fannen, an dëst och aus der Siicht vun 
enger gréisserer Transparenz. Duerfir, 
Mada me Buergermeeschter, huet d’Fi-
nanzkommissioun an hirem Avis gefrot, 
dass an Zukunft bei all Personalfroen déi 
um Ordre du jour vum Conseil stinn, eng 
Fiche financière soll dobäi geluecht gi fir 
déi budgetär Inzidenze scho beim Vote 
vum Personal kënnen ofzeweien. 
Nach e puer Wuert zu der Verwaltungs-
reform. De Gemengerot hat an dësem 
Dossier leider réischt eng grondleeënd 
Diskussioun, an dat war am Dezember 
2006. An där Diskussioun ass ganz kloer 
erauskomm, dass eng Verwaltungsreform 
e laange Prozess ass mat verschiddenen 
Etappen. Mir hoffen als LSAP-Fraktioun, 
dass de Prozess um gudde Wee ass, an 
dass mer an Zukunft regelméisseg hei 
kën nen iwwert déi verschidden Etappen 
diskutéieren. An der Motioun vum 8. 
De zember 2006 iwwert d’Réforme admi-
nistrative huet de Gemengerot majoritär 
och dës Fuerderunge gestëmmt, an ech 
zitéieren aus der Motioun: «à mettre en 
œuvre la réforme administrative sur base 
du rapport pour une réforme administra-
tive pour la Ville d’Esch poursuivant ainsi 
les efforts de modernisation de l’adminis-
tration communale déjà entrepris;» an «à 
adopter pour ce faire la méthode des 
«mini audits» (internes ou externes) réali-
sés en permanence sur une partie chan-
geante des activités (...)». Dës „Mini-
audits“ sinn eiser Meenung no vun enger 
grousser Wichtegkeet fir d’Personalpolitik 
zukënfteg ze gestalten a mer hoffen, dass 
d’Motioun vun 2006 an deenen dote 
Punkten allmählech realiséiert gëtt.
E Wuert nach zum Emprunt, deen am 
Budget agesat ginn ass. En Emprunt ass 
keen Zeeche vun enger onseriéiser an 
oniwwerluechter Finanzplanung. Dësen 
Emprunt an der Héicht vu 15 Mio € gëtt 
agesat fir d’Finanzéierung vun eisen 
Inves tissementsprojeten ze garantéieren. 
Et ass onheemlech wichteg als Gemeng, 
an der aktueller ekonomescher Situatioun 
wéi mer se elo hunn, weiderhin en héijen 
Investitiounsvolumen ze hu fir esou och 
d’Wirtschaft unzekuerbelen an d’Gemen-
gen hunn do an de leschte Joeren, an de 
leschten 3 Joer, eng méi grouss Respon-
sabilitéit insgesamt iwwerholl wéi de Stat . 
Wichteg awer och ze bemierken, well 
mer déi uerdentlech Ausgaben ënnert 
d’Lupp huelen, sinn och eis Participatiou-
nen an den interkommunale Syndikater, 

wou mer duerch eis finanziell Bedeele-
gung och a verschiddenen Domainer eise 
Matbierger wichteg Servicer ubidden. 
Ech denken do just un d’Waassersyndikat, 
ech denken un de SIVEC mat der Ofwaas-
serproblematik, den TICE mam Transport 
public wou mer och en héichwäertegen 
ëffentlechen Transport ubidden. Minett-
kompost, SICEC an esou weider. 
Wat awer fir d’Zukunft och nach wichteg 
ass, dat ass dass mer d’Evolutioun vun 
eise Finanze ganz strikt am Ae behalen an 
dëst virun allem am ordinäre Beräich wat 
d’Dépensen an d’Recetten ugeet. 
Madame Buergermeeschter, wéi all Joer 
hutt Dir och dës Kéier erëm e  Slogan fir 
Är Budgetspresentatioun erausgesicht déi 
de Programm reflektéiert. „Eis Stad, eis 
Plaz, eis Chance“ schwätzt net nëmmen 
de politesch Responsabelen un, mä all 
Escherinnen an Escher. Et geet drëm jidd-
wereen hei an Esch, deen houfreg op 
seng Stad ass, mat ze responsabiliséieren. 
Ech ginn net an d’Detailer vun der Bud-
getspresentatioun an, well dat meng 
Frak tiounskollege wäerten nach an de 
verschiddene Beräicher maachen. Just dat 
hei: Dës Majoritéit sëtzt och weiderhin 
hir Prioritéiten op d’Schoulen an d’Betrei-
ungs strukturen an och an de Logement. 
Am Choix vun dëse politesche Prioritéiten 
dierft hei am Conseil och Eestëmmegkeet 
herrschen. 
Ech wéilt just e puer Reflexioune maachen  
déi an de Kontext vun dësem Slogan  pas-
sen. D’Budgetsdebatte sinn och eigent-
lech de richtege Moment fir sech e puer 
méi grondleeënd Gedanken ëm d’Evolu-
tioun  vu senger Stad ze maachen. Op de 
7. Dezember vun dësem Joer, liewe ganz 
genau 31.003 Bierger hei an Esch. Dës 
Matbierger representéieren 116 Nationa-
litéiten, woubäi mat 14.203 Leit d’Lëtze-
buerger déi gréisste Communautéit aus-
maache virun de portugisesche Matbier-
ger (10.376). An déi drëttgréisste Com-
munautéit hei an Esch ass déi franséisch 
Communautéit mat 1.392 Matbierger. 
Eng aktiv Integratiounspolitik ass a bleift 
fir eis hei an Esch eng grouss Prioritéit a 
virun allem an esou kruzialen Zäite wéi 
haut. D’Integratiounspolitik ass Deel vun 
der Sozialpolitik an hëlleft de sozialen 
Zesummenhalt ze stäerken. Och am Joer 
2012 wäerten eng Partie Manifesta-
tiounen am Kader vum Integratiounspakt 
zu engem besseren Zesummeliewe bäi-
droen. Iwwregens wäert och d’nächst 
Joer déi éischten Editioun vun den 
„Assises  de l’intégration“ organiséiert 
ginn an dëst och op Grond vun deene 
ganz positiven Erfahrungen déi mer 
schonn an Assisen an aneren Domainer 
wéi der Sozialpolitik an och der Kultur-
politik gemaach hunn.

Mir mussen eis awer als zweetgréisst 
Stad, an ech hunn déi Fro schonn eng 
Kéier opgeworf, Madame Buergermeesch-
ter, mussen eis als zweetgréisste Stad am 
Land awer wierklech d’Fro stellen ob mer 
net à moyen terme mussen e Service à 
l’intégration hei am Haus grënnen oder 
awer wéinstens d’Kreatioun vun engem 
Délégué à l’intégration hei innerhalb vum 
Personal, wou dann déi ganz Integra-
tiounspolitik ka rassembléiert ginn. 
Wann ech scho bei der Analys vun eiser 
Populatioun sinn, da wëll ech och iwwert 
déi Leit schwätzen déi mussen ënnert 
d’Äerm gegraff kréien. 2011 huet d’Stad 
Esch 2.545 Matbewunner déi den RMG 
bezéien. Dës Zuel muss eis als politesch 
Responsabel hellhéiereg maachen, mä 
dat Ganzt däerf awer och net als Fatalitéit 
gesi ginn, grad esou de Fakt, dass de 
Chômagetaux hei an Esch duebel esou 
héich ass wéi um nationale Plang. Et gëllt 
op där enger Säit duerch sozialpolitesch 
Moossnamen déi geholl ginn, deene Leit 
ze hëllefen, mä awer och eis Respon sa bi-
litéit als Gemeng ze iwwerhuelen zesum-
me mat den usässege Betriber eng Léi-
sung ze fannen, mä och d’Méiglechkeet 
auszeschöpfen nei Betriber op Esch ze 
bréngen. Dee Spagat muss an Zukunft 
kënne geholl ginn, ouni iergendeen ze 
desavantagéieren an ze vergiessen. 
Et gëtt ganz vill vun der Mixité sociale 
geschwat. Och hei an Esch. Leider erlie-
wen ech awer meeschtens, dass dëse 
Begrëff ganz falsch gebraucht oder inter-
pretéiert gëtt. Op Wikipedia gëtt d’Mixité 
sociale folgendermoossen definéiert: «la 
mixité sociale consiste, en une zone  géo-
graphique donnée, en ce que des person-
nes issues de catégories socio-profession-
nelles différentes (niveau de vie, cultures 
et/ou origines nationales) se côtoient ou 
cohabitent.»
Dëst gëtt mer den Iwwergang zum 
Dossier  vun der Universitéit an der Ent-
wécklung vu Belval, well doduerch eng 
ganz nei Zesummesetzung vun eiser 
Popu latioun no an no wäert entstoen. An 
duerfir muss eis Stad prett si fir kënnen 
an Zukunft weiderhin de sozial méi 
schwaach gestallte Leit ënnert den Aarm 
ze gräifen, wéi et scho gemaach gëtt, mä 
awer och attraktiv ze gi fir besser gestallte 
Leit, an net nëmmen déi duerch d’Uni 
kommen, unzezéien. Nëmmen esou 
kënne  mer als Stad Esch d’Konzept vun 
der sozialer Mixitéit op déi richteg Schinn 
leeden. 
D’nächst Woch, den 23. Dezember, 
Madame Buergermeeschter, gëtt et 6 
Joer datt d’Regierung d’Décisioun geholl 
huet, Esch zur Universitéitsstad ze maa-
chen. Eise Rôle awer als Universitéitsstad, 
op dee mer och houfreg sinn als Escher, 
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gëtt vum Stat leider guer net um finan-
zielle Plang berücksichtegt. Och hei musse 
mer als Gemengerot eens sinn an eis 
Rechter bei der Regierung afuerderen. 
D’Evolutioun vu Belval, de Site vu Belval, 
an d’Investissementer déi domat op eis 
duerkommen, a schonn am Moment 
sech am Budget reflektéieren, notamment 
an dem Budget vun der Hygiène, am 
Budget vun der Espaces verts, mä och am 
Personalbudget, well mer méi Leit brau-
chen, reflektéiert datt do d’Dépensen 
ëmmer méi héich wäerte ginn. A mer 
wollten an deem Kontext als Majoritéit 
dem Conseil eng Motioun proposéiere 
wou mer rappeléieren, datt den 23. 
Dezember 2005 d’Regierung d’Stad Esch 
als Site unique vun der Universitéit eraus-
gesicht huet, datt mer den Amena-
gement vum Site Belval natierlech alle-
guerte begréissen, mä awer och d’Reper-
cussiounen um finanzielle Plang mussen 
am Hannerkapp behalen; d’Investisse-
menter déi do noutwenneg sinn, vu Säite 
vun der Stad Esch och begréissen, datt 
mer feststellen, datt am Staatsbudget all 
Joer am Kader vum Ministère de l’inté-
rieur eng Subventioun fir d’Stad Lëtze-
buerg vu ronn 1 Mio € festgeluecht gëtt, 
well, an ech zitéieren aus dem Staatsbud-
get: «la ville de Luxemburg en tant que 
capitale et siège d’institutions europé-
ennes»; fuerdere mer an der Motioun de 
Schäfferot op déi noutwenneg Diskus-
sioune mat der Regierung opzehuelen, 
datt ab dem Budget, dem Staatsbudget 
2014 wou d’Universitéit op ass, och eng 
Subventioun fir d’Stad Esch als Ville uni-
versitaire soll virgesi sinn. Ech bieden de 
Sekretär wann ech gelift, déi Motioun 
dem Conseil auszedeelen an och herno 
kënnen d’Leit nach driwwer diskutéieren. 
Et gëllt drëm, als zweetgréisste Stad an 
als Unisstad par rapport zu der Stad Lët-
zebuerg, déi jo och eng Subventioun 
kritt, well se europäesch Institutiounen 
op hirem Site huet an doduercher Réper-
cussion financière huet, eis Fuerderungen 
offensiv unzegoe vis-à-vis vun der Regie-
rung an ze soen, och als Universitéitsstad 
wäerten op eng Stad Esch gréisser Inves-
tissementer duerkommen an den nächste 
Joeren, an déi gëllt et och vu staatlecher 
Säit ze ënnerstëtzen. 
Madame Buergermeeschter, loosst mech 
och nach e puer Wuert zu der wirtschaft-
lecher Roll vun eiser Stad soen, well dat 
ëmmer e bëssen ze kuerz kënnt. Am Zen-
trum vun Esch existéieren ongeféier 560-
580 Commercen, obwuel mer d’Proble-
matik vun de ganz héije Loyeren hei  
kennen. Interessant ass hei déi nei Dyna-
mik vun eisem Geschäftsverband, dee 
mo men tan 350 Memberen zielt, woubäi 
165 Memberen an de leschten zwee Joer 

bäikomm sinn. Wat elo d’wirtschaftlech 
Entwécklung fir 2011 ugeet, esou soen 
d’Zuelen aus, dass ëm déi 65 Betriber a 
Commercen hir Dieren opgemaach hunn 
an op de September 2011 huet Esch 363 
Handwierksbetriber op sengem Territoire 
plus Zones industrielles gezielt. All dës 
schonn éischter positiv Nouvellë wäerten 
duerch d’Entwécklung vum Site Belval 
nach weider en Opdriff kréien an erkenne 
wat och dem Aarbechtsmaart zum Deel 
wäert zegutt kommen. 
Wann ech vu wirtschaftlecher Entwéck-
lung schwätzen, loosst mech dann och 
nach e puer Wuert zu eiser grenziwwer-
schreidender Kollaboratioun soen déi an 
der nächster Zäit wäert och an eng dé -
cisiv  Phase kommen. Den 1. Januar wäert 
de Groupement européen de coopéra-
tion territoriale (GECT) en vigueur trie-
den, well de Règlement grand-ducal  
vum Grand-Duc den 21. Oktober ënner-
schriwwe  ginn ass an de 26. November 
publizéiert ginn ass am Memorial, deen 
dem Lëtzebuerger Stat an deene 4 Lëtze-
buerger Gemengen Esch, Schëffleng, 
Suessem a Monnerech, d’Méiglechkeet 
gëtt dëser Institutioun bäizetrieden. Dëse 
GECT, an et ginn der schonn eng ronn 
25 a ganz Europa, wäert eng wichteg 
Struk tur sinn, fir an de grousse wichtegen 
Dossieren zesumme mat eise franséischen 
Nopeschgemengen a mat der Région 
Lorraine a mat den 2 Departementer 
zesummen ze schaffen an dëst virun 
allem, an déi Prioritéiten déi hu mer jo 
schonn an de grenziwwerschreidende 
Gemen geréit definéiert, wäerten op 
éischter Plaz d’Mobilitéit vun eise Mat-
bierger sinn. Mir wäerten zesummen an 
der Kultur an am Sport schaffen, am 
In dus trietourismus dee muss an eiser 
Regioun weiderhin developpéiert ginn an 
och eng nei Nues kréien. Mä et gëllt awer 
och territorialiwwergräifend de sozialen 
Zesummenhalt ze stäerken. Wann ee 
weess,  dass – an déi Etude ass och dës 
Woch erauskomm – wann ee weess dass 
all Dag iwwer ronn 150.000 Frontalieren 
an d’Lëtzebuerger Land schaffe kommen, 
da passéieren der vill duerch Esch, mä et 
bleiwen och eng Partie hei an Esch hän-
ken, déi hei an Esch beruffstäteg sinn. An 
et gëllt all dëst an deem Gremium ze ras-
sembléieren, en Etat des lieux ze maa-
chen an och do vun de politesch Respon-
sabelen déi noutwenneg Décisiounen 
zréck  ze behalen. 
Wa mer schonn um grenziwwerschrei-
dende Plang sinn, Madame Buerger-
meeschter, dann nach  eng Kéier en 
Appel, och net nëmmen iwwert de GECT, 
mä och als Gemeng selwer déi verschid-
de gréisser Projeten och am Bléckwénkel 
ze kucken, Strukturfonge vu Bréissel 

un zezapen. Déi nei Finanzéierungsperiod 
wäert 2014 ufänken. Am Detail si sech 
d’Memberlänner nach net eens gi wéi vill 
déi eenzel Strukturfonge wäerte kréien. 
Mä ech denken, dass mer mat der Astel-
lung och vun dem zweeten Economist 
hei am Haus, dee jo och éischter de Volet 
Wirtschaftsentwécklung, grenziwwerschrei-
dend Politik an och Fonds structurels 
européen soll begleeden, musse mer do 
um qui-vive si fir an der neier Période de 
programmation an den eenzelne Struk-
turfonge wéi FEDER, Fonds social euro-
péen, Interec oder Fonds européen de 
l’intégration, kënnen deen een oder deen 
anere Projet dee vläicht scho bei eis hei 
am Haus besteet, esou fit ze maachen, 
dass mer do och vu Bréissel eng Partici-
patioun kënne kréien, well dëst och wich-
teg ass.
Eng lescht Fro, Madame Buergermeesch-
ter, vu menger Säit, mä d’Kollegin Boffer-
ding wäert de Kulturvolet méi beliichten. 
Mir hunn an der Finanzkommissioun vun 
de Beamten déi eenzel Devisen a Krediter 
virgestallt kritt, a mir konnte keng Änt-
wert kréie wat fir eng Veräiner elo schluss-
endlech an d’Casa d’Italia ënnerbruecht 
ginn? Ob et do en definitiivt Konzept 
gëtt? Wat d’Unzuel vun deene Veräiner 
gëtt, oder ob dat Konzept nach kann 
dee mentspriechend adaptéiert ginn, 
wann do nach näischt Definitives fest-
steet.
Loosst mech dann, Madame Buerger-
meeschter, zu verschiddene Konklusioune 
kommen, déi mer aus der Lektür vun Ärer 
Presentatioun, mä och aus der Lektür 
vum Budget kënne maachen. Mir mussen 
eis bewosst sinn, dass d’Auswierkunge 
vun der ekonomescher a vun der Finanz-
kris d’Gemenge réischt an den nächste 
Joere wäerten treffen, an dat matten an 
dëser Mandatsperiod. Et gëllt also déi 
wich teg grouss Investissementer virun 
2013, entweder fäerdeg ze hunn oder 
méi wéi entaméiert ze hunn, well et ab 
dem Exercice 2013 um finanzielle Plang, 
wat d’staatlech Participatioun fir d’Ge-
mengen ugeet, net méi wäert roseg aus-
gesinn an dann de Spillraum vun de 
Ge mengen an der Investitiounspolitik 
ëmmer méi kleng wäert ginn. 
Deen héijen Investitiounsvolumen dee 
mer och dëst Joer, oder fir 2012 erëm 
agesat hunn, vun 53,9 Mio € ass a bleift 
déi richteg Äntwert an déi richteg 
Me thod op déi wirtschaftlech Kris ze 
be äntwere fir eben d’Wirtschaft an eis 
PMEen unzekuerbelen. Mir wäerten awer 
mussen, duerch déi Auswierkunge vun 
der Kris eng opmierksam Kontroll vun 
eisen Ausgaben am uerdentleche Beräich 
nach méi konsequent musse maachen, 
awer och Méiglechkeeten ausschöpfen 
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d’Recetten an deem Domaine ze stei-
geren an do soll och keng Diskussioun 
tabu sinn. 
Madame Buergermeeschter, mir kënnen 
awer dee Budget wéi Dir e presentéiert 
hutt, an déi Investitiounspolitik nëmme 
maache well mer an de leschte Joeren 
eng duerchduechten an och eng virsiich-
teg Finanzpolitik gemaach hunn, wat eis 
et erlaabt an den nächste Joeren déi rich-
teg Prioritéiten ze setzen an déi noutwen-
neg Investissementer ze maachen. Mat 
deene richtege Prioritéite gi mer, wéi Dir 
gesot hutt, eiser Stad eng Chance a mir 
hunn d’Chance an eiser Stad gutt kënnen 
ze liewen.
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello. Mir géingen dann 
an eiser Riednerlëscht weiderfueren an et 
ass dann um Här Zwally an duerno solle 
sech prett maachen d’Madame Boffer-
ding an den Här Bernard.“

André zwally (CSV):  „Jo, Merci, Ma -
da me Buergermeeschter. Fir unzefänke 
wollte mir als CSV Iech, Madame Buer-
germeeschter, Merci soe fir d’Presenta-
tioun. An och de Servicer an notamment 
der Madame Ecker, dem Här Fleming an 
all deene Leit déi un deem Budget mat-
geschafft hunn, e grousse Merci.
Är Virstellung de leschte Freideg vun dem 
Budget 2012 huet duerchblécke gelooss, 
datt Villes wat duerch Ären héije finan-
zielle Volet vun Invester aus vergaangene 
Joeren ugeet, net méi esou einfach kann 
ëmgesat ginn, respektiv datt d’Zeréck-
bezuelen Iech vill Kappzerbrieches mécht. 
Et ass och e wéineg, fir net ze soen net 
vill an dësem Budget erauszefanne vun 
deene Prioritéiten déi Dir an der Presen-
tatioun vun Ärem Koalitiounsaccord vir-
gedroen hutt. Dëst ass en Unzeechen, 
datt erkannt gëtt, wat mir als Escher CSV 
all Joer an dëser Enceinte gesot hunn, 
datt d’Finanzsituatioun, an domatter ver-
bonnen Är politesch Responsabilitéiten 
an der Gestioun, der Koordinatioun an 
der Weiderentwécklung vun eiser Gemeng, 
finanziell Grenze gesat sinn.
De Budget 2012 huet a senge groussen 
Zich keng nei Elementer, mä baséiert op 
Gewinntes, de Gros vun de Projete sinn 
där, déi an deene leschte Joeren ofge-
stëmmt an hei am Gemengerot presen-
téiert goufen. Als Beispill d’Nonnewisen. 
Eppes ganz Neies am Extraordinären ass 
net erëmzefannen. Wat eis dach erstaunt, 
well mir eng gewësse politesch Beschei-
denheet am Budget 2012 erëmfannen. 
Och wann Dir mentionéiert, datt Ären 
Taux de réalisation tëschent 70 an 80% 
läit, et eis als Escher CSV opfält, datt eng 

Stagnatioun an d’Entwécklung vun Esch 
och am Taux de réalisation, mëttelfristeg 
ëmmer e Stillstand bedeit. Déi gutt Joere 
vun där Recettes ordinaires sinn am 
Moment emol op Äis geluecht oder hunn 
de Schnapp kritt. Datt nach Invester 
gemaach ginn ass op Projeten déi einfach 
musse gemaach ginn, aus Sécherheets-
grënn, d’Mises en conformité, Adapta-
tiounen a fällege Renovatiounen.
Datt et am Land, wat déi finanziell Recet-
ten ubelaangt, net méi esou gutt geet, 
läit jo net eleng un eis oder dëser 
Regierung, Mä um nationale Plang ass 
awer erkannt ginn, datt méi Disziplin a 
méi Rigueur an den Dépensë muss 
erreecht ginn. Dat säit dem Ufank vun 
2008 vun deene ville Krisen Handlungs-
bedarf ass, ass eis och bekannt. Wann de 
Stat allgemeng net méi déi Sue kritt déi 
hie brauch fir de Gros vu senge Verflich-
tungen nozekommen, da brauch och de 
Stat Prioritéiten a senger Gestioun an 
d’Finanz politik muss sech op eng ganz 
Rei vun Aschränkunge baséieren. Datt 
domat e Réckgang an de Gemengen-
dotatioune fir d’Zukunft ze verzeechne 
wäert sinn, ass a schéngt och normal ze 
sinn. Bei der Wirtschaftskris 2009 war 
extra festgehale gi fir d’Konjunktur um 
Lafen ze hale fir e Paquet-conjoncturel 
anti-crise ze proposéieren, an deem mir 
déi wirtschaftlech Aktivitéit wollten 
op recht halen. De Kapitaltransfert vum 
Stat bei Gemengen gouf ënnerstëtzt an 
domat den Investitiounsvolumen deem-
entspriechend héich gehalen an adap-
téiert.
De Staatsbudget 2012 tabléiert op eng 
Augmentatioun vum PIB vun 2% (géint 
3% vun 2011). D’Ausgabe géife 790 Mio 
€ ausmaachen, also 6,1% par rapport zu 
an d’Luut goen, wou d’Einnahme bei 
enger Gréisstenuerdnung vu 593,7 Mio 
€ e Plus vu 4,9% par rapport zu 2011 
läit. Wat d’Parametere vum Maastricht-
vertrag ubelaangt, ass de Budget vun der 
Administration publique a sengem En sem-
ble fir 2012, eng Zomm vun 330 Mio, 
also 0,7% vum PIB, an deem vum Zen-
tralstat e Montant vun 1,143 Mio. Dat 
ass 2,6% vum PIB. Mat deem Resultat ass 
Lëtzebuerg nach mat Finnland an Estland 
ee vun deenen dräi Länner déi an der 
Eurozone dee Maastrichtcritèren erfëllen. 
Ëffentlech Schold läit fir 2012 bei onge-
féier 18% vum PIB, wat 7,7 Mrd aus-
mécht. Also nach ënnert deem Seuil vun 
20% deen als absolute Grenzwäert ugesi 
gëtt. D’Regierung wëll da fir 2012 en 
Emprunt vu 500 Mio um Kapitalmarché 
ophuele fir all Eventualitéit zevir ze kom-
men. 
Dat sinn d’Eckwäerter vum Budget 2012 
wat de Stat ubelaangt. Den Discours vum 

Minister baséiert op der sozialer Kohä-
sioun déi méi fest matenee soll verankert 
ginn. Déi budgetär Krediter gesi vir déi 
wirtschaftlech Aktivitéiten ze ënnerstëtzen 
um Niveau vun der Schafung vun neien 
Aarbechtsplazen. Also och do gëtt en 
Effort gemaach, fir de Gemengen ënnert 
d’Äerm ze gräifen an hiren zousätzlechen 
Aktivitéiten, respektiv an den Aktivitéiten 
déi d’Kris kënne méi ënnerstëtzen. D’Re-
gierung huet och deklaréiert fir d’Invester 
an d’Infrastrukturen héich ze halen. Fir 
déi eenzel Corps de métiers ze ënner-
stëtzen. Et ginn 2012 1,8 Mrd € fir Baue 
vu Schoulen, Spideeler, Stroossen an Eise-
bunnsinfrastrukturen a Kläranlage méi age-
sat. 6 Mio fir an der Groussregioun, den 
Handel an d’Finanzplaz ze promouvéieren.
No der Finanzkris koum d’Wirtschaftskris 
an elo an der EU a weltwäit eng Schol-
dekris. Dat mécht et net méi einfach. 
D’Zukunft muss sozialkohärent ofgesé-
chert ginn, ëm eist Land an ëm eis 
Gemeng. Als CSV wollte mir dëst kuerz 
an Erënnerung ruffe wat de Staatsbudget 
2012 virgesäit an och wat déi allgemeng 
Situatioun an Europa an an der Welt ube-
laangt. Mir hu schonn ëmmer gesot, datt 
et net däerf zu enger sozialer Kris kom-
men, well domatter verbonne vill Aarmut 
ass. 
Wat Esch ubelaangt, „Eis Stad, eis Plaz, 
eis Chance“. Mat där Aleedung si mir 
nëmme bedéngt averstanen, well mir eis 
Bedenken hu wann et ëm déi wirtschaft-
lech Entwécklung vun eiser Stad geet. 
Méi Betriber géifen Notzen drauszéien an 
op Esch kommen. Dir mengt an hirer Ent-
wécklung bestëmmt de Belval, deen am 
Moment duerch de Webplaza mat ëmmer 
méi nei Geschäfter, méi Suen als Impôt 
commercial an d’Keesen eraspullen. Dor-
iw wer eraus feelt awer nach méi Substan-
tielles, Handwierksbetriber an am beschte 
wieren industriell Aarbechtsplazen, also 
nei Betriber déi net eleng aus dem 
Déngscht leeschtungsservice kommen, mä 
och aus dem industrielle Secteur. An dass 
Dir eng Aart Wirtschaftsservice an d’Liewe 
rufft, ass ze begréissen. Déi Escher CSV 
huet scho méi laang gefuerdert hei ze 
promouvéieren. Ob de Budget deen Dir 
virgesinn hutt, awer soll duergoen, be -
zweifele mir. Mir brauchen an deem neie 
Flächennotzungsplang, also an deem 
neie PAG, Zone bei deene mir genau 
kënne  fir esou industriell Aktivitéiten 
d’Méig lechkeet gi sech op Escher Terrain 
ze installéieren. Mir fuerderen de vollen 
Asaz well déi Leit déi keng Qualifikatioun 
hunn a gréisstendeels an Esch an och hei 
bei eis gréisstendeels am Chômage sinn, 
brauchen och eng Schaff.
Viru Joeren hat Dir annoncéiert, datt  
sech eng zousätzlech Bank géif um Belval 
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 nidder loossen. Eis Fro un Iech ass, ob dëst 
nach ëmmer de Fall ass? De Quartier Belval 
bleift fir eis a senger wirtschaftlecher Ent-
wécklung d’Zukunft vun Esch. Déi vill Krise 
vun deene leschte Joeren huet den Drang 
no der Weiderentwécklung keen Ofbroch 
ginn. Interessant wier et ze wëssen ob eise 
gemeinsame Be -striewunge fir déi Leit déi 
an dem neie Quartier wunnen a virun 
allem déi op déi nei Quartiere schaffe ginn, 
sech an hirer Fräizäit, no hirer Aarbecht 
oder bei Geleeënheet an den Zentrum vun 
Esch beweegen. Déi Ergänzung ass fir eis 
als CSV nach ëmmer wichteg, wëssen awer 
net ob et an der Wierklechkeet genotzt 
gëtt. 
Bei der Entwécklung vun de Gréngzonen 
ass och d’Brill-Plaz mat abegraff. De Quar-
tier vun a ronderëm de Brill brauch drén-
gend eng Opwäertung. Do si mer eis alle-
guerten eens. Ästhetesch, baulech an och 
a fonctionneller Hinsicht. Och déi Gréng 
Plaz déi zur Verschéinerung mat agere-
chent ass, muss den Awunner nach iwwer 
-zeegen. Hei ass et net kloer, well deen 
ëffentleche Raum mat där grousser Densi-
téit am Quartier, ageschränkt gëtt. A sech 
auszetobe wéi Kanner an déi Jugend lech 
dat haut maachen, wäert sech net méi 
esou realiséiere loosse wéi dat haut de Fall 
ass. Mir hoffen, dass dës keng Plaz gëtt 
déi sech net an de Quartier integréiert, 
well net fonctionnell genuch.
D’Schoulen, d’Maisons Relais an den 
Accueil. De Gros hei zu Esch gouf an d’In-
frastrukture vun de Schoulen, Accueil an 
de Maisons Relais gestach. Ee Programm 
dee mir als CSV Fraktioun an hirer Be -
stëmmung mat gedroen hunn. Aller-
déngs sinn d’Diskussioune fir eis an hirer 
Prioritéit, wat fir en neit Gebai oder aalt 
Gebai, eise Wonsch dee war fir d’éischt 
déi bestoend al Gebaier prioritär ze 
moder niséieren, méi fonctionnell ze maa-
chen an ze adaptéieren iert mer op de 
Wee sollte goe fir neier ze bauen. Mir 
waren also net ëmmer därselwechter Mee-
nung, op d’mannst wat d’Prioritéiten 
ubelaangt. Dat mol als eng vun deene 
Kritiken déi mir hei wollten usetzen. Mir 
sinn averstanen, datt mir an eiser Gesell-
schaft eng Chancëgläichheet an der ge -
samter Ausbildung garantéiere mussen. 
Wa mir dann an d’Ëmsetzung kommen, 
haaptsächlech vun neie moderner offener 
Infrastruktur, dann hate mir als CSV et 
aneschters gesinn a gemaach. Fir d’éischt 
d’Budget konzentréieren op eng grënd-
lech Kernsanéierung vun deenen ale 
Gebaier fir dann au fur et à mesure nei 
Gebaier ze bauen. Als CSV soe mir hei 
domat näischt Neies.
1/3 vun den Dépenses extraordinaires 
2012 fir eleng déi Gebaier an de Betrib 
vun der Schoul oprecht ze halen, sot Dir. 

Mir froen eis, ob dat genuch ass? Op 
d’mannst ass de Standard vun deem 
nohaltege Bauen en anere ginn a mir 
erënneren drun, datt d’Nonnewise quasi 
zu 75 – vereenzelt 100% - vun den zou-
stännege Ministèrë bezuelt gëtt. Déi al 
bekannte Schoulgebaier...“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Leider net. 50.“

André zwally (CSV):  „Brouch uge-
faange mat 180.000 € fir 2012 fir dann 
an deenen nächste Joere bis op 2015 bis 
zousätzlech 7,7 Mio € opzestocken, an 
d’Schoul vun Dellhéicht déi fir 2012 
294.000 € an 2013 nach 1 Mio € dozou. 
De Brill deen an enger Phas 2 steet, mat 
elo neie Renovéierungsaarbechte wéinst 
dem Centenaire, alles dat si bestëmmt 
Aarbechten déi noutwenneg sinn. Ech 
widderhuelen awer net erëm wéi mir als 
Escher CSV dat gemaach hätten. 
Mat enger neier Zentralschoul hu mir och 
eis Problemer wann et sech op e puer 
Gebaier fokaliséiert. Den Trend fir eko-
nomesch an och ekologesch ze bauen, 
ass dee vun engem Gebai. Modulabel mä 
e Site unique, wou d’Mobilitéit, d’Acces-
sibilitéit als Sécherheetsstandard garan-
téiert sinn.
De CHEM, hutt Dir ugeschwat, als CSV 
ass de Konzept vun engem neie Südspi-
dol fir eis eng ganz wichteg Entschee-
dung. 3 eenzel Siten an der Südregioun, 
mat ënnerschiddlechen Aktivitéiten, ka 
fonc tionnéieren. Mir wëssen awer och 
datt déi allgemeng medezinesch Ver-
suergung mat grousser Qualitéit a mat 
en gem Centre de compétence wou 
genau definéiert gëtt wat déi medezi-
nesch Konzeptioun soll sinn, e grousse 
Fortschrëtt fir den Escher Bierger a fir de 
Süde géif bedeiten. Ech wollt dëst hei soe 
well am Endeffekt d’Betreiung vum 
Patient ëmmer déi éischte Prioritéit soll 
sinn an déi medezinesch Betreiung um 
Mënsch mat adequate Mëttelen deene 
beschte Medeziner, héich qualifizéiert 
Personal an enger moderner Infrastruktur 
nëmmen eis Regioun an eisem Land an 
där oft komplexer Welt vun der Gesond-
heetskultur net einfach ass. 
Terres Rouges a senger Entwécklung 
hinkt nach nach wie vor hannert den 
Erwaardungen. Op der Lentille ass scho 
während Joeren e PPP virgesinn. Dee war 
och schonn an der Zeitung annoncéiert 
ginn a mat publizéiert ginn, dass dësen 
Hierscht eppes kéint geschéien. Bis elo 
ass nach näischt vun deem Projet ze 
gesinn. Eis Fro geet dann och un deen 
zoustännege Schäffen, ob sech dann elo 
eppes deet an a wat fir engem Zäitraum 
dass mer dat kéinte kréien? 

De Crassier ass eng aner Entwécklung. 
D’ERA Zone hutt Dir an Ärem Koalitiouns-
accord dra geschriwwen. Ob Dir et wäert 
duerchzéie bezweifele mir. Well net alles eis 
gehéiert, nëmmen 1/3 läit um Lëtzebuerger 
Territoire, also Escher Terrain, de Rescht op 
franséischem. Och wann den transfrontaliè-
re Beräich eis um Häerz läit, et brauch een 
zwee Partner. Ofgesi vun deene verschid-
den implizéierte Gemen gen ëm d’Entwéck-
lung vun Terres Rouges an och de Belval op 
der franséischer Säit, schéngt et net richteg 
virun ze goen. Den OIN schéngt nach ze 
hinken an domatter verbonnen nach keng 
konkret Virstellungen.
Bei der Kultur si Projete virgesinn, d’Ju-
gendherberg op der Gare plus déi aner 
kulturell Ariichtungen. Vum Theater, Kul-
turfabrik bis zum Conservatoire an esou 
weider, si wäertvoll fir eis als Escher. Mir 
froen eis awer wéi mir kënne virun evol-
uéieren? D’Nuit de la culture muss sech 
beweisen. Eng Copy-paste vun der Stad 
Lëtzebuerg ass net ze empfielen. 
Datt et eng grenziwwerschreidend Ze- 
sum menaarbecht gëtt, erféiert eis net. 
Déi besteet scho méi laang. De LELA+, 
den Trilux, de GECT an d’Beméiunge sinn 
awer konkret nach ëmmer net sichtbar. 
Sichtbar a konkret heescht an dësem Fall 
miessbar Elementer. Eng Etude déi eis 
géif beweisen ob et Auswierkungen an 
der Groussregioun gëtt. Datt dës Suen, 
déi zur Verfügung gestallt ginn, méi oder 
eng besser Mobilitéit bréngen, an och 
um Niveau vum Commerce an an der 
Aarbecht eng Valeur ajouté also bréngen, 
dat ass nach ze beweisen. Et ass do awer 
wéi et bal ëmmer ass, wann et ëm déi 
wirtschaftlech Dimensioun an domatter 
verbonnen e finanziellen Avantage geet, 
dann zitt jiddwereen d’Decke bei sech. 
Gemeinsamen Notze gëtt ëmmer schwéier, 
zemools wann et strukturell grouss 
Ënnerscheede gëtt, tëschent deenen een-
zelne groussen a klenge Gemengen an et 
net e gemeinsamen administrativen a 
fonctionnelle Wee gëtt. 
De Carré culturel mat 600.000 € wou 
d’Casa d’Italia fir d’éischt mol en Deel 
renovéiert an amenagéiert gëtt, stellt eis 
net zefridden, well och hei de Wee deen 
Dir gesicht hutt, sech op e puer Budgets-
exercicë bezitt. Domatter si verschidden 
Associatiounen déi alt erëm méi laang 
musse waarde fir hir eege Raimlechkee-
ten zur Verfügung ze kréien. 
D’Villa Mousset huet no 10 Joer endlech 
de Wee op eng kulturell Ausrichtung 
fonnt, ass fir eis e gutt Beispill wéi een et 
net soll maachen. Mir hoffen, dass dës 
Zäitfënster net och fir de Rescht vun de 
kulturelle Projete wäert d’Regel ginn. 
Beim Sport ass et wéi ëmmer. An den 
extraordinären Ausgabe si mir zimlech 
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knéckeg. Och wann ech kleng Unzeeche 
gesi fir de Budget ze erhéijen, esou feelt 
de Courage fir méi ze maachen. D’Reno-
vatioun an der Sportshal ass noutwen-
neg, stellen awer d’Fro ob eng ganz nei 
Sportshal adaptéiert, ob déi nach bei der 
schneller Weiderentwécklung vun den 
Halesportaarten duergeet? Mir mengen 
net.
Dass Dir eis wäert am Fréijoer en neie 
Pluriannuel virstellen, dat freet eis. Hei ass 
zukënfteg Planungssécherheet domatter 
verbonne fir all Acteur deen am Interessi 
vun Esch an och u senger Entwécklung 
interesséiert a mat schafft. 
De Budget 2012 vun Ärer Koalitioun am 
Detail gekuckt. D’Fixkäschten am ordi-
näre Beräich wat d’Dépensen ubelaangt, 
ginn ëmmer méi héich. Et däerf een den 
Effet multiplicateur ni aus den Ae verléie-
ren. De gréissten Deel geet op Personal-
käschten. Hei gëtt bal vu 60% geschwat. 
Ech erënneren, datt mir dat lescht Joer als 
CSV drop higewisen hu fir et emol ënnert 
dem Aspekt vun der Optimisatioun ze 
analyséieren. Eis Offer steet nach ëmmer. 
D’Réforme administrative, déi den Här 
Codello och ugeschwat huet, déi quasi 
iwwert Joeren, sief et hannert verstoppten 
Diere gefouert gouf, huet eréischt säit 2 
Joer serieux ugefaange mat schaffen. 
Dëse Wee soll weidergefouert ginn, 
Syner gië vu Betriber mat gläiche Corps 
de métiers, Zesummeleeë vun Knowhow 
a gegebenefalls vun Atelieren a Gebaier, 
soll ënnersicht ginn a gegebenefalls 
ëm gesat ginn. Hei gëtt et e Spuerpo-
tential wann een et richteg upaakt an déi 
néideg politesch Konsequenz dra leet. 
E puer Remarquen zu deenen eenzelnen 
Ausgaben an entspriechend och dozou 
Froen. Beim Südstroum gesi mir e 
grousse  Réckgang wat Quote-part fir eis 
ubelaangt. Vun 800.000 gi mer erof op 
500.000 €. Bei den Zënsen op eis 
Comptes courant gi mir erof vu 35.000 € 
op nëmme méi 10.000 €. Bei den Impôt 
foncier setze mir nëmmen 2.050.000 € 
an a wat dann och e Réckgang vun 
230.000 € par rapport zum Rectifié 2011 
ausmécht. Bei den Impôts commerciaux, 
wéi dat den Här Codello dat scho gesot 
huet, do gi mer vun 29 Mio erof op 28,6 
Mio. Dat stëmmt eis wierklech nodenk-
lech.
Eis Remarque déi mer als CSV bei Ärem 
Koalitiounsaccord gemaach haten, zielt 
och hei der Budgetsdiskussioun. D’ail-
leurs, de sozialistesche Spriecher hat déi-
selwecht Remarquen d’lescht Joer hei bei 
senger Budgetsriet scho gemaach, an och 
haut, esou datt ech unhuelen, datt eng 
Analys vun dem Hiewesaz op den Impôt 
commercial onbedéngt dëst Joer soll rea-
liséiert ginn. Dëst fir Gewëssheet ze 

kréien an der zukënfteger finanzieller Pla-
nung. 
D’Dotatioun ass staark an d’Luucht gaan-
gen, hei ass e Plus ze verzeechnen. Hei 
gëtt dee vun 54 Mio erop op bal 62,6 
Mio, wat 8,1 Mio € méi ausmaachen. Et 
ass och do wou mir als Escher CSV eis 
Bedenken hunn. Dës Steiere sinn duerch 
hiren Opbau an duerch déi momentan 
Scholdekris an der Zukunft onduerch-
schaubar. Dass déi net éiweg wäert klam-
men, ass jiddwerengem hei am Haus 
bewosst. Et ass och do wou mir als Escher 
CSV eis Bedenken hunn. Mir sinn net 
gären ofhängeg vu volatilem Akommes, 
vun net genau definéierte Recetten a mir 
sinn der Meenung, dass eis eege steierbar 
Mëttelen ëmmer begrenzt sinn. Mir 
bleiwe kuerz- a laangfristeg där Steier 
ausgesat a wa se mol drastesch erofgeet, 
da kréie mir ferme Schwieregkeeten. 
Als Fazit vun deem Rectifié 2011 an dem 
Budget 2012, e Resultat vun 135 Mio, 
trotz enger Enveloppe vun den Dotatioun 
déi 8 Mio méi virgesäit, bleiwen nëmme 
5 Mio am Iwwerschoss iwwreg. Do maa-
che mir eis och Gedanken.
An den Dépenses ordinaires, kuckt bei 
den Dépenses ordinaires mol déi Peien 
déi bezuelt ginn, da gesäit een datt de 
Multiplikatiounsfacteur mëttel- a laang-
fristeg weider an d’Luucht geet. Hei ass 
eng Optimisatioun an der gesamter 
Organisatioun vun den Dépensen nout-
wenneg. 
Beim Artikel 6230 „Rémunération des 
salaires à tâche manuelle“ gi mer vun 
2.080.000 €  erop op 2.539.000 €, dat 
si bal 25%. Eis Participatiounen um SIGI 
sinn och beträchtlech an d’Luucht gaan-
gen, quasi verduebelt vun 163.317 € op 
iwwer 357.000 €.
Bei de Maisons relais do gëtt ee quasi 
gezwonge fir méi auszeginn. Hei ass eng 
Mehrausgab vun 1,1 Mio ze verzeech-
nen, wat och näischt Neies ass.
Bei de Frais Divers de fonctionnement, 
do si mer vun 301.862 op 465.242 erop-
gaangen. Bei der Sectioun vun der Mai-
sons des jeunes, Traitements et indem-
nités du personnel vun 38.000 erop op 
198.000 €. Dat ass e gutt Beispill. 
Wa mir an der Kommissioun vun der 
Réforme administrative, an neierdéngs 
och an der Finanzkommissioun iwwer 
zousätzlech Personal diskutéieren, wat 
am Endeffekt bei enger neier Embauche 
eis esou eng Entscheedung als Gemeng 
ka kaschten, haut bei deene bestoende 
Kollektivverträg, zesumme mat enger 
genau definéierter Fonctioun an enger 
genau definéierter Carrière, bal bis zur 
Pensioun de Montant berechebar ass, 
muss et méiglech sinn deen approximative 
Montant op engem einfachen Tableau 

deen eis als Gemengerot informéiert wat 
d’Folgekäschte vu senger Décisioun sinn, 
presentéiert ginn. Mir sinn op jidde Fall 
mat Demandeur dofir. An dësem Deel 
vun den Dépensë gesi mir, datt d’Erhéi-
jung vun dësem Budget mat dem reakti-
véiere vun Ënsber deier gëtt. 400.000 € 
am ganze méi. 
D’Subventioun Parking Place Hôtel de 
Ville am Rectifié 2011, 1.220.000 € a fir 
2012 hutt Dir fir déi zwee Parkinger 420, 
respektiv fir deen neie Brill Parking 
700.000 € virgesinn. Also 1.120.000 € 
wou mir garant stinn, ass net näischt fir 
eis Stad. Sollt den Defizit bleiwen, dann 
ass op 5 Joer gesinn, bei gläichbleiwende 
Subsiden duerch déi Garantië vill Geld 
wat verluer geet. Domatter hätte mir 
aner Saache kéinte maachen. Op 5 Joer 
héichgerechent, mécht dat 5,6 Mio aus, 
dat ass een Drëttel vun deem nächste 
grousse Prêt deen 2012 ageschriwwen 
ass an deen ass fir déi nächst 20 Joer vir-
gesinn. Vun enger optimaler Auslaasch-
tung vun de Parkhaiser gesi mir nach 
ëmmer keng Verbesserung. Den Taux 
d’occupation ass den A und O an net eng 
nei Taxenerhéijung, wann déi da soll 
kommen, fir de finanziellen Ausgläich ze 
fannen. 
Eis Scholdzënse ginn och vun 913.000 
am Rectifié op 1.881.000 erop. D’Dota-
tioun op de Fonds de réserve geet staark 
erof vun 1.040.000 2011 op 40.000 fir 
2012. Bei den Annuitéite vun eisen 
Em prunten, eiser Schold, gi mer vu 
4.124.304 erop op 5.263.000. Do sinn 
een Deel vun de Parking Subside mat 
dran, wat da 4,8% vum ordinäre Budget 
ausmaachen. Wéi Dir gesot hutt, Mada-
me Buergermeeschter, net méi wäit 
ewech vun deene magesche 5% déi Är 
Koalitioun als Grenz gesat huet.
Am Extraordinären, bei dem Service tech-
nique aménagement niveau Barbourg ass 
0 € fir 2012 agesat. Dat ass fir déi éischte 
Kéier. Hei ass d’Fro, firwat dass dëst esou 
ass.
Um Niveau vum FEDER, wéi och de Kol-
leg vun der sozialistescher Fraktioun 
ge sot huet, Projete fanne mir keng Aus-
gaben an och keng Einnahmen. Mir wës-
sen awer, datt erëm en neie Programm 
2012-2016 virläit. Si mer net méi éli-
gibel? Et wär gutt wa mer dëst nach wie 
vor am Ae géife behalen an eis melle wa 
mer da Suen onbedéngt misste kréien.
Dir hutt d’Mesures d’urgences um Niveau 
vun der Sécherheet an der Gesondheet 
op der Aarbechtsplaz agesat, 50.000 €. 
Firwat wieren dës Sue virgesinn? Gëtt et 
e Konzept an der Approche vun der 
Sécherheet? Dat ass eng Fro, huet een e 
Konzept da kann een och d’Ausrichtung 
am finanzielle Beräich maachen an dann 
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ass et och fir jiddweree méi einfach sech 
duerno ze orientéieren. 
Am Aménagement du territoire et envi-
ronnement, wunnen abegraff, bei der 
Brill Strooss/CM Spoo, do si fir 2012 de 
Projet um Eck deen eis jo och gehéiert, 
720.000 € virgesinn. De Projet leeft elo 
scho laang a mir mengen, dass et och 
esou e Projet war deen ze vill laang 
gedauert huet. Dee 2.425.000 € an 
deene  sämtleche Budgete virgesäit.
Bei de Studentewunnenge sinn och Sue 
virgesinn. Mir sinn als CSV der Meenung, 
datt et nach net duergeet. 2014 kënnt 
d’Uni an domatter verbonnen d’Studen-
ten. Méi e groussen Effort hätte mir eis 
erwaart, zemools well alles wat eng Stu-
dentewunneng ubelaangt zu 100% rem-
bourséiert gëtt. De Projet Nonnewisen 
ass jo op enger Ligne de crédit opgebaut, 
esou datt sech an deenen nächste Joere 
bis alles entaméiert gëtt dëse Poste ëm -
mer erëm wäert optauchen.
Bei de Verkéiersinfrastrukture geet de 
Budget liicht an d’Luucht. Do stelle mir 
fest, datt d’Jean-Pierre Michel Strooss eis 
nach laang wäert begleeden. D’Place de 
la Résistance ass mat dëse Groupe vun 
Artikelen agesat ginn, mat bal 2 Mio. De 
Rescht Saachen déi een onbedéngt muss 
gemaach ginn oder einfach net méi 
zoulässeg sinn. Datt eis Stroosseninfra-
struk turen e chronesche Manktem u Sé -
cherheet, respektiv an engem enorm 
schlechten Zoustand sinn, ass näischt 
Neies. Hei feelt e Konzept an eng poli-
tesch Deklaratioun fir et zu enger Priori-
téit ze maachen.
Beim Centre Albert Schweitzer ass fir 
energiespuerend Moossname 50.000 € 
agesat. Dat schéngt eis sënnvoll ze sinn. 
Ech wollt awer hei e waarmen Appel un 
déi responsabel Schäffe maachen, datt et 
e groussen, ganz grousse Problem gëtt 
an dësem Gebai. Et si Leit déi do wunne 
mat enger, leider Capacité de mobilité 
réduite, also physesch handikapéiert déi 
mat Rollstull ënnerwee sinn. Et ass awer 
esou, datt d’Haaptentrée e grousse Pro-
blem duerstellt. Dobaussen ass et rollstull-
gerecht amenagéiert, mä et muss ee mol 
dohi kommen an do ass et ganz schwéier, 
wann net souguer onméiglech eleng mat 
sengem Rollstull duerch d’Haaptentrée ze 
kommen, well et en Ofsaz plus d’Dallen 
um aktuellem Buedem gëtt déi et net 
erlabe fir selbststänneg eraus ze kommen. 
E waarmen Appel also un déi Responsa-
bel fir deene Leit aus dem Centre 
Schweit zer ze hëllefen an hinnen entgéint 
ze kommen. Rollstullgerecht ass et op 
jidde Fall net. 
Dat, Madame Buergermeeschter, léif Kol-
legen, de Budget 2012 ass fir eis an där 
Form schwéier ze verdauen. Mir sinn eis 

bewosst, datt Villes nach muss gemaach 
ginn. Datt kee kann an d’Glaskugel kucken, 
ass eis als Escher CSV och be wosst. Eis 
Gestioun wier eng aner gewiescht, méi 
virsiichteg, méi resolut an dem Upacke 
vu Spuermoossnamen, dofir Madame 
Buergermeeschter, wäerte mir als CSV 
dëse Budget net stëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Et ass dann elo un 
der Madame Taina Bofferding.“

Taina Bofferding (LSAP): „Kollegin-
nen a Kollegen, et ass déi éischte Kéier 
wou ech mech esou intensiv mat engem 
Gemengebudget ausernee setzen an ech 
muss soen, déi Chifferen déi sinn dach 
schonn immens impressionant. Hei gesäit 
ee ganz kloer, zu Esch bougéiert et. Do 
geschitt net nëmmen eppes, mä villes an 
dat ass och gutt esou. Déi Richtung déi 
hei ugestrieft gëtt, ass dat wat Esch 
brauch. 
Op zwee Punkte wëll ech elo am Folgen-
den agoen, dat ass d’Kulturpolitik an eis 
jonk Biergerinnen a Bierger hei zu Esch.
Am Budgetsdokument wat d’Madame 
Buergermeeschtesch eis an der leschter 
Sitzung virgedroen huet, do steet fett 
gedréckt „Eis Kultur, Eis Chance“. Mir 
hunn hei zu Esch wonnerbar kulturell Ins-
titutiounen op déi mir enorm houfreg 
solle sinn. Kultur erfaasst Liewensweisen, 
Traditiounen, Fester feieren ënnert der 
Matwierkung vun de Leit. Kultur leescht 
domatter e wesentlechen Bäitrag zur 
huma ner Gestaltung vun eiser Gesell-
schaft. 
D’Feieren, dat ass elo hei d’Stéchwuert. 
Wéi Dir wuel wësst, wäert eise wonner-
baren Theater elo gläich seng 50 Joer 
feieren. Dat soll ganz grouss opgezu 
ginn. Wéi d’Buergermeeschtesch eis 
d’lescht Woch gesot huet, gehéiert den 
Escher Theater zu de modernsten a 
renom méiersten a ganz Europa. Wann 
een de Montant vun 150.000 € kuckt, 
esou gesäit een, dass de Schäfferot wëlles 
huet dat kräfteg ze feieren. Dat Ganzt soll 
am Kader vun der éischter Editioun vun 
der Fête de la culture stattfannen. An 
esou ass ze hoffen, dass e flotten Event 
op d’Bee gestallt gëtt wou mir zesumme 
mat all den Escher Biergerinnen a Bierger 
kënne feieren. 
Fir de Mérite culturel an den Escher Bier-
gerdag, ass och erëm e Budget virgesinn. 
Wat ganz flott ass, woubäi awer beson-
nesch beim leschtgenannten, also dem 
Escher Biergerdag d’Konzept iwwerlued 
muss ginn, a wéi enger Form een dat wëll 
bäibehalen. 
Weider stinn nach 2.000 € zur Verfügung 
fir d’Assises culturelles. Dat ass richteg 

esou, déi sollen och stattfannen. Fir 2012 
ass déi nächst Editioun virgesinn, déi 
dann och gutt muss preparéiert ginn, 
woubäi et awer sécherlech hëllefräich 
wär, eng Analyse vun der éischter Edi-
tioun ze maachen, notamment de Rap-
port ze huelen an ze kucke wat bis haut 
ëmgesat ginn ass. An deem Kontext ass 
och ze iwwerleeën ob een net vläicht e 
bestëmmt Thema fir d’Assisë soll propo-
séieren oder carrément e bestëmmte 
Quartier soll huelen, op deen ee sech 
konzentréiert, wéi een dee vläicht kultu-
rell valoriséiere kéint.
Dass eis lokal Veräiner onbedéngt Prouf- 
a Versammlungsraim brauchen, ass säit 
laangem gewosst. Mat der Casa Italia am 
Brillvéierel gëtt e Kulturhaus zur Verfü-
gung gestallt. Investitiounskäschte leien 
an dësem Budget bei 600.000 €. Dat si 
vill Suen, mä et ass wichteg dem Besoin 
vun eise Veräiner entgéint ze kommen. 
Allerdéngs, an d’Fro ass virdrun och 
schonn opgeworf ginn, ob et net méi 
sënnvoll wär, als éischt ze kucken, wien a 
wat eis Veräiner hei zu Esch gezielt brau-
chen an dann d’Gemeng eppes keeft wéi 
den ëmgedréinte Wee. Et ass flott, wann 
d’Gemeng dohinner geet a Raimlechkeete  
keeft, mä et muss sech awer och am Vir-
feld Gedanke gemaach gi wat genau 
domatter herno soll geschéien.
Stéchwuert Pavillon Nr 5. Dee gesäit 
ganz flott aus, mä et ass schued, dass dee 
praktesch just zwee Méint am Joer, grad 
da wann d’Sonn schéngt, wat jo net 
ëmmer evident ass hei am Land, genotzt 
ka ginn. Dat ass net immens ideal an och 
hei muss eng Léisung, respektiv e Choix 
gemaach ginn. Ob een elo net direkt op 
de Wee wëll goe fir en ofzerappen, esou 
kéint een awer kucken ob een net vläicht 
eng aner Plaz kéint fanne fir en esou méi 
a Valeur ze stellen. Et ginn eng Rei Méig-
lechkeete wéi een do kéint virgoen, mä 
ech ginn awer beim beschte Wëllen d’Im-
pressioun net lass, dass hei kee sech esou 
richteg responsabel fillt. Bref. 
Kolleginnen a Kollegen, ech hunn et scho 
virdru gesot, mir sollen net zécken eis mat 
eise kulturellen Institutiounen ze bret zen. 
Esch huet vill ze bidden an dat soll och all 
Biergerin a Bierger hei zu Esch gewuer 
ginn. Et ass Flicht de Public ze in for méie-
ren, schliesslech gëtt jo och ganz villes 
mat Steiergelder finanzéiert. De City-
Magazine ass an der Schäfferots er klärung 
ugekënnegt, mä leider ass fir dëst Joer kee 
Budget virgesi fir en ze realiséieren. Dozou 
muss natierlech am Virfeld e flott Konzept 
op d’Bee gestallt ginn, mä et ass wichteg, 
dass all d’Kultur haiser gemeinsam an och 
vläicht d’Organisatiounen, d’Veräiner,  
all Mount hir Evenementer fir de grand 
public  ukënnege kënnen. Ech denken, 
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dass all Kultur institutiounen eis hei wäer-
ten dankbar sinn.
Kolleginnen a Kollegen, da kommen ech 
och nach zum Punkt vun der Jugend. Et 
ass gutt ze gesinn, dass bei deene Jonken 
net weider gespuert soll ginn. Grouss 
Investitioune ginn an de Vakanzenzenter 
Ënsber gestach. Et ass wichteg, dass mer 
e gëeegente Site hu fir eis Schoulkanner 
wou si eng schéin Zäit an engem flotte 
Kader kënne verbréngen. Dann net ze 
vergiessen eise Jugendkommunalplang 
an d’Jugendhaus, déi alle béid wichteg 
sinn. Ech denken op dësem Punkt si mer 
eis eens, wann et drëms geet an d’Jugend 
ze investéieren. Erlaabt mer wann ech 
gelift dofir en aneren Aspekt unzeschwät-
zen an zwar dee vun der Generatioune-
gerechtegkeet. Virun allem d’Klärung vun 
der Fro no Gerechtegkeet géigeniwwer 
eise jonke Matbiergerinnen a Matbierger 
an de kommende Generatiounen, läit mir 
grad als jonke Mënsch ganz besonnesch 
um Häerz. An engem Artikel deen ech 
wéini gelies hat, stoung „d’Zukunft huet 
schwaach Affekoten“. Et muss wierklech 
alles dru gesat ginn, dass déi heiteg 
Generatiounen net ze vill iwwer d’Zil 
erausschéissen an op d’Käschte vun de 
kommende liewen. Déi sozial an ekolo-
gesch Perspektive spillen hei eng wichteg 
Roll, mä besonnesch awer och déi eko-
nomesch. Et muss esou gewirtschaft 
ginn, dass eis Awunner hei zu Esch eng 
dauerhaft an drohfäeg Grondlag fir Aar-
becht a Wuelstand hunn.
Ofschléisse wëll ech da mat engem Zitat, 
dat dem Här Bernard wäert gefalen. De 
Karl Marx, ech hu mech ganz vill missten a 
mengem Studium domat ausernee setzen. 
De Karl Marx huet geschriwwen: „Eng 
Gesellschaft, eng Natioun, jo gläichzäiteg 
all Gesellschaften zesumme geholl, sinn 
net Eegentümer vun der Äerd. Si sinn 
nëmmen hir Besëtzer an hu se och als boni 
patres familias den nofolgende Genera-
tioune verbessert ze hannerloossen.“ 
An dësem Sënn soen ech Iech Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Madame Bofferding. Et geet da 
weider mam Här Zénon Bernard a prett 
maachen duerno solle sech déi Häre Mike 
Hansen a Marc Baum.“

zénon Bernard (KPL):  „Madame Buer-
germeeschter, Dir Dammen an Dir Hären. 
Et war natierlech elo erfrëschend en Zitat 
vum Karl Marx heibannen ze héieren. Ech 
géif awer, ier ech ufänke mat menger Inter-
ventioun deenen zoustännege Servicer...“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Hei, kommt, mir lauschteren dem Här 
Bernard no, wann ech gelift.“

zénon Bernard (KPL):  „Wa se mech 
ënnerbriechen, dann dauert et méi 
laang.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Dat wëlle mer net.“
(Gelaachs)

zénon Bernard (KPL):  „Deenen zou-
stännege Servicer vun der Gemeng Esch 
Merci ze soe fir hir Informatiounen, fir hir 
Dokumentatioun. Dat erliichtert eis alle-
guer eis Aarbecht bei den Debatten an 
duerfir verdéngt dat mäi Respekt a meng 
Unerkennung. 
Madame Buergermeeschter, ech hunn 
déi lescht Woch Ären Ausféierunge ganz 
opmierksam nogelauschtert an ech wëll 
och duerfir am Ufank vu mengen Ausféie-
runge soen, dass ech deem allgemenge 
Credo vun Optimismus, kann een och 
Zweckoptimismus nennen, net suivéiere 
kann.
Bei menger Analys vun der Finanzlag vun 
der Stad Esch wëll ech e puer méi prinzi-
piell Bemierkunge maachen. Wann een 
zum Beispill iwwert e längeren Zäitraum, 
ech huelen elo déi lescht 10 Joer duerfir, 
d’Finanzlag vun eiser Stad analyséiert a 
kuckt, da stellt ee fest, dass d’Finanzsitua-
tioun an ech beleeën dat och duerno  
mat Chifferen, sech kontinuéierlech ver-
schlechtert. D’Tatsaach ass, dass am 
Ufank vum vergaangene Joerzéngt d’Iw-
wer schëss zum Beispill am uerdentlechen 
Deel vun eisem Budget sech ëm déi 10 
Millioune bedroen hunn. Haut gesi mer, 
dass et nëmmen nach ronn d’Halschent 
ass, dat heescht ronn 5 Mio € an dat 
obschonn déi uerdentlech Einname kon-
tinuéierlech gestiege sinn an dat vu ronn 
90 op haut 135 Mio €. Wann een dat am 
Verhältnis vergläicht, da stellt ee fest, 
dass den Iwwerschoss am uerdentlechen 
Deel vun eisem Budget nëmmen nach 
3,7% vun den uerdentlechen Einnahmen 
ausmécht. Bis 2005, an dat ass jo liicht 
nozerechnen, war et iwwer 8%. Dat 
heescht méi wéi duebel esou vill. Mir 
mengen, dass et duerfir och kloer ass a 
kloer muss sinn, dass ee mat engem 
Iw werschoss, an ech hat et och schonn 
an enger vun de leschten Interventioune 
gesot, dass ee mat engem Iwwerschoss 
vu 5,3 Mio € am uerdentleche Budget 
keng Ausgabe vu 54 Mio am ausseruer-
dentleche Budget finanzéiere kann. Déi 
logesch Konsequenz vun dëser Situatioun 
ass dann natierlech d’Opnam vu Schol-
den, vun Emprunten. Et ass duerfir och 
kee Wonner, dass d’Scholden an deem 
uewen erwähnten Zäitabschnitt, dat 
heescht  10 Joer, vu 4 Mio op 56 Mio 
ugestiege sinn. Wann een elo reng theo-
retesch eis uerdentlech Einnamen als BIP 

géif betruechten, Bruttoinlandprodukt, 
natierlech op d’Gemeng bezunn, da kéint 
ee soen, dass eis Scholde vu 56 Mio, 
bezunn op déi 135 Mio, ronn 42% aus-
maachen. A mir sinn der Meenung, dat 
ass zolitt héich. Domat mengen ech géife 
mer duerchfale bei de Maastrichtcritèren. 
Wann een nämlech d’Garantië fir d’PPPen 
dobäi zielt, 84 Mio, …..“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉnG): „Déi 
Dir natierlech total ënnerstëtzt.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„All Conseiller kritt d’Méiglechkeet fir 
sech d’Wuert ze froen an de Schäfferot 
kritt d’Wuert fir ze äntweren. Duerfir kën-
ne mer elo en Här Bernard ausschwätze 
loossen.“

zénon Bernard (KPL):  „Jo, mä ech 
hunn awer gär wann den Här Huss mer 
eng Fro stellt, da kréien ech d’Geleeën-
heet him ze äntweren.”

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Nee, hie wollt Iech awer keng Fro 
stellen.“

zénon Bernard (KPL):  „Ech hunn 
awer näischt dergéint, mir ginn eens. 
Domat, da widderhuelen ech dat mat 
deem ech ugefaangen hunn, géife mer 
duerchfale bei de Maastrichtcritèren. 
Wann een d’Garantië fir d’PPPen dobäi 
zielt, ronn 84 Mio, da wäre mer am Ver-
hältnis zu eisem uerdentleche Budget op 
62,2% Schold. Elo kéint ee soen, dass dat 
nach machbar wär, dass dat nach tragbar 
wär. Esou laang ee garantéiere kann, dass 
een d’Scholden zeréckbezuele kann. Mä 
wann d’Eurostaten hir AAAe bei der Kre-
ditwürdegkeet verléieren, wat jo an der 
Loft hänkt, wat an der Loft hänkt, dat 
wësse mer, an dann d’Zënse massiv ustei-
gen, da kéinte mer ganz schnell an déi 
sougenannt Scholdefal geroden. Zum 
Bei spill duerch déi zwee ënnerierdesch 
Parkingen hunn d’Amortiséierung vun de 
Scholden 1,77 Mio €, dat sinn awer 
ëm merhin 71 Mio al Lëtzebuerger Fran-
gen, zougeholl, well d’Gemeng en ent-
spriechenden Emprunt garantéiert deem 
seng Héicht een, wann ee vun der Amor-
tiséierung ausgeet, op 25 Mio € ze schät-
zen ass. An deem Zesummenhang ver-
steet een och besser wa mir am Zesum-
menhang mat de PPPe behaapten, dass 
dat eng nei Method ass, fir déi real Schol-
delag ze verschleieren.  Ech wëll dozou e 
konkret Beispill ginn. An der Annexe 4 
vum Budget gëtt den Undeel vun de 
Scholden un deenen uerdentlechen Aus-
gabe mat 5,12% uginn. Zielt een awer 
déi 1,12 Mio fir d’Zënsen an déi 650.000 
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€ fir d’Kapital déi als Ausgaben am uerd-
entleche Budget stinn zur Tilgung vun 
den direkte Gemengescholden dobäi, da 
kënnt een op Ausgabe vun 8,08 Mio. A 
genau hei erkennt een en eklatanten, 
kann ee bal soen dialektesche Widder-
sproch. 
(Gelaachs)
Ass dat e Begrëff deen ech Iech muss 
erklären? Dass Dir laacht. Ass dat esou 
lächerlech? Wann ee vun Dialektik 
schwätzt? Nee, ass dat lächerlech? Ech 
weess et net. Da sot eis dat.
Dës Zommen, déi eigentlech als Garantie 
geduecht sinn, stinn elo als real Ausga-
ben am Budget. Entweder sinn et nëmme 
Garantien, dann dierfte se net als Ausga-
ben zielen, well si géife jo réischt da fälleg 
wann deen eigentleche Kreditnehmer, 
kann ee jo nennen, net méi zahlungsfäeg 
wär, duerfir als Garantie dierfte se dann 
op kee Fall als real Ausgabe figuréieren. 
Well wann et wierklech real Dépensë 
sinn, da verdénge se d’Bezeechnung  
Garantie op kee Fall.
Déi Verfahre vun de PPPen déngt net 
nëmmen dozou, wéi bei der Rettung vun 
de Banken, d’Verloschter ze sozialiséieren 
an esou d’Actionnairen schuedlos ze 
halen, mä och hir Gewënner ze sécheren. 
D’Garantie dofir also resüméiert, dass de 
Profit bezuelt gëtt. Well mir wësse genau 
fir e kloere Kapitalist triede scho Verlosch-
ter op wann d’Kapitalrendit ënnert der 
Duerchschnëttsrendit läit. A wann ech 
virdru vun esou engem héije Scholde-
bierg geschwat hunn, an ëm Virsiicht 
gebieden hunn, dann och aus deem 
Grond, dass et méi wéi wahrscheinlech 
esou kënnt, dass d’Kreditopnamen, dat 
heescht  d’Emprunten als solch, och fir 
d’Gemeng riskéiere méi schwiereg ze 
ginn. Well zum Beispill d’Banken hir eege 
Kapitalquote op 9% unhiewe mussen an 
duerfir selwer neit Kapital brauchen. An 
och eis Regierung muss op de Kapital-
maart goe fir matzehëllefen oder mat 
hëllefen ze däerfen ass vläicht besser, déi 
verschidden Eurorettungen – mir rennen 
do vu Siig zu Siig – fir dat marode Bau-
wierk Europäesch Unioun ze finanzéieren. 
Wann also eppes richteg ass am Budget, 
dann ass et bestëmmt net: Haut ass d’Zu-
kunft, wéi et bei der Schäfferotserklärung 
heescht. Op jidde Fall net déi direkten 
Zukunft. Wann een de Budget sachlech a 
realistesch betruecht, da si mer haut 
schonn am Joer 2020. Dat heescht, kon-
kret op finanziellem Plang mat deem 
grousse Scholdebierg vun eiser Stad hu 
mer gréisstendeels dat Geld schonn aus-
ginn iwwer dat mer bis 2020 verfügen. 
Madame Buergermeeschter, Dir Dammen 
an Dir Hären, no deene méi allgemeng 
finanzpoliteschen Erklärungen déi ech am 

Numm vu menger Partei hei gemaach 
hunn, géif ech gär och op zwee Aspekter 
agoen déi mer um Mo leien, respektiv déi 
mech stéieren an duerfir soen ech se och 
esou wéi ech dat denken. Ech schwätzen 
och elo haaptsächlech an éischter Phas 
vun deem ominéise Käschtendeckungs-
prinzip. Ech brauch natierlech net extra 
ze betounen, dass meng Partei vu Prinzip 
hir scho géint esou eng ominéis Käscht-
endeckung ass. Dës Käschtendeckung, 
wéi dat esou schéin agewéckelt heescht, 
féiert éischtens dozou, dass d’Gemeng 
als solch zimlech arglos ka si wat d’Präis-
entwécklung ass an och net oppasse 
muss – do ënnerstellen ech awer kengem, 
dass hien et net mécht – net op passe  
muss, wat d’Präisentwécklung an d’Käsch-
tenexplosiounen ubelaangt. Déi drécke jo 
net op de Budget, mä ginn automatesch 
an direkt op d’Verbraucher ofgewälzt. 
Dat heescht vereinfacht, op de Porte-
feuille vun de Biergerinnen a Bierger an 
eiser Stad Esch. Wee kontrolléiert dann 
déi Mehrkosten déi do ufalen? Wou gëtt 
dat kontrolléiert? Wat fir eng Ausgaben 
oder Mehrausgabe ginn do verrechent? 
Op jidde Fall wësse mir, dass dës massiv 
Taxenerhéijung besonnesch déi Leit mat 
klengem a mëttlerem Akommes staark 
treffen, d’Aarbechtslos och, d’Mindest-
lohn empfänger an déijéineg déi mam 
RMG liewe mussen. An dat ass ganz ein-
fach inakzeptabel vum sozialem Stand-
punkt aus gekuckt. An ech appeléieren 
do och un de Schäfferot, sech dat nach  
eng Kéier duerch de Kapp goen ze loos-
sen. Eis Fuerderung ass duerfir d’Of scha-
fung vum Käschtendeckungsprinzip bei 
liewensnoutwendege Grondrechter wéi 
Waasser, Energie a Wunnen. Bei dëser 
Käschtendeckung, ech weess dat, gëtt 
sech ëmmer – och zu Recht – op eng EU-
Direktiv vu Bréissel beruff. Déi wierklech 
Ursaach awer, déi läit jo am System sel-
wer wenn een e  bëssen iwwerleet. Déi 
besteet doran déi do Déngschtleeschtung 
esou attraktiv ze maache fir d’Privatindus-
trie ze lackele fir dat ze maache fir hir 
Profitter ze sécheren. Wann ee bedenkt, 
dass zum Beispill de Waasserpräis – ech 
hunn et och scho gesot, et ass och scho 
vun anere Leit hei am Gemengerot uge-
klon gen – an deene leschte 6 Joer ëm 
319% gestiegen ass. Wann een do awer 
bedenkt, dass den Duerchschnëttsloun 
an därselwechter Period, den Duerch-
schnëttsloun an d’Gehälter an deem sel-
wech ten Zäitraum nëmmen ëm 12,4% 
gestiege sinn, da muss ee sech natierlech 
Froe stellen. Gläichzäiteg bei deene sozia-
le Grausamkeeten déi d’LSAP/CSV Regie-
rung op d’Leit lass léisst – haut de Moie 
ginn der nach weiderer beschloss – Index-
klau, Net-Upassungen un d’Deierecht 

vun de Steiertabellen etc. etc., da weess 
een, dass d’Leit, eis Biergerinnen a Bier-
ger mat deenen Initiativen do vun der 
Käscht endeckung ëmmer méi an eng 
prekär Situatioun geroden. Duerfir fuer-
dere mir, dass e vernünftegt Grondbe-
dierfnis bei Waasser, Energie a Wunnen, 
mat engem ganz nidderege Präis soll ver-
rechent ginn. Iwwert d’Modalitéite sinn 
ech gär bereet mat jiddwerengem hei-
bannen zesummen ze schwätzen an ze 
diskutéiere fir dat ze änneren.
Wat de Wunnengsbau ubelaangt, wat jo 
och e wichtege Problem net nëmmen hei 
zu Esch, mä am ganze Land ass, do huet 
d’Stad Esch zumindest versicht do unze-
setzen a Wunnengsraum prospektiv ze 
sécheren, respektiv ze schafen. Mir sinn 
der Meenung trotzdem, dass an deem do 
Kontext, ech mengen do sinn och vill Leit 
mat mer averstanen, wann ech soen, dass 
méi Sozialmietwunnenge mussen an dee-
ne Kontexter do gebaut ginn. An da wëll 
ech nach  eng Kéier un dee Prinzip erën-
nere vum „Location-Vente“. Ech mengen 
dee Prinzip ass net jiddwerengem gelee-
feg, mä dee kéint generaliséiert ginn. Dat 
heescht mat all Monatsmiet deen dee 
Locataire bezilt, gëtt hie méi Proprietaire 
vun där Wunneng, respektiv vun deem 
Haus. Dat hätt deen hei Avantage, dat 
hätt den Avantage, dass Leit mat klengen 
Akommes, déi oft den Emprunt verwei-
gert kréie well se e klengen Akommes 
hunn, dass déi d’Méiglechkeet hätte Pro-
prietaire vun enger Wunneng, respektiv 
engem Haus ze ginn, andeems se monat-
lech dat Haus – et gëtt e gutt Wuert op 
lëtzebuergesch – ofstottere wéi déi meescht 
et vun eis et wahrscheinlech och maa-
chen oder gemaach hunn. An dat huet 
deen Avantage, dass déi deier Krediter fir 
Mannerbemëttelter, déi se oft net kréie 
wéi ech virdru gesot hunn, definitiv ad 
acta kënne geluecht ginn a Leit awer an 
eng Situatioun komme wou se an de 
Besëtz vun enger Wunneng op eng wierk-
lech fair a propper Aart a Weis kënne 
kommen. 
Wat mer awer onbedéngt fuerderen dat 
ass, dass eng Taxe agefouert gëtt op Bau-
land, dat aus spekulative Grënn net 
genotzt gëtt. Och Wunnengen, Madame 
Buergermeeschter, déi aus spekulative 
Grënn, oder aus aneren, laang eidel stinn 
an net genotzt ginn, mussen a sollen am 
Interêt vun der Allgemengheet vun der 
Gemeng requisitionéiert kënne ginn. Ech 
weess, dass dat en Agrëff bedeit fir Leit 
heibannen an déi helleg Kou vum Privat-
besëtz, mä ech mengen, et ass awer däit-
lech, an dat soll Dir soen, dass dat awer 
eng ganz normal a sozial Moossnam ass, 
och op Perspektiv vu Requisitionéierung 
vun Terrainen, déi et der Gemeng dann 
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erlaben dorop ze bauen am Interêt vun 
de Leit a vun de Biergerinnen an de 
Bierger an der Stad Esch. Wann d’Majori-
téit, oder eng Initiativ vun all Partei hei-
bannen an déi Richtung geet, da kann 
ech Iech garantéieren, dass meng Partei 
an ech selwer hei am Gemengerot, dat 
ënnerstëtzen a mat op dee Wee ginn, 
well dat sozial ass. Ganz einfach. 
Ech weess, Madame Buergermeeschter, 
et gëtt aner Aspekter iwwert déi ee ka 
schwätzen nach hei, mä am Laf vum  
Joer 2012 kréie mer d’Geleeënheet 
iw wert d’Schoulpolitik, iwwert d’Ver-
kéierspolitik nach dësöftere Stellung ze 
huelen an duerfir kommen ech dann och 
bei där Geleeënheet op déi Problematik 
zréck.
Op Grond vun deem wat ech elo ausge-
fouert hunn, kann ech natierlech konse-
quenterweis dësem Budget meng Zou-
stëmmung net ginn an et ass kee 
Ge heimnis wann ech soen, dass ech mat 
Nee stëmmen. Ech soen Iech Merci fir Är 
Opmierksamkeet.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Bernard. Mir kéimen dann 
elo zum Här Hansen an duerno zum Här 
Baum.“

Mike Hansen (LSAP): „Merci, Madame 
Buergermeeschtesch. Natierlech och mäi 
Merci un déi zoustänneg Servicer. Stell-
vertriedend un d’Madame Solange Ecker 
an de Claude Fleming. Besonnesch Merci 
fir hir Frëndlechkeet an d’Disponibilitéit 
an hir Kompetenz an dëst speziell an dëse 
besonnesch hekteschen Zäiten.
Iwwert déi lescht Wochen hunn ech 
mech duerch d’Conseils-Sëtzunge vun de 
leschte Joere gelies an et ass mir opgefall, 
dass d’Prioritéiten déi nämlecht sinn. Mä 
et ass mer och opgefall, datt déi meescht 
Décisioune mat der Oppositioun ge -
stëmmt goufen. Dëst sprécht natierlech 
fir eng Oppositioun déi iwwert den Tel-
lerrand erausgekuckt huet an esou Wei-
che fir eis Stad mat eis zesumme geluecht 
hunn. Mä dëst werft awer och en donkel 
Liicht op d’Kredibilitéit an d’Konsequenz 
vu verschiddenen Oppositiounsvertrieder 
déi viru mer geschwat hunn. Oder gëtt 
dës Debatt haut nëmme blann benotzt fir 
Oppositiounsopportunismus ze bedrei-
wen? Oder wéi de Pontius Pilatus et 
gemaach huet, seng Hänn an Onschold 
ze wäschen? Eigentlech missten d’Bud-
getsdebatten d’Stonn vun der Opposi-
tioun sinn, mat Verbesserungsvirschléi  
a mat konstruktive Kritiken. Wann ee 
mengt et géif een de Koalitiounsaccord 
am Budget net erëm erkennen, dann 
däerf ech een awer a mengem jugend-
leche Leichtsinn drun erënneren, datt e 

Budget fir ee Joer steet, e Koalitiouns-
accord fir eng Mandatsperiod. 
De Käschtendeckungsprinzip – de Con-
seiller Bernard ass elo eraus, well elo géif 
hien eppes gewuer ginn – de Käschten-
deckungsprinzip ass e Gesetz. Déi Taxe 
déi hien ugefrot huet, déi steet am Bud-
get. Huet hie vläicht de Budget net rich-
teg gelies? Oder musse mer dat eng Kéier 
mam Stabilo ënnersträichen? Am Koali-
tiounsaccord steet déi Taxe och dran, 
also kann een net mat esou pauschalen 
Aussoen elo hei optrieden. Bref. Ech hoffe 
mol, dass haut wéinstens och all Con-
seiller weess iwwert wat mir haut disku-
téieren, dëst war jo och an de leschte 
Wochen net onbedéngt fir jiddwereen de 
Fall. Wann d’Culture wéi „Confiture“ ass 
„moins on en a, plus on l’étale“, wat seet 
eis dat iwwert verschidden Aussoen?

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Jaerling?“
(Gelaachs)

Mike Hansen (LSAP): „Nee, dat huet 
hien net gesot. Dann Här Baum, dann 
een anert Zitat: l’opposition a des raisons 
que la raison ne connaît pas.”

Verschidde Stëmmen: “Oooh!”

Mike Hansen (LSAP): “Et gi vill Méig-
lechkeeten e Budget ze interpretéieren, 
Här Baum. Deemno wéi ee sech positio-
néiert. Fir deen ee gëtt ze vill an d’Sozial-
wiesen investéiert, fir deen anere gëtt net 
genuch dran investéiert. An dofir kënne 
mir och soen, et gëtt kee perfekte Budget 
wou mer all soen, deen ass perfekt, well 
mir denken all aneschters. 
Mä eppes steet fest, mat engem Gemen-
gebudget kann een d’Welt net retten, mä 
et kann een eng Gemeng verbesseren. 
De Budget ass och keng Mickey Mouse a 
keng Poesie, mä et sinn d’Recetten an 
d’Dépensen déi d’Zukunft bestëmmen. 
D’Betounung läit op Dépensen a Recetten. 
An duerfir wëll ech hei awer och kuerz 
erwähnen, datt mer an den nächste Joere 
méi kleng Bréidercher backe mussen an 
dat net nëmmen duerch eng apparent 
Kris, mä och deelweis duerch e staat-
lechen Désengagement. Zum Beispill 
d’Escher  Jongenheem, dat grad duerch 
eng Privatinitiativ renovéiert gëtt. Dofir 
begréissen ech speziell déi Décisioun fir 
d’finanziell Récklage vun 1 Mio op 5,1 ze 
erhéijen an esou en équilibréierte Budget 
ze presentéieren. 
Esch brauch sech net ze verstoppen. Hei 
am Süde si mer déi eenzeg Gemeng déi 
hir Sozialresponsabilitéit eescht hëlt. Jo, 
Här Baum, et geet net duer fir um Mikro 
ze soen, Esch géif sech vu senger Respon-
sabilitéit verstoppen oder engem seng 

Gemeng besonnesch als helleg dohinner 
ze stellen, mä da muss een och d’Fakten 
endlech op den Dësch leeën. Wéi vill 
So zialwunnengen huet Esch? Wéi vill 
hunn déi aner Gemengen? Wou steet 
den Abri de Nuit? Wou ass d’Stëmm vun 
der Strooss a wou ass d’Jugend- an 
d’Dro genhëllef? Richteg, dat ass alles hei 
zu Esch. An déi Strukture mussen 
on bedéngt nach weider ausgebaut ginn, 
well an engem Solidarsystem muss een 
deenen hëllefen deenen et net esou gutt 
geet. Mä et stellt sech awer eng grond-
leeënd Fro. Wéi vill kann eng eenzeg 
Gemeng eleng an esou wichteg Projeten 
investéieren a wéi vill ka se eleng op de 
Schëlleren droen? Wär et net mol un der 
Zäit iwwert eng gewësse sozial Obliga-
tioun vun alle Gemengen ab enger 
ge wëssener Awunnerzuel ze iwwerleeën? 
Et ass ze einfach ze soen, mir hunn elo 
vill gemaach an elo maachen déi aner 
mol. Nee, als Südgemeng musse mir all 
solidaresch sinn an zesummen eng sozial 
responsabel Politik no vir dreiwen. Wa 
gréisser Gemengen hei am Süden e bësse 
vun der Responsabilitéit géifen oder kéin-
ten iwwerhuelen, datt all d’Gemengen 
een Deel vun deenen Dépensë géifen 
droen, da géif eise Budget e bëssen ent-
laascht ginn an deenen aneren hire Bud-
get géif net ze vill belaascht ginn.
Investissementer an d’Jugend sinn Inves-
tissementer an d’Zukunft. Elo keng 
Angscht, als jonken Conseiller läit mer 
dat jo besonnesch um Häerz, mä ech ver-
noléissegen awer duerfir d’Senioren net. 
Zu den Investissementer an d’Jugend 
gehéieren a mengen Aen d’Schoulen an 
d’Kanner. Dëst betrëfft nämlech d’Ju-
gend  lecher vu mar. Säit 2000 gëtt staark 
an d’Educatioun zu Esch investéiert. Och 
dëse Budget erkläert nees d’Schoulen an 
d’Betreiungsstrukture vun eise Kanner zu 
engem Haaptpilier. D’Educatioun ass 
eben de Garant zur Ascension sociale an 
esou zu enger besser Chancëgläichheet. 
Si ass net nëmmen e gesellschaftlechen, 
mä och e wirtschaftlechen Integratiouns-
facteur. Eng gutt Ausbildung erlaabt et 
eise Kanner sech spéider besser a méi 
liicht um Aarbechtsmaart erëmzefannen 
an och esou zu enger genereller Kompe-
titivitéit bäizedroen.
Jo, Här Baum, lauschtert no da léiert Dir. 
Dofir muss Dir och déi beschtméiglech 
Educatioun ubidden. An dësem Zesum-
menhang wëll ech awer hei och nach 
d’Wichtegkeet vun de Crèchen an de 
Ganz dagsschoulen ënnersträichen. Et si 
ganz wichteg Strukture fir d’Chancë-
gläich heet. Net nëmme vun de Kanner, 
mä och vun den Elteren a vun den eleng-
erzéienden Deeler. D’Jugend ass eng 
bud getär Prioritéit déi een net niéiere 
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kann. Am Verglach zum Esch wou ech 
nach méi jonk war, muss ech awer och 
d’Ustrengung mol  eng Kéier luewe vun 
der Gemeng, fir den Escher Kanner a Jug-
end lechen attraktiv Activités scolaires a 
para scolaires ze offréieren. Vum Sport 
zum Beispill „Youth Sports, Cool Sports“ 
fir déi 12 – 18jäereg, Kultur bis aner Fräi-
zäit aktivitéiten, wéi zum Beispill d’Vakanz 
zu Esch, déi souguer mengen ech bis déi 
30jäereg geet, gëtt Villes ugebueden.  An 
dëst ass en Investissement an d’Jugend 
an Integratiounspolitik. Well jiddwer Jug-
endlechen Accès zur altersgerechter 
Kultur   huet, notamment mat der Gratui-
téit vun eiser Bibliothéik. An och elo Spill-
plaze fir d’Kanner, de Jugendkommunal-
plang oder de Service Jeunesse, déi droen 
kollektiv zur Attraktivitéit vun eiser Stad 
an zu engem liewege soziale Stadbild bäi. 
An dësem Kontext duerfe mer och net 
vergiessen, d’Kafkraaft vu ville Jugendle-
cher haut nach  eng Kéier ze ënnersträi-
chen. Déi och zu enger kommerzieller 
Attraktivitéit bäidréit an esou zu Recet-
ten.
Et kann een net vu Jugendleche schwät-
zen ouni d’Uni ze erwänen. Mat der Uni 
zu Esch/Belval mussen d’Efforten an d’Ju-
gendpolitik nach weider ausgebaut ginn. 
Net nëmme fir eng lieweg Universitéits-
stad ze ginn, mä och fir de Jonken déi 
zukënfteg Studenten, d’Uni méi no ze 
bréngen. Ween Uni seet, seet forcément 
Studenten. Wa se hei zu Esch studéieren, 
huet a mengen Aen d’Gemeng och d’Res-
ponsabilitéit fir bezuelbare Wunnraum ze 
suergen. 2011 waren 127/470 Wunnen-
gen hei zu Esch, 2012 solle mer 228 
Wunnengen hunn a fir 2015 sinn der 450 
geplangt. Dat heescht 2014, wann d’Cité 
des Sciences hir Dieren opmécht, huet 
Esch eleng schonn iwwer 228 disponibel 
Studentewunnengen. An do däerf ech 
drun erënneren, et ass net nëmmen Esch 
déi Studentewunnenge baut, mä och 
nach d’Gemenge ronderëm. Fir d’Mixité 
sociale ze garantéieren, wéi et och am 
Pacte de logement steet, ass et wichteg 
d’Studentewunnengen iwwert de ganzen 
Escher Territoire ze verdeelen. An den 
Nonnewisen zum Beispill si 36 Studen-
tewunnenge virgesinn. D’Devise vum 
Budget war jo „Eis Gemeng, Eis Zukunft“. 
Ech géif et och begréisse wann et och 
„Eis Wunneng“ heescht. An den Nonne-
wise kënne mir och e bëssen à la Helmut  
Schmidt behaapten, d’Investis se men ter 
vun haut sinn d’Recettë vu mar. Déi 28 
Eefamilljenhaiser an déi 36 Appartemen-
ter ginn nämlech vun der Gemeng Esch 
ugebueden. Parallel dozou baut de Fonds 
de Logement awer nach 29 Reienhaiser. 
Dëse Budget gesäit ongeféier 17,6 Mio fir 
d’Erschafung vun neiem Wunnraum um 

ganzen Escher Territoire vir. Dat sinn 
ongeféier 33% vum Total. 
De Logement encadré ass eng aner 
Mesu re déi d’Responsabilitéit vun eiser 
Gemeng a vum Conseil ënnersträicht. De 
Logement encadré ass u sech déi zweet 
Phase vun der Reintegratioun vun de Leit 
aus dem Abri de nuit. An dat soll d’nächst 
Joer ufänken. Dëst ass eng wichteg 
Me sure, well kee vun eis wëll jo eng Poli-
tik oder eng Economie des assistés. Mir 
wëlle jo all d’Leit nees an d’Eegestänneg-
keet féieren. Mä am Kontext vum Loge-
ment encadré bedaueren ech awer, datt 
de Konzept elo réischt fir d’Senioren aus-
geschafft gëtt. Obwuel dëst awer scho 
laang décidéiert gouf. Do muss mol eng 
Schëpp nogeluecht ginn. 
Wa mer elo kucken, de Baupräis ass gesot 
ginn, vun enger Neibaut ass ëm 28% an 
d’Luucht gaangen. D’Loyeren, hei zu 
Esch besonnesch, sinn nach ëmmer ze 
héich. Dofir gehéiert de Logement com-
munal zur sozialer Responsabilitéit vun 
der Gemeng an e gëtt dofir och nach 
wei dergefouert. Mir hunn eng Waarde-
lëscht vu 500 Leit. Well een als Famill 
ganz schwéier nëmmen nach eng Wunn-
eng ënnert 1.000 € hei zu Esch fënnt a 
parallel dozou ginn och d’Dépensë vum 
Office social an d’Luucht, an d’Demandë 
vum Office social an d’Luucht fir d’Aiden 
ze kréien. An esou och d’Dépensen. 
Wann een da bedenkt, dass d’Kommuna-
lwunnenge quasi käschtendeckend, Här 
Bernard, wéi et am Gesetz steet, mat 
75% Participatioun vum Stat plus d’Re-
cetten aus de Loyeren, da musse mir eis 
och mol d’Fro stellen, ob d’Investisse-
menter an de Logement communal net 
och eng Entlaaschtung fir den Office 
social bedeit. An dofir d’Avantage an de 
Logement social investéiert muss ginn. 
Bezuelbare Wunnraum kann d’Gemeng 
net eleng duerch d’Offre vum Logement 
communal garantéieren. Mä, wéi Dir 
gesot hutt, si muss och Mesurë géint 
Spekulatioun immobilière huelen. Dëst 
steet d’ailleurs am Budget dran, mä et 
steet och am Koalitiounsaccord dran. 
Dofir gëtt och elo déi Taxe hei zu Esch 
agefouert op eidelstoend Wunnengen. 
Mä ech hunn do awer mol eng direkt 
Fro. Wou ass déi Mesure eigentlech drun? 
Et ass d’Mesure vun der Escher LSAP, net 
vun der KPL, an ech géif awer elo mol 
gäre méi präzis wësse wou mer hei dru 
sinn? Haut si mer an enger Situatioun 
wou d’Loyeren héich sinn. A wann d’Uni 
elo op Esch kënnt, da musse mir als 
Gemeng d’Offer an d’Demande vun de 
Wunnengen am Ae behale fir en appa-
rente Präisschock ze évitéieren.
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Hansen. Mir kéimen dann elo 
zum Här Baum an duerno solle sech prett 
maachen, déi Häre Kox a Knaff.“

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Merci, Ma da-
me Buergermeeschter. Ech wéilt och 
do matter ufänke fir de Servicer Merci ze 
soen. Och hei erëm stellvertriedend 
d’Madame Ecker an den Här Fleming. An 
ech wéilt grad am Kontext vun enger 
Diskussioun ëm Personalkäschten, men-
gen ech, widderhuelen ze kënne wat ech 
d’lescht Joer gesot hunn, datt grad 
 d’A stellung vum Här Fleming e Beispill 
dovun ass, datt eng gesond Astellungs-
politik och ganz bénéfique ka si fir eng 
Gemeng. 
Virdru sinn ënnerschiddlech, scheinbar 
oder real ënnerschiddlech Meenungen an 
Interpretatiounen iwwert de Budget 2012 
vun der Stad Esch duergeluecht ginn.  
An dat ass och gutt esou, well d’Poli - 
tik besteet doranner datt géigesätzlech 
Meenun gen openee stoussen a solle 
géinteneen untrieden am Wettsträit ëm 
d’Ideeën. 
Madame Buergermeeschter, mir liewen 
haut an onrouegen a beweegten Zäiten. 
Net méi spéit wéi leschte Weekend sinn 
zwee wichteg international Sommeten 
op en Enn gaangen, mat zum Deel wäi-
träichenden a schlëmme Konsequenze fir 
eis alleguerten. Et kann een net iwwert 
de Budget vun der zweetgréisster Stad vu 
Lëtzebuerg schwätzen, ouni den interna-
tionale Kontext ze analyséieren a versi-
chen ze skizzéieren an deem mer eis 
be weegen. Dat éischt ass déi internatio-
nal Klimakonferenz zu Durban, déi alt 
nees erëm  eng Kéier keng konkret Resul-
tater virbruecht huet, fir eng vun deene 
gréisste Mënschheetserausfuerderungen 
déi eis am 21. Jorhonnert begéinen, fir 
deem Meeschter ze ginn, nämlech de Kli-
mawandel. An direkt mam Klimawandel 
ver bonnen ass d’Fro wéi mer weltwäit 
den Tournant énergétique hierstelle kën-
nen, deen esou batter néideg ass. Also 
ewech vu fossilen an atomaren Energie-
quellen, hin zu nohalteger an erneierba-
rer Energie déi jiddwerengem mussen 
zougänglech sinn. Dëst Scheiteren ass 
schlëmm, well mer spéitstens zënter dem 
berühmten Stern-Rapport wësse wéi eng 
wäiträichend an dramatesch, ekologesch, 
ekonomesch a sozial Konsequenzen 
d’Iner tie – also d’Net-Handelen – op 
deem dote Gebitt fir eis Vollekswirtschafte  
wäert hunn.
Deen zweeten Evenement ass deen  
europäesche Krise-Sommet vum leschte 
Week  end. D’Finanz- a Wirtschaftskris, an 
déi domatter verbonne Rettung vun de 
Banken, huet zur Verscholdung vun de 
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State gefouert. Et ass awer näischt aus 
der Kris geléiert ginn, an déi eigentlech 
Ursaache vun der Kris sinn zu kengem 
Moment ugegraff ginn. Well dës eigent-
lech Ursaache sinn awer ganz enk ver-
bonne mat deem Konzept vun de grous-
sen Dogme vum Neoliberalismus déi 
do ranner bestinn aus Privatiséierunge 
vun ëffentleche Servicer, Dereguléierunge 
vu Finanzmarchéen eng allgemeng Baisse 
oder Drock op d’Léin a Gehälter déi net 
méi gebonne sinn un déi gesellschaftlech 
erreechte Produktivitéitsgrënner. A finale-
ment d’Aushielejung vun de kollektive 
soziale Versécherungssystemer, a finale-
ment gesamtgesellschaftlech gesinn eng 
Ëm verdeelung vum geschafene Räichtum 
vun ënnen no uewen. Dëst sinn déi 
ei gentlech Ursaache vun der Kris. A si 
ginn net ugaangen oder bekämpft. Am 
Géi gendeel, déi dominéierend liberal a 
kon servativ Kräften déi hannert dëser 
Ideologie stinn, hunn d’Kris benotzt fir 
eng nei Ronn vun Attacke géint déi an 
deenen zwee leschte Jorhonnerten haart 
er kämpften demokratesch a sozial Erron-
ge schafte vun eiser Gesellschaft ze 
féieren . 
An d’Politik huet sech elo dem Diktat vun 
de Marchéen ënnerworf. De Sozialstat an 
d’demokratesch Rechter vun de Popula-
tioune gi geschluecht an der absurder 
Hoffnung aus hire Gedäerms d’Zukunft 
bauen ze kënnen. Dëst ass dat eigent-
lecht an dramatescht Resultat vun dësem 
EU-Sommet vum leschte Weekend an e 
léisst sech an zwee Wierder zesumme-
faassen, déi zum Mot d’ordre vun där 
Politik gi sinn déi mer haut virun eis 
hunn: Austeritéit an Autoritéit. 
Gläichzäiteg zu deem bilt sech awer och 
weltwäit de Widderstand géint déi dote 
Politik. Well d’Konsequenze vun där Poli-
tik fir d’Bierger an alle Länner bekannt 
sinn: wuessend sozial Ongläichheeten, 
Chômage, Precaritéit, an Désolidariséie-
rung. 
Och zu Lëtzebuerg mécht dës neoliberal 
Dampwalz, déi mat enger nach ni virdru 
gekannter Brutalitéit a Skrupellosegkeet 
iwwer Länner a Mënschen ewech zitt, net 
Halt. Och zu Lëtzebuerg, engem vun 
deene räichste Länner vun der Welt, geet 
déi sozial Schéier méi wäit auserneen an 
d’Zuel vun deenen déi um Enn vum 
Mount déi zwee Enner net méi zesumme 
kréien, gëtt erschreckenderweis ëmmer 
méi grouss. Esch ass vun där doter Ent-
wécklung besonnesch haart betraff. Déi 
Sozialentwécklung an deene leschte 
Joeren  zënter der Kris hei zu Esch, ass 
dra matesch. Als Aarbechterstad mat 
enger Aarbechterpopulatioun sinn hei 
ganz vill Mënsche vun dëse Phenomener 
betraff. Am Verglach mam Rescht vum 

Land hunn iwwerduerchschnëttlech vill 
Escher keng héich Peien, iwwerduerch-
schnëttlech vill Escher si vu Chômage 
betraff an iwwerduerchschnëttlech vill 
Escher musse souguer scho vum RMG 
liewen a sinn doropper ugewisen. 
Sozial Exklusioun a Precaritéit si Pheno-
mener déi zu Esch méi grouss si wéi an 
anere Gemengen. An all Previsioune fir 
déi nächste Joere weisen net an eng 
positiv  Richtung, mä sinn éischter ganz 
düster. Esou laang, jo, sou laang mer 
na tierlech déi neoliberal Logik, déi han-
nert dëser Entwécklung steet, net radikal 
a Fro stellen a briechen. Ech mengen, 
datt ee virun deem doten Hannergrond 
vun der sozialer Entwécklung, och vun 
Esch, muss de Budget versichen ze analy-
séieren. An dëser sozialer Realitéit steet 
awer den éischte Saz vun Ärer Budgets-
riet, Madame Buergermeeschter, diame-
tral opposéiert. „In den vor uns liegenden 
Jahren werden die in den vergangenen 
Mandatsperioden getätigten Investitionen  
ihre Früchte tragen.“ Et ass a mengen Ae 
leider a ville Punkte symptomatesch fir 
deen heite Budgetsentworf. Dat ostenta-
tivt sech selwer op d‘Schëllere klappen, 
ass Ausdrock vun enger gewësser Selbst-
zefriddenheet déi wichteg Erausfuerde-
runge vun deenen nächste Joeren net 
konsequent genuch ugeet. Ech wëll duer-
fir dann och fir d‘éischt op déi sozial 
Dimensioun vum Budget agoen, bezie-
hungsweis op dat wat a mengen Aen net 
wäit genuch geet oder an dësem Budget 
feelt, wuel virausgesat a wuelwëssend, 
datt et eis Aufgab, oder meng Aufgab 
zumindest als Oppositiounsspriecher ass, 
natierlech de Fanger an d‘Wonn ze leeë 
vun deene Saachen déi net klappen, wat 
net heescht, datt integral alles net gutt 
wier.”

Daniel Codello (LSAP): “Dir kënnt 
awer och soe wat gutt ass.”

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Ech mengen, 
Här Codello, datt souwuel Dir als Gemen-
gerot wéi de Schäfferot selwer genuch 
Méiglechkeet hunn iwwert de Service 
Rela tions publiques vun der Escher 
Gemeng op d‘Verdéngschter, op déi gutt 
Saache vun dësem Budget opmierksam 
ze maachen, duerfir ass dat mengen ech 
net meng Aufgab. 
Zur Beschäftegungspolitik. Wa gesot gëtt, 
de Chômage ass ganz héich, sinn ech 
mat Iech averstanen an deelen d‘Analys 
datt Esch just begrenzte Kompetenzen 
huet, dogéint virzegoen. Mä si huet awer 
Kompetenzen a si kéint, wéi och an der 
Vergaangenheet schonn, Initiativen 
huelen . Als Beispill, als Reaktioun op 
d‘Stol kris sinn an den 80er, 90er Joere 

Modeller entwéckelt ginn, wéi d‘Gemeng 
och selwer op de Beschäftegungssecteur 
kéint agräifen an eng aktiv Beschäfte-
gungspolitik mat ënnerstëtzen. Als Bei-
spill hei kann ech just soen, d‘Economie 
solidaire an de CIGL dee geschafe gouf. 
Et ass awer esou, datt dee CIGL, wann 
een dëse Budget kuckt, keng Moyene 
weider kritt wéi déi déi en d‘lescht Joer 
hat. Natierlech, de Budget klëmmt, wann 
ech et elo auswenneg weess, ëm 13.000 
€, dat wat de CIGL bäikritt.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir äntweren Iech herno doropper, Här 
Baum. Déi aner brauchen elo nach net ze 
intervenéieren.“

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Ech mengen 
och, datt d‘Gemeng anescht oder méi 
Initiative kéint huele wat d‘Bekämpfung 
vum Chômage ugeet an der Vermëtt-
lung, eng Vermëttlerroll spillen, eng Gen-
re Jarnéier tëschent der lokaler Economie 
– wat och schonn ugeklongen ass virdrun 
hei – der lokaler Economie, der ADEM an 
deenen eenzelnen Acteuren um Terrain 
an datt d‘Gemeng do weider a méi staark 
Initiative misst huele wéi dat am Moment 
de Fall ass. An Ärer Schäfferotserklärung 
weist Dir natierlech och eng gewëss Form 
vu Beschäftegungsperspektiven déi Dir 
un d‘Entwécklung an d‘Dynamiséierung 
vum Site Belval liéiert. Mä ech froe mech 
awer, an dat ass och schonn ugeklongen, 
wéi eng Beschäftegungsperspektive sinn 
dat dann? Fir wéi eng Leit? Ass dat eng 
Äntwert op de reale Chômage dee mer 
hei zu Esch hunn, dee virun allem Leit 
trëfft déi esou eng héich Ausbildung 
hunn? A kann dat, wat op Belval entsteet, 
wierklech e Motor si fir och déi Leit opze-
fänken? 
Dir hutt an Ärer Ried och, am Fong esou 
wéi en Automatismus versicht duerze-
stellen: D‘Uni bedeit eng wirtschaftlech 
Beliewung, eng wirtschaftlech Beliewung 
bedeit Aarbechtsplazen an Aarbechtsplaze  
schafe sozial Kohäsioun. Mä ech mengen 
datt dat keen Automatismus u sech ass, 
mä datt et volontaristeschen Aktioune 
vun der Gemeng oder vun der ëffent-
lecher Hand insgesamt bedarf fir dat ze 
maachen. An zu deem Volontarismus géif 
gehéieren – den Här Zwally huet et virdru 
schonn ugeschwat – datt ee verstäerkt 
misst kucken, och den Industriestanduert 
Esch ze promouvéieren, den Industrie-
standuert en valeur ze setzen, grad elo 
wou mer wëssen, datt ee vun deene 
gréisste Patronen zu Esch sech desolidari-
séiert vun am Fong der Geschicht a vun 
engem wichtege Standuert. Handwierks-
betriber misste mer onbedéngt hei zu 
Esch unzéien a mer missten eng volonta-
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ristesch Politik maache fir déi heihinner 
ze kréien. 
Wann da gesot gëtt, jo, mä op der Uni, 
déi Betriber déi dohinner kommen, mä 
déi brauchen och vläicht mol en Hand-
wierker oder déi brauchen och mol 
vläicht eng Botzfra. Da stëmmt dat 
sécher lech op där enger Säit, et ass awer 
keng ausräichend Äntwert op déi sozial 
Situatioun hei. 
Deen zweete Punkt, deen an eiser Gesell-
schaft, an e puer vu menge Virriedner 
hunn dat och schonn ugedeit, zur Aus-
grenzung an zur Precaritéit féiert, ass 
d‘Wun nengssituatioun hei zu Lëtzebuerg. 
An do muss ee soen, datt d‘Escher 
Ge meng an der Vergaangenheet, an där 
éischter, a mengen Aen, eenzeger wierk-
lecher Lénkskoalitioun, d‘Initiativ geholl 
fir de Projet Nonnewisen ze entwéckelen. 
A mat deem Projet Nonnewise war de 
Begrëff vun der sozialer Mixitéit verbon-
nen. E Begrëff dee vläicht awer eng Onz 
méi wäit geet wéi eng Wikipedia Defini-
tioun. En huet doranner bestane fir ze 
soen, datt een den Escher d‘Méiglechkeet 
gëtt och an den Nonnewisen, och deem 
ënneschten Drëttel vun den Escher, wat 
d‘Akommes ugeet, och d‘Méiglechkeet 
gëtt, sech un där Entwécklung ze 
be deelegen an et war am urspréngleche 
Projet och soziale Mietraum geplangt. 
Dëst ass awer verworf ginn an déi 
meescht vun deene Wunnengen déi an 
den Nonnewise sinn, sti mëttlerweil zum 
Verkaf. Déi Mixité sociale, déi ee sech 
misst erwaarden, bei deene soziale Pro-
blemer déi mer hei zu Esch hunn, déi 
gëtt am Projet Nonnewise leider net rea-
liséiert. 
Dann ugeschwat, d‘Sozialwunnengen. Et 
stëmmt an et ass schonn oft gesot ginn, 
datt d‘Escher Gemeng mat der Stad Lët-
zebuerg iwwert déi meeschte Sozialwun-
nengen am Land verfügt. Dat stellt och 
kee Mënsch a Fro. Et stellt och kee 
Mënsch a Fro, datt och an der viregter 
Man datsperiod investéiert ginn ass an 
d‘Renovéierung vun deem soziale Wun-
nengsraum. Déi Renovéierunge waren 
awer och batter néideg, well déi Sozial-
wunnengen deelweis an esou engem 
delabréierten Zoustand waren, datt se 
kengem Mënsch méi zoumuttbar waren. 
Et muss een awer soen, datt bei der Ent-
wécklung vun der Stad Esch, och eleng 
nëmme wat d‘Populatioun an d‘Menagen  
ugeet, datt et awer e Minimum gewiescht 
wier, deen Taux u Sozialwunnengen, um 
ganze Bestand vun de Menagen, pro-
béiere stabil ze halen. Dëst ass net 
ge schitt an et ass duerfir net genuch an 
neie soziale Wunnraum investéiert gi fir 
justement deen Taux dee mer haten, ze 
erhalen. An dat ass erstaunlech, well de 

Stat 75% bäidréit wann d‘Escher Ge -
meng, oder wann iwwerhaapt Gemenge  
Sozialwunnenge bauen. A verschiddene 
Rapporten, ënner anerem och vun der 
Madame Spautz, ass ëmmer erëm drop 
higewise ginn, datt d‘Recetten déi d‘Ge-
meng duerch d‘Loyeren huet, plus staat-
lech Subventionéierung, datt dat am 
Fong en Nullsummespill ass par rapport 
zu deenen eigentlechen Ausgaben. Dat 
heescht  et wier fir d‘Escher Gemeng  
eng Noutwendegkeet gewiescht fir méi 
weider  verstäerkt an de soziale Wun-
nengsbau ze investéieren. An da muss ee 
kucken, de Budget 2011, do stoung en 
Artikel dra vun 1,1 Mio € déi virgesi war 
fir d‘Schafe vun neiem soziale Wunn-
räum. A wann een dann awer dat ver-
gläicht mam Rectifié vum selwechte Joer 
dee mer jo dann hei virleien hunn, da 
stelle mer fest datt null realiséiert ginn 
ass. Null. Den Taux de réalisé insgesamt 
vun der Renovatioun an Acquisitioun vun 
neie soziale Wunnenge läit en rapport 
zum Budget dee mer d‘lescht Joer hei vir-
geluecht kruten, bei nëmme 40%. Also 
wäit ënnert der Moyenne déi Dir ëmmer 
uféiert wat d‘Servicer realiséieren, wat 
tëschent 70 an 80% läit. 
Och wat d‘Studentewunnengen ugeet 
kann ee soen, datt d‘Gemeng an deem 
Budget vum leschte Joer virgesinn hat, 
1.050.000 € ze investéieren an d‘Schafe 
vu Studentewunnraum. Och déi Sue sinn, 
stelle mer am Rectifié fest, net benotzt 
ginn. Also och do ass, mengen ech, d‘Ge-
meng e grousst Versäumnis agaangen. A 
wann ee bedenkt datt d‘Studentewunnen-
gen zu 100% vum Stat finanzéiert ginn, 
wier dat eng Opportunitéit an eng Nout-
wennegkeet gewiescht, wa mer wëssen, 
datt 2014 d‘Uni hir Dieren opmécht. Et 
wier virun allem wichteg gewiescht och 
fir d‘urbanistesch Entwécklung vun der 
Stad. Ech ka mech drun erënnere wéi 
2005 de viregte Schäfferot ugetrueden 
ass, datt Projeten entwéckelt gi si fir de 
Brill-Quartier zu engem Studentequartier 
ze maachen. Dat wier méiglech gewiescht 
wann ee volontaristesch investéiert hätt 
doranner an et hätt een natierlech jo och 
100% vum Stat erëmkritt. Dat ass net 
geschitt. Dat ass net geschitt! 
Dir sot datt dëst Joer 127 Studente-
wunnen gen zu Esch sinn. D‘nächst Joer 
sinn et der 228 an 2014 sollen et der 450 
sinn. Jo, dat stëmmt, mä et muss een 
awer soen, datt deen Undeel vun der 
Gemeng, vu kommunale Studentewun-
nen ge wesentlech méi niddereg ass. An 
et wier eng Geleeënheet gewiescht, eng 
wonnerbar Geleeënheet, fir och kënnen 
urbanistesch ze wierken. An dann eng 
kleng Korrektur, well dat sech am Fong 
ganz gutt liest an Ärer Ried, wann Dir 

schreift: 27% aller Studenten leben heute 
bereits in Esch. Dat géif bedeiten, datt 
mer hei zu Esch 1.500 Studenten hätten. 
Gemengt ass wuel, datt 27% vun deene 
Leit déi iwwert d‘Uni lounen, zu Esch wun-
nen. Awer net 27% vun alle Gemen gen. 
Dann ass virdrun e puer mol ugeklongen 
a gesot ginn, datt een hätt missten – an 
d‘Madame Buergermeeschter huet et och 
d‘lescht Woch gemaach – am Pacte Loge-
ment virgesi fir d‘Gemengen, alleguer 
d‘Gemengen an d‘Verflichtung ze huele 
fir op de Wee ze goe fir Sozialwunnengen 
ze bauen. Ech kann deem just bäiflichten 
an ech kann dat just ënnerstëtzen. Ech 
denken awer, datt et méi wäertvoll 
gewiescht wier, déi doten Aussoen 2008 
an der Chamber ze maache wéi 2011 bei 
eis am Gemengerot, wou mer am Fong 
keng Emprise doropper hunn. 
Dann deen drëtte Punkt dee ganz vill zur 
Precariséierung vun de Leit bäidréit, sinn 
déi berühmte Prix administrés oder 
Taxen. D‘Prix administrés sinn ee vun 
deenen Haaptgrënn vun enger hausge-
maachter Inflatioun. An d‘Taxen déi  
nom Käschtendeckungsprinzip gerechent 
ginn , wou mäi Bänknoper nach virdru 
gesot huet, datt se am Gesetz géife 
stoen, wat esou net stëmmt. Am neie 
Waassergesetz steet et wuel dran awer et 
steet net generell am Gesetz dran, well 
soss géif et bedeiten, datt all déi sozialis-
tesch Buergermeeschtere virdrun an der 
Illegalitéit gelieft hätten, wat awer net de 
Fall ass. Dee Käschtendeckungsprinzip ass 
fundamental sozial ongerecht. E mécht 
alles zur Wuer an e privilegiéiert déi 
Räich, fir déi déi Taxenerhéijung Peanuts 
sinn, an e precariséiert Aarmer. An e 
schaaft d’Grondlag, d‘Käschtendeckung 
ass ëmmer d‘Grondlag zu enger even-
tueller spéiderer Privatiséierung. Mir hunn 
en anere Modell probéiert ze entwé cke-
len. E Modell vun enger Staffelung, déi 
souwuel d‘Grondrecht géif oprecht erha-
len , dann eng zweet Tranche vun engem 
aktuelle Präis hätt an dann eng drëtt 
Tranche vun ökologescher Taxéierung, fir 
wierklech d‘Verbëtzen – well dat ass jo 
eng Fro – wierklech Verbëtze géif méi 
staark taxéieren, wat finalement op de 
Ge mengebudget käschtenneutral sech 
aus gewierkt hätt. Et ginn aner Gemen-
gen, ech soe just d‘Beispill Monnerech, 
déi op de Wee gaange si  vun esou enger 
Staffelung. 

Eng Stëmm: “Wëllen!”

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Nee, déi net 
wëllen, déi e Gemengereglement votéiert 
hunn an am Moment gëtt hire Waasser-
präis no enger Staffelung berechent. Am 
Moment.
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Dir äntwert mer doropper, datt Dir 
duerfir  Sozialkompensatiounen agefouert 
hutt. Eleng de Begrëff Sozialkompensa-
tioun ass jo schonn en Ausdrock oder 
Bekenntnis dovunner, datt d‘Gemeng 
selwer d‘Responsabilitéit huet, fir d‘Leit 
weider an eng schwiereg existenziell 
Situatioun ze dreiwen. An nawell ass och 
déi Sozialkompensatioun eng Erhéijung. 
Se ass ebe just net grad esou héich wéi 
déi normal Taxenerhéijung. An dat, dat 
heescht da Sozialpolitik. Dat ass fir mech 
onbeschreiflech, en plus wann domatter 
soll grad déi sozial Oder ënner Beweis 
gestallt ginn. 
Dee véierte Punkt, deen ass da méi all-
gemeng, zur Schoul an zur Schoulpolitik. 
Ech stelle fest, datt keng oder kaum nei 
Impulser gemaach gi wat d‘Schoulpolitik, 
besonnesch wat de Schoulraum an d’Ent-
wécklung an d‘Schafe vun neiem Schoul-
raum ugeet. Et gëtt dat weidergefouert 
wat scho geplangt war, wat och drén-
gend néideg ass. Dat stellt och kee 
Mënsch a Fro, mä et entsprécht net der 
Schäfferotserklärung, wou jo notamment 
och dra steet, datt neie Schoulraum soll 
erschloss ginn. Dat ass erstaunlech. An 
Dir hutt d‘Zentrumsschoul, d‘Planung 
vun enger Zentrumsschoul dra stoen, am 
Wäert vu 50.000 €, Etuden déi solle 
gemaach gi fir eng Zentrumsschoul. Här 
Huss, virun 2 Joer stoungen och Etudë fir 
eng Zentrumsschoul dran am Wäert vun 
300.000 €. Realiséiert ginn ass näischt. 
Zwee Joer laang Stëllstand! An et hätt ee 
missten deemools weiderféieren an dat 
ass mengen ech och e ganz grousst Ver-
säumnis an engem ganz wichtegen Dos-
sier vun Esch. Et ass zwee Joer laang an 
deem dote Beräich näischt geschitt. An 
dobäi géif et Méiglechkeete ginn. D‘Nei-
duerf, do ass eng bestoend Schoul. Do si 
mer Proprietaire iwwert den Terrain. Do 
kéint een direkt ufänke Schoulraum ze 
schafen ouni laangwierege Etuden ze 
maachen. Et muss ee jo och soen, datt 
déi Etuden opgestaffelt si bis 2014 am 
Budget. D‘Neiduerf hätt een d‘Méiglech-
keet, et gëtt awer net gemaach. An dat 
ass dat wat ech un der Entwécklung vum 
Schoulraum am meeschte kritiséieren, 
datt et keng, a mengen Aen, keng serieux 
Planung a kee serieuxt Konzept gëtt wou 
a wéi enge Beräicher soll Schoulraum 
geschafe ginn. 
Dir hutt och an Ärer Schäfferotserklärung, 
an ech ginn natierlech dem Här Hansen 
Recht, datt e Budget just ee Joer ass an 
net eng ganz Period, hutt Dir och vum 
Ausbau vun der Ganzdagsbetreiung ge -
schwat déi soll flächendeckend ginn. Et 
ass awer och an deem heite Budget keen 
neie Projet vun enger Maison Relais dran, 
wat och ze bedaueren ass an ech hoffen, 

datt grad en vue vun deem wat gesot 
ginn ass, datt schwiereg Zäiten op de 
Gemengebudget duerkommen, wier dat 
mengen ech, eng Noutwendegkeet 
gewiescht. 
Dann d‘Finanzsituatioun vun der Escher 
Gemeng. An d‘Finanzsituatioun ass fir 
mech entscheedend d‘Fro vun de Recet-
ten an d‘Fro vun den Dépensen. An ech 
mengen, datt grad um Niveau vun de 
Re cet ten – a verschiddener vun de Vir-
riedner stellen ech fest, mat Genuch-
tuung stellen ech fest, datt se dat och 
erkennen – datt d‘Recetten déi d‘Escher 
Gemeng huet, net héich genuch sinn, 
notamment net héich genuch sinn, well 
de Feeler gemaach ginn ass virun 5-6 
Joer, fir den Hiewesaz vun der Gewerbe-
steier vun 300 op 275 erofzesetzen. Et 
ass esou datt Esch mat der Gemeng Sues-
sem domatter deen nidderegsten Hiewe-
saz vun all de Pro-Sud Gemengen huet. 
Monnerech läit driwwer. Déifferdeng läit 
driwwer. Diddeleng läit driwwer, an ech 
mengen, datt eng fortschrëttlech Politik 
eppes anescht misst si wéi eng Standuert-
konkurrenz op Gemengenniveau. Mä ech 
mengen, datt grad do de Modell vun der 
Kooperatioun tëschent de Gemenge méi 
wichteg wier wéi dee vun der Konkur-
renz. Ech mengen, déi feelend Recettë si 
fina lement Steierkadoen, Steierkadoen un 
déi grouss Entreprisë mat deenen décke 
Bënëfisser. Well déi kleng Entreprisen, déi 
kleng Commercë bezuele keng Gewer-
besteier. E Steierkado deen nom Géiss-
kane prinzip verdeelt gëtt. Wou et also 
keng Selektivitéit gëtt, déi esou oft gären 
an d‘Feld gefouert gëtt wann et drëms 
geet aner universal Sozialrechter ze zer-
stéieren. 
Ech hu viru kuerzem eng Karikatur 
ge sinn, déi huet et zimlech op de Punkt 
bruecht. Op där enger Säit maache mer 
Kadoen, mer verschenken, d‘ëffentlech 
Hand verschenkt Suen un d‘Banken, an 
deem se Steierkadoe mécht. Doduerch 
ent stinn, ënner anerem doduerch entsti 
Scholde vun de Gemengen, vun der 
ëffentlecher Hand an dann an engem 
drëtte Schrëtt gi mer da bei déi Banken 
deene mer Kadoe gemaach hunn, erëm 
Sue léinen a bezuele se Zëns an Zënses-
zëns zréck. Ech mengen datt dat eng ver-
réckt Logik ass a mer mussen do fort-
goen. 
Ech mengen, datt de Grond firwat deen 
Hiewesaz gesenkt ginn ass, a Wierklech-
keet eng Erpressung war. Eng Erpressung 
vun enger Bank déi sech hei zu Esch 
im plantéiert huet an déi....“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir loossen eis vu kengem erpressen, 
Här Baum.“

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Jo, do hu 
mer dann aner Interpretatiounen dovun-
ner.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Offensichtlech.“

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Offensicht-
lech. Ech denken, datt ee wette kann, 
dass dës Bank och an deenen nächste 
Joeren nach keng Gewerbesteier wäert 
bezuelen. An ech mengen, datt grad dat 
e gutt Beispill dofir ass, datt déi dote Poli-
tik mengen ech net onbedéngt déi rich-
teg war. Et gëtt a mengen Ae kee Grond 
méi fir dës Senkung oprecht ze erhalen. 
Grad a besonnesch an Zäite wéi dëse vun 
ugespaanten ëffentleche Recetten. A 
wann ech héieren, datt Buergermeesch-
teren aus den Nopeschgemengen den 
all gemenge Wonsch hunn no enger koor-
dinéierter, am Kader vu Pro-Sud, enger 
koordinéierter Unhiewung vun deem 
Hiewesaz, da mengen, datt elo wierklech 
de Moment komm wier, fir op dee Wee 
ze goen an domatter der Gemeng nei 
Recetten ze erschléissen. An ech sinn och 
ganz frou doriwwer ze héieren, datt 
souwuel de Fraktiounsspriecher vun der 
LSAP wéi awer och dee vun der CSV 
bereet sinn zu enger Zort Ëmdenken, a 
bereet sinn dee Wee ze ënnerstëtzen. 
D‘Gewerbesteier ass eng Recettequell. 
Eng aner, an dat ass och ugeschwat ginn, 
ass den Impôt foncier. Et ass am Fong déi 
eenzeg Direktsteier déi un d‘Gemeng 
geet. Haut ass se esou niddereg, datt et 
bal skandaléis ass. Ech si Proprietaire vun 
engem Eefamilljenhaus a bezuele pro Joer 
37 €. An der däitscher Verfassung gëtt et 
de schéine Bonmot „Eigentum verpflich-
tet“. Ech mengen och, datt e grad a 
Situatioune wéi dëser vun ugespaanter 
Haushaltssituatioun d‘Proprietéit méi 
staark imposéiere misst. Virun allem well 
en och just e Brochdeel vun där Taxen er-
héijung ass, déi all Mënsch onofhängeg 
vu senger sozialer Situatioun muss erlei-
den. Et ass sécher wouer, datt eng Reform 
um Niveau vum Stat oder vum Stat misst 
ausgoen, mä ech denken awer, an do 
ginn et och aner Gemenge wéi zum Bei-
spill Monnerech, wou och scho ganz 
däitlech gesot hunn, datt si bereet sinn, 
och wann de Stat seng Verantwortung an 
deem dote Punkt net iwwerhëlt, volonta-
ristesch op de Wee ze goe fir den Impôt 
foncier bedeitend ze erhéijen. 
An da komme mer zu där berühmter Fro 
vun der Astellungspolitik. Ech denken, 
datt all déi Plazen déi bis elo an deene 
leschten 3 Joer, op jidde Fall datt ech 
do bäi sinn, geschafe gouf, déi si méi oder 
manner, bal alleguerten à l‘unanimité 
votéiert ginn. Dat heescht, wann ee sech 
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driwwer opreegt, datt de Prozentsaz vun 
den Ausgaben, vun de Fixkäschten ze 
héich ass, da misst ee sech fir d‘alleréischt 
un der eegener Nues huelen. An et misst 
een als zweet d‘Fro stellen, mä wou sinn 
dann déi Posten déi eventuell ze vill 
geschafe goufen. Et ass massiv investéiert 
ginn an den Ausbau vun de Maisons 
Relais. Dat war absolut noutwenneg an et 
ass eng politesch Prioritéit vun dëser 
Koali tioun gewiescht an och vun der vire-
gter, déi mir als Lénk nëmmen ënner-
stëtzt hunn. An ech denken och, datt 
grad par rapport zu deene gesellschaft-
lechen  Erausfuerderungen déi eis elo 
begéine wäerten, Personal an d‘Astelle vu 
Personal ee wichtegt Element ass. Ech soe 
just eng weiderféierend Jugendaarbecht. 
Ech soen eventuell d‘Stéchwuert Street-
worker. Ech denken, datt mer nach wei-
der musse Personal astellen. Mer mussen 
eis just d‘Méiglechkeete ginn. Dat 
heescht, mir musse Recettë generéiere fir 
dat kënnen ze maachen. 
An da kommen ech zu den Dépensen. An 
do fällt mir ee Poste besonnesch staark 
an d‘Aen. En ass och virdrun eng Kéier 
kuerz ugeschwat ginn, dat sinn d‘Garan-
tië fir déi zwee Parkhaiser, d‘Belaaschtung 
vun deene Garantien op de Gemenge-
budget. Am Rectifié 2011 sinn als real, 
net als fiktiv, als real Dépensen 1,22 Mio 
€ dran. Als real Ausgabe fir déi Garantie 
déi mer ginn hunn. 2012 sinn als Dépen-
sen agedroen 1,77 Mio €, déi mer och 
matschleefen an och an Zukunft mat-
schleefe wäerten, an déi en direkten 
Impakt hunn op eis Capacité d‘endet-
tement. An duerfir mengen ech, datt dee 
PPP ganz kritesch ze beliichten ass an 
datt ee wierklech soll eng Evaluatioun 
maachen ob dat do de richtege Wee ass 
deen ee gaangen ass. Ech denken, Dir 
héiert et eraus, ech stinn deene Projeten 
déi Dir ugekënnegt hutt, déi iwwer PPPe 
solle finanzéiert ginn, ganz kritesch vis-à-
vis, well et bedeit finalement eng Soziali-
séierung vu Perten a Milliounenhéicht 
wéi mer hei gesinn an eng Privatiséierung 
vun eventuelle Gewënner. Ech kann nëm-
men do virdru warnen an ech géif mer 
eng detailléiert Analys vun deenen 
Er fahrungen, déi bis elo gemaach ginn, 
wierklech wënschen. A PPPen hunn en 
anere Kollateralschued, dat ass d‘Perte 
vun demokratesche Souveränitéitsrechter. 
Dat schéngt mer och relativ evident ze 
sinn.
Zur Fro vun der Ëmwelt denken ech, wéi 
ech agangs gesot hunn, datt d‘Fro vun 
der Energieselbststännegkeet oder vun 
der Energieautarkie eng ass, déi een och 
hei zu Esch misst stellen. An ech ka just 
nach eng Kéier de Wonsch rappeléieren, 
datt an Zukunft sech verstäerkt soll 

Ge danke gemaach ginn ob d‘Escher 
Ge meng déi dozou d‘Méiglechkeeten 
hätt via Sudstroum, net verstäerkt misst 
an d‘Produktioun vun erneierbaren Ener-
gien op engem regionale Plang aklam-
men. Dat wier eng fortschrëttlech a men-
gen ech, och historesch Missioun déi mir 
als Escher Gemengerot kéinten huelen. Et 
gëtt nämlech e ganz kloeren Ënnerscheed 
tëschent privaten an ëffentlechen Ubid-
der vu Stroum. De privaten, reng priva-
ten Ubidder vu Stroum huet nämlech een 
eenzegen Interêt, dat ass nämlech méig-
lechst vill Stroum ze verkafen. En ëffent-
lechen Ubidder kann awer eventuell eng 
Stroumpolitik bedreiwen déi drop eraus-
leeft fir manner Stroum ze verkafen, fir 
am Fong déi Energieofhängegkeet ze 
re duzéieren. An dann och, d‘leschte Kéier 
ass et schonn  eng Kéier ugeschwat ginn, 
d‘Fro vun der Energieaarmut, denken ech 
vun Energiefal, datt dat och een Element 
ass wat wichteg wier wann de Schäfferot 
dat an der nächster Zäit géif ugoen. 
Dann – ech komme lues awer sécher zu 
mengem Schluss – dann nach e puer 
Remar quen zur Demokratie. Ech mengen, 
datt et ënnerstëtzenswäert ass, datt 
d‘Kom missiounen e Groupe ad hoc sech 
wäert grënnen, datt d‘Aarbecht vun de 
Kom missioune méi transparent gëtt an 
och valoriséiert gëtt. An Ärer Mandatser-
klä rung, dat ass elo eng Fro, an Ärer 
Schäf ferotserklärung stoung och dran, 
datt d‘Conseilssëtzunge sollte live iwwer-
droe ginn, wat ech nëmmen ënnerstëtze 
kann. An ech wollt froen a wéi wäit dee 
Pro jet ass a fir wéini een eventuell domat-
ter rechne kéint.
Kultur ass Ausdrock vu symbolescher Poli-
tik. An duerfir huet mech déi Ausso, Esch 
hätt ee vun deene renomméiertesten 
Thea teren an Europa erstaunt. Aus engem 
duebele Sënn. Éischtens well et net esou 
ass. Et ass net ee vun deene renomméier-
testen aus Europa. Dat stëmmt einfach 
net. Mä virun allem, den Escher Theater 
steet viru groussen Erausfuerderungen an 
déi Erausfuerderunge bestinn doranner, 
datt mer am Kontext vun der Grouss-
regioun nach méi staark musse kucken, 
datt mer net en rapport zur Stad, déi 
ganz aner finanziell Mëttelen hunn a 
ganz staark, ganz vill och investéiert 
hunn, och Personal investéiert hunn, an 
déi Budgeten hu fir wierklech déi grouss 
Operen an déi grouss Theaterstécker aus 
Europa ze invitéieren, datt mer net par 
rapport zu deene just nach Provënz ginn. 
Dat ass eng grouss Erausfuerderung déi 
mer hunn. Mä et kann een déi Erausfuer-
derung net ugoe wann een elo scho 
dekretéiert, datt mer ee vun deene 
re nom méiertesten Theateren aus Europa 
hätten.

Dëst gesot, Madame Buergermeeschter, 
Dir denkt Iech et wahrscheinlech, wäerte 
mir als Lénk dëse Budget net mat votéie-
ren.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Baum. Et wier dann elo um 
Här Kox an duerno kommen déi zwee 
lescht agedroe Riedner, dat sinn déi Häre 
Knaff a Weidig.“

Martin Kox (DÉI GRÉnG): „Merci, 
Mada me Buergermeeschter. Erlaabt mir 
och de Budget zunächst an e generelle 
Kader ze stellen. Eist Land an eis Euro-
päesch Unioun duerchlafe schwiereg Zäi-
ten. Et si schwiereg Zäiten, well et eng 
Verscholdungskris an enger Rei Länner 
gëtt, well et eng Féierungskris gëtt an 
Europa, an doduerch och eng Vertrauens-
kris.
Eng Verscholdungskris, well politesch 
Dirigenten iwwer Joere méi Suen ausginn 
hu wéi se der erakritt hunn. Si hunn de 
Bléck op d‘Realitéit verstallt an nëmmen 
dat gemaach wat liicht war. Trotzdem, 
oder vläicht dowéinst, sinn déi Leit och 
gutt erëm gewielt ginn. Eng Féierungs-
kris, well een net méi erkennt ob e Kapi-
tän u Bord ass. Déi eng spille sech wuel 
als europäesche Kapitän op, mä se 
kucken dobäi méi no sech, wéi no de 
Länner alleguer. Si hu vergiess oder ver-
stinn net, respektiv méi, ëm wat et bei 
Europa geet.
Iwwerscholdung a keng kloer Féierung, 
dat war e Brauch fir all Vertrauen ze ver-
spillen an an eng Vertrauenskris ze falen. 
D‘Perspektive sinn net roseg fir 2012. Fir 
2012 gëtt zu Lëtzebuerg mat enger 
Rezessioun gerechent. D‘Gemengen zu 
Lëtzebuerg oder soss anzwousch, spillen 
do keng grouss Roll. Si musse mat de 
Konsequenze liewen an hu wéineg Spill-
raum. Ech hu mer d‘Fro gestallt, wat een 
an esou enger Situatioun vun enger 
Ge meng dierf a soll erwaarden? Dat 
éischt ass, dass mer net déiselwecht 
Feeler  maache wéi verschidden euro-
päesch Regierungen, dass mer an eise 
Gemen gen an natierlech haaptsächlech 
hei zu Esch, keng Iwwerscholdungs-, 
Féie rungs- a Vertrauenskris kréien. Ech 
mengen, dass mir hei zu Esch keng Ver-
scholdungskris hunn. An ech fannen et, 
éierlech gesot, penibel zënter Joere 
mussen ze liese wéi Kollege Joer fir Joer 
an Esch verzielen, d‘Stad Esch wier ze 
héich verschold. Näischt ass dach man-
ner wouer. De viregte Schäfferot huet a 
wirt schaftlech schlechten Zäiten de Choix 
getraff seng Investitiounen am Extraordi-
naire op engem héijen Niveau ze halen. 
Wann déi privat Demande noléisst – dat 
war de Fall an de Krisejoeren 2008/2009 
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an och nach 2010 – da muss déi ëffent-
lech Hand nohëllefen, fir dass déi intern 
Nofro net zesummebrécht. Dee Choix 
huet zum Deel d‘Regierung gemaach. 
Dee Choix huet sécher de viregte Schäf-
ferot getraff. Dat war e Seege fir eise 
Mëttelstand a fir all déi Leit déi do schaf-
fen. D‘Stad Esch dréit vill dozou bäi, dass 
et dem Mëttelstand zu Esch an an de Ge -
menge ronderëm net un Aarbecht feelt. 
Dat weise souwuel de Budget initial vun 
2011 am Extraordinaire mat 55 Mio 
Dépensen an de Rectifié vun 2011 am 
Extraordinaire mat nach ëmmer 43,7 Mio 
däitlech aus. 2011 war um nationale 
Plang keen esou e gutt Joer wéi ugangs 
vum Joer gehofft an 2012 kënnegt sech 
als schlecht Joer un. De STATEC rechent 
mat enger Rezessioun. 
Dat zweet wat ee sech däerf a soll vun 
der Gemeng erwaarden, ass, dass se mat 
Zouversicht no vir kuckt, dass se net a 
Lethargie verfällt. Dat heescht fir mech, 
och op Grond vun de schlechte Progno-
sen 2012 fir eis national Economie, dass 
d‘nächst Joer op en Neits e Joer mat 
groussen Efforten am Extraordinaire muss 
ginn. Eise Mëttelstand brauch et. Eis Stad 
bréngt dat um Niveau vun der Qualitéit 
vun den Infrastrukturen no vir, an eis 
Finan zen erlaben et. 
Fir 2012 gesäit de Budgetsvirschlag vum 
Schäfferot am Extraordinaire Dépensë 
vun 53,9 Mio € vir. Wa mer den Taux de 
réalisé doropper applizéieren, dee sech 
aus dem Rectifié vun 2011 ergëtt, näm-
lech ongeféier 80%, da maachen dat 
netto 43 Mio aus, déi d‘Stad Esch 
d‘nächst Joer investéiert. Dat ass e gewal-
tege Montant, mä wéi an de rezente 
Krise joeren ass dat eng Noutwennegkeet 
fir eis Economie an der Beschäftegung. 
Sech deem ze verspären, an dat soen ech 
un d‘Adress vun der Oppositioun, zum 
Beispill duerch en negative Vote, heescht 
dogéint ze sinn, dass ëffentlech Hand a 
Krisenzäiten Aarbechtsplazen hëlleft ofze-
sécheren. Ech fannen dat irresponsabel, 
an et muss engem selwer scho ganz gutt 
goen, an et muss ee selwer net vill ze 
fäerten hunn, wann ee sech kann de 
Luxus erlabe géint eng héich Investi-
tiounspolitik fir 2012 ze argumentéieren. 
Oder Är Solidaritéit ass net dat wat ech 
dorënner verstinn. An dëse schwéieren 
Zäite fannen ech, muss een, léif Kollegin-
nen a Kollegen aus der Oppositioun, déi 
parteipolitesch Aspekter op der Säit 
kënne  loossen. Mir sinn an enger Krise fir 
déi mir zu Esch net kënnen, mä mir 
mussen draus eraus. Dat ass eng Aufgab 
fir eis all. Och fir eng Oppositioun déi 
Verantwortung net einfach ignoréiert.
Mir musse vill investéieren a mir kënnen 
dat och. Mir kënnen dat aus zwee Grënn. 

Éischtens, well d‘Mataarbechter vun der 
Escher Gemeng, zënter dass e rout/
grénge  Schäfferot do ass, bewisen hu 
mat hirem héijen Taux de réalisé, dee Joer 
fir Joer wäit iwwert der Moyenne vum 
Land läit, dass hei zu Esch op der Ge-
meng geschafft gëtt, an dass mir vill Pro-
jeten op en Enn bréngen. Dat war virdrun 
net esou et loin de là.
Mir kënnen dat awer och aus engem 
zweete Grond, well eis finanziell Situa-
tioun et erlaabt. Si erlaabt, datt haut hei 
an de leschte Joeren, trotz héijen Investi-
tiounen eng volontaristesch Finanzpolitik 
bedriwwe ginn ass. An Ärer Budgetsriet, 
Madame Buergermeeschter, hutt Dir er -
kläert, dass eis Annuitéiten Enn 2012 bei 
6,7% par rapport zu eisen ordinäre Recet-
të leien. Mä mir sollten dee ganzen 
Emprunt vu 15 Mio € aus dem Budget 
ophuelen. 6,7% aus deem Taux, deen 
duerch eis volontaristesch Efforten an de 
Krisejoere geklommen ass, mä deen am 
Verglach mat den allermeeschte Gemen-
gen am Land beneidenswäert niddereg 
ass.
Dat soll awer och esou bleiwen. Ech 
gesinn et net als en ustriewenswäert Zil  
u seng Investitiounskapazitéit iwwert 
d‘Schold ze schafen. Genee esou wich-
teg, denken ech, ass et, dass ee sech 
Handlungsraum schaaft iwwert en ordi-
nären Iwwerschoss. Deen ass an de 
leschte  Joeren zu Esch, wéi an all Gemeng 
am Land, méi kleng ginn. De Grond ass, 
dass déi ordinär Recetten duerch de Stat 
sech an de rezente Krisejoeren anescht 
entwéckelt hu wéi an de Joere virdrun, an 
dass et schwéier ass ordinär Dépensen, 
haaptsächlech Salairen, ze drécken, déi 
riicht weiderlafen op Grond vu bestoen-
den Engagementer aus den nationalen a 
regionale Kollektivverträg. Kënnt dobäi, 
deen, fir et diplomatesch ze soen, on -
gléck lechen Accord salarial deen d‘Regie-
rung mat der Fonction publique ausge-
handelt huet, an ënnert anerem 2,2% 
Aug mentatioun bei de Salairë virgesäit. 
Och dat gëtt eng Belaaschtung fir eis 
ordi när Dépensen.
Fakt ass awer, dass eisen Iwwerschoss am 
Ordinaire réckleefeg ass. Am Initial 2011 
bei 4%, am Initial 2012 nach bei 3,7%. 
An déi budgetär Orthodoxie léiert eis jo, 
dass d‘Neiverscholdungskapazitéit am 
We sentlechen ofhängeg ass vun eisem 
Iw werschoss am Ordinaire, méi nach wéi 
vun eisem niddregen Annuitéitenniveau. 
Ech mengen dofir, Madame Buerger-
meeschter, dass mir 2012 onbedéngt eng 
serieux Analys vun eisen ordinären 
Dé pensen a vun eisen ordinäre Recettë 
musse maachen, op der Sich no Spuer-
potentialer. Mir mussen awer och kucke 
wéi héich eis Käschtendeckung ass bei 

deene Leeschtunge wou se misst bei 
100% leien, wéi zum Beispill beim Offall. 
Nëm men esou dégagéiere mir de finan-
zielle Spillraum fir och um soziale Plang 
efficace kënnen ze hëllefen, do wou et 
ge braucht gëtt, awer net mat der Strenz. 
Déi Leeschtunge riskéieren och an den 
nächste Joeren an d‘Luucht ze goen. 
Doropper musse mer virbereet sinn. Dat 
brauch e kritesche Bléck op eis ordinär 
Recetten an Dépensen am Laf vun 2012. 
Déi Gréng Fraktioun ënnerstëtzt dobäi all 
Efforten deen de Schäfferot bereet ass ze 
maachen.
Dat drëtt ass, dat mer dobäi déi richteg 
Prio ritéite setzen an eis op dat noutwen-
negt, sënnvollt a machbaart konzentréie-
ren. Eis Stad, Eis Plaz, Eis Chance, ass 
d‘Iw werschrëft vum zukënftege Budget. 
Mir ënnerstëtzen déi nohalteg Finanzpo-
litik, woubäi als éischte Punkt d‘gesell-
schaft lech Prioritéit an d‘Investitioune 
vun der Betreiung, der Ausbildung an 
do mat der Zukunft vun eise Kanner gesat 
gëtt. An de vergaangene Joeren ass mas-
siv an d‘Schoulen, an erzéieresch Infra-
strukturen investéiert ginn an erreecht e 
viraussiichtleche Mëttelwäert 2011/2012 
vun engem Drëttel vun den ausseruer-
dentlechen Dépensen. Schoulen, bzw. 
Be treiungsinfrastrukture ginn en plus an 
der Gesamtheet nohalteg gestallt. An den 
neie Strukture ginn niddereg Energiestan-
dards souwéi Ressourceneffizienz a waas-
ser- a stroumspuerend Apparaturen uge-
wannt. Favoriséiert ginn allgemeng 
ëm welt- a gesondheetsverträglech Pro-
dukter.
En zweete wichtegen Investposten ass 
d‘Schafung vun neiem Wunnraum, sief et 
am neie Wunnvéierel Nonnewisen, d‘Er-
schléissung vu Studentewunnengen an 
Esch, respektiv kontinuéierlech Astandset-
zung, Ausbau an Opkaf vun neie Sozial-
wunnengen. Thema Studentewunnen-
gen, dat ass eng vun eisen Ausgabe fir 
Esch op déi zukënfteg Unistad, eng 
eemo leg Chance fir eis Stad an d‘Südre-
gioun virzebereeden. 
En drëtten Investitiounsschub sinn d‘Stroos-
sen, woubäi an der Voirie den Nohuelbe-
darf weider opgeholl gëtt, d‘ëffentlech 
Plazen esou wéi d‘Netz- an d‘Kommuni-
katiounsinfrastrukturen. Hei gëtt de Bud-
getsundeel fir 2012 praktesch verdue-
belt. 
D‘Neigestaltung vun der Brill-Plaz ass eng 
Prioritéit fir d‘Opwäertung vum Brill-
Quartier an awer och eng vun de Viraus-
setzunge fir d‘Auslaaschtung vun der 
neier Déifgarage ënnert der Place de la 
Résistance. Dorop folgend ginn d‘Vir-
beree dunge fir d‘Renovéierung vun der 
Brill-Strooss an de Säitestrosse vun der 
Uelzecht-Strooss getraff. Wichteg dobäi 
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ass fir eis, wéi am Koalitiounsofkommes 
festgehalen, d‘Ästhetik an d‘Implanta-
tioun vu Stadgréngs bei der Rondëmsa-
néierung vun dem ganze Quartier. Den 
historesche Kär an den Zentrum gëtt 
attraktiv fir de Commerce an d‘Gastrono-
mie gemaach, woubäi och en attraktivt a 
flexibelt Terrassekonzept dozou gehéiert. 
E Virschlag ass en Ideeëconcours fir dat 
Gesamtkonzept am Kader vun engem 
Virprojet mat Studente fir Urbanarchi-
tektur ze organiséieren. 
E kuerze Bléck an d‘Zukunft. D‘Iwwer-
leeungen iwwert en neit Südspidol kon-
kretiséiere sech. Mat der virgesinnener 
Informatioun vun den Eluë vun de Süd-
gemengen an der geplangtener Erörte-
rung am Ministerrot, woubäi de grenz-
iwwerschreidenden Aspekt, esou wéi 
d‘Zen tralitéit vun Esch an der Süd- an der 
Groussregioun an d‘Ubanne un den 
ëffent lechen Transport en zentraalt Ele-
ment duerstellt. 
Eis Kultur, eis Chance, woubäi Sport a 
Fräizäit mat genannt solle ginn, ass de 
véierte Volet vun den Investitiounen. 
Eraus gräife wëll ech heibäi de Bau vun 
enger Jugendherberg – eng eminent 
wich teg Realisatioun 2012 – d‘Aarbech-
ten am Kulturhaus Casa d‘Italia a 
be deitend Investitiounen an der Zone 
spor tive Langhelz.
Ech hunn agangs gesot, dass mer zu Esch 
keng Verscholdungskris hunn. Ech sinn 
awer och der Meenung, dass mer anescht 
wéi an der europäescher Unioun, keng 
Féie rungs- a Vertrauenskris hunn. Dës 
Majo ritéit ass och no 12 Joer eendeiteg 
be stätegt ginn a geet gestäerkt an deels 
mat enger erneierter Equipe an eng nei 
Man datsperiod. Fir eng Aarbecht mat 
wirt schaftleche Vernonft, ökologescher 
Wäit siicht, sozialem Scharfsënn an demo-
krateschem Fortschrëtt. Déi Gréng iwwer-
huelen och a méi schwéieren Zäiten 
d‘Ver antwortung an ënnerstëtzen dofir 
dësen noutwennegen a richtege Budget. 
Ech wëll ofschléissend der Madame Ecker 
an dem Här Fleming an alle Servicer vun 
der Gemeng, Merci soen fir hire Beitrag 
zu dësem Budget. A Merci och un Iech 
alleguerte fir Är Opmierksamkeet.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Kox. Mir kéimen dann elo 
zum Här Knaff an dann duerno direkt 
zum Här Weidig.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Madame 
Buergermeeschter, wéi meng Virriedner 
wëll ech och Äre Servicer Merci soe fir 
d‘Opstelle vun deem Budget 2012. 
Erlaabt  mer direkt op de Punkt ze kom-
men. Ech wäert dee Budget net stëmmen.
(Gelaachs)

Ech stëmmen de Budget net, well en ent-
täuschend ass, well en ouni Ideeën ass, 
well en ouni Innovatiounen ass, well e 
keng Jalone setzt, well en net Esch op 
seng nei Aufgabe preparéiert a well en 
net iergendwéi probéiert e Strukturwan-
del zu Esch anzelauden. De Budget ass 
enttäuschend well en net deem Zoustand 
Rechnung dréit, datt mer an eisem Esch, 
och an eisem Esch, eng gréisser Kris mat 
maachen, datt mer Spëtzereider am Chô-
mage si bei deene Jonken, datt mer Spët-
zereider si bei de Sozialempfänger, datt 
mer Spëtzereider zesumme mat der Stad 
sinn a Punkto Onsécherheet, Drogen of-
hän gegkeet an aneren Dependancen. 
Här Weidig, ech mengen Dir hutt no mir 
d‘Wuert nach wou Dir kënnt dann all déi 
Kommentaren ofgi wéi Dir wëllt an ech 
wier frou wann Dir mech elo net méi 
géift ënnerbriechen...“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Här Knaff, loosst Iech net esou vill oflen-
ken.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Da geet et 
vill méi séier. Et ass scho net laang meng 
Ried, mä da wann Dir gär mat Zäiten 
iesse  gitt, da loosst mech schwätzen.
A surtout ass de Budget enttäuschend 
well  en net mol usazweis eis Stad prepa-
réiert op dat wat eis Stad  eng Kéier soll 
ginn, nämlech eng Universitéitsstad. De 
Budget vun 2012 hätt missten en Elektro-
schock sinn. En Ensembel vun neie Mesu-
ren, vun neie Konzepter, vun neie Metho-
de fir eis Stad ze preparéieren eisem neie 
Rôle gerecht ze ginn. E Rôle dee mer 
iw werhieflech op all Pancarte, op all Sëtz-
bänk, op all fräier Plaz schreiwen: Esch - 
Ville universitaire. 
De Budget ass en normalen, biederen, 
langweilege Budget wéi mer der schonn 
10 Joer virgeluecht kréien, wou de Gros 
vun den disponible Suen an eis nei Schou-
len oder an d‘Renovatioun vun deene 
Schoule ginn, wou am Schleekentempo 
déi eng oder aner Plaz frësch gemaach 
gëtt oder wou an deem selwechte Schlee-
k en tempo, au hasard, iergendeng Strooss , 
déi sécher en héijere Beamten, dee schonn  
10 Joer kee Fouss méi an Esch ge sat huet, 
erausgesicht huet, frësch maa chen. 
(Gelaachs)
De Rescht, et geet awer dann och nach 
an Ären neie Quartier Nonnewisen, deen 
Dir eis jo à l‘occasion vun eisem Cente-
naire an als Ärt perséinlecht Denkmal 
geschenkt hutt. 
Madame Buergermeeschter, 2014 kom-
me Studenten op Belval. 2014 muss Esch 
prett si fir déi Studenten ze acceuiléieren. 
2014, an ech rappeléieren et, ass an zwee 
Joer. An an zwee Joer musse mer prett 

sinn déi Studenten an d‘Professeren op 
Esch ze zéien, hinnen hei eppes ze bid-
den, se hei frou ze maachen. 
(Ënnerbriechung)
Dat kënnt Dir och nach weider explizi-
téieren, Här Weidig. Fir déi Leit déi et net 
héieren hunn, mengt den Här Weidig, 
eng Prioritéit wär notamment e Puff hei 
ze installéieren.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Den Här Weidig huet d‘Wuert no Iech, 
Här Knaff. Hie kann dann all seng Ideeën 
hei developpéieren.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Ech fannen 
dat traureg, esou Aussoe vun der Majori-
téit.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Hei, e bësse serieux wann ech gelift.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Dir hutt sel-
wer de Quartier Brill erausgesicht fir den 
Haaptattraktiounspunkt fir d‘Studenten 
ze ginn. Ganz éierlech, wat hutt Dir da 
ge plangt an Ärem Budget, fir deem mol 
nëmmen usazweis gerecht ze ginn? Dir 
schwätzt eis vum Aménagement vun der 
Place de la Résistance et c‘est tout. Dat 
geet awer laang net duer. Mir schwätze 
vun zwee Joer déi mer nach hu bis 2014. 
Wéinstens hätt missten an dësem Budget 
déi integral Sanéierung vun der Zénon 
Bernard Strooss geplangt sinn. D‘Gestal-
tung vun der Zone piétonne vum Theater 
bis op den Eck Zénon Bernard. Gewëssen  
Zomme fir d‘Renovatioun vun de Fassa-
den hätte missten ageplangt ginn. Ech 
hunn Angscht, datt mer an deem Tempo 
wou mer déi Saach uginn, net prett si fir 
d‘Uni. Datt déi dausende Leit net Esch 
eraussiche fir ze liewen oder fir no de 
Course sech ze beschäftegen, mä aner 
Stied wéi d‘Haaptstad oder Déifferdeng 
oder nach méi schlëmm, Villerupt oder 
Thionville. Ech gesinn am Budget, ausser 
deene puer Studentewunnengen déi 
opgefouert ginn, kee richtege Wëllen eis 
Stad prett ze maachen. An da riskéiert 
dat ze passéiere vun deem mer all 
Angscht hunn, datt eise Quartier Belval 
Université fir eis e finanzielle Fiasko gëtt 
bei deem mer nëmmen Dépensen hunn 
a keng Rentréeën. Ech weess, datt keen 
heibannen dat wëll. An dofir ass et mer 
onverständlech, firwat datt mer net mat 
méi Wëllen a Courage un déi Aufgab eru-
ginn. Ech mengen heibanne géif jidd-
weree verstoen, datt mer fir Esch, fir dee 
groussen Défi fit ze maachen, och nach 
géifen e weideren Emprunt kéinten Iech 
zoustëmmen. 
Am Zesummenhang mat Belval a fir eng 
besser Vernetzung vu Belval mat Esch-
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Centre hat Dir vun enger Navette ge -
schwat déi am 15 Minuttentakt géif déi 
zwee Sitë verbannen. Verzweifelt hunn 
ech no engem Finanzement vun där Me -
su re an Ärem Budget gesicht. Mir mussen 
eis tommelen. Eis alleréischte Prioritéit 
muss sinn, eis als Unisstad opzestellen. 
Déi Qualitéit erlaabt et eis de Struktur-
wandel anzelauden dee mer esou batter 
hei zu Esch néideg hunn. Dee Struktur-
wandel dee soll mat sech bréngen, datt 
eis Populatioun, eis Bierger kënnen an 
aneren a bessere Konditioune liewen. 
Mir wëssen awer all, datt elo, an dësem 
Moment, do wou mer elo schwätzen, vill 
Problemer bei eise Matbierger sinn. Net 
bei deenen déi fest hei zu Esch implan-
téiert sinn, déi vun Ufank u konnte vun 
engem gudden Tissu familial profitéieren, 
vun enger gudder Formatioun, vun anstän-
neger Liewensqualitéit, mä vun eisen 
anere Matbierger, déi net déi Chance 
haten. Déi méi spéit an d‘Land komm 
sinn, an engem defavoriséierte Milieu op -
gewuess sinn, a keng adequat Forma-
tioun kruten. Do fannen ech, probéiert 
de Budget och net, dëse Budget och net 
ze hëllefen. Néierens fannen ech en Effort 
dee gemaach gëtt, dëse Leit eng Plaz, 
eng Beschäftegung, eng Aarbechtsplaz 
ze organiséieren an ze plangen, kucke  
se erëm iergendwéi am Liewen ze inte-
gréieren. 
Dir hat eng Kéier d‘Idee vun engem 
Handwierkerhof. Deen hutt Dir fale ge-
looss. Menger Meenung no zu Onrecht. 
Dir hutt geschwat vun der Prospection 
économique déi Dir géift wëlle maache 
fir vill nei Aarbechtsplazen zu Esch ze 
schafen. Do sinn ech och der Meenung, 
datt dat net deen néidege Succès war. 
Mir brauchen aarbechtsintensiv Betriber 
op Esch wou Leit gebraucht ginn déi wéi-
neg, oder net esou vill Formatioun hunn. 
Leit déi bei eis justement de Problem 
hunn, datt se am Chômage sinn, datt se 
keng Plaz fanne well mer justement lau-
ter spezialiséiert Aarbechtsplazen ubidde 
fir déi eis Leit, déi hei zu Esch wunnen, fir 
déi déi net prett sinn. Do musse mer och 
handelen. Mir däerfen eis do net nëm-
men op de Stat verloossen. De Stat dee 
jo weist, datt hien d‘Situatioun net maî-
triséiert. De Stat dee weist, datt hien total 
débordéiert ass. Hie weist trotz alle Kriti-
ken, datt hien net déi néideg Instrumen-
ter am Grapp huet, fir richteg d‘Aarbechts-
losegkeet ze bekämpfen. 
Dir hutt annoncéiert deene Leit wëllen ze 
hëllefen déi ënner Dépendancë leiden. 
Kee Su hunn ech am Budget fonnt fir déi 
Mesuren ze finanzéieren. Ëmmer erëm 
nëmmen déi 10.000 € fir d‘Prévention 
vun den Toxicomanien. 10.000 € déi mol 
net géifen duergoe fir e Flyer duerch 

ganz Esch ze verdeelen. Mir waren eis 
eens, datt méi Streetworkere kéinten 
do zou bäidroen de Kontakt zu eise méi 
defavoriséierte Bierger hierzestellen, fir ze 
kucke mat hinnen a Gespréich ze kom-
men. Fir ze kucken déi Leit iergendwéi 
un zepaken, opzefänken. Ech hu leider am 
Budget kee Poste gesinn deen iergendwéi 
d‘Astellung vun deene Streetworkeren do 
virgesäit. 
Ech hunn och net fonnt, datt Dir ganz 
innovativ waart a Punkto Seniorepolitik, 
datt Dir och net ganz innovativ waart an 
der Jugendpolitik. Ech maachen elo Ab -
straktioun dovu wann ee wëll dat dobäi 
zéien, datt mer fir eng ganz grouss 
Zomme  Suen eng Hal maache fir Beach-
Volleyball ze spillen. Ech weess elo net, 
ob dat dee Sport ass deen elo wierklech 
ganz vill Leit unzitt an ob dat elo dee 
Sport ass dee wierklech d‘Masse be -
weegt? Ech fannen, datt mer eis do 
vläicht och an en Abenteuer beweegt 
hunn, mä bon. Et ass gestëmmt ginn. Et 
steet och am Budget. Mä et si vill Suen, 
dat muss een awer och feststellen. Et gëtt 
natierlech en Deel gedroe vum Stat an 
dat ass och gutt esou. 
Et muss ee feststellen, datt Äre Budget a 
flagranter Oppositioun zu engem Koali-
tiounsprogramm steet, wou Dir monts et 
merveilles verspriecht an dann dee Bud-
get, deen esou konservativ, bieder an 
08/15 ass, wéi een et sech kaum bal vir-
stelle kann. Wann een ze laang um Rud-
der ass a keng Innovatioune méi bréngt, 
da schwätzen d‘Fransouse vun der Usure 
du pouvoir. Dat ass awer grad dat wat 
mer elo net an dësem Moment brauchen. 
Dir wollt ëmmer, datt Esch géif eng Vir-
reiderroll spillen. Dat spillt Esch am 
Mo ment net. Au Contraire riskéiere mer 
mat Ärer Zréckhalung alles ze verléieren. 
Fir déi déi mengen Ausféierungen zum 
Budget, fir déi déi menge se wieren ze 
kuerz, do soen ech si solle sech u meng 
Interventioune vun 2000 – 2011 referéie-
ren.
(Gelaachs)
Et schéngt jo näischt ze déngen hei vill ze 
soen, well Dir ännert jo souwisou näischt. 
Madame, ech sinn Escher. Ech gleewen 
nach ëmmer un Esch. Ech wunnen hei. 
Ech schaffen hei. Ech sinn hei gebuer. Ech 
si keen Dobäigeprafften. Ech hunn Esch 
kannt wéi et plaque tournante vu Lëtze-
buerg war. Ech wëll datt Esch dat erëm 
gëtt. Do schénge mer eis jo eens ze sinn. 
Och Dir wëllt dat. Dir wëllt Esch be -
weegen, Esch bouge. Dir wëllt Esch ver-
wandelen, Esch am Wandel. Dir gitt Esch 
gären eng nei Chance. Da maacht et. 
Awer mat Courage, Innovatioun, Ideeën 
an Asaz. Mir wëllen Iech dobäi ënner-
stëtzen. Dëse Budget erfëllt déi Aufgab 

leider net an dofir kann ech en och net 
stëmmen. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Knaff. Mir kéimen dann elo 
zum Här Weidig, eise leschten agedroene 
Budgetsriedner.“

Paul Weidig (LSAP): „Ok, et ass net 
ein fach als leschten ze schwätzen, well 
villes scho gsot ginn ass. Ech wëll mech 
duerfir kuerz halen. Ech soen am Ufank e 
puer Wuert zu de Finanzen. Da schwät-
zen ech zu den Infrastrukturaarbechten, 
der Mobilitéit an zu der Stadentwéck-
lung. An dann nach zum Ofschloss e 
kuerzt  Wuert zum Südspidol.
Fir d‘éischt e Merci – awer net nëmmen 
un déi déi de Budget opgestallt hunn, 
dat hu se ganz gutt gemaach, selbst-
verständlech – mä och un déi ganz 
Servicer  déi de Budget ëmsetzen. Ech 
mengen dat ass ganz wichteg. A wat déi 
besser schaffen, hu mer leider da manner 
Boni am Budget rectifié. Dat gesot, géif 
ech soen, dass d‘Finanzsituatioun vun der 
Stad Esch nach gutt ass, obschonns se 
amgaang ass an deene leschte Joere sech 
ze verschlechteren. De Knackpunkt ass 
natierlech de Boni ordinaire, dee riskéiert 
weider ze falen an esou d‘Capacité d‘auto-
financement vun der Stad ze reduzéieren. 
A wa mer déi natierlech reduzéieren, 
dann hëlt natierlech och d‘Méiglechkeet 
of fir eng wierklech effizient Sozialpolitik 
ze maachen. An och fir ze investéieren, 
selbstverständlech. Wann een dann nach 
den Undeel vun den Nettopersonalkäsch-
ten an de Remboursement vun den Em -
prunte vu ronn 60% vun den ordinäre 
Recettë mat an d‘Spill bréngt, da fänkt 
d‘Situatioun wierklech u quokeleg ze 
ginn. Mir brauchen, wann ech dat rich-
teg gesinn, eleng e jäerleche Wuesstem 
vun 3% vun den ordinäre Recettë fir 
kënnen déi jäerlech Mehrkäschte vum 
Personal ze decken, viraus gesat dass 
keng zousätzlech Leit agestallt ginn. Dat 
si Fakten an ass keng Bewäertung vun der 
Personalpolitik vum Schäfferot. E méig-
lecht Instrument fir d‘ordinär Ausgaben 
an de Grëff ze kréien, ass e „Screening“ 
vun der ganzer Verwaltung wéi dat an 
der Stad Lëtzebuerg mat Erfolleg geschitt 
ass. 
Mä mir sinn net eleng an dëser Situa-
tioun. De Budget vum Stat, vun deem 
mir ofhänken, gesäit leider net besser 
aus. En Defizit vum Zentralstat vun 1 Mrd 
kann nëmmen duerch en héijen Iwwer-
schoss vun der Sécurité sociale, deen 
eigentlech geduecht ass fir d‘Renten 
ofzesécheren, hallefwegs gedeckt ginn. 
An dobäi geet de Minister vun 2,1% Stei-
gerung vum PIB aus, e Prozentsaz deen 
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zur Zäit vun der Zentralbank ob 1,0% 
geschätzt gëtt. Mir mussen eis do ganz 
kloer bewosst sinn, dass d‘Gemengen 
effektiv vun de Recettë vum Stat ofhän-
ken a virun allem vum ICC, dem Impôt 
communal commercial an och vum FCDF, 
Fonds communal de dotation financière. 
An deem Kontext musse mir eis bewosst 
sinn, dass d‘Scholden déi eis Generatioun 
mécht, musse vun der nokommender, 
vun där jonker Generatioun iwwerholl 
ginn, an dass mir doduerch hir Zukunft 
staark hypothekéieren. 
Zréck zum Budget. Éischtens wat d‘Infra-
strukturaarbechten ubelaangt. Ronn 40% 
vum Budget 2012 si fir Infrastruktura-
arbechte virgesinn an domat gëtt doku-
mentéiert, dass de Schäfferot gewëllt ass 
op engem héijen Niveau an d’Zukunft 
vun Esch ze investéieren. Et gi vill Suen 
an d‘Erneierung vun de Versuergung- a 
vun den Entsuergungsleitungen inves-
téiert, déi awer wichteg si fir kënnen Esch 
zu enger moderner Stad ze entwéckelen. 
En héichperformanten Datenträger wéi 
d‘Fiberglasnetz ass bal selbstverständlech 
fir eng zukënfteg Unisstad an ass och e 
wichtege Standortfaktor fir d‘Wirtschafts-
entwécklung. Déi selwecht Iwwerleeunge 
si bei der Verstäerkung an Erneierung vun 
eisem Stroumnetz an och vun der Erneie-
rung vun den Traffosstatioun ubruecht. 
Mir hunn an deene vergaangene Joere 
vill an déi ënnerierdesch Infrastrukturen 
investéiert, Aarbechten déi net esou an 
d‘Ae stiechen, déi awer laangfristeg sech 
rechnen an zur Liewensqualitéit vun den 
Escher bäidroen.
Zu der Mobilitéit. Och an der Mobilitéit 
ass an deene vergaangene Joere vill inves-
téiert ginn an den héijen Niveau gëtt och 
am neie Budget bäibehalen. Den neie 
Parkleitsystem erméiglecht d‘Sichen no 
Park plazen ze vereinfachen an domat 
eisen auswäertege Gäscht entgéint ze 
kommen an d‘Akafsstad an d‘Déngscht-
leeschtungsstad vun Esch ze promouvéie-
ren. 
De City-Bus, de Flexi-Bus an och den, ech 
nennen e „Center-Bus“, dat heescht  dee 
Bus deen héichfrequent soll déi dräi wich-
tegst Handels- an Déngschtleeschtungs-
zentre vun Esch matenee verbannen, si 
wichteg Instrumenter fir op eng nohalteg 
Aart a Weis d‘Problemer vun der Mobili-
téit ze léisen. Zesumme mam Ausbau 
vum Vëlosnetz an de Vëlosweeër, mat der 
Ausdehnung vum Parking résidentiel, gi 
wichteg Moossname geholl an d‘Rich-
tung vun engem integrativen, flächen-
deckende Mobilitéitskonzept.
Den drëtte Punkt betrëfft d‘Stadentwéck-
lung. D‘Stad Esch ass amgaang sech 
rasant ze entwéckelen an duerfir ass et 
wichteg, dass eise PAG esou schnell wéi 

méiglech Realitéit gëtt. Déi néideg Kredi-
ter sinn am Budget ageschriwwen an de 
Schäfferot dokumentéiert domat säi 
Wëllen d‘Zukunft  vun Esch a geuerdnet 
Bunnen ze leeden. Dass d‘Ausschaffe vum 
PAG op breet Féiss gestallt gëtt, dat 
heescht mat den Escherinnen an Escher 
diskutéiert gëtt, dofir suergt, dat neit 
Gesetz, oder dat amendéiert Gesetz 
iwwert den Aménagement communal. 
Plans de quartier, déi och scho laang an 
der Diskussioun sinn, sinn Deeler vum 
PAG a ginn iwwert d‘PAPe „quartiers exis-
tants“ an och PAPen „nouveaux quar-
tiers“ ofgedeckt. 
Weider wichteg Akzenter am Budget 
2012 bei der Entwécklung vun eiser Stad 
sinn d‘Demolitioun – dat erstaunt Iech – 
vun der Wobrécker Schoul. Mä dat er -
laabt  eis Bauplaze fir neie Wunnraum an 
ëffentlech Gebaier ze schafen. En anere 
wichtege Punkt ass d‘Weiderféiere vun 
den Erschléissungsaarbechten an den 
Nonnewisen an d‘Schafung vu bezuelba-
rem Wunnraum fir all Escher. Ech men-
gen, zu der Mixitéit gehéieren och déi 
Escher déi gutt kënne bezuelen, genau 
wéi déi och déi méi schlecht kënne 
bezuelen. D‘Ubanne vum Stadzentrum a 
westlecher Richtung iwwert de Crassier 
eraus an de franséische Raum ass richteg 
als Äntwert op d‘Projeten d‘Eco-Cités an 
och d‘OIN vun de franséischen Autoritéi-
ten. An am ëstleche Raum, d‘Ubannung 
vum Stadzentrum iwwert de Bourgaart 
eraus an de Schlassgaart si wichteg Initia-
tiven. 
A last but not least wëll ech nach hei 
d‘Erneierung vun deenen ëffentleche Pla-
zen, ech zitéiere wéi zum Beispill d‘Brill-
Plaz mat enger anspruchsvoller Beplan-
zung. All dës Projeten droe bäi zu der 
Verbesserung vun der Liewensqualitéit 
vun den Escher Leit an hëllefen d‘Zukunft 
vun Esch op zolidd Been ze stellen.
Ofschléissend e Wuert zum Südspidol. 
Wéi d‘Wuert et seet, huet de CHEM net 
nëmmen eng lokal Bedeitung, mä eng 
regional, souguer eng national Bedeitung. 
An duerfir ass et wichteg, dass mer en 
neie Site kënnen ausweisen um Territoire 
vun der Gemeng Esch fir eventuell en 
neit Südspidol ze implantéieren. Esch ass 
als Centre de développement et d‘attrac-
tion d‘ordre moyen, wéi dat am Pro-
gramme directeur d‘aménagement du 
territoire ausgewisen ass, predestinéiert 
esou eng Struktur obzehuelen. Ech zitéie-
ren de Programme: „Les CDA d‘ordre 
moyen offrent des services sanitaires 
com plets“ an dat als Argument, als gutt 
Argument fir Esch, esou Strukturen opze-
huelen.
An domat sinn ech um Enn vu mengen 
Interventiounen a soen deenen déi mer 

nogelauschtert hunn, ganz häerzlech 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, ech wéilt dann als éischt alle 
Riedner  Merci soe fir, fanne mir awer, eng 
ganz konstruktiv, wann och déi eng oder 
déi aner Kéier méi kritesch Interventioun. 
All Input ass wëllkomm hei. De Schäfferot 
ass op fir all Suggestiounen déi hei ge-
maach ginn an hien ass och nach ëmmer 
bereet fir Kritik entgéint ze huelen. Wann 
een net bereet ass Kritik entgéint ze hue-
len, da wier een nämlech dat wat mer 
net sinn, nämlech selbstgefälleg. Mir 
wëllen net selbstgefälleg sinn, mir wëllen 
dat bescht fir Esch maachen. An et sinn e 
puer Spriecher, souwuel vun der Opposi-
tioun wéi och vun der Majoritéit, déi 
ervirgestrach hunn, dass mir an deene 
leschte Joeren oft gemeinsam Projete 
konnte votéiere fir Esch no vir ze brén-
gen. A mir hoffen och, dass dat an Zu-
kunft esou ass. Och wann de Budget net 
vu jiddwerengem gestëmmt gëtt. Dat 
bleift ganz wichteg fir d‘Entwécklung vun 
eiser Gemeng. 
Vill Intervenanten hu sech, wéi dat jo och 
vum Schäfferot gewënscht war, mam 
uerdentlechen Deel vum Budget befaasst 
a mat der allgemenger Situatioun vun 
eise Finanzen. Mir si frou, dass mer trotz 
dem héijen Investitiounsvolumen dee 
mer an deene leschte Joeren haten – an 
ech weess elo net ob ech éischter der 
CSV soll gleewen, déi éischter mengen et 
géing e bëssen ze grouss gesi ginn, oder 
ob ech éischter soll dem Här Knaff 
gleewen, dee mengt mir wieren ze bieder 
a géingen net genuch maachen. Iergend-
wou dertëschent wäert sech jo d‘Woue-
recht situéieren, mä d‘Tatsaach ass, dass 
mer vill investéiert hunn, an dass eis 
Finanzen trotzdem gesond sinn. An do si 
mer ganz frou driwwer, mä de Schäfferot 
selwer huet net gezéckt fir och kritesch 
mat eiser Finanzsituatioun ëmzegoen an 
drop hinzeweisen, wéi och eng Rei vu 
Spriecher et gemaach hunn, fir ze soen, 
déi vill Investitiounen déi mir hunn, och 
als regional Haaptstad, als zukënfteg Uni-
versitéitsstad an als zweetgréisst Stad 
vum Land, déi kënne mir net alleguerten 
eleng geréieren. Do brauche mir Hëllef, 
och vum Stat, an ech sinn eigentlech 
erstaunt, dass net méi Spriecher sech 
prononcéiert hunn zu där awer, mengen 
ech, ganz wichteger a gudder Motioun 
déi hei fir d‘Majoritéitsparteien am Numm 
vum Här Codello  virgestallt ginn ass. 
Also mir si gäre bereet fir dës Negocia-
tiounen ze féieren. Et kann ee vläicht 
awer hei fairnesshalber soen, dass mir 
eng Recette kréie fir eis Infrastrukturaus-
gaben. Zënter 10, 20, 30 Joer ass déi on -
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verännert bei ronn 450.000 € an dat ass 
am Fong eng Recette déi mer hu fir eis 
regional Ausgaben. Se ass ni indexéiert 
ginn. Se ass dëst Joer erofgesat ginn, 
éischtmoleg. An déi Perversioun vun där 
Recette läit doranner, dass mer se no 
deene mühsamen Démarchen déi mer 
gemaach hu fir eppes bäigeluecht ze 
kréie bei eise Schoulen, wat bis dohinner 
net de Fall war, dass mer all Kéiers wa 
mer déi Recetten dierfen aschreiwen, well 
mer entspriechend Schrëftstécker hunn 
déi eis dat erlaben, projetsbezunn, an dat 
gëllt wéi ech dat d‘leschte Kéier och scho 
gesot hunn, net fir d‘Astandsetzung vun 
eisen ale Schoulen. Et gëllt just fir d‘Scha-
fung vun neiem Schoulraum, da kréie 
mer all Kéiers genee déi Recettes d‘infra-
structures ënnert d‘Nues geriwwen an 
déi ginn da vun deene potentielle Recettë 
fir eis Schoulen erëm ofgezunn. Wat dann 
dozou féiert, dass mer de facto awer keng 
Recettë fir eis Schoule kréien. Bon, wou-
ranner lo do d‘Gerechtegkeet besteet, 
wësse mir net an ëmsou méi ass esou eng 
Interventioun wéi déi déi do gemaach 
ginn ass, sënnvoll. 
Mir wëllen dat vläicht och  eng Kéier mat 
Hëllef vun deenen Iwwerleeungen déi am 
Kontext vun där Motioun ugefouert gi 
sinn, vläicht och mol  eng Kéier genee 
chiffréiere wat dann eis Dépensë sinn. 
Mir hunn dat usazweis schonn, mä dat 
kann een awer completéiere wat eis 
Dépensë sinn. Déi virrangege regionalen, 
voire internationale Charakter hunn an 
déi och a Relatioun sinn zu enger Univer-
sitéit déi eis jo e rayonnement interna-
tional par définition gëtt. Dat mengen 
ech ass e wichtegen Exercice an ech 
mengen och, dat kënnt gläichermoossen 
eis Kollege vu Suessem interesséieren, déi 
am Zesummenhang mat Belval och ganz 
wichteg a bedeitend Ausgabe fir hir 
Gemeng tätegen. Mat genee därselwech-
ter Iwwerleeung wéi mir, nämlech fir hir 
Gemeng Suessem no vir ze bréngen an 
Zukunftsperspektiven ze schafen. A sou 
wéi mer Allianze fonnt hunn a Froe vun 
der Wirtschaftsentwécklung – d‘Gemeng 
Suessem huet nach vill Terrainen déi se 
amenagéiere kann a kennt vill Perspek-
tiven – genee wéi mer do Allianze fonnt 
hu wat d‘Wirtschaftsentwécklung ube-
laangt, Stéchwuert Hiewesaz, kënne mer 
och Allianze fanne wat eis zukënfteg 
Diskus sioune vis-à-vis vun de staatlechen 
Instanzen ubelaangt fir d‘Opwäertung 
vun eise Gemengen an d‘Positioun an der 
Regioun. Dat ass, mengen ech, eng inte-
ressant Pist dann. Mir wëllen op alle Fall 
gären, wann herno sech eng, wourunner 
ech net zweifelen, eng grouss Majoritéit 
fir déi Motioun erausschielt, natierlech 
gären an deem Zesummenhang aktiv 

ginn. Ech mengen, dat kann eis nëmmen 
notzen.
D‘accord si mer och mat allen Interve-
nanten, an net nëmme vu Säite vun der 
Majoritéit, dass mer all méiglech zousätz-
lech Recettepotentialer sollen notzen. A 
mir denken do virun allem och un euro-
päesch Förderprogrammer, déi a ganz 
ville Beräicher wat d‘Infrastrukturaarbech-
ten ugeet, wat och sozial a städteg Infra-
strukturen allgemeng ugeet, awer och 
wat sozial Démarchen ugeet, wat d‘Wirt-
schaftsentwécklung ugeet, do sti mir bes-
ser do wéi virun e puer Joer, well mir Leit 
hunn – net nëmmen eis zwee Economis-
ten, awer och eis zwee Economisten – déi 
eis kënnen do hëllefen, dass eis keng Pist 
entgeet. Well dat ass dat wat schued ass, 
wann et Hëllefs- oder Recetteméiglech-
keete gëtt, wann een net dovunner profi-
téiert. Esou dass mer dat kontinuéierlech 
maachen. A mir hu virun, ech mengen et 
war 4 Deeg, op alle Fall bal zäitgläich zu 
der Presentatioun vum Budget hu mer als 
Schäfferot d‘Informatioun kritt, dass mer 
eng Kontributioun kréie fir eis Brill-Plaz, 
déi d‘Opwäertung vun engem Quartier 
duerstellt a wou mer mat Hëllef vun eisen 
zwee Economisten um administrativen, 
techneschen Plang intervenéiert sinn a 
wou mer elo, wann ech mech richteg 
erënneren, bis zu 20% Recettë kënne 
kréien. Ëmsou méi mer konnte ganz kre-
dibel ënnersträiche wat déi Brill-Plaz fir 
eis bedeit. Net nëmme wat se fir d‘Leit 
aus dem Quartier bedeit, mä och wat se 
fir d‘Valorisatioun vum Centre Ville a fir 
d‘Zukunft vun eiser Stad Esch bedeit. Dat 
sinn natierlech ganz wichteg Saachen. 
All déi déi sech hei ausernee gesat hu 
mam Käschtendeckungsprinzip, all deene 
wëll ech soen, dass ëmmerhin déi Par-
teien déi de Käschtendeckungsprinzip an 
hire Wahlprogrammer haten an duerno 
och an hire Koalitiounsaccord geholl 
hunn, nämlech déi sozialistesch Partei an 
déi Gréng, dass déi 11 Conseillere kritt 
hunn an net déi déi sech géint dee 
Käscht endeckungsprinzip ausgeschwat 
hunn. Esou dass een awer muss hei rea-
listesch soen, dass déi Escher scho ver-
stinn, dass e gudden Deel vun deenen 
Déngscht leeschtungen déi mir eise Bier-
ger offréieren, och musse kënnen a Rech-
nung gestallt ginn. A mir hunn hei zu 
Esch net nëmme Sozialhëllefempfänger. 
Dofir ass dat och keen Discours deen een 
hei esou soll féieren. Mä mir hunn hei zu 
Esch vill Leit deenen et net esou gutt geet 
an dofir hu mir dat als eng vun den 
éischte  Gemengen am Land, an nach 
ëmmer eng vun deenen eenzegen, hu 
mir dat Instrument vun de soziale Kom-
pensatiounsmesuren. An ob engem dee 
Begrëff gefält oder net, en ass dat wat en 

ass, et ass en immens efficace Instrument 
fir deene Leit déi dat brauchen, ënnert 
d‘Äerm ze gräifen an enger Héicht bis zu 
50% vun deem wat als Mehrausgabe ver-
laangt ass. Dat ass, mengen ech, absolut 
generéis an ech mengen, an där Genero-
sitéit brauche mer eis vu kengem Leçonë 
ginn ze loossen.
Richteg ass och, datt all déi déi op déi 
äusserst performant sozial Infrastrukture 
vun der Stad Esch higewisen hunn, en 
Appel gemaach hunn, dass et eigentlech 
misst eng Solidarité nationale ginn, wat 
d‘Situation sociale och op lokalem Plang 
ugeet. Dat gëllt net nëmme fir d‘Sozial-
wunnengen, gemengeneege Sozialwun-
nengen, mä et gëllt och fir d‘gemengen-
eege Sozialwunnengen. An ech kann Iech 
just soen, dass mir oft am Pro-Sud déi 
Diskussioun féieren, an dass dat awer net 
einfach ass fir déi aner dovunner ze 
iwwer zeege fir op de Wee ze goe vu 
gemengeneege Sozialwunnengen. Et ass 
wahrscheinlech awer méi lukrativ fir a 
Bungalowen an an Eefamilljenhaiser ze 
investéieren an a Leit déi kënne vill Suen 
an deene Gemengen ausginn. Dat ass net 
verbueden esou e Wee ze goen. Och mir 
brauche Leit déi kënne Suen ausginn hei 
zu Esch fir eis Geschäfter um Liewen ze 
halen an eis Betriber sech entwéckele 
loossen, awer mir wëllen och deenen zur 
Säit stoen déi sech net de Luxus kënnen 
erlaben, fir all Dag ze iwwerleeë wou 
ginn ech dann haut akafen? Déi Leit sinn 
déi deene mir vill zur Säit stinn an all déi 
déi dat net honoréieren, déi kennen net 
am ausräichendem Mooss déi vill an 
ëm faassend Sozialleeschtungen déi hei zu 
Esch existéieren an déi vill an ëmfaassend 
Sozialinfrastrukturen déi mir hei zu Esch 
hunn. 
Mir sinn awer frou, dass mir heibannen 
d‘Unanimitéit hu fir net op ze ginn, fir an 
all deene Froen, sief et Sozialwunnengen, 
sief et d‘Problematik vun den Asylanten, 
wou mir déi aktuell Bestriewung fir 
d‘Quo ten anzeféieren, wou jiddweree 
muss seng Responsabilitéit iwwerhuelen, 
ënnerstëtzen. Oder sief et och Sozialin-
frastrukturen, zum Beispill fir Leit déi keen 
doheem hunn. Zum Beispill fir Leit déi 
eng Drogeproblematik hunn oder och fir 
Leit déi an enger anerer Form eis Hëllef 
um soziale Plang brauchen. Dat sinn Dis-
kussiounen déi um nationale Plang 
ëm mer méi opkommen an dat ass och 
gutt esou, a jiddwereen heibannen deen 
och national Méiglechkeeten huet fir ze 
intervenéieren, encouragéiere mir fir 
do vunner e Maximum Gebrauch ze maa-
chen. Dat huet näischt mat Lokalpatrio-
tismus ze dinn. Dat huet einfach mat méi 
enger solidarescher, enger méi gerechter 
Opdeelung vun de soziale Responsabi-
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litéiten ze dinn. An do si mir natierlech 
Demandeur dofir, ëmsou méi mir hei zu 
Esch ganz vill Opweises hunn. 
Standuertfacteuren. Et ass richteg, dass 
der vill vun Iech drop higewisen hunn, 
dass Kultur-, Sport-, Jugend- a Fräizäitin-
stallatioune wichteg Standuertfacteure si 
fir d‘Entwécklung vun eiser Stad Esch. Elo 
wëll ech mech natierlech net drop aloosse  
fir ze jugéieren ob et éischter eng Villa 
Mousset, eng Casa d‘Italia, en Theater, e 
Conservatoire, eng Kulturfabrik, eng 
Rock hal, e Beach-Volley-Zentrum oder 
eng aner Infrastruktur wéi d‘Jugendher-
berg, oder, oder, oder. Ob dat eent méi 
wichteg ass wéi dat anert. Meng Mee-
nung ass, dass et d‘Zomm vun deenen 
Offeren ass déi et ausmécht, ob e Betrib 
sech décidéiert fir déi eng oder aner 
Gemeng. Dir hutt Recht wann Dir sot, 
den Hiewesaz ass net deen eenzege Cri-
tère deen ee Betrib dozou encouragéiert 
eng Gemeng auszewielen oder net. Wann 
dat nämlech den eenzege Critère wier, 
dann hätt d‘Gemeng Déifferdeng keng 
Betriber, well si huet deen héchsten Hie-
we saz am Süde vum Land. Et kann also 
net nëmmen dat sinn. D‘Gemeng Déif-
ferdeng ass eng dynamesch Stad déi vill 
mécht fir hir Bierger, mä si huet en Hie-
wesaz deen en aneren ass wéi d‘Moyen-
ne vun deenen anere Südgemengen. 
Och dat ass eng Diskussioun déi mir als 
Pro-Sud scho gefouert hunn, déi mir och 
bereet sinn an der Zukunft erëm ze enta-
méieren. Mä déi awer eng ganz schwie-
reg Diskussioun ass, well do direkt d‘Ge-
menge geltend maache fir dierfe selwer 
ze décidéiere wat gutt fir si ass a wat net. 
An dat gëllt och fir aner Dossieren. Esou 
wichteg mir hei dat Instrument Pro-Sud 
fannen, esou muss een och realistesch 
bleiwe wat den Handlungsspillraum vum 
Pro-Sud ass, well vill Froen, zum Beispill 
Stand uertdiskussioune si grujeleg an 
engem Gemengesyndikat, well jiddweree 
wëllt e Maximum u Standuertpluspunkte 
fir seng Gemeng kréien. Dat ass hei esou 
a wa mer net a Richtung vun enger 
Ge mengefinanzreform ginn um nationale 
Plang, wou esou Standuertfacteuren, wéi 
déi déi ech elo just genannt hunn, hono-
réiert ginn, dann ass dat praktesch net ze 
geréieren an och net um interkommunale 
Plang. Et kann net sinn, dass eng 
Gemeng wéi Esch, déi déi zweetgréisst 
am Land ass, no deenen nämlechte Cri-
tèrë bewäert gëtt wéi eng ländlech 
Gemeng déi iwwerhaapt keng regional 
Aufgaben huet an heiansdo nach duerch 
en historesch gewuessenen, glécklechen 
Ëmstand e gréissere Betrib op hirer 
Gemeng huet, déi hinnen erlaabt enorm 
Recetten ze engendréieren a sech mol 
iwwerhaapt keng Gedanke muss maa-

chen iwwert d‘Instandsetzung vun hiren 
eelere Gebailechkeeten, well se nämlech 
iwwerhaapt keng eeler Gebailechkeeten 
hunn. Well se nämlech alles kënnen 
in ves téieren an nei Gebailechkeeten am -
plaz wéi mir, och Obligatiounen hunn, 
zum Beispill am Zesummenhang mat de 
Schoule fir ze investéieren an de bestoen-
de Schoulraum, wou ech ëmmer nëmme 
ka widderhuelen, dass mer do kee Su bäi-
geluecht kréien. Dat ass vun Iech all ervir-
gehuewe ginn a vill vun Iech hunn op déi 
Erwaardungen un d‘Nationalautoritéiten 
higewisen, wat mir deelen.
Den Taux de réalisé ass jo elo kee Spill-
ball. Den Taux de réalisé dee gesäit ee jo 
an de Konten. Den Taux de réalisé ass jo..., 
wann deen ee seet et sinn der 40 an deen 
anere seet et sinn der 90, do würfele mer 
jo net. Den Taux de réalisé ass jo dat wat 
d‘Konten ausweisen, wat mir ugekënnegt 
haten a wat mir realiséiert hunn. An dee 
läit nun eben elo an deene leschten 3 
Joer iwwer 75%. An dee loung an deem 
leschte Joer iwwer 80%. An dee wäert an 
deem lafende Joer no bei 85% leien. An 
op een dat elo als Oppositioun gutt fënnt 
oder net, et ass awer eng Tatsaach, dass 
mer dat wat mer ukënnegen, brauchen 
an dass mer dat wat mer soen och maa-
chen. Dat ass elo net en Objet vun der 
Diskussioun. Et ass einfach e Fakt. An 
doropper si mer natierlech ganz stolz. 
Dat düstert Bild wat hei vum Här Baum 
tracéiert gëtt, vun der Ist-Situatioun hei 
zu Esch a vun der Zukunft vun Esch, dat 
tracéiere mir net esou. A mir mengen och 
net, dass déi Escher esou eng düster Kon-
zeptioun vun hirer Stad hunn a wëllen 
hunn. Mir mengen, dass déi Escher scho 
gesinn, dass hei zu Esch eppes geschitt 
ass a si hunn deenen d‘Verantwortung 
wei derginn déi dat realiséiert hunn. Dat 
heescht awer net, dass déi déi dat bis elo 
rea liséiert hunn, fannen, dass dat schonn 
duergeet. Mir hunn nach en enormen 
Nohuelbedarf a ganz ville Beräicher a vill 
vun Iech sinn op déi Beräicher agaangen 
a mir sinn och frou, fir all déi Interven-
tiounen déi gemaach gi sinn. Ech wäert 
elo net drop agoe well d‘Kollegen aus 
dem Schäfferot op déi eenzel Beräicher 
nach wëllen agoen. Ech wéilt awer just 
nach e puer Saachen erausgräifen an 
dann zum Ofschloss kommen. 
En Elektroschock, Här Knaff, féiert oft 
zum Stëllstand. Finito. Dofir hu mir 
eigent lech keng Elektroschockpolitik, mä 
mir wëllen eng gewëssenhaft Investi-
tiounspolitik maachen, wou vläicht de 
Wow-Effekt net esou grouss ass wéi Dir e 
verlaangt, mä wou awer d‘Plusvalue fir 
den Escher Bierger ëmsou méi grouss ass. 
Dat ass éischter eis Approche. A wann Dir 
dat elo bieder fannt, dann hutt Dir hei-

matter – dat hate mer nach ni gesot kritt – 
dann hutt Dir heimatter e biedere Schäf-
ferot.”

Pierre-Marc Knaff (DP): “A lustfeind-
lech!”
(Gelaachs)

Daniel Codello (LSAP): “Dat kann ech 
net bestätegen.”

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Dann hutt Dir dat heimatter, mä ech 
kann Iech just soen, dat do hate mer 
awer nach net. Also mir hu schonn oft 
héieren, virun allem vun der gréisster 
Oppositiounspartei, mir géingen ze vill 
maachen. Ech ka mech erënnere wou 
den Här Kinsch nach hei war, deen hat 
eis schonn ëmmer gesot – wéi huet hien 
dat genannt, „Showtime“ huet hien dee-
mools gesot – et wier ze vill mateneen. 
An ech ka mech erënneren, dass och  eng 
Kéier en CSV-Spriecher gesot huet, zu 
menger Zäit war et ee grousse Projet am 
Joer, elo maacht Dir der esou vill, dass 
mir guer net méi nokommen. Mä der DP 
geet dat nach ëmmer net duer. Duerfir, 
also, mir sinn dann dat wat Dir mengt, 
mä mir mengen, dass mir awer do dee 
richtege Mix fannen an dofir wëlle mir 
och an där Richtung weiderfueren. An 
ech géing ofschléissend mer wënschen, 
dass mer déi nämlecht konstruktiv Dis-
kussioune kréien, wann déi Projeten déi 
mer ageschriwwen hunn an de Budget fir 
d‘Zukunft, wann déi heihinner komme fir 
am Detail diskutéiert ze ginn, well da 
wäerte mer och op déi Saachen zeréck-
kommen déi Dir hei elo schonn ugedeit 
hutt a wou et dann drëm geet fir am 
Detail ze kucken ob mer richteg leien. Do 
si mer jo och partie prenante. Mä mir 
sinn op alle Fall frou, fir all déi  flott, a 
wichteg, a konstruktiv Proposen déi hei 
gemaach gi sinn an huelen déi och mat.
An ech géing da proposéieren, dass fir 
déi méi punktuell Froen d‘Kollegen drop 
ze schwätze kommen. Als éischt den Här 
Huss.“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉnG): „Ech 
wéilt dann am Fong zu véier Punkte kuerz 
Stellung bezéien, déi meng Ressorten 
uginn, direkt oder indirekt. Dat eent ass 
natierlech d‘Personalpolitik an d‘Réforme 
administrative, wou Dir Iech jo kënnt vir-
stellen, dass, wann ee knapps 4 bis 5 Wo -
chen am Amt ass an deem dote Beräich, 
dee wahrscheinlech net deen einfachste 
Beräich ass, datt een do nach no 4 -5 
Wochen net de kompletten Duerchbléck 
kann iwwer all Aspekter dovunner hunn.
Et ass awer ganz kloer, et steet och an 
eisem Koalitiounsofkommes, datt mer 
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wäerte versichen, dat ze maachen, wat 
och am Bericht vun der Finanzkommis-
sioun, vun der leschter Finanzkommis-
sioun dra steet, nämlech ze kucken, 
d‘Maîtrise vun den Dépenses ordinaires, 
wat d‘Personal- an d‘Fonctionnements-
käschten op der Gemeng ubetrëfft, an 
Ugrëff ze huelen. Zum Deel ass dat och 
scho geschitt, dat ass zum Deel schonn 
amgaang. Et ass ganz kloer, datt dëst Joer 
2012 dat Joer wäert sinn, wou mer déi 
Analyse komplett wäerte maachen. Wou 
mer wäerte kucken, fir an deene verschid-
dene Servicer vun eiser Gemeng eng Zort 
“Mini-Auditen” ze maachen, egal wéi een 
dat elo wëll nennen, fir ze kucken, wou 
Rationaliséierungspotential do besteet. 
Wou Méiglechkeete bestinn, verschidde 
Saachen zesummen ze leeën. Wou et 
méiglech ass, iwwer Informatik eventuell 
och zur Rationaliséierung bäizedroen, 
woubäi een och muss considéreieren, 
datt et an der Bezéiung, an der Relatioun 
zwëschent dem Zentralstat an de Gemen-
gen och Neierunge wäert ginn, déi am 
Moment amgaang sinn unzelafen, déi 
och gewësse Rationaliséierungseffete kënne 
méiglech maachen. 
Wat d‘Personalpolitik ubelaangt, ass dat 
net nei. Mir hunn en héije Personalstand 
hei op der Gemeng. Mir wollten deen 
awer alleguerten zesummen, mer wollten 
en hunn, well mer e gebraucht hunn. An 
elo si vun eenzelne Riedner hei nach aner 
Ideeën an d‘Gespréich komm, fir zousätz-
lech Personal anzestellen. Beispillsweis 
den Här Codello huet geschwat vun der 
Kreatioun vun engem Service d‘intégra-
tion oder vun engem Délégué à l‘intégra-
tion. An dat sinn natierlech Ideeën, déi 
politesch ze entscheede sinn. Woubäi een 
natierlech dann och muss kucken, bei all 
neien Astellungen, wat dann de kuerz- 
mä och mëttel- a längerfristegen Impakt 
vun neien Astellungen, net nëmmen an 
deem doten, mä insgesamt an all Beräich 
da wäert mat sech bréngen. Dat wäerte 
mer an enger ganz dialogbereeter Hal-
tung maachen. Mir wëllen awer keng 
negativ Austeritéitspolitik an der Personal-
politik bedreiwen. Dat Personal, wat mer 
brauchen, dat brauche mer. Et ass also 
mat Sécherheet net an enger neoliberaler 
Logik, déi vum Här Baum ugeschwat ass, 
wou mer deen doten Exercice wäerte 
maa chen. A kengem Fall. Mir wäerte 
kucken, wat ass vernünfteg a wat léisst 
sech aspueren, op wat fir enge Plazen, 
duerch eventuell wat fir eng Rationali-
séierungen, Zesummeleeungen an esou 
virun , fir dann awer deem anere Wonsch 
hei vum Gemengerot entgéint ze kom-
men, dee jo awer da seet, mir sollten ver-
sichen, d’Personalkäschten, d‘Entwéck-
lung vun de Personalkäschten an och 

d’Fonctionnementskäschten ze maîtriséie-
ren . Ech wäert also versichen, dat am Laf 
vun dësem Joer – méiglecherweis an den 
éischte 6 Méint, dat ka vläicht geléngen, 
ech weess et net – mä op jidde Fall am 
Laf vun dësem Joer, déi Analys ofze-
schléissen, an da mussen Décisioune 
geholl ginn. Dat ass natierlech kloer, an 
dat ass, wat dee Punkt ubelaangt. A mer 
wäerten och an der zoustänneger Kom-
missioun natierlech permanent doriwwer 
diskutéieren. 
En zweete Punkt vu menge Responsabili-
téite betrëfft d‘Energie- an d‘Bautepolitik. 
An do sinn am Fong zwee Aspekter 
haaptsächlech ugeschwat ginn. Dat eent 
ass d‘Situatioun vun de Recettë beim 
Sudstroum vum Här Zwally, ënner ane-
rem, an och vum Här Weidig mengen 
ech, an dann op där anerer Säit d‘Situa-
tioun vun der Energiepolitik insgesamt. 
Mat deem, wat den Här Baum ugeschwat 
huet vun Durban, mat den erneierbaren 
Energiën, sinn ech him ganz dankbar, 
datt hien drop hiweist, wat d‘Klimakon-
ferenz zu Durban bruecht, beziehungs-
weis net bruecht huet, a fir wat et nout-
wenneg ass, evidenterweis, op nationa-
lem, mä och op kommunalpoliteschem 
Plang ze versichen, schrëttweis nei Akzen-
ter ze setzen, fir aus där desolater Situa-
tioun vun der Klimasituatioun eraus ze 
kommen. 
Dat gesot, elo mol fir d‘éischt zu Sud-
stroum. Wann ech den Här Zwally richteg 
verstanen hat – hien hat e wéineg lues 
geschwat, mä ech mengen hie richteg 
verstanen ze hunn – huet hien dovunner 
geschwat, datt d‘Recettë géifen erofgoe 
bei Sudstroum. Ech hu mer awer d‘Don-
néeë gi gelooss, Här Zwally. Ech mengen 
do muss en Iertum virleien. Ech kann Iech 
ganz genau d‘Chiffere ginn aus deene 
leschte Joeren. De Chiffere d‘affaires vu 
Südstroum 2009 loung bei 21,301 Mio 
€. De Bénéfice net waren 138.000 € . An 
dem Joer duerno, 2010, war de Chiffere 
d‘affaires 22,698 Mio €, de Bénéfice net 
war 2,042 Mio €. Am Joer 2011 geet de 
Chiffre d‘affaires nach an d‘Luucht. Mir 
kënnen nach keng definitiv Chiffrë soen, 
well dat kann eréischt no der Ofrechnung 
vu Käschten an e puer Méint geschéien, 
Mee, Juni wahrscheinlech, mä de Chiffre 
d‘affaires ass am Wuessen an de Bénéfice 
net, deen erwaart gëtt, dee wäert bei 
1.800.000 € leien, an d‘Previsiounen am 
Budget fir 2012, déi gesinn och ganz 
gutt aus. De Chiffre d‘affaires wäert 
croissant  sinn, wäert an d‘Luucht goen 
an och de Bénéfice net wäert och nach 
an d‘Luucht goen. Ech mengen et ass 
also net esou, datt mer do mat enger 
Perte oder mat engem Erofgoen ze dinn 
hunn. Allerdéngs muss ee soen, dat wëll 

ech hei betounen, well keen drop era-
gaangen ass – dach, den Här Weidig huet 
et kuerz ugedeit – datt mer konfrontéiert 
si bei der Sudstroum, och mat enger 
Situatioun vun Dépensen. Vun neien 
Dépensen, well mer mussen den Aspei-
sungspunkt wéinst den Nonnewisen a 
wéinst der Universitéit verstäerken. An 
dëst Joer ass dat schonn am Budget 
deelweis engagéiert. Dat si budgetär Aus-
gaben iwwert 4 Joer, am Beräich vu ronn 
10,5 Mio. Dat heescht, do sinn och nei 
Dépensen, déi wäerte kommen. Mä ein-
fach esou ass d‘budgetär Situatioun vu 
Südstroum, onofhängeg also vun deenen 
Dépensen déi mer musse maachen, eng 
ganz positiv an deene leschte Joere 
gewiescht. An d‘Erwaardunge bleiwen 
och nach ganz positiv.
Wat elo d‘Energiepolitik an dem Här 
Baum seng Bemierkung iwwer d‘erneier-
bar Energien ubelaangt, esou kënnt Dir 
Iech jo virstellen, Här Baum, datt mer 
selbstverständlech wäerte kucken, eng 
Energiepolitik ze bedreiwen, déi op eng 
optimal Aart a Weis déi verschidden 
Aspekter vun deem, wat Dir sot, erneier-
bar Energien, mä fir Esch virun allem och 
Energieeffizienz ze förderen. Well de Pro-
blem mat der Energie, mat erneierbaren 
Energien, ass net esou einfach. Do hu 
mer de Bericht vu Goblet Lavandier vun 
2002, an deemools ass scho gesot ginn, 
datt am Fong d‘Erneierbarenergien hei 
op eisem Territoire vun Esch net den 
Haaptpunkt kënne si vun deem, wat mer 
an der Energiepolitik wäerte maachen, 
mä éischter d‘Problematik vun der Ener-
gieeffizienz. An zwar virun allem do och, 
wou mer konfrontéiert si mat der Proble-
matik vun eelere Gebaier. Net méi spéit 
wéi gëschter huet d‘Kulturfabrik beispills-
weis en interessante Projet virgestallt vu 
Green Events, dat heescht vun hirer 
Akafs- a Beschafungspolitik. Dat heescht, 
wéi vill vun hire Becheren an esou viru 
recyclabel sinn, Fairtrade Produits Akeef 
an esou virun. A während där Pressekon-
ferenz ass dann du gemengt ginn, majo 
da misste mer higoe fir beispillsweis elo 
déi al Gemächer, déi al Gemaier vun der 
Kulturfabrik, fir déi energieeffizient ze 
maachen. Ech hunn do natierlech elo 
dofir kee Budget. Dat ass à l‘improviste 
esou komm, an esou eng Demande vum 
Öko-Zenter. Ech mengen datt mer an déi 
Richtung kéinten denken. Mir mussen eis 
awer bewosst sinn, dat sinn Dépensen, 
déi wierklech an de Portemonnaie wäerte 
schloen, déi energetesch Sanéierung vun 
eelere Gebaier. An do muss ee wëssen, 
dat ass net an engem Joer ze maachen. 
Dat heescht, do hu mer e ganze Pro-
gramm an deenen nächste Joere virun 
eis, wou mer da solle kucken al Gebaier, 
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ob dat elo Schoulgebaier sinn oder 
Gebaier wéi d‘Kulturfabrik, méi energie-
effizient ze maachen. Ech sinn am Prinzip 
der Meenung, datt mer dat solle maa-
chen, an d‘Kulturfabrik ass symbolesch 
vläicht ee gudden Objet. Mir mussen eis 
awer duerchrechnen, wat de Käschte-
punkt ass. Den Här Minister Schank huet 
gesot, et géif een och do eng ganz Partie 
vu Subside kréien. Eventuell och Subsiden  
iwwert de Sites et Monuments, well mer 
déi Gemaier, d‘Maueren an déi Fënsteren 
awer net komplett kënnen zerstéieren. 
Mä och do kéint ee Subside kréien. Ech si 
bereet, als zoustännege Schäffen do der-
fir, an esou eng Richtung mat Iech ze 
goen, och a Richtung vun erneierbaren 
Energien, an dat wëll ech da mat der 
zoustänneger berodender Kommissioun 
ufänken ze diskutéieren ab dem nächste 
Mount, wann déi berodend Kommissioun 
tagt. Déi éischt Sitzung wäert haapt-
sächlech iwwer Ëmweltfroe goen. Déi 
zweet Sitzung dann iwwer Energiefroen, 
well mer déi zwou Kommissiounen 
zesum me geschloen hunn. An do sinn all 
positiv Virschléi wëllkomm a wäerten da 
gepréift ginn op hir kuerzfristeg tech-
nesch a finanziell Realiséierbarkeet. Also 
grondsätzlech ass do d‘Bereetschaft, mat 
an déi dote Richtung ze goen. 
Dann ass nach, mengen ech, vum Här 
Zwally d‘Fro opgeworf ginn, d‘Fro vun 
der Sécuritéit vun de Gebaier. Och do ass 
et esou, datt een do muss soen: “on a du 
pain sur la planche” an deenen nächste 
Joeren. Et ass esou, datt an enger ganzer 
Rei vun ëffentleche Gebaier esou Pro-
blemer bestinn. Et gi jo ‘Délégués à la 
sécurité’. Dofir hu mer awer och an eiser 
viregter Sitzung en neien Délégué à la 
sécurité agestallt, deen ab Januar soll 
zesumme mat eise Servicer kucken, wou 
d‘Prioritéite leien, well et si Prioritéiten, 
deenen ee muss schnell nogoen. Ech wëll 
net, datt de Schäfferot, ech selwer, oder 
datt de Schäfferot an eng Situatioun 
geréit, wéi dat beispillsweis zu Steesel vir-
un 1, 2 Joer de Fall war. Ech mengen do 
leie fir mech ganz kloer Prioritéiten. Dat 
wäert bedeiten, datt mer och déi Saache 
mussen diskutéieren, awer mer hunn 
zumindest elo mol deen Délégué à la 
sécurité genannt. Deen ass genannt, an 
da wäerte mer e Programm mat Priori-
téiten  opstellen, déi dann och progressiv 
wäerte mussen opgeschafft ginn. An do 
sinn ebe Prioritéiten déi direkter Natur 
sinn. Bon, mer hunn och do e Budgets-
posten an eisem Budget stoen, an och 
doropper wäerte mer also agoen.
An de leschte Punkt nach fir den Här 
Baum, wou hien eis virgeworf huet, e 
Mangel u Volontarismus an der Schafung 
vun Aarbechtsplazen ze hunn. An och e 

Mangel am Fong, datt mer keng serieux 
Industriepolitik géife maachen. Dozou 
just ganz kuerz. D‘Schafung vun Aar-
bechts plazen gëtt et um Niveau vun der 
Gemeng op verschidden Aart a Weisen. 
Mir stelle jo Leit hei an. Mir stellen alle-
guerte fest, datt mer keng Gemeng sinn, 
déi do knausereg wier, déi eng ganz aus-
tère Spuerpolitik bis elo gemaach hätt. 
Dat ass jo net de Fall. A wann Dir wësst 
op där anerer Säit, wéi vill Demanden 
datt mer hu fir kënne bei d‘Gemeng, an 
deen een oder deen anere Service schaf-
fen ze goen, dat ass och eng ganz héich 
Zuel. Op där anerer Säit ass et awer esou, 
datt ee muss kucken, wat sinn d‘Méig-
lech keete vun enger Gemeng par rapport 
zum Gesamtstat fir dat do kënnen ze 
maachen. Mir maachen do villes. An ech 
soen Iech dann nach eng Kéier hei: 
d‘Schafung vun der Universitéit a mat all 
deenen Aktivitéiten déi ronderëm kom-
men, also all déi Centres de recherches, 
all déi Commercen, déi do wäerte kom-
men, all déi aner Saachen déi sech ronde-
rëm do wäerten usiddelen, dat ass net 
nëmme fir d‘Schafung vun héich qualifi-
zéierten Aarbechtsplazen. Duerch deen 
Entwécklungstrend, an dat weisen Iech 
all Etuden am Ausland, do wou Universi-
téite crééiert gi sinn, do gëtt et grad och 
fir net qualifizéiert Leit oder fir net grad 
esou héich qualifizéiert Leit, gëtt et do 
progressiv en ëmmer méi héicht Ugebuet 
och vun net héich qualifizéierten Aar-
bechts plazen. Sief et an de Servicer, an 
den Déngschtleeschtungen, an der Gas-
tronomie a sou virun. An dat ass fir eis e 
ganz wichtegt Element! 
An eng zweet Saach, déi ech wëll soen, 
dat ass dat hei, dat huet ze dinn mat eiser 
Investitiounspolitik. Dat huet den Här Kox 
och scho virdru richtegerweis gesot. Eisen 
héijen, weiderhin héijen Investitiouns-
budget ass déi beschte Garantie, datt eis 
Betriber hei zu Esch, virun allem eis Hand-
wierksbetriber hei zu Esch an an eiser 
Géi gend hei ronderëm, datt déi Opträg 
hunn an datt se Leit kënne beschäftegen. 
Wa mer dat net géife maachen, wa mer 
keng héich Investitiounspolitik hei hätten, 
dann hätten déi Betriber net déi Opträg 
an da wier de Problem vum Chômage vill 
méi gravéierend. Dat heescht,  mir hunn 
also niewent der Astellungspolitik enger-
säits, niewent der Universitéit, déi mer 
wäerte kréien a wou ech all Wett mat 
Iech aginn, datt vill, ganz vill och net 
qua lifizéiert Aarbechtsplaze wäerte ge -
scha fe ginn, an niewent enger héijer 
Investitiounspolitik, hu mer déi Instru-
menter, déi wäerte weisen, datt et do zu 
engem Opschwong wäert kommen. Mir 
sti weiderhin dozou. Ech gesinn net, 
wann ee mer seet, Dir musst méi aktiv 

Industrie unzéien, avis aux amateurs. Déi 
sollen eis da weisen, wéi dat geet. Sollen 
eis weisen, wéi mer z.B. eng nei Arbed 
heihin op Esch kréien. Ech gesi just, datt 
mer e Wirtschaftsminister hunn – hien ass 
jo nach e wéineg do, ier datt en neie 
kënnt – dee verzweifelt 10 Joer laang, 
10-12 Joer laang versicht huet, Betriber 
hei op Lëtzebuerg ze bréngen. Dat ass 
hautdesdaags hei am Land net méi esou 
einfach méiglech. Ech mengen Dir wësst 
dat alleguerten, wéi déi global Economie 
makro-ekonomesch fonctionnéiert, wou 
déi multinational Firmen higinn an esou 
virun. Ech mengen dat wësse mer alle-
guerten an dofir mengen ech, dat et 
schéi gesot ass, mir brauchen nei Indus-
triebetriber. Ech soe just, bréngt eis se! 
Weist eis, wéi dat geet! Ech hu kee Pro-
blem domat, wann do eng Industrie 
kënnt, déi Aarbechtsplaze schaaft am 
klasseschen Industrieaarbechterberäich. 
Wann ee mer dat bréngt, tant mieux. Mä 
ech gesi gréisser Schwieregkeeten, dat an 
dësen Zäiten ze maachen. Mä all déi aner 
Saachen, déi mir elo maachen, déi ginn 
an déi richteg Richtung. All déi aner 
Mesurë ginn an déi Richtung an déi 
bedeiten eng offensiv Beschäftegungs-
politik.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Huss. Mir kéimen dann zu 
der Madame Spautz.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Kolle-
ginnen a Kollegen, ech wéilt op e puer 
Froen oder Bemierkungen äntweren déi 
da mat menge Ressorten ze dinn hunn, 
respektiv en Deel wat dann och nei ass a 
mengem Ressort. Ech géif ufänke mat de 
Gemengefonge wou e puer Froe gestallt 
gi sinn zu deenen ech wëll Explikatioune 
ginn. Ënner anerem war d‘Fro gestallt gi 
firwat de Projet Eck Brill-Strooss/Spoo-
Strooss esou laang dauert bis en endlech 
realiséiert ginn ass. Ech denken, datt ech 
am Virfeld do schonn e puer mol driwwer 
geschwat hunn. Mir hunn et do mat 
engem Prozess ze dinn. Dee Bau ass net 
esou weider gaange wéi e sollt. Déi Leit 
déi virdrun an deene Gebailechkeete 
waren, hu refuséiert eraus ze goen. Mir 
sinn um Geriicht mat hinnen. Jee, also 
esou Saache passéieren och ëmmer erëm. 
Ënner anerem war genau datselwecht 
mat dem Haus vun de Bierger, Eck Spoo-
Strooss wou elo de Grondstee geluecht 
ginn ass. Wou mer ganz laang Problemer 
hate fir do unzekommen, well och do 
Problematike waren a wou dat Haus 
ofgerappt ginn ass, Asbest fonnt ginn ass, 
wat huet missten extra entsuergt ginn. 
An op där anerer Säit mer Problemer hate 
mat engem vun den Noperen dee fir eis 
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fir d‘éischt d‘Haus wollt verkafen, dunn 
nees net méi an esou weider. Wat da 
leider  ëmmer esou Projete verzögert. Dat 
ass net schéin. Mir kennen dat vun der 
Jean Jaurès Schoul. Hat 4 Joer laang 
verzögert, well do Faillite waren. Mä dat 
sinn Erklärunge firwat heiansdo kënnen 
esou Projete verzögert ginn.
An et ass gefrot ginn no dem Centre 
Albert Schweitzer, wou am Budget Etu-
deskäschten dra stinn. De Centre Albert 
Schweitzer soll e Logement encadré fir 
eeler Leit ginn. Ech brauch kengem e Bild 
ze molen a mir hunn et elo oft genuch 
gelies an deene leschte Wochen a Méint, 
datt d‘Präisser bei Servior esou horrend 
sinn, datt d‘Leit sech dat einfach net méi 
leeschte kënnen. Wat mir hinnen iwwre-
gens och scho selwer matgedeelt hunn 
am Kader vun der Entrevue déi mer 
haten. An datt eng Rei Leit wierklech 
uge wise sinn op aner Hëllefen. A mir 
wëllen aus dem Centre Albert Schweitzer, 
deen nach mat dat eenzegt Gebai ass hei 
zu Esch wou e Lift dran ass, awer net 
genuch adaptéiert ass fir déi Projete wou 
mer wëllen, wëlle mir do en Haus maa-
che fir eeler Leit, wat dann och muss 
d‘Konzept ausgeschafft ginn. Och do ass 
elo schonn e klenge Grupp zesummen. 
An et ass net nëmmen de Konzept, mä et 
geet jo och drëms, wéi baue mer dat ëm 
fir datt et och fir déi eeler Leit an deem 
Mooss dann och accessibel ass. Parallel 
dozou gehéiert jo dann och no beim 
Spidol  Infrastrukturen och mat Kanner an 
der Géigend. Konzepter Al a Jonk zesum-
men. Also all déi Saache wäerten do mat 
berücksichtegt ginn. A wéi den Här Huss 
virdru gesot huet, wäerten och hei déi 
Saachen an den zoustännege Kommis-
siounen natierlech och diskutéiert ginn. 
Deen anere Logement encadré vun deem 
geschwat ginn ass, oder Froe gestallt gi 
sinn, dat ass dat Haus wat vum Abrisud 
wäert geleet ginn. Dee Bau ass bal fäer-
deg. Mir kënnen Ufank nächst Joer an 
d‘JP Michels Strooss déi éischt Awunner 
eraplënneren. Dir wësst, datt et am Fong 
geholl, ech soen en 2Phasenhaus ass fir 
Leit déi am Abrisud sinn a keng Wunn-
méiglechkeeten hu fir déi iwwergangs-
méisseg an dat Haus eranzehuelen, a 
kleng Studioen, ier mer da kënne kucke 
fir se soit op de private Wunnengsmaart 
oder an eng Gemengewunneng kënnen 
eranzehuelen. 
Et ass eng Fro opkomm zu den Taxen am 
Kader vum Pacte Logement. Och do den-
ken ech hat ech schonn informéiert 
gehat, datt mer en Aarbechtsgrupp hunn 
dee sech och scho méi wéi eng Kéier 
getraff huet fir ze kucke wéi gi mir ëm, 
wéi informéiere mer d‘Leit doriwwer. Well 
Dir jo wësst, datt déi Stadter dat wollten 

aféieren an dat verworf ginn ass, esou 
wéi si virgaange sinn. Mir hunn elo e Wee 
fonnt wéi mir d‘Leit informéieren. Fir 
d‘éischt informéieren, a wéi mer se dann 
doriwwer an enger zweeter Phas och, wa 
se eis déi Äntwerte net ginn, kënnen 
taxéieren. Dat wäert Ufank d‘nächst Joer 
och stattfannen. An dat wäert och an där 
zoustänneger Kommissioun déi et jo nei-
erdéngs och gëtt – an do gesitt Dir wéi 
wichteg eis dee Punkt do ass, d‘Commis-
sion du logement, mir hunn eng nei 
Kommissioun do gerënnt – och mat vir-
gestallt an diskutéiert ginn. Dat wäert fir 
2012 de Fall sinn. Dat heescht  ganz 
kloer, mir wäerten net-occupéierte Wunn-
raum hei zu Esch taxéieren. Dat war scho 
méi laang ugekënnegt a kënnt elo an 
d‘Endphas vun der Realiséierung. 
Nei Sozialwunnengen. All Joers sinn am 
Budget Zommen ageschriwwen, ass Geld 
ageschriwwe fir Haiser, respektiv Wunn-
engen, mir hunn elo éischter Haiser kaaft. 
Fir déi kënnen ze kafen. Dat geet mol méi 
a mol manner gutt. Well Dir wësst, datt 
et och heiansdo schwéier ass, datt do -
matter spekuléiert gëtt. Datt probéiert 
gëtt, wa Leit wëssen datt d‘Gemeng han-
nendrun ass, d‘Präisser an d‘Luucht ze 
dreiwen. An op dee Wee wëlle mir net 
matgoen. Mir hunn awer, elo muss ech 
soen, zënter enger Rei Méint, eng flott 
Erfahrung mat Leit déi sech zum Beispill 
bei eis mellen a soe mir wëllen eist Haus 
verkafen, well mir sichen eppes méi klen-
ges. An do dréit da schonn einfach 
d‘Ukënnegung vun e puer Saache Friich-
ten. Mir wëllen der Gemeng et ubidden, 
a kucke wou aneschters kënnen hinner ze 
goen, respektiv hëlleft Dir eis. An dat 
denken ech, ass e Wee dee flott ass, ouni 
an déi ganz Maschinnerie vun der Speku-
latioun eran ze kommen. Iwwregens war 
dat jo e Grond firwat dat esou laang bei 
dem Haus vun de Bierger, wat dohinner 
kënnt, et gedauert huet well do massiv 
spekuléiert ginn ass an eis déi niewendru 
jo d‘Haiser zum duebele Präis wollte ver-
kafen. An op dee Wee gi mer net mat. 
Also do kann et dann och heiansdo ee 
Moment daueren. En plus well mer versi-
chen an alle Quartieren hei zu Esch  Haiser 
ze kafen, datt keng Getthoen entstinn an 
do ass mol méi a mol manner d‘Diskus-
sioun  iwwert d‘Präisser natierlech e 
grousse Problem.
Wunnen och, kann ech Iech soen, dat 
d’Konzept vum Architekt wat den neien 
Abrisud ugeet, fäerdeg ass. Do gëtt 
d‘nächst Joer och ugefaange mat bauen, 
esou datt mer dann endlech och no joere-
laangen Diskussioune wou de Ministère de 
la Santé, an ech muss et ëmmer erëm 
betounen, ausgeklommen ass, mer dann 
elo kënnen ufänken do de Foyer ze bauen. 

Vläicht och e kuerzt Wuert dozou, wou 
gesot gëtt, Dir kritt net esou séier Är 
Wunnenge renovéiert wéi Dir dat wëllt, 
de Réalisé ass méi kleng. Och dat kann 
ech esou net stoe loossen. Mir hunn eng 
ganz Rei Projete wou ganz Bléck vun 
Haiser  musse geraumt ginn, also geplën-
nert ginn, a wou mer deene Leit net 
kënne  soe mir setzen Iech op d‘Strooss, 
mä mir mussen Iech an aner Wunnengen 
huelen en attendant datt dat fäerdeg 
gëtt. Ënner anerem ass zum Beispill eng 
Saach wou mer am Moment amgaange 
sinn och ze hëllefen, a wou mer dann 
herno och Géigeleeschtung kréien, déi 
zwee Haiser déi zur Locatioun vun der 
Société nationale des habitations à bon 
marché hei zu Esch bestinn. Déi gi vun 
hinne renovéiert a si hunn eis gefrot fir 
hir Leit bei eis eranzehuelen, well déi och 
näischt aneschters hunn a si kommen eis 
duerno entgéint. Mir huelen déi Leit 
eran, si kommen eis duerno entgéint an 
huele Leit vun eiser Lëscht eriwwer an 
hiert Gebai, wa mir  der musse renovéie-
ren, respektiv se sinn och bereet der do 
fest bei sech wunnen ze loossen. Also och 
do ass dat eng flott Zesummenaarbecht 
mat hinnen. Dat erkläert awer heiansdo 
firwat dauert et e Moment méi laang, 
well dann an engem ganze Block muss 
Waasser, muss alles erausgerappt ginn, 
muss de Stroum frësch gemaach ginn a 
mer d‘Leit jo awer net einfach kënnen op 
d‘Strooss setzen. 
Et ass eng Bemierkung komm gewiescht, 
datt net vill wat d‘Seniore géif ugoen, am 
Budget wier. Bon, ech gesinn net esou 
richteg wéi een do verschidde Saache 
kéint am Moment definéieren, well mer 
gesot hunn, mir maachen hei zu Esch e 
Senioreforum. An de Senioreforum soll all 
Beräicher, esou wéi beim Jugendkommu-
nalplang oder Jugendforum, all Beräicher 
hei zu Esch betreffen, wou déi eeler Leit 
hei zu Esch betraff sinn dovunner. Ech 
hunn elo ee Beispill genannt, Logement 
encadré. Mä dat geet jo net nëmmen 
dorëms. Et geet jo ëm e ganze Koup aner 
Saachen. Et gëtt de Sport. Awer et ass net 
nëmmen dat. Et geet och ëm Aktivitéiten. 
Et geet ëm sënnvoll Beschäftegungsméig-
lechkeeten, elo net am Sënn vun hinne 
Peie ginn, awer sënnvoll och op anere 
Wee Beschäftegung wou se sichen, wou 
mer och alt gefrot ginn: Hutt Dir keng 
Idee wou ech mech nach kënnt iergend-
wou engagéiere fir ze hëllefen? Et geet 
drëms an deem ganze Beräich do och 
Konzepter ze entwéckelen an dat soll och 
ufänken an deem mer si froen, ähnlech 
wéi dat Ganzt gestart huet bei dem 
Jugendkommunalplang, iwwregens dat 
doten och fir d‘Kanner. Ech mengen dat 
hat ech hei awer scho gesot gehat. 
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Betreffend Jugend. Do ass méi am Kader 
dovu geschwat ginn, Chômage, respektiv 
Streetworker oder Drogen. Well ech den-
ken et geet doriwwer eraus. Mir hunn an 
eisem Koalitiounsprogramm ganz kloer 
ageschriwwen, datt méi Streetworker sol-
le kommen. Mir hunn awer och e Projet 
„Streetworker“ lafen, zesumme mam 
Escher Jugendhaus. A mir sinn eis eens gi 
mam Jugendhaus, mam Ministère datt 
déi 20 Stonnen déi do dra stinn net duer-
ginn. An datt mer dat Konzept mussen 
iwwerdenken an nei maachen. A wann et 
muss sinn, da musse mir et als Gemeng 
selwer definéieren. An dat wäerte mer 
och am Laf vum nächste Joer maachen. 
Iwwregens ass do och eng Camionnette 
virgesi fir eise Jugendservice fir kënnen a 
Quartieren ze fueren, zesumme mat de 
Streetworker, fir op déi Jugendlech duer-
zegoen, an net nëmmen drop ze waarde 
datt se sech vläicht mol mellen am 
Ju gendhaus oder am Point info jeunes 
oder wou och ëmmer. Mir mussen och 
opsichend Aarbecht maachen an dat soll 
iwwert dee Wee do geschéien a mir hunn 
do Enn Januar déi éischte Kéier och déi 
Leit zesumme fir de Projet „Streetworker“ 
ze entwéckelen. 
Präventiounspolitik am Beräich vun den 
Drogen. D‘Madame Buergermeeschtesch 
ass schonn drop agaangen, datt mer 
immens vill Infrastrukturen an Organisa-
tiounen hei zu Esch ënnerstëtzen an och 
mat hinnen zesumme schaffen, am ganze 
soziale Beräich. Och dat doten, och dat 
doten ass e Punkt dee wäert elo ganz 
aktiv mussen ëmgesat ginn. Ech weess 
net, ob iergendwéi ee mat kritt huet, am 
Hannergrond, déi leschten 2-3 Deeg wat 
a Punkto, fir et auszeschwätzen, „Fixer-
stuff“ gesot ginn ass. Déi Escher Gemeng 
huet ganz kloer Iwwerleeungen a wéi eng 
Richtung datt mir do wëlle goen a wéi 
mer dat wëlle maachen. Iwwregens och 
wéi et am nationale Regierungsaccord 
virgestallt ginn ass. A mir sinn domatter 
amgaangen. An déi Verhandlungen déi 
lafen awer mir sinn der Meenung, datt 
mer kënnen e Wuert hei zu Esch mat-
schwätze bei den Infrastrukturen, datt 
mer mengen, datt et net drëms geet eng 
Plooschter op eppes drop ze maachen, 
mä doriwwer eraus och aner Hëllefen 
unzebidden. Net nëmme plooschteren, 
dat maache mer iwwregens och bei anere  
soziale Projeten. Et geet net nëmmen 
duer einfach en Duch driwwer ze leeën, 
da gesäit kee méi wat et ass an dat 
iergendwou an en Eck ze verbannen. Mä 
eis geet et drëms datt anstänneg Konzep-
ter hannendru sinn. Iwwert déi si mer 
amgaangen ze diskutéieren a mir wäerte 
wahrscheinlech kënnen och do Ufank 
d‘nächst Joer, soen ech, Februar/Mäerz 

kënnen hei méi genau Detailer ginn. 
Deen Dossier ass och amgaangen ze 
lafen. 
Dann zu der ganzer Politik wat den 
Emploi hei zu Esch ugeet. Mir haten am 
November déi Journée Emploi gehat mat 
dem Minister Schmit. Den 12. Januar, 
wann ech mech elo richteg erënneren – 
also d‘Auswäertung ass amgaang – fënnt 
eng weider Sitzung hei mat dem Minis-
tère a mat dem Minister statt, wou et jo 
an déi Richtung soll goe wou mer gesot 
hunn, eng Charte ausschaffen, Mesuren 
iwwerkucken, iwwerdenken, neier propo-
séieren. Dat wäert weidergoen. An och 
do d‘Wichtegkeet einfach déi dës Koali-
tioun nach  eng Kéier deem Dossier gëtt. 
Et gëtt e Ressort Affaires sociales et 
emplois. Et gëtt en Emploi-Ressort mëtt-
lerweil wou nach guer net am Land exis-
téiert. Mir huelen dat ganz eescht hei zu 
Esch a wëllen doropper schaffen. Dee 
Ressort heescht net, datt dat elo e ver-
klengert Arbeitsamt ass wou mir einfach 
kënne Plazen draus maachen, mä et geet 
drëms wat kënne mir hei zu Esch u Kon-
zepter entwéckele vun de Schoulen u bis 
wäit doriwwer eraus? An och net nëmme 
fir déi Jonk, mä och fir all déi Chômeure 
mat deene mer betraff sinn, fir eis do 
Gedanken dozou ze maachen a wéi eng 
Richtung kënne mir als Gemeng do och 
Weeër matgoen oder preparéieren oder 
Projete maache fir eppes och géint d‘Aar-
bechtslosegkeet ze maachen am Kader 
hei zu Esch an an der Regioun. Awer och 
hei zu Esch, an do gëtt et och e Ressort, 
wéi gesot, an och do wäert d‘nächst Joer 
déi éischt Kommissiounssitzung sinn. 
Da wollt ech einfach doropshin de Lien 
maachen zum Schluss. 
D‘Aussoen, datt zum Beispill d‘Beschäfte-
gungsinitiativen, CIGL war genannt ginn, 
géife manner Geld kréie wéi dat virdrun 
de Fall war. Ech war leider dee Moment 
net heibannen. Also et deet mer Leed 
datt ech ee Moment hu missten eraus-
goen. Ech wollt zum CIGL grondsätzlech, 
oder de Beschäftegungsmesure grond-
sätz lech eppes soen. Mir wäerten déi 
gesinn. A wat de CIGL ugeet, hunn déi 
dëst Joer méi Geld am Budget wéi jee vir-
drun. Et wäerten eppes iwwer 15.000 € 
méi si wou se am Budget hunn an déi 
mer hinnen och accordéiert hunn, wéi 
virdrun. Wat awer ass, mir hunn déi 
lescht 3 Joer hinnen d‘Recetten ëmmer 
gelooss, obwuel an de Konventiounen 
dra steet, datt wa si Recettë maachen, se 
se eigentlech missten un eis, respektiv un 
de Stat zeréckginn. An dat hu mir net 
gemaach. Et si méi wéi 3 Joer. Mat de 
Vëloen huet et ugefaangen. D‘lescht Joer 
an och dofir steet dëst Joer méi am Bud-
get, hu mer jo mat hinnen zesummen de 

Projet „Heemelmaus“ weiderentwéckelt, 
wou si eis am Quartier Brill ënnerstëtze fir 
eng drëtt Maison Relais, well mer do esou 
vill Kanner op der Liste d‘attente haten, 
datt déi net konnten ebe vun de Maison 
Relais déi bestehend, vun der Gemeng 
profitéieren an et ass dee Projet gemaach 
ginn. Domatter, mat deene Recettes sup-
plémentaires déi se behalen, kënne si och 
Personal finanzéieren. Mir sinn awer der 
Meenung, datt mer eis mat hinnen och  
eng Kéier zesumme setze fir ze kucke fir 
dat villt Geld ze kréien, iwwer 600.000 €, 
ze kucken, inhaltlech, ob net muss, wéi 
gëtt dat esou schéin ëmmer gesot, mol 
un där enger Schrauf oder anerer ge -
dréint ginn, wou ee seet, do géif eis dat 
méi bréngen. Do kéinte mer eventuell 
méi Leit beschäftege wéi op deem Projet. 
Dat ass eng Analys déi wëlle mer einfach  
eng Kéier grondsätzlech maachen. Leeft 
et nach gutt esou? Ass et gutt? Muss 
näischt geännert ginn? Dat ass méiglech, 
awer eventuell mussen awer verschidde 
Saache geännert gi fir an eng aner Rich-
tung ze goen, besonnesch wat den héije 
Jugendchômage ugeet. Dat wëlle mer 
mat hinne maachen. Do ass eng Sitzung, 
war scho festgeluecht, huet missten 
annuléiert ginn, déi wäert och Ufank 
d‘nächst Joer stattfannen an doriwwer 
wäert Der dann natierlech hei och Infor-
matioune kréien. 
Dann hu mer nieft dem CIGL, mir hu Co-
Labor wou mer finanziell ënnerstëtzen. 
Also ech denken et sinn eng ganz Rei, 
eng nei Schaff, et sinn eng ganz Rei 
Organisatiounen. Do hu mir eis iwwer-
haapt keng Virschrëften oder Ënnerstel-
lunge vun nationaler Säit oder wou och 
ëmmer, maachen ze loossen. Déi hu mir 
scho joerelaang, ënnerstëtze mir déi. 
Ouni datt eis do eng Zack aus der Kroun 
gefall wier an déi Budgeten déi sinn och 
net verännert ginn. Dat gehéiert och alles 
mat an déi Emploi-Strategie era wou mer 
mussen eventuell dat eent oder anert 
änneren. 
Ech denken, datt den Emploi de leschte 
Punkt war. Wéi gesot, einfach nach eng 
Kéier, mat eiser Sozialpolitik brauche mer 
eis net ze verstoppen. A wéi d‘Buerger-
meeschtesch gesot huet, et gëtt gefrot 
an der Asylantepolitik, datt d‘Gemenge 
solle quoteméisseg behandelt ginn an 
Zukunft, fir datt net all Gemeng, oder 
zwou Gemenge soe mer mol, alles um 
Bockel huet. Ech hat Iech d‘leschte Kéier 
gesot gehat, et war eng Entrevue. Mir 
haten eng Entrevue bei der Ministerin 
Marie-Josée Jacobs, wou mer drop ge-
pocht hunn, datt mer méi Geld brauchen 
hei zu Esch fir eis Sozialpolitik, datt mer 
finanziell vill méi mussen ënnerstëtzt ginn 
a wou se zougesot huet. An do erhoffe 



2. Budget rectifié 2011 et budget de l’exercice 2012 / 3. Devis pour l’exercice 2012

Escher Gemengerot vum Freideg 16. Dezember 2011

68

mer eis dann d‘Friichten am Joer 2012. 
Domat wier ech fäerdeg, datt jiddweree 
ka säi Bréitchen iesse goen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Madame Spautz. Mir ginn awer 
nach net direkt eis Bréitchen iessen, well 
mir hunn nach den Här Tonnar an den 
Här Hinterscheid déi äntweren.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Jo, 
Merci . Dir Dammen an Dir Hären, ech 
kommen op déi zwee Voleten zréck déi 
ugeschwat gi sinn an déi mech méi 
concernéieren. Dat sinn d‘Schoulen an 
d‘Maisons Relais an et ass d‘Kultur. Ech si 
fir d‘éischt mol frou ze héieren, dass jidd-
wereen, mengen ech, wann et just ëm 
déi Budgetsposte géif goe vläicht de Bud-
get géif stëmmen. Well mer eis all be-
wosst si wéi wichteg d‘Maison Relais an 
d‘Schoulen an dëser Gesellschaft sinn. An 
och déi Politik wéi mer se gemaach hunn. 
Do kann een e puer verschidde Meenun-
gen hunn. Den Här Zwally seet et soll ee 
fir d‘éischt déi al Gebaier kucken an dann 
no neie Gebaier kucken. Hie schwätzt 
och vun enger Zentralschoul wat ee 
Gebai soll sinn. Dat ass an de Wierder 
alles ganz schéin, Här Zwally, mä da muss 
een och kucke wéi een dat am praktes-
chen ëmsetzt. Mir hunn hei am Zentrum 
net därmoosse vill Plaz. Dat musse mer 
eis bewosst sinn a mer wëssen awer alle-
guerten hei, dass mer eng Zentrums-
schoul brauchen. Mir wëssen och dass 
mer Terrain hunn, wat den Här Baum eis 
rappeléiert huet, am Neiduerf, mä dat ass 
awer net den Zentrum vun Esch. Och 
wann d‘Buergermeeschtesch do wunnt a 
vläicht nach aner Memberen. 
(Gelaachs)
Och nach aner Memberen aus dem 
Conseil, ass fir mech a fir eis alleguerten 
den Zentrum nach ëmmer do wou mer 
elo sëtzen a vläicht net onbedéngt am 
Neidierfchen, wat e ganz schéine Quar-
tier ass. Esou dass mer dovunner ausginn, 
dass mer effektiv eng Zentrumsschoul 
wäerte bauen an den nächste Joeren an 
de Budget duerfir agesi hu fir déi Etude 
fäerdeg ze maachen déi lafen. An et si jo 
och Projeten déi all hei bekannt sinn a 
wou ech net drop zeréckkommen. 
Mir hunn awer och eppes gemaach wat 
bis dato nach net existéiert huet. Mir 
hunn eng Schoul gebaut an engem Quar-
tier wou nach keng Leit gewunnt hunn. 
Mir hunn dat express gemaach, well mer 
mol  eng Kéier wollten d‘Infrastruktur do 
stoen hunn éier mer d‘Awunner do hunn. 
An dat ass d‘Schoul an den Nonnewisen. 
Déi déi op der Ouverture waren, wësse  
jo wat dat e flott Gebai ass mat allem  
wat dozou gehéiert, enger Piscine, enger 

Maison  Relais an esou weider. Mir fueren 
awer och mat eiser Erneierung vun exis-
tente Schoulraum virun. An et ass elo e 
puer mol ervirgehuewe ginn, notamment 
vun der Madame Buergermeeschtesch, 
dass mer do vum Stat a vum Ministère 
keen een Centime bäikréien. Dat ass alles 
à charge vun der Gemeng, well beste-
hende Schoulraum moderniséieren, ass 
net prévu dass een do finanziell aus der 
Stad gehollef kritt. An dat gëllt fir 
d‘Brouch-Schoul wou en neien Turnsall 
muss gebaut ginn an den nächste Joeren. 
An der Dellhéich-Schoul wou eng Fassad 
kënnt a wou Moderniséierung kënnt an 
och fir déi aner Schoulen. A fir de Brill ze 
entlaaschten hu mer eben déi kleng 
Quartier-Schoul gebaut, dass dat soll wei-
der esou goen.
D‘Maison Relais, mengen ech, huet keen 
ervirgehuewen oder keen eng Kritik 
gehat. Ech mengen dat kann een och 
net, wann ee gesäit, dass mer vun Null 
wéi et ugaangen ass op de Moment 11 
Maisons Relais hei zu Esch hunn an dat 
wäert an den nächste Joeren an deem 
Sënn weidergoen. 
Ech kommen dann op den zweete Volet, 
dat ass d‘Kultur. Do sinn ech och frou, 
dass kee kritiséiert dass d‘Kultur esou en 
décke Volume am Budget fir 2012 virge-
sinn huet. An dat ass net nëmme well 
den Theater 50 Joer feiert, mä dat ass am 
Kader vun eiser Kulturpolitik wéi mer se 
elo zënter deene leschte Joere gefouert 
hunn, a wéi mer se och wëlle weider-
féieren. D‘Madame Bofferding ass drop 
agaangen. De Mérite culturel geet wei-
der. D‘Bicherdeeg hu mer zënter Joeren. 
Et kann een d‘Konzept iwwerdenken. Et 
soll een et och iwwerdenken an ech pro-
poséieren dass déi nei Kulturkommissioun 
do matschafft. Datselwecht ass fir de 
City-Magazine. Mir wëssen, dass d‘Publi-
citéit wéi an allen Domainer, och an der 
Kultur en extrem wichtege Punkt ass. Dat 
kascht natierlech schrecklech vill Suen. 
Ech erënneren ëmmer drun, dass d‘Phil-
harmonie e Budget huet fir d‘Publicitéit, 
an déi geet wäit, an déi ass och gutt 
gefouert, mä dat ass e Budget dee mir eis 
senger Liefdag net kënnen erlaben an net 
wäerte kënnen erlaben, wat schued ass 
well et ass extrem wichteg. 
Mir hunn d‘Casa d‘Italia. Do ass och prä-
zis gefrot gi wat do dann elo soll dra-
kommen. Ech mengen do war en dräi-
facht Zil wat mer verfollegt hunn. Éisch-
tensmol wollte mer net, dass déi Casa 
d‘Italia, déi vun den italieneschen Awan-
derer bezuelt ginn ass fir gebaut ze ginn, 
wollte mer net dass iergendeppes do sollt 
geschéien. Datt Iergendeppes kënnt goe 
vun engem McDonald, deen do dra 
komm wier, iwwer ofrappen oder ech 

weess net wat. Dat war mol dat aller-
éischt Zil. Dat zweet Zil war, wéi mer 
wossten, dass mer e Kulturhaus sollten 
dra maachen, fir ze kucke wat mer dra 
kënnte maachen. An dat drëtt Zil war, fir 
ze versichen doduercher eis Schoulen e 
bëssen ze désencombréieren, well mer 
wëssen alleguerten, dass an de Kellere vu 
bal all eise Schoulgebaier Veräiner sëtzen 
déi net ideal do sëtzen, weder fir d‘Schoul 
nach fir de Veräin selwer. An doropshin 
hu mer da versicht en Tri ze maachen. 
Mer konnten och net lauter Museks-
veräiner  do drasetzen, well dat wier 
wahr scheinlech eng Kakophonie gi wa 
mer nëmmen där gehat hätten an duerfir 
hu mer eis gëeenegt an déi Veräiner déi 
concernéiert sinn, waren all mat op eng 
Visite des lieux a waren all mengen ech, 
begeeschtert. Et sëtzt jo eng Presidentin 
hei vun engem vun deene Veräiner, dat 
ass da wéi mer all wëssen um Rez-de-
chaussée an am Keller d‘Harmonie muni-
cipale déi de Gros kritt. Mir hunn de 
Cercle artistique vun Esch. Mer hunn d‘Li-
bre pensée, well mer wëllen eng Devan-
ture hunn déi op ass a wou net Rollueden 
erof sinn de ganzen Dag bis Owes d‘Ve-
räiner kommen. Mer hunn en souvenir 
vun deem wat et war, hu mer een italie-
nesche Veräin wëllen halen. Dat ass 
d‘Union des femmes italiennes. Mir hunn 
den Escher Liewensfrou, a mir hunn nach 
e Museksveräin, dat ass den Ensemble à 
plectre deen aus der Brouch-Schoul da 
fort kënnt an eis Casa d‘Italia. An dat alles 
soll sech abannen an dee Carré culturel 
vun deem mer schonn esou vill geschwat 
hunn. 
E lescht Wuert, dat ass 50 Joer Theater 
Esch. An Nuit de la culture, déi Idee ass 
opkomm d‘lescht Joer wéi den Theater 
erëm Ouverture gefeiert huet. Den Här 
Zwally huet gesot, oder nee ech mengen 
et war den Här Baum, mer solle kee Bei-
spill vun der Stad Lëtzebuerg maachen, 
mä... Nee, et war den Här Zwally pardon, 
mä mir maachen dat net, well et gëtt 
nach kee Beispill, Här Zwally. Et gëtt eng 
Nuit des musées an der Stad, mä et gëtt 
keng Nuit de la culture. Déi ass eppes, 
wéi esou Villes wat mer hei zu Esch pro-
béieren, eppes Neits. Dat heescht mir 
wëllen all eis Kulturinstitutiounen deen 
Dag mobiliséieren, an et waren eng Partie  
Versammlunge schonn. An natierlech, 
den Haaptakzent dat ass de 26. Mee, et 
ass op den Dag genee wou den Theater 
50 Joer feiert. An do muss ech awer dem 
Här Baum eng Remarque maachen. Dat 
ass mäi Schlusswuert. Ech si ganz ent-
täuscht, dass den Här Baum, wou ech 
iwwerzeegt sinn, dass hien all Joer den 
Theatersprogramm studéiert an och an 
den Escher Theater geet, dass deen da 
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seet, mir hu keen europäeschen Niveau a 
mir hu keen...“

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Dat hunn 
ech och net gesot!“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Dach.“

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Ech hu gesot, 
net ee vun de renomméiertsten.”

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Dach, 
dat hutt Dir gesot, kee renomméiersten 
Theater vun Europa, esou hutt Dir et 
gesot an do sinn ech ganz enttäuscht, 
well ech bréngen Iech fir an engem 
Gemengerot ëm de 50. Gebuertsdag, 
bréngen ech Iech mol eng Lëscht mat 
vun allen Acteuren déi mir an deene 50 
leschte Joeren ënnert all eisen Theaters-
direkteren haten an do kann ech awer 
nëmme soen, dass ech net mat Iech 
d‘accord  sinn, well dat léist sech absolut 
op engem europäeschen Niveau weisen. 
A mer wëllen och an deem Stil virufueren 
an alle Sparten. A Ballet, an Oper, an 
Theater, an däitschem Theater, a franséi-
schem Theater, a Lëtzebuerger Theater 
an an internationalem Theater an an 
deem Sënn wëlle mer weiderfueren a mer 
wëllen an eisen Aen deen renomméierten 
Theater viruféieren. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci och eisem Kultur- a Schoulschäf-
fen. An da kéime mer zu dem leschten 
Intervenant vum Schäfferot, dat ass eisen 
Här Schäffen Hinterscheid.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci fir déi zwee Ressorten oder dräi 
Ressorten déi wou een awer zesumme 
gemëscht ass, Infrastrukturen, Voirie, 
Mobilitéit, d‘Accessibilitéit an en zweeten 
de Sport. Erlaabt mer vläicht mam Sport 
unzefänken. Do ass hei gefrot ginn, wou 
si mer dru mat deem Projet vun der Len-
tille Terres Rouges. Also d‘Situatioun ass 
déi dass mir waarde wéi dee Poker, géing 
ech mol soen, tëschent dem Proprietaire 
vum Terrain an dem Promoteur de 
Moment ausgeet. Mir sinn awer och de 
Moment mat der FLF a Kontakt fir ze 
kucke wéi wäit dass d‘FLF do Co-Sponsor 
gëtt, eventuell un esou enger Infrastruk-
tur iwwert d‘UEFA an och de Ministère 
des sports ass ganz staark drun interes-
séiert an huet och scho seng Participa-
tioun zougesot, esou dass mir nach 
ëmmer un dee Projet gleewen. Iwwer 
kuerz oder laang musse mir vläicht  eng 
Kéier do déi Ënnerstëtzung ginn, a sief et 
nëmmen dass mer vun eisem Hoheits-
recht Gebrauch maachen als Gemeng 

wat d‘Flächennotzung ugeet a gegebene-
falls  eng Kéier selwer e PAP stëmmen an 
domat d‘Affectatioun vun deem Site defi-
nitiv festleeën an déi Richtung wéi mer 
eis se virgestallt hunn. Well ech mengen, 
et ass jo net nëmmen iwwert dee Fuss-
ballstadion riets gaangen. Et ass och 
iwwert eng Schoul an iwwer aner Aktivi-
téite riets gaangen. 
Bon, wa gesot gëtt et gëtt net genuch an 
den Halesport investéiert hei, da wéilt 
ech dat ganz staark nuancéieren. Wat Fait 
ass a wat eng Realitéit ass, dat ass datt eis 
eng grouss Hal zousätzlech feelt, mat 
Zuschauer reng fir kënnen Handball, Bas-
ket ze spillen an enger adaptéierter, mo-
derner Hal. Do si mer mat d‘accord. Mä 
fir ze soen, et wär guer näischt an den 
Halesport investéiert ginn, da géing ech 
all déi Leit déi nach net d‘Geleeënheet 
haten awer invitéieren  eng Kéier an den 
Turnsall an an de Sportkomplex vun der 
Nonnewise-Schoul ze goen an da gesäit 
een och, wann een net direkt ausgewisen 
an engem Sportbudget investéiert, awer 
an den Halesport investéiert ginn ass. An 
déi zwou rezent Schoulsportinfrastrukture 
wéi d‘Brill-Schoul, wéi d‘Nonnewise-
Schoul, also dat sinn awer wierklech ganz 
modern Halen, Sportshale fir Sport do 
kënnen dran ze dreiwen. An et ass och 
net vun ongeféier, dass dofir de Ministère 
des sports co-subventionéiert, fir dass déi 
Infrastrukturen och de Veräiner zur Ver-
fügung gestallt ginn, mä dat anert ass 
ganz evident, dass mer déi Hal och  eng 
Kéier brauchen an do hu mer jo kloer 
Aussoen an der Schäfferotsdeklaratioun 
gemaach.
Dir hutt awer och vergiess, an do si jo 
d‘Weeër dann, d‘Meenungen hei tëschent 
engem Deel vun der Oppositioun an 
engem aneren Deel vun der Oppositioun 
ausernee gaangen. D‘Beach-Volleyball-Hal 
an de Fechtzentrum deen do soll instal-
léiert ginn, dat ass och Halesport a wann 
eng Beach-Volleyball-Hal do ass, kann ee 
sécher och nach aner Sportaarten dra 
maache wéi nëmme Beach-Volleyball ze 
spillen. A gläichzäiteg géing dat och eng 
Verbesserung gi vun deene Vestiaires-
situatiounen. Esouwäit zum Sport an zu 
deem Projet.
Zu de Stroossen. Bon, et kann ee soen et 
gëtt net genuch gemaach. Ech wëll awer 
soen, dass mer der Meenung sinn, dass 
et de Moment verkéierstechnesch d‘Limit 
ass wat mer nach parallel kënne maa-
chen. Wat mer nach parallel kënne maa-
chen, a wann Dir d‘Budgete gesitt a 
wann Dir d‘Devise vun de Servicer gesitt, 
da gesitt Dir jo och ganz kloer wat fir 
d‘Joer 2012/13 virgesinn ass, a souwuel 
wat d‘Infrastrukturen ugeet wéi wat d‘Re-
vêtement en surface ugeet. E grousse 

Projet deen am Raum steet an deen eis 
vill Kappzerbrieches wäert maachen, dat 
gëtt de Giratoire zu Lalleng. De Giratoire 
zu Lalleng deen ausgeschriwwen ass a 
wann deen ugefaange gëtt, da jomere 
mer op eng Kéier, wéilt ech behaapten, 
dass mer ze vill an de Stroossen, am 
Stroossebau maachen, well dat gëtt e 
ganz komplexe Projet. Mä mir sinn am-
gaang mat der Bieleser-Strooss. Mir sinn 
amgaang mat der Victor Hugo-Strooss. 
Mir si mat allen eise Stroossen amgaang. 
D‘Jean-Pierre Michels-Strooss ass genannt 
ginn. D‘Jean-Pierre Michels-Strooss ass ee 
vun deene komplexte Stroosseprojeten 
dee mer an Esch hunn. Net nëmme 
wéinst deenen Infrastrukture wéi se dra 
leien, an dass fir d‘éischt déi nei Infra-
strukturen hu misste geluecht ginn an do 
Stéck fir Stéck fir Stéck déi al Infrastruk-
turen ofgeklemmt ginn an déi ugeschloss 
ginn, mä d‘Jean-Pierre Michels-Strooss 
ass och komplex wéinst hirer verkéiers-
technescher Situatioun. Mir hunn do eng 
Kräizung mat enger Haaptachs fir aus 
Esch eraus, d‘Bieleser-Strooss. Mir hunn 
de Lycée Hubert Clément mat senge 
Schoultransporter. Mir hunn hannendrun 
d‘Spidol leie mat senger ganzer Komple-
xitéit. Mir hunn hannendrun d‘Léon Metz 
Strooss leie wou d‘Sudgaz an d‘Pomp-
jeeën en Accès brauchen. Also et ass guer 
net esou einfach fir déi Strooss ähnlech 
wéi d‘Kanalstrooss vu vir bis hannen ze 
maachen. Also dat geet technesch net an 
der Jean-Pierre Michels Strooss, vun der 
Situatioun am Buedem ofgesinn. 
Hei ass gefrot gi fir e Programm ze kréie 
wéi d‘Escher Stroossen an deenen näch-
ste Joere renovéiert ginn. Ech wëllt et mol 
resuméieren. Een Drëttel vun eise Stroos-
sen ass schlecht. Een Drëttel ass an 
engem intermediairen Zoustand. An een 
Drëttel ass an engem gudden Zoustand. 
An et kann ee soen, dass esou an engem 
10joeres Rhythmus d‘Stroossen ëmmer 
no hanne réckelen. Dat heescht, déi déi 
haut an engem intermediairen Zoustand 
sinn, si wa mer déi elo schlecht si sanéiert 
hunn, dann an engem schlechten Zou-
stand. An esou rutscht dat permanent 
virun a mir wëllen elo der Verkéiers- an 
der Infrastrukturkommissioun e Projet, 
also e Plang virleeën, wéi déi nächst 
Joeren  d‘Stroossen hei solle sanéiert ginn, 
an dass ee wierklech aus der Froestellung 
eraus, aus der Problematik eraus net 
nëmme budgetär, mä och verkéierstech-
nesch, wéi een d‘Mobilitéit an Esch kann 
awer trotz engem intensive Schaffen an 
den Infrastrukturen an de Stroossen, net 
kollabéiere loossen. Well d‘Mobilitéit an 
d‘Accessibilitéit hei zu Esch ass och e Fac-
teur vun Attraktivitéit. Net nëmme fir déi 
Leit déi hei wunnen, mä och fir déi Leit 
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déi op Esch kommen an de Commerce 
kommen, an duerfir musse mer do mat 
deem néidege Fangerspëtzegefill dru 
goen. An ech sinn och iwwerzeegt, dass 
mer do an der Zesummenaarbecht mat 
eiser Kommissioun a mat eise Servicer 
sënnvoll Léisunge kréien. 
Da wëll ech nach op ee klenge Punkt 
agoen deen hei och ugeschwat ginn ass, 
iwwert de Bus, deen tripolare Bus fir en 
emol esou ze nennen. Deen tripolare Bus 
steet näischt am Budget, well deen drëtte 
Pôle jo och nach net do ass. Deen drëtte 
Pôle commercial net do ass, mä de Mo-
ment hu mer zwee Pôles commerciaux 
an déi sinn, déi sinn an engem Véierel-
stonnentakt haut ugeschloss. D‘Linn 4 
vum TICE fiert am Véierelstonnentakt vun 
der Gare vum Zentrum op Belval. D‘Eise-
bunn fiert am 20minuttentakt vun Esch 
Gare op Belval. Et fiert eng Linn hannen 
op där anerer Säit an engem Véierelston-
nentakt iwwer Belval Homecht, Richtung 
Bieles. Also Belval an Zentrum sinn de 
Moment iwwert den ëffentlechen Trans-
port performant ugeschloss. Dat anert ass 
natierlech noutwenneg wann deen drëtte 
Pôle commercial do ass. A spéitstens 
wann de Groupe Cactus ufänkt ze bauen, 
da wäert dee Bus och fonctionnéieren.
Zu de PPPen zu den Déifgaragen. Et ass 
esou, dass déi Garage hei, de Parking hei 
a sengem Businessplang läit, an dass 
deen elo iwwer kuerz oder laang keen 
Defizit an och keng Garantie de recettes 
méi wäert sollicitéieren. De Parking Brill 
fonctionnéiert nach net esou. Mir hunn 
awer an deem leschte Gemengerot déi 
éischt Mesurë geholl fir de Parking Brill 
och un d‘Fonctionnéieren ze kréien. An 
deem Sënn, dass mer de Viaduc ganz 
payant gemaach hunn. Mir hu virun 
enger Rei Méint hei d‘Taxereglement 
gestëmmt fir d‘Parkings en surface. Dat 
wäerte mer och elo applizéieren, well de 
Parking Brill ass elo do. Also et gëtt 
eigentlech keen Argument fir weider an 
der Surface méi bëlleg ze fonctionnéiere 
wéi am Sous-terrain. A wann ech kucken, 
wäert dat eng Balance ginn tëschent 
deem wat vu Recetten duerch d‘Park-
raum bewirtschaftung an der Oberfläch 
erakënnt. Wa méi erakënnt gëtt gläichzäi-
teg och eng Verbesserung vun der Aus-
laaschtung vun de Parking sous-terrain 
an da geet iergendwou d‘Gesamtrech-
nung net op. Et kann een net nëmmen 
dat eent ouni dat anert gesinn. Mir mus-
se kucken déi Recetten déi mer duerch 
d‘Parkraumbewirtschaftung an der Ober-
fläch kréien, an déi géint d‘Dépensen an 
d‘potentiell Garantië setzen déi mer hu 
bei de Parkhaiser. Fir ze soen d‘Privatiséie-
rung vun de Bënëfisser an d‘Sozialiséie-
rung vun den Defiziter, dat stëmmt esou 

net. Dat stëmmt esou net, well wann Dir 
d‘Konventioun gelies hutt, dann hutt Dir 
gesinn, dass spéitstens dee Moment wou 
mer an d‘schwaarz Zuele kommen, an de 
Parkhaiser d‘Gemeng och Recettë ginn 
an dass d‘Recettë gedeelt ginn. D‘Recettë 
gi gedeelt, also de Bënëfiss vun de Park-
haiser gëtt gedeelt an duerfir musse mer 
eng ...“

Marc Baum (DÉI LÉnK): „Ginn d‘Defi-
ziter net gedeelt?“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP):  
„Dach den Defizit gëtt dahingehend och 
gedeelt well dat wat elo duerch eis Park-
raum bewirtschaftung an der Oberfläch 
net an d‘Parkhaiser erakënnt an dat kënne 
mir selwer steieren. Mir hunn d‘Instru-
menter hei. Mir hunn d‘Instrumenter hei 
an déi bestinn an eise Reglementer 
iwwert d‘Oberflächenparken. Mir hunn 
et hei zu Esch schonn  eng Kéier fäerdeg 
bruecht, dass ee quasi an d‘Faillite gaan-
gen ass mat engem Parkhaus um Ken-
nedy, wou duerno awer an der Oberfäch 
an am Stadbild ronderëm d‘Parke fräi 
bliwwen ass. Jo, da geet keen an e ge -
bührepflichtegt Parkhaus parken. Also 
mir musse ganz kloer déi Politik weider-
féieren, dass d‘Parken an der Oberfläch 
genau esou deier muss si wéi d‘Parken 
am Parkhaus an dass de Bënëfiss vum 
Parken am Parkhaus dora besteet ...
(Ënnerbriechung)
Mir musse mat deene Reglementarien déi 
mer hunn, d‘Parken an der Oberfläch an 
am Stadbild genau esou deier maache 
wéi d‘Parken am Parkhaus, an dass de 
Bënëfiss wou een huet wann een an 
d‘Park haus parke geet, dass een net an 
der Zäit limitéiert ass. Well et freet ee 
sech jo, wou ass de Bënëfiss wann ech an 
d‘Parkhaus ginn? Wann ech direkt do 
erafueren, do sinn ech net limitéiert, zäit-
lech limitéiert, do spillen d‘Instrumenter 
also net fir de Brassage vum Parkraum 
sécher ze stellen. 
Dat dozou gesot a mir wäerte ganz genee 
d‘Balance verfolge wat eis Recetten op 
där enger Säit ugeet, wat eis Dépensen 
op där anerer Säit ugeet a wat eis Garan-
tien op deem drëtte Punkt ugeet. An d‘Zil 
ass ganz kloer déclaréiert, dass dat en 
Nullsummespill am Total gëtt, fir dass 
Esch fir seng Résidente komfortabel ass 
an dass Esch attraktiv ass fir déi Leit déi 
op Esch wëlle kommen hei zu Esch an 
d‘Commercë goen, hei zu Esch wëllen an 
d‘Kulturhaiser goen an hei zu Esch wëllen 
an d‘Restaurante goen. A mir hu jo do 
ganz kloer Aussoen a ganz kloer Projeten 
am Koalitiounsaccord an an der Schäffe-
rotsdeklaratioun gemaach, an do sinn 
d‘Pisten opgezeechent a mer wäerten 

och do an Zesummenaarbecht mat der 
Verkéierskommissioun virum Summer déi 
néideg Decisiounen do huelen. 
Bon, dat ass eigentlech dee leschte Punkt 
gewiescht. Et war nach eng Fro gestallt 
ginn iwwert den Handwerkerhof. Den 
Handwerkerhof war jo e Projet vum ZARE. 
Den Handwerkerhof, dat Konzept wéi 
deemools developpéiert gi war, hat keng 
Réponse um Marché fonnt an dofir ass da 
gesicht ginn awer elo Aktivitéiten do ze 
kréien an déi an engem anere Beräich 
sinn an déi am Beräich Biotechnologie a 
Biomedezin sinn, well dee Moment de 
Wirtschaftsministère désespérément e Site  
a Méiglechkeete gesicht huet a mer gesot 
hunn, dann huele mer dofir dat dee Pro-
jet vum ZARE deen dofir virgesi war.
Ceci dit, mengen ech, hunn ech elo op 
all déi Froen déi Ressorte vun Infrastruk-
turen, Mobilitéit a Sport ugeet beäntwert 
an ech hoffen, dass ech net ze laang 
war.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Nee, Merci fir déi wichteg Explikatiou-
nen och  zu deenen dote Ressorten. Mir 
wieren dann esou wäit, dass mer kënnen 
d‘Ofstëmmung maachen. Ech wëll Iech 
nach signaléieren, dass mer wa mer de 
Budget ofstëmmen och de Cadre fermé 
dee virgesinn ass fir déi verschidde Car-
rièrë, mat ofstëmmen. Dat ass all Joer 
esou. An ech géing Iech da proposéieren, 
nom Budget direkt och d‘Motioun ofze-
stëmmen déi hei presentéiert ginn ass an 
duerno dann d‘Devisen an da si mer fir 
dee Volet derduerch.
Här Limpach, kënnt Dir wann ech gelift 
der Rei no déi eenzel Voten opruffen?
Ass et d‘accord, dass mer déi mateneen 
ofstëmmen? Jo.”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – M. 
Théid Johanns – M. Pierre-Marc Knaff 
– M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt 
– Mme Lydia Mutsch – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. André Zwally
Le Conseil Communal arrête par 10 
voix oui et 8 voix non le budget rectifié 
de l’exercice 2011 et le budget de 
l’exercice 2012. Ont voté oui: Madame 
le bourgmestre Mutsch, les échevins 
Hinterscheid, Huss, Spautz et Tonnar 
ainsi que les conseillers Bofferding, 
Codello, Hansen, Kox et Weidig. Ont 
voté non: les conseillers Baum, Ber- 
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2. Budget rectifié 2011 et budget de l’exercice 2012 / 3. Devis pour l’exercice 2012 / 4. Subside extraordinaire

nard, Goetz, Hildgen, Johanns, Knaff, 
Maroldt et Zwally.

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – M. 
Théid Johanns – M. Pierre-Marc Knaff 
– M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt 
– Mme Lydia Mutsch – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité la fixation du nombre des 
emplois des différentes fonctions du 
cadre fermé prévu pour les diverses 
carrières.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, da kéime mer zu der Motioun, voi-
là.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – M. 
Théid Johanns – M. Pierre-Marc Knaff 
– M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt 
– Mme Lydia Mutsch – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. André Zwally
Le Conseil Communal adopte à l’una-
nimité la motion suivante:
Le Conseil communal,
- rappelant la décision du 23 décembre 
2005 du Gouvernement en Conseil 
retenant «que le site de Belval-Ouest a 
la vocation d’héberger, en tant que 
site unique, l’Université du Luxem-
bourg»  et décidant ainsi «de l’implan-
tation de la Faculté des Sciences, de la 
Technologie et de la Communication 
ainsi que de la Faculté des Lettres, des 
Sciences Humaines, des Arts et des 
Sciences de l’Education et du Rectorat 
à Belval-Ouest»;
- tenant compte de l’aménagement du 
site de Belval avec les répercussions 
financières pour la ville d’Esch-sur-
Alzette;
- saluant les investissements adéquats 
et nécessaires de la part de la ville 
d’Esch-sur-Alzette sur le site de Belval 
en vue de son développement;
- considérant que l’Etat prévoit annuel-
lement une subvention dans sa propo-
sition budgétaire pour la ville de 
Luxembourg «en tant que capitale et 
siège d’institutions européennes»

invite le Collège des Bourgmestre et 
Echevins
à entamer les discussions nécessaires 
avec le Gouvernement en vue d’une 
participation financière de la part de 
l’Etat pour soutenir la ville d’Esch-sur-
Alzette en tant que ville universitaire à 
partir de l’exercice budgétaire 2014.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Da kéime mer zu den Devise fir de Bud-
getsexercice 2012.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – M. 
Théid Johanns – M. Pierre-Marc Knaff 
– M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt 
– Mme Lydia Mutsch – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve par 
12 voix oui et 6 voix non les devis pour 
l’exercice 2012. Ont voté oui: Madame 
le bourgmestre Mutsch, les échevins 
Hinterscheid, Huss, Spautz et Tonnar 
ainsi que les conseillers Baum, Boffer-
ding, Codello, Hansen, Johanns, Kox et 
Weidig. Ont voté non: les conseillers 
Bernard, Goetz, Hildgen, Knaff, 
Maroldt et Zwally.

4. Subside extraordinaire; 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, mir hunn dann nach als Punkten 
um Ordre du jour e Subside....“

zénon Bernard (KPL):  „Ech hunn e 
Problem, dass ech net ganz gutt héieren 
an ech hat elo eppes falsch matkritt. Dat 
war iwwert d‘Devisen?“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Jo.“

zénon Bernard (KPL):  „Dat ass Nee 
mäi Vote. Entschëllegt.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ah, da maache mer dee Rectificatif 
direkt. Merci. Ass kee Problem. 
Sou mir kéimen dann nach zu de Punkte 
4 a 5. Mir hunn e Subside extraordinaire 
hei drop. Ech mengen, dass mer do wäer-
ten Är Zoustëmmung dofir fannen, well 
de Service Relations publiques am Zesum-
menaarbecht mat eisen Delegatiounen 

an och mat der Ënnerstëtzung vum 
Schäfferot hat en Appel organiséiert fir en 
Don fir d‘Unicef ze maache während dem 
Mount August. Dat war genee deen Zäit-
punkt wou d‘Unicef sech massiv enga-
géiert huet, niewent villen aneren 
ONGen, fir géint d‘Hongersnout am 
Horn vun Afrika, also an Ost-Afrika virun 
allem, d‘Länner Somalia, Äthiopien an 
esou weider, fir déi ze ënnerstëtzen, well 
déi hunn eng Sécheresse wéi se et vir-
drun nach ni haten, an dat ass och haut 
nach net iwwerstanen. Insgesamt si ronn 
11,5 Mio Mënschen dovunner betraff. 
Dat ass enorm. Mir hunn do gemengen-
intern, a wann ech soe mir, da sinn dat 
virun allem eise Service Relations 
publiques an eis Personaldelegatiounen, 
eng Sensibiliséierungscampagne gemaach 
bei eisem Personnel communal an och 
beim Personnel enseignant. Duerch déi 
Campagne an och duerch d‘Generositéit 
vun eisem Personal a vun den Ensei-
gnanten, konnten insgesamt 5.105 € ge-
sammelt ginn, déi dann natierlech kom-
plett fir deen Zweck agesat ginn a mir 
hunn eis engagéiert, wéi mer dat och an 
der Vergaangenheet bei vergläichbaren 
Aktioune scho gemaach haten, fir dee 
Montant deen zustane kënnt, ze dou-
bléieren. Also nach  eng Kéier déi näm-
lecht Zomm drop ze leeën déi dann och 
fir deen nämlechten Zweck kann enga-
géiert ginn. A mir géingen Iech dofir bie-
den eis Är Zoustëmmung ze gi fir dierfe 
5.105 € ze huele fir d‘Unicef fir d‘afrika-
nesch Länner ze ënnerstëtze bei der 
Meeschterung vun hiren enorme Proble-
mer am Zesummenhang mat der Drë-
schent a mat dem Honger.
Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – M. 
Théid Johanns – M. Pierre-Marc Knaff 
– M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt 
– Mme Lydia Mutsch – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. André Zwally
Le Conseil Communal décide à l’una-
nimité d’accorder un subside extraor-
dinaire au montant de € 5.105,00 à 
UNICEF Luxembourg pour soutenir 
leur action “Lutte contre la famine à 
la corne d’Afrique”.
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5. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, mir kéimen dann nach bei eise 
Mobilitéitsschäffen, den Här Hinterscheid 
fir d‘Verkéiersreglementer.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci, vu dass mer esou vill Sitzungen 
haten elo an deene leschte Wochen, hu 
mer dës Kéier och erëm nëmmen e provi-
sorescht Verkéiersreglement fir déi Ak -
tioun do uewe bei der Stalinggrad Plaz fir 
d’Jongenheem.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Jo, d‘Madame Hildgen.“

Annette Hildgen (CSV): „Merci, 
Ma da  me Buergermeeschter. Ech wëll just 
soen, datt do eng super Saach war. Ech 
hat déi Chance fir dat do all Dag kënnen 
ze verfollegen, well ech komme jo heihin-
ner och mat engem Veräin wou ech Pre-
sidentin sinn a mir hunn eis op eis Lee 

geschriwwe fir eng Kéier am Joer e Bene-
volat ze maachen. A meng Leit aus dem 
Comité waren direkt d‘accord. Mir hunn 
hei all moies vun halwer 7 un de Kaffi ser-
véiert an et war eng onwahrscheinlech 
gutt Atmosphär an ech hätt ni geduecht, 
datt d‘Handwierksleit esou gutt an esou 
séier kënne schaffen. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
“Dat éiert Iech, Madame Hildgen, quitte 
dass mer net e Punkt ‘Divers’ hunn, mä e 
Verkéiersreglement, mä et war awer gutt 
gesot.
Ech géing dann d‘Ofstëmmung opruffen 
zu deem provisoresche Verkéiersregle-
ment.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – M. 
Théid Johanns – M. Pierre-Marc Knaff 
– M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt 

– Mme Lydia Mutsch – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les règlements de la circulation.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, iert mer dann elo e klenge Sand-
wich kënnen iesse goen – wann Dir eis 
der nach e puer iwwreg gelooss hutt, déi 
déi scho bis eriwwer waren – wollt ech 
nach vun dëser leschter Sëtzung profi-
téiere fir Iech an Äre Familljen e puer 
ganz schéi Festdeeg ze wënschen an 
natierlech elo schonn déi allerbeschte 
Wënsch vum Schäfferot fir Iech alleguer 
fir d‘neit Joer. Mir hoffen, dass mer Iech 
gesond a monter am Januar erëmgesinn. 
Loosst Iech et ganz gutt goen. Mir kréie 
ganz vill Aarbecht. Kuckt dass Dir monter 
an erholl am neie Joer erëm kommt a mir 
soen och de Vertriederinnen a Vertrieder 
vun der Press an och eise Vertrieder vun 
de Servicer alles Guddes, och eis beschte 
Wënsch a Merci dass Dir esoulaang mat 
eis zesummen ausgehalen hutt.“

1. Correspondance

Il n’y a rien sous ce point.

2. Budget rectifié 2011 et 
budget de l’exercice 2012; 
discussion et décision

3. Devis pour l’exercice 2012; 
discussion et décision

Daniel Codello (LSAP) explique que le 
premier budget d’un nouveau mandat a 
deux objectifs: Il souligne la continuité et 
trace la direction politique à prendre.
M. Codello se félicite de la nouvelle pro-
cédure budgétaire entamée suite à ses 
motions qui veut que le budget soit 
d’abord présenté aux commissions com-
pétentes, que la commission des finances 
en discute après la présentation au 
Conseil Communal et qu’elle remet ensui-
te son avis au Conseil. Un autre point fort 
de cette réforme est le fait que le Conseil 
est informé de façon trimestrielle de la 
situation financière de la commune.

M. Codello explique que le budget est le 
document le plus important traité au 
Conseil Communal. Il pense que jamais 
auparavant le budget n’a été aussi 
marqué par un sentiment d’incertitude et 
de peur face à une situation économique 
incertaine. A cet égard, il cite le Ministre 
de l’Intérieur : «Actuellement les com-
munes sont confrontées à une situation 
analogue où le budget 2011 accuse des 
plus-values probables et où le projet de 
budget de l‘État 2012 ne se présente pas 
moins bon, alors que pour 2013, toutes 
les prévisions restent très réservées et 
prudentes. Il est à redouter que les recettes 
non affectées des communes pour 2013 
n‘atteindront pas le niveau des années 
2012 ou 2011, voire même 2010».
M. Codello pense que la diminution de 
l’impôt commercial de 300% à 275%,  
en accord avec Sanem, était un signal 
im portant pour l’implantation d’entrepri-
ses sur Belval. On devra cependant ana-
lysé l’efficacité de cette mesure et il 
regrette à cet égard que le secret fiscal ne 
permette pas au bourgmestre de présen-
ter des chiffres concrets au Conseil.
M. Codello explique que le Fonds de 
dotation financière, qui est alimenté d’un 

pourcentage fixé en 1967 de l’impôt sur 
le revenu des personnes physiques, de la 
TVA et de l’impôt sur les automobiles, 
n’est plus adapté aux situations actuelles 
des communes. La Cour des Comptes 
propose de l’indexer sur le PIB. Mais 
puisqu’actuellement les recettes ordi-
naires provenant de l’Etat sont toujours 
dépendant des impôts et donc de l’éco-
nomie nationale, l’établissement d’un 
bud get reste un exercice incertain. M. 
Codello rappelle à cet égard l’importance 
d’une réforme des finances communales. 
En plus, la crise actuelle ne permet pas de 
planification financière stable.
Il salue les initiatives du collège échevinal 
en collaboration avec le Ministre du tra-
vail contre le chômage des jeunes. Il ne 
faut pas oublier qu’à Esch une personne 
sur quatre de moins de 25 ans est au 
chômage.
Ensuite, M. Codello rappelle les chiffres 
de références du budget rectifié 2011, 
qui se clôture avec un boni présumé de 
624.654.- € et du budget 2012 qui se 
clôture avec un boni présumé de 
268.000.- €. Il souligne ensuite l’impor-
tant budget d’investissement de 53,9 
mio € au budget extraordinaire 2012.

Résumé en français de la séance du Conseil communal du 16 décembre 2011
(Pour le détail des votes, veuillez consulter le texte luxembourgeois)
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Résumé en français

M. Codello est d’accord avec l’avis du 
bourgmestre de faire une analyse plus 
approfondie des dépenses du budget 
ordinaire. Il est d’avis que l’on peut rédui-
re ces dépenses sans se limiter à une dis-
cussion concernant les frais de gestion du 
personnel. Un service public performant 
nécessite une structure du personnel 
adaptée. On doit cependant aussi enta-
mer une discussion objective concernant 
la réforme administrative et faire une 
analyse de la structure actuelle du per-
sonnel et de la future demande en per-
sonnel. Cette discussion n’aura pas pour 
but une réduction du personnel mais une 
meilleure coordination entre les respon-
sables des finances et les responsables du 
personnel. A cet égard, la commission 
des finances a demandé que chaque 
question de personnel au Conseil Com-
munal soit accompagnée d’une fiche 
financière pour que chaque conseiller 
puisse ainsi juger déjà lors du vote à 
prendre de l’incidence financière de sa 
décision. M. Codello espère en tout cas 
que la réforme administrative sera discu-
tée davantage au Conseil Communal. Il 
souligne en outre l’importance des mini 
audits proposés dans la motion du 8 
décembre 2008.
M. Codello explique qu’un emprunt n’est 
pas signe d’une planification financière 
irréfléchie. L’emprunt de 15 mio € devra 
garantir le financement de nos projets 
d’investissement. Il est important dans  
la situation économique actuelle que la 
com mune garde un volume d’investisse-
ment élevée pour pouvoir ainsi relancer 
l’économie.
M. Codello souligne l’importance de nos 
participations financières aux syndicats 
intercommunaux pour pouvoir continuer 
à offrir aux citoyens un service public effi-
cace.
Il pense que le slogan du budget respon-
sabilise tous les citoyens à s’engager pour 
leur ville. La majorité politique continue à 
mettre l’accent sur l’enseignement et le 
logement et M. Codello est convaincu 
que tous les conseillers sont d’accord 
avec cette liste des priorités.
Esch a 31.003 habitants de 116 nationa-
lités différentes. La majorité (14.203) sont 
des Luxembourgeois, suivent les Portu-
gais (10.376) et les Français (1.392). Une 
politique d’intégration active reste une 
des priorités d’Esch dont vont témoigner 
en 2012 un grand nombre de manifes-
tations du pacte à l’intégration. On devra 
cependant se demander si on ne devrait 
pas prévoir la création d’un service à l’in-
tégration au sein de la commune.
En 2011, 2.545 habitants d’Esch ont 
bé néficié du RMG. Ce chiffre est alar-
mant. On doit essayer d’attirer davantage 

d’entreprises vers Esch. L’implantation de 
l’université va attirer une nouvelle caté-
gorie socio-professionnelle de personnes 
et il faut tout faire pour garantir une bon-
ne mixité sociale de la ville.
M. Codello regrette qu’au niveau des 
finances, l’Etat ne prenne pas en considé-
ration le nouveau rôle d’Esch comme ville 
universitaire. A cet égard, la majorité pro-
pose une motion:
«Le Conseil communal,
- rappelant la décision du 23 décembre 
2005 du Gouvernement en Conseil rete-
nant «que le site de Belval-Ouest a la 
vocation d’héberger, en tant que site 
unique, l’Université du Luxembourg»  et 
décidant ainsi «de l’implantation de la 
Faculté des Sciences, de la Technologie et 
de la Communication ainsi que de la 
Faculté des Lettres, des Sciences Humai-
nes, des Arts et des Sciences de l’Educa-
tion et du Rectorat à Belval-Ouest»;
- tenant compte de l’aménagement du 
site de Belval avec les répercussions finan-
cières pour la ville d’Esch-sur-Alzette;
- saluant les investissements adéquats et 
nécessaires de la part de la ville d’Esch-
sur-Alzette sur le site de Belval en vue de 
son développement;
- considérant que l’Etat prévoit annuelle-
ment une subvention dans sa proposition 
budgétaire pour la ville de Luxembourg 
«en tant que capitale et siège d’institu-
tions européennes»
invite le Collège des Bourgmestre et 
Echevins
à entamer les discussions nécessaires avec 
le Gouvernement en vue d’une participa-
tion financière de la part de l’Etat pour 
soutenir la ville d’Esch-sur-Alzette en tant 
que ville universitaire à partir de l’exerci-
ce budgétaire 2014.»
Il y a environ 580 commerces au centre 
ville. M. Codello loue la nouvelle dynami-
que de l’association des commerçants 
avec ses 350 membres. En 2011, il y a eu 
65 nouvelles entreprises et l’association 
des commerçants a su recruter 165 nou-
veaux membres. Actuellement, il y a 363 
entreprises artisanales à Esch. M. Codello 
est convaincu que cette évolution positi-
ve va encore se renforcer avec les déve-
loppements sur Belval. 
Il souligne l’importance du GECT pour les 
dossiers importants à réaliser en collabo-
ration avec les autorités françaises. Une des 
priorités sera la question de la mobilité. Il y 
aura aussi des collaborations en ce qui 
concerne la culture, le sport et le tourisme 
industriel. On devra en outre renforcer la 
cohésion sociale transrégionale et rester 
sur le qui-vive pour pouvoir profiter des 
différents fonds structurels européens.
M. Codello aimerait savoir s’il y a un 
concept définitif pour la Casa d’Italia.

En conclusion, il conseille d’entamer les 
grands projets avant 2013, année où la 
crise frappera de plein fouet notre écono-
mie ce qui diminuera la participation de 
l’Etat aux projets des communes. Le volu-
me d’investissement élevé reste la bonne 
méthode pour lutter contre la crise mais 
on devra en même temps diminuer les 
dépenses ordinaires et augmenter les 
recettes ordinaires. M. Codello félicite le 
collège échevinal pour sa politique finan-
cière intelligente et prudente.

André zwally (CSV) pense que le bud-
get démontre que la nouvelle situation 
financière a pour résultat que les capaci-
tés de développement de la commune 
touchent à leurs limites. Le budget ne 
comporte aucun élément nouveau, le 
développement stagne et on n’investit 
que dans les projets les plus nécessaires. 
Il est évident que la participation de l’Etat 
aux projets des communes va diminuer, 
bien que le Luxembourg reste avec la 
Finlande et l’Estonie le seul pays à satis-
faire les critères de Maastricht. L’Etat va 
renforcer les activités économiques pour 
créer des emplois et investir dans les 
infrastructures pour soutenir ainsi les dif-
férents corps de métiers.
M. Zwally regrette dans le budget l’ab-
sence de projets pour la création d’em-
plois dans l’artisanat et dans l’industrie.
Il pense que Belval et son développement 
économique sont primordiaux pour Esch. 
Il aimerait savoir à cet égard si les habitants 
de ce quartier se rendent au centre ville 
pendant leurs loisirs et s’il est vrai qu’une 
deuxième banque veut s’y installer.
M. Zwally n’est pas convaincu que la 
nouvelle Place de la Résistance sera 
acceptée par les habitants du quartier 
puisqu’elle ne semble pas assez fonction-
nelle. 
Il rappelle que le CSV voulait d’abord 
moderniser et adapter les immeubles sco-
laires existants avant de construire de 
nouvelles écoles. Il se demande en outre 
si le budget réservé pour les écoles suffira 
pour les projets prévus et souligne que 
son parti préfère une école centrale sur 
un site unique au lieu de plusieurs 
bâtiments.
M. Zwally souligne l’importance du concept 
du «Südspidol» pour toute la région.
Il aimerait avoir des nouvelles des diffé-
rents projets annoncés pour la lentille Ter-
res Rouges. M. Zwally craint que le déve-
loppement du crassier et de la zone ERA 
puisse ne pas progresser comme prévu 
puisque seulement 1/3 de ces terrains se 
trouve sur le territoire luxembourgeois. 
Il espère que la Nuit de la Culture ne sera 
pas un simple copy/paste de celle de la 
Ville de Luxembourg.
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M. Zwally regrette l’absence de résultats 
concrets de notre coopération transfron-
talière, ou au moins une étude qui pour-
rait démontrer l’efficacité de cette coopé-
ration. Il lui semble plutôt que chaque 
commune n’y voit en fin de compte que 
son propre intérêt.
Il regrette que la réalisation du carré 
culturel va prendre plusieurs exercices 
budgétaires et qu’un bon nombre d’asso-
ciations devront ainsi continuer à atten-
dre la mise à disposition de locaux. Il 
espère que la réalisation de ce projet ne 
durera pas 10 ans, comme le projet de la 
Villa Mousset.
M. Zwally regrette les peux de moyens 
mis à disposition du sport. Il se demande 
en outre si la simple réfection du hall 
sportif pourra répondre aux demandes 
croissantes des sports en salle.
Les coûts fixes du budget ordinaire conti-
nuent à grimper, surtout à cause des frais 
de gestion du personnel. Il rappelle à cet 
égard la proposition du CSV d’analyser 
une optimisation de l’administration et il 
espère que la réforme administrative ira 
dans cette direction.
M. Zwally pense que le fait que la quote-
part de la commune à Sudstroum tombe 
de 800.000.- € à 500.000.- €, que les 
intérêts de nos comptes courants descen-
dent de 35.000 à 10.000.- € et que la 
somme de l’impôt foncier diminue éga-
lement de 230.000.- € par rapport au 
budget rectifié 2011 donne à réfléchir.
Il souligne l’importance d’une analyse 
concernant le taux de perception de l’im-
pôt commercial.
M. Zwally craint que les impôts qui ali-
mentent le fonds de dotation soient trop 
volatiles pour faire une planification 
financière stable. Le fait qu’il ne reste 
qu’un boni de 5 mio € et ceci malgré 
une dotation de 8 mio € donne éga-
lement à réfléchir.
Le poste «Rémunération des salaires à 
tâche manuelle» passe de 2.080.000.- € à 
2.539.000.- €, la participation au SIGI pas-
se de 163.317.- € à 357.000.- €, les Mai-
sons Relais accusent une augmentation de 
1,1 mio €, les frais divers de fonctionne-
ment passent de 301.862.- € à 465.242.- 
€ et les traitements et indem nités du per-
sonnel de la Maison des Jeunes augmen-
tent de 38.000.- € à 198.000.- €.
M. Zwally demande que chaque création 
de poste soit accompagnée d’un tableau 
renseignant les frais consécutifs de cette 
création.
Il regrette que les subventions pour les 
parkings Hôtel de Ville et Brill estimées 
sur 5 ans seront de 5,6 mio €, donc un 
tiers du prêt prévu pour 2012. La charge 
optimale de ces parkings n’est malheureu-
se ment toujours pas atteinte.

Nos intérêts débiteurs augmentent de 
913.000.- € à 1.881.000.- €  tandis que 
la dotation sur le fonds de réserve dimi-
nue de 1.040.000.- € à 40.000.- € pour 
2012. Les annuités passent de 
4.124.304.- € à 5.263.000.- €, c.-à-d. 
4,8% du budget ordinaire, et se rappro-
chent de la limite magique de 5% décré-
tée par la coalition.
M. Zwally aimerait savoir pourquoi il n’y 
a aucun budget pour le Service tech-
nique, aménagement niveau Barbourg et 
pourquoi il n’y a pas de projets FEDER.
Il aimerait connaître l’affectation des 
50.000.- € pour les mesures d’urgence 
concernant la sécurité et la santé au tra-
vail.
Il pense que le projet au coin rue du Brill/
rue CM Spoo n’avance pas assez vite.
M. Zwally pense que la coalition ne fait 
pas assez d’efforts concernant la construc-
tion de logements pour étudiants, sur-
tout si on considère que ces logements 
sont remboursés à 100% par l’Etat.
Il est d’avis que l’état de nos rues nécessi-
te que leur réfection soit déclarée une 
priorité.
M. Zwally demande que l’entrée princi-
pale du Centre Albert Schweitzer soit 
adaptée aux fauteuils roulants.
Son parti ne votera pas en faveur de ce 
budget.

Taina Bofferding (LSAP) déclare 
qu’elle veut limiter son intervention aux 
volets culture et jeunesse.
Elle explique que la culture est un facteur 
important pour la conception humaine 
de notre société.
Mme Bofferding se réjouit des 150.000.- 
€ prévus pour le cinquantenaire du thé-
âtre et espère que l’on pourra offrir une 
belle fête aux citoyens d’Esch. Elle se 
réjouit également du budget pour le 
Mérite Culturel et pour le Journée du 
Livre mais pense que le concept de cette 
journée devra être retravaillé.
Mme Bofferding propose de faire une 
analyse des dernières assises culturelles et 
de désigner un thème ou même un quar-
tier comme sujet de la nouvelle édition.
Elle se réjouit de la mise à disposition aux 
associations de la Casa d’Italia mais elle 
pense cependant que la commune 
devrait d’abord analyser le vrai besoin de 
nos associations avant d’acheter des 
locaux.
Mme Bofferding a l’impression que per-
sonne ne veut prendre ses responsabilités 
concernant le Pavillon 5. De toute façon, 
on devra ou le déplacer pour le revalo-
riser ou le raser.
Elle regrette qu’il n’y pas de budget pré-
vu pour le City-Magazine et elle souligne 
l’importance d’un bon concept pour 

cette nouvelle publication qui devra ser-
vir de moyen de publicité à toutes nos 
institutions culturelles. 
Mme Bofferding se réjouit des investisse-
ments dans la jeunesse, comme p.ex. 
dans le centre de vacances à Insenborn, 
le plan communal jeunesse et la Maison 
des Jeunes. Elle met cependant en garde 
contre le risque que les générations 
actuelles vivent aux dépens des généra-
tions à venir, non seulement au niveau 
écologique mais aussi et surtout au 
niveau de l’économie.
En conclusion, Mme Bofferding cite Karl 
Marx : «Une société entière, une nation 
et même toutes les sociétés contempo-
raines ne sont pas propriétaires de la Ter-
re. Elles n’en sont que les possesseurs, 
elles n’en n’ont que la jouissance et 
doivent la léguer aux générations futures 
après l’avoir améliorée en boni patres 
familias.»

zénon Bernard (KPL) ne peut pas 
adhérer à l’optimisme de circonstance 
ambiant. En effet, les dix dernières 
années, la situation financière de la Ville 
s’est constamment dégradée. Le boni de 
l’ordinaire a diminué de 10 à 5 mio € et 
ceci bien que les recettes ordinaires ont 
augmenté de 90 à 135 mio €. Le boni du 
budget ordinaire ne fait plus que 3,7% 
des recettes ordinaires tandis qu’en 2005 
ce taux était encore de 8%. Il lui semble 
évident que l’on ne peut pas réaliser des 
dépenses de 54 mio € au budget ordi-
naire avec un boni de 5,3 mio € au bud-
get ordinaire. Il n’est donc que logique 
que nos dettes sont passées en 10 ans de 
4 mio € à 56 mio €. Si on considérerait 
nos recettes ordinaires comme PIB, on 
constaterait que nos dettes passeraient à 
42% de nos recettes ordinaires. On ne 
res pecterait donc plus les critères de 
Maastricht. Si on y ajouterait les garanties 
pour les PPPs, ce taux passerait même à 
62,2%. Si maintenant les Etats européens 
perdraient leur rating «AAA», ce qui est à 
craindre, les intérêts vont augmenter et 
on pourrait vite se retrouver dans une 
situation problématique.
A cause des deux parkings souterrains, 
l’amortissement des dettes a augmenté 
de 1,77 mio €. Les PPPs semblent une 
nouvelle méthode pour masquer l’état 
réel de nos dettes puisqu’on comptabilise 
ces montants, qui sont en fait des garan-
ties, comme dépenses réelles. Les PPPs 
sont en fait un moyen pour socialiser les 
pertes et protéger les actionnaires.
Il est évident que même les communes 
vont avoir à l’avenir des problèmes à 
contracter des emprunts puisque les ban-
ques eux-mêmes ont besoin de nouveaux 
capitaux. M. Bernard est d’avis que la 



Conseil communal du vendredi 16 décembre 2011

75

Résumé en français

commune est actuellement en train de 
dépenser tout l’argent dont elle dispose 
jusqu’en l’année 2020.
Il souligne que son parti est catégorique-
ment contre le principe de couverture 
des frais. Ce principe exempt les com-
munes de devoir se soucier de l’évolution 
des prix puisque chaque augmentation 
est déchargée directement sur les con-
som mateurs. Ces augmentations de taxes 
touchent surtout les personnes à revenus 
modestes, les chômeurs, ceux qui tou-
chent le salaire minimum et ceux qui tou-
chent le RMG. M. Bernard demande 
donc l’abolition de ce principe pour tous 
les droits fondamentaux comme l’eau, 
l’énergie et le logement. La vraie raison 
pour ce principe réside dans la volonté 
de rendre ces services plus attrayants au 
secteur privé. M. Bernard rappelle que le 
prix de l’eau a augmenté les 6 dernières 
années de 319%, tandis que les salaires 
n’ont augmenté que de 12,4%. Il pense 
que toutes ces atrocités décidées par le 
gouvernement LSAP/CSV vont pousser 
de plus en plus de gens dans la précarité.
M. Bernard est d’avis que la Ville devrait 
construire davantage de logements so -
ciaux. Il rappelle à cet égard sa proposi-
tion du principe de la location-vente qui 
permettrait aux gens de devenir proprié-
taire de leur logement sans devoir 
contracter de prêts. Il demande en outre 
l’introduction d’une taxe sur les terrains 
constructibles et les logements qui res-
tent inutilisés pour des raisons spéculati-
ves ainsi que le droit pour la commune de 
réquisitionner ces terrains et logements.
Son parti ne votera pas en faveur du bud-
get.

Mike Hansen (LSAP) a consulté les rap-
ports analytiques des années précédentes 
et a remarqué que les priorités restent les 
mêmes et que l’opposition a soutenu la 
majorité des décisions. Cette opposition 
voyait plus loin que le bout de son nez et 
éclaire l’opposition actuelle d’un mauvais 
jour. Lors de la discussion du budget, 
l’opposition devrait plutôt saisir l’oppor-
tunité pour faire des propositions d’amé-
lioration et des critiques constructives.
M. Hansen explique à M. Bernard que le 
principe de couverture des frais est régi 
par une loi et que la taxe sur la spécula-
tion qu’il a demandée se trouve déjà dans 
le budget.
Il souligne que ce sont les recettes et les 
dépenses qui déterminent le futur et 
qu’on devra à l’avenir viser moins haut, 
et ceci pas seulement à cause de la crise 
mais aussi à cause du désengagement de 
l’Etat. Il salue à cet égard la décision 
d’augmenter la réserve financière de 1 à 
5,1 mio €.

M. Hansen est d’avis qu’Esch est la seule 
commune du Sud qui accepte ses res-
ponsabilités sociales. Esch a le plus grand 
nombre de logements sociaux et dispose 
d’un abri de nuit, de la «Stëmm vun der 
Strooss» et de la «Jugend- an Drogen-
hëllef». M. Hansen se demande cepen-
dant, s’il ne serait pas grand temps que 
les autres communes acceptent elles-aussi  
leur responsabilité sociale, montrent un 
peu de solidarité et participent aux 
dépenses sociales.
M. Hansen rappelle que depuis l’an 2000 
il y a eu à Esch d’importants investisse-
ments dans l’éducation et il en est de 
même pour le budget actuel. L’éducation 
est le garant d’une ascension sociale et 
d’une égalité des chances et est en outre 
un facteur économique d’intégration. A 
cet égard, il souligne l’importance des 
crèches et des écoles à journée continue 
pour l’égalité des chances, non seule-
ment des enfants, mais aussi des parents 
et des monoparentaux. M. Hansen loue 
tout particulièrement les efforts de la 
commune pour offrir des activités sco-
laires et parascolaires aux jeunes. Cela 
renforce l’attractivité de la ville et contri-
bue à un paysage urbain vivant.
L’implantation de l’université nécessite 
une intensification de la politique de la 
jeunesse. La commune est responsable 
pour la mise à disposition aux étudiants 
de logements abordables. En 2014, lors 
de l’inauguration de la Cité des Sciences, 
la Ville disposera de plus de 288 loge-
ments pour étudiants. Pour garantir une 
bonne mixité sociale, ces logements 
de vront être répartis à travers tout le ter-
ritoire d’Esch. M. Hansen se réjouit en 
outre des importants investissements 
dans le domaine du logement.
Il souligne l’importance du logement 
encadré pour la réinsertion des sans-abris. 
Il regrette cependant que la mise en 
place du logement encadré pour le trois-
ième âge traîne un peu.
M. Hansen explique que la liste d’attente 
pour les logements sociaux compte plus 
de 500 personnes. Cette demande fait 
accroître les dépenses de l’Office social. 
Puisque l’Etat participe à 75% à la con-
struction de logements communaux et 
que la commune touche ensuite les loyers 
de ces logements, on peut se demander 
si un investissement dans ce domaine 
n’entraîne pas en même temps un soula-
gement pour l’Office social.
M. Hansen aimerait connaître l’état 
d’avancement de la taxe sur les terrains 
constructibles et logements qui restent 
inutilisés pour des raisons spéculatives.

Marc Baum (Déi Lénk) est d’avis que 
le recrutement de M. Fleming est un bon 

exemple d’une bonne politique de recru-
tement bénéfique pour une commune.
Il est d’avis qu’on ne peut pas discuter du 
budget de la deuxième ville du pays sans 
analyser le contexte international. La con-
férence internationale de Durban n’a eu 
de nouveau aucun résultat concret pour 
la lutte contre le changement climatique 
et par conséquence pour le tournant 
éner gétique qui préconise la sortie du 
nucléaire et des énergies fossiles.
La crise financière et le sauvetage des 
banques a eu pour résultat l’endettement 
des Etats. Malheureusement on n’a pas 
tiré de leçons de cette crise et ses vraies 
raisons ont été ignorées. Ces raisons sont 
étroitement liées aux dogmes néolibé-
raux de la privatisation des services 
pu blics et de la dérégulation des marchés 
financiers pour ainsi faire pression sur les 
revenus, vider de sens les systèmes d’as-
surances sociaux et redistribuer les riches-
ses du bas vers le haut. En fait, les forces 
dominantes libérales et conservatrices 
ont utilisé la crise pour lancer de nou-
velles attaques contre les acquis sociaux 
de notre société. La politique s’est soumi-
se au dictat des marchés et les mots 
d’ordre de cette politique sont austérité 
et autorité. Les conséquences seront un 
accroissement des inégalités sociales, du 
chômage, de la précarité et une désolida-
risation des gens.
Ce rouleau compresseur n’a pas épargné 
le Luxembourg et Esch, ville ouvrière, a 
été particulièrement touchée. En plus, les 
prévisions pour les années à venir sont 
plutôt pessimistes. A cet égard, M. Baum 
pense que la première phrase de la pré-
sentation du budget par Mme Mutsch 
est diamétralement opposée à la réalité: 
«Les investissements réalisés au cours des 
derniers mandats porteront leurs fruits 
dans les quelques années à venir.» M. 
Baum pense que cette façon de se louer 
soi-même est signe d’une certaine auto-
satisfaction. Avec cette attitude, le collège 
échevinal ne sera pas apte à réagir aux 
défis de demain.
M. Baum regrette l’absence d’initiative 
contre le chômage comme celle initiée 
aux années ’80 et ’90. Il regrette à cet 
égard que le budget du CIGL n’augmen-
te que de 13.000.- €. La commune pour-
rait en outre jouer un rôle d’intermédiaire 
entre les demandeurs d’emplois, l’écono-
mie locale, l’ADEM et les autres acteurs 
sur le terrain. M. Baum craint que les 
emplois qui vont être créés sur Belval ne 
sont pas ceux dont auraient besoin la 
plupart des chômeurs à Esch. On devrait 
promouvoir Esch comme site industriel et 
attirer des entreprises artisanales, tout 
ceci par une politique volontariste.
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M. Baum rappelle que lors de la coalition 
LSAP-Déi Gréng-Déi Lénk, le projet Non-
newisen a été conçu dans le but d’une 
mixité sociale et comportait des logements 
sociaux. Ceci a été entretemps rejeté et la 
mixité sociale ne sera pas réalisée.
Il est vrai qu’Esch dispose ensemble avec 
la ville de Luxembourg de la majorité des 
logements sociaux. M. Baum regrette 
cependant que le taux de ces logements 
n’a pas augmenté avec l’accroissement 
des ménages à Esch, ce qui est surpre-
nant si on sait que l’Etat subventionne 
ces logements à 75%. Le budget 2011 
pré voyait 1,1 mio € pour la création de 
logements sociaux mais on remarque au 
rectifié que rien n’a été réalisé. Le taux de 
réalisé est avec 40% de loin sous la 
moyenne de 70-80%.
De même, le budget 2011 prévoyait 
1.050.000 € pour la création de loge-
ments pour étudiants mais ces fonds 
n’ont pas été utilisés bien que ces loge-
ments sont subventionnés à 100% par 
l’Etat. M. Baum rappelle à cet égard que 
le collège échevinal précédent avait pro-
posé de faire du Brill un quartier d’étu-
diants. 
Il explique à M. Hansen que le principe 
de couverture des frais n’est pas octroyé 
par une loi, mais qu’il se trouve exclusi-
vement dans la nouvelle loi sur l’eau. Ce 
principe est fondamentalement injuste 
puisqu’il privilégie les riches et précarise 
les pauvres. Il sert en outre à préparer la 
privatisation de ces services. Son parti 
propose un échelonnement des prix, 
avec une première tranche pour garantir 
le droit fondamental, une deuxième tran-
che pour le prix actuel et une troisième 
tranche qui serait une taxation écolo-
gique pour lutter contre le gaspillage. 
D’autres communes comme Mondercan-
ge ont adopté un tel échelonnement. M. 
Baum pense que la compensation sociale 
introduite à Esch n’est rien d’autre qu’une 
augmentation de taxe bien qu’elle n’est 
pas aussi importante que l’augmentation 
réelle. Il ne comprend pas comment on 
peut appeler cela une «politique sociale».
M. Baum regrette l’absence de création 
de nouvelles salles de classe ce qui va à 
l’encontre des déclarations du program-
me de coalition. Le budget prévoit 
50.000.- € pour une étude concernant 
une école du centre. Il rappelle qu’il y a 2 
ans, le budget prévoyait déjà 300.000.- 
€ pour une telle étude et que rien n’a été 
fait. M. Baum pense qu’on aurait pu créer 
de nouvelles salles de classe au Neiduerf, 
sans avoir besoin de faire d’études. Il 
regrette l’absence d’une planification 
sérieuse et d’un concept sérieux dans ce 
domaine mais aussi l’absence de plans 
pour une nouvelle Maison Relais.

M. Baum pense que les recettes de la com-
mune ont diminué à cause de la diminu-
tion du taux de l’impôt commercial de 300 
à 275%. Au lieu de se livrer une bataille 
pour attirer les entreprises, les communes 
devraient plutôt coopérer. Ces recettes 
manquantes sont en fait des cadeaux fis-
caux aux grandes entreprises. On devra 
sortir de la logique absurde où le trésor 
public, par le biais de cadeaux fiscaux, 
offre de l’argent aux banques ce qui fait 
accroître les dettes des communes qui 
doivent alors contracter des prêts auprès 
de ces mêmes banques et les rembourser 
avec intérêts et intérêts composés. M. 
Baum est d’avis que le taux a été diminué 
sous pression d’une banque qui voulait 
s’implanter à Esch et il parie que cette 
banque continuera à ne pas payer d’impôt 
commercial dans les années à venir. Il se 
réjouit du fait que certains bourgmestres 
de communes voisines plai dent pour une 
augmentation coordonnée du taux. M. 
Baum pense en outre que le taux de l’im-
pôt foncier est scandaleusement bas et 
qu’on n’a pas besoin d’attendre une initia-
tive de l’Etat avant de l’augmenter.
Concernant la politique de recrutement 
de la commune, M. Baum rappelle que 
presque chaque recrutement a été voté 
de façon unanime. Il est d’avis que pour 
pouvoir répondre aux nouveaux défis, la 
commune a besoin davantage de person-
nel et qu’il est donc nécessaire de générer  
de nouvelles recettes.
M. Baum regrette l’impact important des 
garanties de recettes pour les deux par-
kings couverts sur le budget de la com-
mune: 1,22 mio € pour 2011 et 1,77 
mio € pour 2012. Il propose de faire une 
évaluation critique du principe du PPP 
puisqu’il craint qu’il s’agisse en fin de 
compte que d’une socialisation des pertes 
et d’une privatisation des gains. 
M. Baum pense que la commune devrait 
s’engager via Sudstroum pour la produc-
tion d’énergies renouvelables. Tandis 
qu’un fournisseur d’électricité privé a in -
térêt à vendre un maximum d’électricité, 
un fournisseur public peut entamer une 
politique qui favorise une réduction de 
consommation.
M. Baum aimerait savoir où en est le pro-
jet pour une retransmission en direct des 
séances du Conseil Communal.
Contrairement au collège échevinal, M. 
Baum n’est pas d’avis que le théâtre 
d’Esch est un des théâtres les plus renom-
més d’Europe. Il pense que le vrai défi du 
théâtre, par rapport à celui de la capitale, 
sera de ne pas devenir, manque de 
moyens, un théâtre de province.

Martin Kox (Déi Gréng) explique que 
notre pays, comme toute l’Union Euro-

péenne, souffre d’une crise d’endette-
ment et d’une crise de confiance et que 
les prévisions pour 2012 n’ont pas l’air 
tout rose. Dans cette situation, il est 
important que les communes ne fassent 
pas les mêmes fautes que certains gou-
vernements européens.
M. Kox regrette que certains conseillers 
répètent chaque année qu’Esch serait 
endettée. Le collège échevinal précédent 
avait décidé de garder un taux important 
d’investissement ce qui a été une béné-
diction pour la classe moyenne d’Esch et 
des communes avoisinantes. Quand la 
demande privée diminue c’est au trésor 
public de ne pas laisser la demande 
interne s’effondrer. La commune ne doit 
pas tomber dans la léthargie mais conti-
nuer à faire de gros efforts qui vont béné-
ficier aux classes moyennes et à la qualité 
de nos infrastructures. En 2012, la com-
mune va donc investir 43 mio € net et il 
serait irresponsable de la part de l’oppo-
sition d’aller à l’encontre de cette poli-
tique puisque celle-ci aide à lutter en 
temps de crise contre le chômage. M. 
Kox fait un appel à l’opposition de se 
montrer solidaire et d’oublier les raisons 
de politique du parti. Il est convaincu 
qu’Esch peut réussir à garder ce taux 
d’investissement parce que, depuis que le 
collège échevinal rouge-vert est aux com-
mandes, la commune termine les projets 
qu’elle a commencés et parce que sa 
situation financière le lui permet. Il pro-
pose même à Mme Mutsch de tirer l’em-
prunt de 15 mio € dans son entièreté 
puisqu’avec 6,7% par rapport aux 
recettes ordinaires nos annuités ont un 
taux que beaucoup de communes nous 
envient.
M. Kox souligne l’importance de se 
garder  une marge de manœuvre par un 
boni ordinaire. Ce boni a diminué dans 
toutes les communes du pays parce que 
les recettes ordinaires de l’Etat n’ont pas 
évolué comme prévues et parce qu’il est 
difficile de diminuer les dépenses ordi-
naires qui se composent surtout de mas-
ses salariales qui continuent à augmenter 
à cause de convention collectives natio-
nales et régionales. M Kox regrette à cet 
égard l’accord salarial malheureux entre 
le gouvernement et la fonction publique 
qui prévoit une augmentation du salaire 
de 2,2%.
Il propose à Mme Mutsch de faire une 
analyse des recettes et des dépenses ordi-
naires et d’identifier les services dont la 
couverture des frais n’est pas encore à 
100% afin de dégager une marge de 
manœuvre financière.
M. Kox rappelle qu’avec un tiers des 
dépenses extraordinaires, le budget met 
l’accent sur les infrastructures scolaires. 
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Ces infrastructures seront aménagées 
sous des aspects de faible consommation 
d’énergie et d’eau ainsi que d’efficience 
des ressources. On favorisera des produits 
non polluants et sains.
D’autres points forts du budget sont la 
création de logements et l’investissement 
dans la voirie, les places publiques et les 
infrastructures de communication. M. 
Kox souligne l’importance du caractère 
esthétique de l’aménagement du quartier 
Brill. Le centre ville sera rendu plus attrac-
tif pour le commerce et la gastronomie. 
Cela pourrait se faire par le biais d’un 
concours d’idées pour étudiants.
D’importants projets pour le futur seront 
le Südspidol et la nouvelle auberge de 
jeunesse.

Pierre-Marc Knaff (DP) souligne dès 
le début qu’il ne votera pas en faveur du 
budget qui est selon lui sans idées, sans 
innovations et qui ne prépare pas Esch à 
ses nouvelles missions et à un change-
ment de structures. Le budget ne tient 
pas compte non plus du fait qu’on vit 
une crise et qu’Esch caracole en tête en 
matière de chômeurs, de bénéficiaires 
d’aides sociales, d’insécurité et de toxico-
manies. M. Knaff regrette surtout l’ab-
sence d’un électrochoc pour préparer la 
ville à son rôle de ville universitaire. Il 
s’agit d’un budget bien sage, ennuyeux 
comme il y en a eu chaque année pen-
dant les dix dernières années.
M. Knaff rappelle que dans seulement 
deux ans les étudiants vont venir à Esch. 
Le collège échevinal veut faire du quartier 
Brill un quartier pour étudiants mais M. 
Knaff ne trouve dans le budget aucun 
projet à cet égard. Il regrette notamment 
l’absence de fonds pour l’aménagement 
de la rue Zénon Bernard et pour la réno-
vation des façades. M. Knaff craint que 
les étudiants vont partir plutôt vers Dude-
lange, Luxembourg Ville, Villerupt ou 
Thionville pendant leurs loisirs faisant 
ainsi de Belval un fiasco financier. Il 
regrette aussi l’absence du budget de 
fonds pour la navette cadencée toutes les 
15 minutes qui devra relier Belval au 
centre ville.
M. Knaff trouve que le budget ne fait 
aucun effort pour lutter contre le chôma-
ge de gens provenant de milieux défavo-
risés ou qui ne disposent pas de forma-
tions adéquates.
Il regrette aussi l’absence de moyens 
pour lutter contre la toxicomanie et pour 
le recrutement d’éducateurs de rue. Les 
10.000.- € inscrits au budget ne suffisent 
même pas pour faire imprimer de simples 
tracts. 
M. Knaff ne pense pas que la politique du 
vieillissement et la politique de la jeunesse  

du collège soient innovantes. Il craint en 
outre que le hall de beach-volley pourrait 
être une aventure incertaine puisqu’il 
n’est pas sûr que ce sport attire vraiment 
les masses.
En conclusion, M. Knaff pense que le peu 
d’idées du collège échevinal est un signe 
d’usure du pouvoir.

Paul Weidig (LSAP) est d’avis que la 
situation financière de la ville est toujours 
bonne bien qu’elle est en train de se 
dé grader. Le boni ordinaire risque de 
dimi nuer et de réduire ainsi la capacité 
d’autofinancement de la ville et en même 
temps les possibilités de faire une poli-
tique sociale et d’investissement efficace. 
Le fait est que la ville a besoin d’une 
crois sance annuelle de 3% dans les recet-
tes ordinaires pour pouvoir couvrir les 
frais supplémentaires du personnel, et 
ceci sans que du nouveau personnel soit 
engagé. Un moyen pour contrôler les 
dépenses ordinaires est un dépistage des 
coûts (screening) comme l’a fait la com-
mune de Luxembourg.
Malheureusement, les prévisions pour le 
bud get de l’Etat dont dépendent les 
com munes par le biais de l’ICC et du 
FCDF, ne sont pas tout rose non plus et il 
ne faut pas oublier que les dettes de cette 
génération devront être reprises par les 
générations futures.
M. Weidig est d’avis que le fait que 40% 
du budget de la commune sont prévus 
pour des travaux d’infrastructures comme 
p.ex. pour la canalisation, le réseau de 
fibre optique ou le réseau électrique, 
démontre que le collège échevinal veut 
réaliser des investissements importants 
pour l’avenir d’Esch.
Concernant la mobilité, M. Weidig se 
réjouit des investissements dans le réseau 
de guidage vers les parkings, le city-bus, 
le flexi-bus et le center-bus ainsi que le 
développement du réseau de pistes 
cyclables et du parking résidentiel.
M. Weidig souligne l’importance de la 
réalisation du nouveau PAG pour le déve-
loppement urbain de la ville. La loi sur 
l’aménagement communal assure que le 
PAG soit discuté avec la population 
eschoise.
D’autres points forts du budget sont la 
démolition de l’école Wobrécken pour 
pouvoir y créer des logements, le projet 
Nonnewisen, le raccordement du centre 
ville par le crassier au territoire français et 
l’aménagement des places publiques. M. 
Weidig souligne en outre l’importance 
d’une implantation du nouveau Südspidol   
sur le territoire d’Esch.

Lydia Mutsch (LSAP) remercie les 
intervenants pour leurs idées et critiques 

et elle espère que l’on continuera à voter 
ensemble en faveur des projets néces-
saires au bon développement d’Esch.
Elle souligne que la situation financière 
de la ville reste saine malgré les investis-
sements importants. Il est cependant vrai 
qu’Esch ne peut assumer tous ses devoirs 
de capitale de la région, de ville univer-
sitaire et de deuxième ville du pays sans 
l’aide de l’Etat. La Ville reçoit une recette 
de l’Etat de 450.000.- € pour ses dépen-
ses pour les infrastructures. Cette recette 
n’a jamais été indexée et a été pour la 
première fois diminuée cette année. Ce 
qui est pervers c’est que cette recette est 
alors retranchée des recettes que la ville 
pourrait toucher pour l’aménagement de 
ses écoles. Mme Mutsch souligne à cet 
égard l’importance de la motion de M. 
Codello. On devra en outre former une 
alliance avec la commune de Sanem pour 
les discussions avec l’Etat concernant la 
position de ces deux communes dans la 
région.
Mme Mutsch est d’accord avec les inter-
venants qui ont proposé de profiter de 
tous nos potentiels pour générer des re-
cettes, surtout en ce qui concerne les 
programmes d’aides européens. Elle in -
fo rme le Conseil à cet égard que la Ville 
recevra une subvention pour l’aménage-
ment de la Place de la Résistance.
Concernant les critiques au principe de 
couverture des frais, Mme Mutsch sou-
ligne que les partis qui avaient adopté ce 
principe dans leurs programmes électo-
raux, c.-à-d. le LSAP et les Verts, ont 
ensuite eu 11 conseillers au Conseil ce 
qui n’est pas le cas des partis qui se sont 
prononcés contre ce principe. Elle est 
d’avis que la mesure de compensation 
sociale est un instrument efficace pour 
aider les gens nécessiteux et que le collè-
ge échevinal n’a pas besoin d’accepter de 
leçons dans ce domaine.
Mme Mutsch se rallie aux propos des dif-
férents intervenants qui réclament une 
solidarité nationale concernant entre 
autre les logements sociaux. Elle a cepen-
dant remarqué qu’il est très difficile de 
convaincre les autres communes à inves-
tir sur ce plan; il est plus lucratif pour une 
commune d’attirer des gens aisés en 
offrant des bungalows et maisons unifa-
miliales. Mme Mutsch incite tous les con-
seillers qui ont la possibilité d’intervenir 
au niveau national de se prononcer en 
faveur d’une distribution plus équitable 
des responsabilités sociales.
Elle se rallie aussi aux propos des diffé-
rents intervenants qui disent que ce n’est 
pas seulement le taux de l’impôt com-
mercial qui incite les entreprises à s’éta-
blir sur le territoire d’une commune, mais 
aussi les installations culturelles et spor-
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tives, les offres pour la jeunesse et les loi-
sirs. Il est difficile d’en discuter au sein 
d’un syndicat communal comme ProSud 
parce que chaque commune essaye tou-
jours de s’assurer un maximum de points 
forts pour son site. Ceci ne pourra chan-
ger qu’avec la réforme des finances des 
communes. Il est inconcevable qu’une 
ville comme Esch soit jugé selon les 
mêmes critères qu’une petite ville rurale 
qui n’a aucune tâche régionale.
Mme Mutsch souligne que le taux de 
réalisé n’est pas décidé au hasard, au 
petit bonheur la chance. Il s’agit d’un fait 
qui se retrouve dans les comptes. Pen-
dant les trois dernières années, ce taux 
était de plus de 75% et pour cette année-
ci il sera de 85%, n’en déplaise à l’oppo-
sition.
Mme Mutsch ne souscrit pas à l’image 
sombre que dépeint M. Baum d’Esch et 
elle est convaincue que les Eschois non 
plus ne se retrouvent dans cette image.
Elle explique à M. Knaff que le collège 
échevinal préfère une politique d’investis-
sement sérieuse qui ne veut pas à tout 
prix créer des surprises mais plutôt créer 
des plus-values pour les citoyens d’Esch.
 
Jean Huss (Déi Gréng) explique que le 
collège échevinal essayera de s’assurer la 
maîtrise des dépenses ordinaires concer-
nant le personnel et le fonctionnement 
de la commune. On fera des mini-audits 
dans différents services de la commune 
pour y dégager des potentiels de rationa-
lisation. Mais M. Huss rappelle aussi que 
certains intervenants ont proposé de 
re cruter encore du personnel, par exem-
ple pour le nouveau service d’intégration. 
Il souligne cependant qu’il n’y aura pas 
de politique néolibérale d’austérité au 
niveau du personnel.
M. Huss explique à M. Zwally que le 
bénéfice net de Südstroum ne diminue 
pas, mais qu’il augmente: 138.000.- € en 
2009, 2,042.- mio € en 2010, pour 2011 
il sera probablement de 1,8 mio € et 
pour 2012 il sera vraisemblablement 
croissant. Cependant, il y aura de nou-
velles dépenses dans les années à venir 
puisqu’on devra renforcer le point d’ali-
mentation du réseau pour les Nonne-
wisen et pour l’université.
Il va de soi que le collège fera une poli-
tique énergétique qui favorisera les éner-
gies renouvelables et l’efficience énergé-
tique. Le rapport de Goblet Lavandier de 
2002 stipulait déjà que le vrai intérêt 
d’Esch ne réside pas dans les énergies 
renouvelables mais dans l’efficience éner-
gétique, surtout en ce qui concerne les 
vieux bâtiments. L’assainissement énergé-
tique des vieux bâtiments va cependant 
revenir cher et ne se fera pas dans un an. 

On pourra peut-être bénéficier de sub-
sides, même de la part de Sites et Monu-
ments, et M. Huss propose d’en discuter 
avec les commissions compétentes.
Un autre domaine où on aura du pain sur 
la planche est celui de la sécurité dans les 
bâtiments. Le nouveau délégué à la sécuri-
té dégagera ensemble avec les services les 
priorités pour ensuite établir un program-
me qui sera exécuté progressi vement.
Aux reproches de M. Baum, que le collè-
ge échevinal ne ferait pas assez ou pren-
drait les mauvaises décisions pour la créa-
tion d’emplois, M. Huss rétorque que la 
commune elle-même offre beaucoup 
d’em plois, toute raison gardée, et que 
l’im plantation de l’université, comme 
l’ont démontré maintes études à l’étran-
ger, ne créera pas seulement des emplois 
hautement qualifiés. Il souligne en outre 
que le taux d’investissement élevé de la 
commune est la meilleure garantie pour 
les entreprises d’Esch d’obtenir des mar-
chés. Il propose par contre aux autres 
con seillers de lui montrer la bonne 
mé thode pour attirer des entreprises sur 
notre territoire. Même le ministre de 
l’éco nomie se casse les dents sur ce pro-
blème.

Vera Spautz (LSAP)  explique que le 
projet au coin rue du Brill/rue CM Spoo 
avance si lentement parce que les gens 
qui occupent l’ancien bâtiment refusent 
de le quitter et qu’il faut passer mainte-
nant par les tribunaux.
Il est bien connu que les prix demandés 
par SERVIOR sont exorbitants et c’est 
pour cela que la commune veut transfor-
mer le Centre Albert Schweitzer en un 
logement encadré pour personnes âgées. 
L’autre logement encadré dans la rue JP 
Michels, sous la régie d’Abrisud, sera 
habitable au début de l’année.
Concernant la taxe sur les habitations 
non-occupées, un groupe de travail en -
sem ble avec la nouvelle commission du 
logement sont en train d’élaborer une 
méthode où les gens seront d’abord 
informés et puis taxés.
Mme Spautz explique que si la commune 
veut acheter des logements, il y a d’un 
côté des gens qui essaient alors de faire 
de la spéculation et de faire grimper le 
prix, comme récemment avec le «Haus 
vun de Bierger». Mais la commune refuse 
d’aller dans cette direction. D’un autre 
côté il y a aussi des gens qui contactent 
eux-mêmes la commune pour vendre 
leurs habitations à un prix bon marché.
Le nouveau concept pour l’Abrisud est 
prêt et on peut maintenant, après que le 
Ministère de la santé nous a abandonné, 
en tamer la construction du nouveau 
foyer.

Mme Spautz explique que les rénovations 
des logements communaux n’avancent 
pas toujours au rythme espéré puisqu’il 
faut naturellement trouver des solutions 
pour reloger les gens qui habitent ces 
lo gements pour la durée des travaux, ce 
qui n’est pas toujours facile. Elle se réjouit 
à cet égard de la bonne collaboration 
avec la Société nationale des habitations 
à bon marché.
Concernant le reproche que le budget ne 
prévoit pas assez de fonds pour les per-
sonnes âgées, Mme Spautz explique qu’il 
y aura un forum pour le 3e âge qui déter-
minera les mesures à prendre sur tous les 
niveaux: logements encadrés, sport, 
bénévolat, etc.
Elle souligne les efforts en collaboration 
avec la Maison des Jeunes et le Service 
Jeunesse pour aller à l’encontre des jeu-
nes et les faire encadrer, les cas échéants, 
par davantage d’éducateurs de rue.
Concernant la prévention de toxicoma-
nies, Mme Spautz rappelle le projet d’im-
plantation d’un site d’injection supervisé 
(Fixerstuff) mais il faut que ce site soit 
accompagné de concepts sérieux.
Concernant la lutte contre le chômage, 
Mme Spautz rappelle la journée emploi 
de novembre en collaboration avec le 
ministère qui aura une suite en janvier. 
Elle rappelle en outre qu’Esch est la seule 
ville qui a un ressort «affaires sociales et 
emplois» pour le développement de con-
cepts. Elle explique ensuite que le CIGL 
reçoit plus de fonds que les années pré-
cédentes et que la ville ne demande pas 
à recevoir les recettes générées par le 
CIGL, bien que cela est stipulée dans la 
convention. On devra par contre faire 
une analyse des offres du CIGL et peut-
être faire quelques changements. Mme 
Spautz rappelle aussi que la commune 
subventionne encore d’autres projets de 
lutte contre le chômage comme CoLabor 
ou Nei Schaff. Elle est d’avis que dans ce 
domaine le collège échevinal n’a à rece-
voir de leçons de personne.

Jean Tonnar (LSAP) se réjouit du fait 
que si le budget ne concernait que les 
écoles et Maisons Relais, chaque con-
seiller voterait en faveur du budget.
Concernant l’école du centre, il explique 
à M. Zwally qu’il faut d’abord trouver un 
terrain au centre ville apte à accueillir un 
tel bâtiment et à M. Baum que le Nei-
duerf n’est pas le centre d’Esch.
M. Tonnar souligne qu’Esch a fait quelque 
chose que personne n’a encore fait avant 
elle : elle a construit une école dans un 
quartier, les Nonnewisen, avant que les 
gens viennent y habiter. Il rappelle en 
outre que l’Etat ne subventionne pas la 
modernisation d’écoles existantes.
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M. Tonnar se réjouit du fait que personne 
n’a critiqué le budget important pour la 
culture. Ce budget est destiné au Mérite 
culturel, la Journée du livre, le City-Maga-
zine, etc. Pour la Casa d’Italia, le collège 
échevinal ne voulait pas que cette maison 
payée par les immigrants italiens serait 
affecté à une fonction quelconque, mais 
il propose de la transformer en maison 
culturelle. Elle hébergera aussi quelques 
associations eschoises comme p.ex. l’Har-
monie Municipale, le Cercle Artistique, la 
Libre Pensée, l’Union des Femmes Italien-
nes, l’Escher Liewensfrou où l’Ensemble à 
Plectre.
M. Zwally avait mis en garde contre le 
risque de faire de la Nuit de la Culture un 
copy/paste de celle de la capitale. M. 
Tonnar lui explique qu’il n’y a pas de Nuit 
de la Culture à Luxembourg Ville mais 
une Nuit des Musées.
M. Tonnar est très déçu par les propos de 
M. Baum qui aurait dit – ce que M. Baum 
nie – que le théâtre d’Esch n’aurait pas 
une envergure européenne.

Henri Hinterscheid (LSAP) explique 
que concernant le projet sur la Lentille 
Terres Rouges, le collège échevinal attend 
la fin de la partie de poker entre le pro-
priétaire du terrain et le promoteur. D’au-
tres intéressés sont la FLF et le Ministère 
des sports. La commune devra peut-être 
donner un jour un coup de pouce en 
votant un PAP pour ce territoire.
M. Hinterscheid est d’accord avec l’argu-
ment qu’Esch aurait besoin d’un hall 
sportif moderne, mais il refuse la critique 
que la ville n’investit rien dans le sport en 
salle et il invite les conseillers à cet égard 

à visiter les gymnases des écoles Non-
newisen et Brill. Les salles pour le beach-
volley et l’escrime sont d’autres exem-
ples. Ces salles pourront aussi être utili-
sées pour la pratique d’autres sports.
Concernant les critiques que la commune 
ne ferait pas assez pour la réfection des 
rues, M. Hinterscheid est d’avis que la 
ville  est à la limite de ce qui est accep-
table pour les usagers de la route. Dès 
que le grand projet du giratoire de Lal-
lange sera entamé, on se lamentera sans 
doute sur le fait que la commune fait trop 
dans ce domaine. Pour le moment, la 
commune est en train d’aménager la rue 
de Belvaux, la rue Victor Hugo et la rue 
Jean-Pierre Michels qui est une rue impor-
tante et nécessite un chantier très com-
plexe. 1/3 des rues d’Esch sont dans un 
mauvais état, 1/3 dans un état moyen et 
1/3 sont en bon état. On est en train 
d’élaborer un plan d’aménagement des 
rues pour les années à venir qui devra 
aider à éviter une paralysie du trafic puis-
que la mobilité et l’accessibilité sont des 
facteurs d’attractivité d’une ville.
M. Hinterscheid explique que le bus «tri-
polaire» ne fonctionne pas encore parce 
que le troisième pôle commercial, c.-à-d. 
le nouveau Cactus n’existe pas encore.
Concernant les PPP, M. Hinterscheid 
expli que que le parking sous l’Hôtel de 
Ville a maintenant atteint sa vitesse de 
croisière et n’aura plus besoin de sa 
ga rantie de recettes. Ceci n’est pas enco-
re vrai pour le parking Brill mais les 
mesures votées lors des dernières séances 
du Conseil Communal vont bientôt por-
ter fruits. M. Hinterscheid n’est pas d’avis 
que l’on puisse parler d’une privatisation 

des bénéfices et d’une socialisation des 
déficits puisque la Ville touchera la moitié 
des recettes générées par les parkings.
Il explique que l’idée du «Handwerker-
hof» au ZARE n’a trouvé aucune réso-
nance et qu’entretemps on y a implanté 
des activités de biotechnologie et de 
médecine biologique.
(Votes)

4. Subside extraordinaire; 
décision

Lydia Mutsch (LSAP) explique que le 
Service Relations Publiques en collabora-
tion avec les délégations du personnel et 
avec le soutien du collège des bourgmes-
tre et échevins avait lancé auprès du 
person nel de la commune un appel de 
don au profit d’UNICEF Luxembourg 
dans le but de soutenir leur action «Lutte 
contre la famine à la corne d’Afrique». Le 
service a récolté 5.105.- €, somme que le 
collège échevinal propose de doubler.
(Vote)

5. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Henri Hinterscheid (LSAP) présente 
les règlements de la circulation.

Annette Hildgen (CSV) félicite le col-
lège échevinal pour son action au profit 
du «Jongenheem».
(Vote) 



RAmAssAgE

Veuillez poser vos sacs le matin de la collecte.
Ne les posez en aucun cas déjà le soir précédant la collecte! Merci.

Ramassage 
de vieux vêtements 

par 
«Aide aux Enfants Handicapés du Grand-Duché»

le samedi, 24 mars 2012, 
à partir de 8.00 heures du matin



Elektromobilität ist heutzutage in aller Munde. Ob es 
sich nun um Autos, Fahrräder, Boote, Flugzeuge oder die 
Straßenbahn handelt, für all diese Fortbewegungsmittel 
gibt es mittlerweile Elektroversionen, d.h. mit Strom be-
triebene Modelle. Im ÖPNV wird aufgrund des simpleren
Systemgefüges (feste Fahrzeiten und Wegstrecken z.B.)
bereits heute in vielen Ländern fl ächendeckend auf elekt-
rifi zierte Fortbewegungsmittel zurückgegriffen. Beim Indi-
vidualverkehr jedoch sind die Stromvarianten noch weit 
davon entfernt zum Mainstreamstandard zu avancieren. 
Die großen Verheißungen der E-Mobilität preisen eine 
schadstoff- und lärmfreie Zukunft an, in der dem Klima-
wandel Einhalt geboten wird. Und sicherlich ist an diesen 
Lobgesängen aufgrund der vielen Vorteile auch eine ganze 
Portion Wahrheit dran. Die Liste der Pro-Argumente legt of-
fen, wie Elektromobilität unseren Alltag verändern und die 
Lebensqualität erhöhen kann. Doch auch dieses scheinbar 
perfekte Beispiel nachhaltiger Entwicklung ist nicht ohne 
Makel. Die vielen, teils sehr hohen Hürden die noch ge-

nommen werden 
müssen, um die 
Elektromobilität 
zur breiten indi-
viduellen Nutzung 
„fahrbar“ zu ma-
chen, werden lei-
der oftmals noch 
von vielen igno-
riert und ausge-

klammert. Die Contra-Liste ist jedoch fast genauso lang 
wie die der Vorteile. Stellt man Vor- und Nachteile einmal 
gegenüber, dann wird einem schnell klar, dass das Schlag-
wort Elektromobilität zwar eine Fülle an Möglichkeiten be-
reit hält, uns jedoch nicht schlagartig von einem Tag zum 
nächsten von allen Sorgen um unsere Umwelt befreien 
kann. Nur eine sorgsame Planung verleiht der E-Mobilität 
eine langfristige Überlebenschance. Moderne und nach-

haltige Stadt- und Landesplanungen und die Ausarbeitung 
lokaler, regionaler, 
nationaler und in-
ternationaler Urba-
nisierungskonzep-
te sollten neben 
der Elektromo-
bilität aber auch 
der sogenannten 
„sanften Mobili-
tät“ (Fußgänger 

und Fahrradfahrer) genügend Rechnung tragen. Kurze 
Wege verringern das Verkehrsaufkommen und schaffen 
Platz für Alternativen. Doch entscheiden Sie sich selbst für 
oder gegen Elektromobilität:

Verringerung des Schadstoffausstoßes  +
Weniger Lärmbelastung +
Energieeffi zienz und Schonung natürlicher Ressourcen +
Stabilisierung des Stromnetzes (Smart Grids) +
Förderung erneuerbarer Energien  +
Unabhängige Energieversorgung  +
Erhöhte Fahreigenschaften +
Schaffen von Arbeitsplätzen +
Schaffen eines positiven und innovativen Images +

Geringe Reichweite  -
Hoher Anschaffungspreis -
Entsorgung der Lithium-Ionen-Akkus -
Fehlende internationale Normen -
Vernetzung der Stationen (unterschiedlicher Anbieter) -
Verkehrsgefährdung wegen Geräuchlosigkeit -
Keine garantierte Nutzung erneuerbarer Energien -
Bereitstellung einer fl ächendeckenden öffentlichen In- -

   frastruktur

WUSSTEN SIE SCHON …

Wissenswertes

Emweltberodung 
Lëtzebuerg a.s.b.l.

Smart Charging, Smart Billing und Smart Grids  
Elektroautomobile könnten durch Lastverteilung zur Stabilisierung des Stromnetzes 
beitragen indem sie Strom speichern (bei Überschuss) oder wieder ans Netz abgeben 
(zu Spitzenzeiten). Diese Dienstleistung (Smart Grid Service) könnte eng mit intelligenten 
Aufl ade- (Smart Charging) und Abrechnungssystemen (Smart Billing) verknüpft sein.

Weitere Informationen zu diesem und anderen Themen fi nden Sie unter www.ebl.lu 

Emweltberodung Lëtzebuerg (EBL) a.s.b.l  •  4, Place de l‘Europe  •  L-1499 Luxembourg  •  Redaktion: Irina Wolbers und Nils Leches

Telefon: (+352) 2478 6831 und (+352) 2478 6832  •  Telefax: (+352) 2478 6841  •  E-Mail: info@ebl.lu  •  Web: www.ebl.lu

Foto: www.streib.de

Foto: EBL

Pro & Kontra ElEKtromobilität



myenergy 
infopoint
Esch-Schifflange
Esch-sur-Alzette
Schifflange

www.myenergyinfopoint.lu
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1er 2e et 4e jeudi du mois / 1., 2., 4. Donnerstag im Monat  13:00 - 17:00 Esch-sur-Alzette

3e jeudi du mois / 3. Donnerstag im Monat 13:00 - 17:00 Schifflange
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myenergy  est la structure luxembourgeoise en matière d’information et de conseil dans les 
domaines de l’efficacité énergétique et des sources d’énergie renouvelables. myenergy est soutenu  
par le Ministère de l'Economie et du commerce extérieur et par le Ministère du Développement durable 
et des Infrastructures et contribue par ses activités à l'amélioration de la sécurité d'approvisionnement 
et à la protection de l'environnement. 

Laissez-vous conseiller
Esch-sur-Alzette, Schifflange - myenergy

myenergy infopoint  
Esch-Schifflange

est un bureau de conseil en énergie 
régional géré par myenergy en 
partenariat avec les communes  
de Esch-sur-Alzette et Schifflange.  
Le conseil de base en énergie offert  
aux habitants est l’activité principale  
au sein de l’infopoint.

Comment profiter  
de ce service?

Les séances de conseil sont convenues 
sur rendez-vous. Appelez l’Hotline 
myenergy (8002 11 90) et fixez votre 
rendez-vous de conseil personnalisé!  
Un bureau est mis à disposition dans 
les communes de Esch-sur-Alzette et 
Schifflange. Le service de conseil est 
gratuit pour les citoyens. 

Les communes partenaires et myenergy 
prennent en charge les coûts générés.

conseil pour la 
rénovation énergétique 
(myenergydays 2011)

Beratungen zur 
Altbausanierung 
(myenergydays 2011)

myenergy infopoint  
Esch-Schifflange vous 
propose:

- conseil de base en énergie neutre  
et gratuit

- Garantie d’un conseil harmonisé  
en termes de contenu et de qualité 

- Informations détaillées sur:

.  rénovation énergétique

.  Maisons passives

. Economies d’énergie au quotidien

.  Energies renouvelables

.  Aides financières

.  Passeport énergétique ...

Services supplémentaires:

- Soirées thématiques
- Expositions 
- Location d'énergiemètres
- journées et tours de l'énergie
- Programme jeunes
- Articles bulletins communaux 

"infotipps"
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conseil et information 
pour la maison passive 
(exposition maison 
passive 2010)

Beratung und 
Information zum 
Passivhaus (Passivhaus-
ausstellung 2010)

myenergy ist die nationale Struktur für Information und Beratung in den Bereichen Energieeffizienz 
und erneuerbare Energien. myenergy wird vom Ministerium für Wirtschaft und Außenhandel und vom 
Ministerium für nachhaltigkeit und Infrastrukturen unterstützt und trägt durch seine Aktivitäten zur 
Verbesserung der Energieversorgungssicherheit sowie dem Umweltschutz bei.

Lassen Sie sich beraten
Esch-sur-Alzette, Schifflange - myenergy

myenergy infopoint  
Esch-Schifflange

ist ein regionaler Energieberatungs-
stützpunkt, den myenergy partner-
schaftlich mit den Gemeinden  
Esch-sur-Alzette und Schifflange 
betreibt. Die Grundberatung für die 
Bürger steht im Mittelpunkt der 
Aktivitäten im infopoint.

Wie funktioniert die Beratung?

Die Grundberatungen finden nach 
terminabsprache statt. rufen Sie auf 
der myenergy Hotline (8002 11 90) an 
und vereinbaren Sie Ihren persönlichen 
Beratungstermin. Beratungsbüros 
stehen Ihnen in den 2 Partnergemeinden 
zur Verfügung. für die Bürger ist die 
Beratung kostenlos. 

Die Partnergemeinden und myenergy  
tragen die anfallenden Kosten.

Der myenergy infopoint  
Esch-Schifflange bietet Ihnen:

- neutrale und kostenlose 
Grundberatung 

- Inhalt und Qualität von  
myenergy garantiert 

- Ausführliche Informationen zu:

. Energetische Sanierung 

. Passivhäuser

. Energiesparen im Alltag

. Erneuerbare Energien 

. fördermittel

. Energiepass ...

Weitere Angebote:

- themenabende 
- Ausstellungen 
- Ausleihen von Energiemessgeräten
- Energietage und Energietouren
- Energiepaket für Kinder
- Infotipps im "Gemengebuet"

myenergy_infopoint_depliant A4_lancement_Esch-Schifflange.indd   4 21/12/11   18:58



Rendez-vous I Termine 
Hotline 8002 11 90

Esch-sur-Alzette 
Escher Emweltamt
4, rue de l'Église
L-4002 Esch-sur-Alzette

Schifflange
Service écologique 
14, avenue de la Libération
L-3801 Schifflange

Votre conseiller en énergie 
Ihr Energieberater

Bruno Barboni

ProjEt  
cofInAncE  
PAr L'UnIon  
EUroPEEnnE

Schifflange
Esch-sur-Alzette

1er 2e et 4e jeudi du mois / 1., 2., 4. Donnerstag im Monat  13:00 - 17:00 Esch-sur-Alzette

3e jeudi du mois / 3. Donnerstag im Monat 13:00 - 17:00 Schifflange
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Théâtre 

THEATRE
 LU 19 MAR 12 20:00
T047 MA 20 MAR 12 20:00

Mise en scène : 
Laurent Delvert

Scénographie et costumes : 
Frédéric  Rebuff at

Lumières :  
Fred Millot

Création sonore :  
Madame Miniature

Avec : 
Sandrine Attard,  Stéphane Daublain , 

Louise  Deschamps, 
Vanessa Devraine, Gilles Janeyrand, 

Martine Pascal, Vincent Schmitt

L’Hypocrite, tel était, en 1664, le premier titre 
de la pièce de Molière devenue par la suite, en 
1669, Tartuff e ou l’imposteur. Une modifi ca-
tion de titre qui renvoie à des modifi cations 
de contenu dues à la farouche et menaçante 
opposition de ceux qui se sentaient visés 
par le personnage. Molière a été contraint 
d’adoucir son propos, qui ne s’en prend plus 
aussi directement à l’Église, mais aux visées 
d’accaparement du pouvoir par une fausse 
dévotion.
C’est la première version, plus directe, plus 
âpre, et aux fortes résonnances contempo-
raines, qu’a souhaité retrouver le metteur en 
scène Laurent Delvert.
Chrétien, il se dit en eff et eff rayé par l’évolu-
tion de sa religion au cours de l’histoire, ses 
responsabilités, ses méfaits. Il déplore qu’ou-
bliant l’amour et le respect de l’autre qui en 
sont ses fondements: elle et toutes les autres 
d’ailleurs n’engendrent que l’intolérance. La 
religion, même dans nos sociétés laïcisées, 
continue de peser lourd dans les grands 
débats qui les agitent. Il suffi  t, lors d’élections 
présidentielles aux USA ou en France, de 

considérer certaines pressions sur les candi-
dats, ou certaines ambiguïtés dans les propos 
de ces candidats. 
Laurent Delvert désire également, à propos de 
Tartuff e, garder à l’esprit le débat sur le célibat 
des prêtres et l’hypocrisie qui règne quant à 
leur sexualité. Ce qu’il veut aussi, c’est interro-
ger davantage les personnages. Ainsi, Tartuff e: 
dans une vision non manichéenne, quelle 
humanité peut-on déceler chez lui? Comment 
le petit enfant qu’il a été, élevé dans la religion 
catholique, a-t-il pu devenir cet être  machia-
vélique? Orgon n’est-il vraiment qu’un benêt? 
Elmire n’est-elle pas troublée par un Tartuff e 
qui serait peut-être sincère dans sa déclaration 
d’amour? Les questions sont posées.

Coproduction Th éâtre d’Esch, Th éâtre 
du Beauvaisis, NTB-CDDB Th éâtre de Lorient

Durée 2h00 (pas d’entracte)

Représentations au 

GRAND THÉÂTRE :  
MA 13 MAR 12 20:00
JE 15 MAR 12 20:00
VE 16 MAR 12  20:00
SA 17 MAR 12 20:00

Production : Les Théâtres de la Ville de Luxembourg

Tartuff e
Molière

www.esch.lu



La version de Tartuffe datant de 1664 s’en prend 
plus directement à l’Eglise que celle de 1669.
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Peanuts est une pièce à la fois ludique et engagée.



Théâtre 

THEATRE
T048 ME 28 MAR 12  20:00

Mise en scène :
Jill Christophe

Dramaturgie/
Pédagogie de théâtre :

Linda Bonvini
Scénographie :

Kim Clement
Costumes :

Denise Schumann
Musique et assistanat :

Tom Dockal
Visuel :

Christian Hinz
Avec :

Jenny Beacraft, Fabrice Bernard, 
Frédérique Colling, Sofi a Lopes,

Elsa Rauchs,
Konstantin Rommelfangen, 

Jacques Schiltz, Frederik Schlechter, 
Raoul Schlechter,

Pitt Simon, Claire Thill

Buddy, avatar de Charlie Brown, est chargé 
de garder un appartement en l’absence des 
pro priétaires. L’un après l’autre, ses amis et 
sa sœur – tous inspirés des personnages des 
Peanuts, célèbre bande dessinée de Charles 
M. Schulz – viennent s’incruster dans 
l’appartement de luxe… 
Peanuts est une pièce qui commence de 
manière très ludique pour aller peu à peu vers 
un engagement social et politique. D’un côté, 
elle fait rêver les nostalgiques de Snoopy, Lucy 
et Linus. De l’autre, elle en appelle à notre 
conscience de citoyens par sa dénonciation 
intransigeante des brutalités d’un système 
policier corrompu.

À l’âge de 25 ans, l’auteur dramatique italien 
Fausto Paravidino a écrit cette pièce dans les 
mois qui ont suivi les manifestations alter-
mondialistes et les violences policières à 
l’occasion du sommet du G8 à Gênes en juillet 
2001, il y a tous justes 10 ans.

Durée du spectacle : 1h20 sans entracte.

Coproduction Th éâtre National du Luxembourg, 
Th éâtre d’Esch 

Avec le soutien du Ministère de la Culture et du 
Fonds Culturel National.

Peanuts
Fausto Paravidino

Production : Independent Little Lies

le gouvernement
du grand-duché de luxembourg
Ministère de la Culture
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